
خودروهای وطنی گران تر از خارجی
 با احتساب دلار آزاد، دناپلاس اتوماتیک حدود 19هزار دلار می شود 

و قیمت جهانی هیوندای اکسنت حدود 16هزار دلار است
 برخلاف وعده های قبلی، هنوز خبری از تکمیل خودروهای

 ناقص و رشد عرضه خودرو به بازار نیست

پایان یک قرن
 عمر با برکت

شهرداری تهران 
نقشی در این ماجرا 

نداشت

هشدار قرمز اومیکرون به کشور
 اوج گیری   اومیکرون؛ افزایش شهرهای قرمز، احتمال کمبود تخت و برپایی 

بیمارستان  صحرایی را به دنبال داشته است
 جهان در سال2022 شاهد بحران هایی است که از سال2021 یا سال های قبل از آن 

به میراث برده است

 در روز جهانی تالاب ها ارزش ها و چالش های پیش روی
این منابع زیستی مهم کشور را بررسی کرده ایم

34 تالاب ارزشمند در ایران

10منطقه بحران خیزجهان در 2022

 اجرای حکم قصاص
با 50قسم

تأثیر 40درصدی 
آلودگی های محیطی 

در ابتلا به سرطان

 رهبرمعظم انقلاب،
درگذشت آیت  الله لطف الله 

صافی گلپایگانی را تسلیت گفتند

هیأت دولت امروز  را در سراسر 
کشور عزای عمومی و در استان قم 

تعطیل رسمی اعلام کرد

 واکنش سازمان زیباسازی 
به کج سلیقگی در  نقش بستن 
 پرچم چین روی برج آزادی 

در آستانه ایام دهه فجر

 مردی که به اتهام قتل دوستش
با قسامه به قصاص محکوم شده  بود 

مجازات شد

حسن ابوالقاسمی
رئیس انجمن خون و سرطان 

کودکان ایران، آخرین وضعیت 
ابتلا به سرطان در افراد کم سن و 

سال را تشریح کرد

صفحه های 2 و 10

صفحه3

صفحه6

صفحه9

 حکم تأیید شد
 جدول تغییر نکرد

 »مظاهری« 
شاگرد نویدکیا؟

 رضايت اسكوچيچ

کمیته استیناف فدراســیون فوتبال بالاخره 
رأی خــود را درخصوص تخلــف گل گهر در 
پرونده بازیکن گابنی اعلام کرد. باشگاه گل گهر 
به دلیل استفاده از یک بازیکن غیرمجاز گابنی 
در 3بازی لیگ برتر، با حکم کمیته انضباطی 
مقابل تیم های استقلال، سپاهان و پیکان 3 بر 
صفر بازنده شد. باشگاه سیرجانی بلافاصله بعد 
از اعلام رأی کمیته انضباطی، این پرونده را به 
کمیته استیناف برد و بررسی های این کمیته 
برای رد یا تأیید حکم کمیته انضباطی هفته ها 
به طول انجامید. تا اینکه بالاخره روز گذشته 
کمیته اســتیناف حکم کمیتــه انضباطی را 
تأیید کرد و نتایج آن 3مسابقه 3 بر صفر باقی 
ماند. این در حالی بــود که طی روزهای اخیر 
گمانه زنی های زیادی در این خصوص صورت 
گرفته و خیلی هــا پیش  بینی کرده بودند این 
حکم در کمیته اســتیناف شکســته خواهد 
شد. اما رأی 3بر صفر شدن بازی های گل گهر 
پابرجا باقی مانــد و جدول لیــگ برتر هیچ 
تغییری نکرد. کمیته اســتیناف فقط جریمه 
ســنگین گل گهر را از 700میلیون تومان به 

50میلیون تومان کاهش داد.

ســرمربی و مدیران باشــگاه فولاد خوزستان 
در چند روز گذشــته با رشید مظاهری و مدیر 
برنامه هایــش در هتل المپیــک وارد مذاکره 
شدند اما طرفین به توافقات نهایی دست پیدا 
نکردند تا به این صورت کار پیوستن این بازیکن 
به جمع شــاگردان نکونام منتفی شود. دیروز 
برخی ســایت های خبری نوشــتند مظاهری 
درخواست هایی از اهوازی ها داشته که از نظر 
کادر فنی فولاد در حیطه وظایف بازیکن نبوده 
و به همین دلیل نکونام قید جذب این بازیکن 
را زده اســت. این در حالی اســت که پیگیری 
خبرنگار همشــهری ورزشی نشــان می دهد 
مســئله اصلی درخصوص مســائل مالی بوده 
که درنهایــت باعث عدم توافق طرفین شــده 
است. مظاهری از مســئولان فولاد خوزستان 
خواسته بلافاصله بعد از عقد قرارداد، درصدی 
از قرارداد او پرداخت شود که این موضوع برای 
فولادی ها امکان پذیر نبوده و این دروازه بان هم 
بعد از مذاکرات بی نتیجه ای که دوشنبه شــب 
با فولادی ها داشــت، محل اردوی این تیم را 

ترک کرد.
بعد از منتفی شدن حضور مظاهری در فولاد، 
حالا بحث حضور او در ســپاهان دوباره مطرح 
شده است. محمدرضا ساکت مدیرعامل باشگاه 
سپاهان روز گذشته با مظاهری تماس گرفت 
و اعلام کرد که خواهان جــذب این دروازه بان 
است. البته سنگ بزرگی مقابل پای مظاهری 
وجود دارد، چون باشگاه استقلال حاضر نیست 
به سادگی دروازه بان تیمش را به رقیبی بدهد 
که یک خطــر جــدی در راه قهرمانی آبی ها 
محسوب می شود. مظاهری مذاکرات خودش 
را با مسئولان استقلال شروع کرده تا مجیدی 
و مدیران باشگاه را برای حضور قرضی یا قطعی 
در ســپاهان راضی کند. به هر شکل باید دید 
سرانجام سرنوشــت مظاهری و استقلال چه 
خواهد شــد و ایــن بازیکن ســر از چه تیمی 
درخواهد آورد. مظاهــری تا 23بهمن فرصت 
دارد که با تیم های خواهانــش مذاکره کند و 
اگر تا آن تاریخ موفق به ترک اســتقلال نشود 
تا پایان فصل باید در جمع شاگردان مجیدی 

باقی بماند.

روزهاي خوب تیم ملي با دراگان اســکوچیچ 
ادامه دارد. سرمربي کروات تیم ملي در کنفرانس 
مطبوعاتي پس از بازي با امارات، صحبت هایش 
را چنین آغاز کرد: »دربــاره بازی امروز 2 مورد 
من را راضی نگه مــی دارد. یکی نمایش خوب 
در نیمه اول بود و دیگری کنترل بازی. در نیمه 
دوم با اخراج صادق محرمی تیم تحت فشار قرار 
گرفت، اما عملکرد خوبی داشت. از این مسئله 
راضی هستم، چرا که در شــرایطی که تحت 
فشار قرار داشتیم، توانســتیم موقعیت هایی 

ایجاد کنیم.«
او در خصوص اســتفاده از نورافکن در پست 
دفاع وســط هم توضیــح داد: » نورافکن در 
این پســت بازی کرد و نمایش خوبی داشت. 
این مســئله نشــان داد که تصمیم درستی 
گرفته ام. انتخاب من در خــط دفاع نورافکن 
بود و تصمیمم درســت بود، چون خوب بازی 
کرد. برخلاف حرفي که همه مي زنند این بازي 
براي من پراهمیت بود و براي همین نورافکن 

را انتخاب کردم.«
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گزارش
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یحیی در موقعیت خاص
استرس سرمربی پرسپولیس به خاطر این 

است که می داند قهرمانی امسال چه ارزش 
فوق العاده ای دارد

20

 آشنایی با تیم جدید اللهیار صیادمنش؛
هال سیتی در لیگ دسته اول انگلیس در 

رتبه 19 جدول 24 تیمی این لیگ قرار دارد

صیاد ببرها
ایر ان-آمریکا  در آستانه لغو

آمریکایی ها ویزای 4نفر از اعضای تیم ایران را 
صادر نکرده اند و فدراسیون هم بر شرط و شروط 

قبلی اش پافشاری می کند: یا همه یا هیچ کس 18
19

پخش زنده روز

جمعه 15  بهمن 1۴00
هفته 16

هوادار

استقلال
17:00

اینتر

ميلان
20:30

سری آ  ایتالیا

شنبه 16بهمن 1۴00

سه شنبه 19  بهمن 1۴00
یك هشتم نهایي

پيكان

استقلال
17:00

پرسپوليس

فولاد
16:00

دوشنبه 18  بهمن 1۴00
سوپرجام

ليورپول

لسترسيتی
23:15

لیگ برتر انگلیس

پنج شنبه 21  بهمن 1۴00

بورکينافاسو

سنگال
22:30

جام ملت هاي آفریقا- نیمه نهایی

برنامه بازی

پنج شنبه 1۴  بهمن 1۴00

کامرون

مصر
22:30

جام ملت هاي آفریقا- نیمه نهایی

سه شنبه 9  فروردین 1۴01

کرهجنوبی

ایران
20:00

ایران

لبنان
20:00

پنج شنبه ۴  فروردین 1۴01
مقدماتی جام جهانی

کنفرانس

تیم ملی فوتبــال ایران با برتری یک بــر صفر مقابل امــارات صعودش را به 

جام جهانی قطــر قدرتمندانه تر کــرد و فرصت صدرنشــینی را به رقیبش 

کره جنوبی نداد. شــب گذشــته در هشــتمین شــب بازی های مقدماتی 

جام جهانی2022 در گروهA آسیا، تیم ملی ایران که 5روز قبل با بردن عراق 

صعودش را قطعی کرده بود، مقابل تیم سوم این گروه یعنی امارات 9امتیازی 

قرار گرفت. تیم دوم گروه یعنی کره جنوبی دقایقی زودتر از ایران به زمین رفت 

و سوریه را با 2گل برد تا اولین تیم 20امتیازی این رقابت ها لقب بگیرد. اما ایران 

با حفظ روند پیروزی هایش و با تک گل مهدی طارمی 22امتیازی شد و دوباره 

به صدر برگشت. به این ترتیب کره جنوبی هم صعودش را قطعی کرد اما ایران 

حالا دیگر برای رکوردشکنی، صدرنشینی و بهبود جایگاهش در رنکینگ فیفا 

تلاش می کند. اسکوچیچ دیروز در پانزدهمین مسابقه اش روی نیمکت تیم 

ملی ایران، جای خالی شجاع خلیل زاده محروم را با یک انتخاب عجیب پر کرد. 

او هیچ یک از مدافعان وسط حاضر در لیست تیم ملی را به زمین نفرستاد و به 

جای شجاع از امید نورافکن در دفاع میانی استفاده کرد. نورافکن پیش از این در 

تیم ملی امید هم در این پست بازی کرده بود اما آنجا دلیل حضور امید در دفاع 

میانی کمبود بازیکن باتجربه در این پست بود. البته اسکوچیچ هم در غیاب 

پورعلی گنجی مصدوم و حسینی کرونایی، بازیکن باتجربه ای در این پست در 

اختیار ندارد اما سیاوش یزدانی و عارف آقاسی بازیکنانی هستند که می توانند 

در این نقطه از زمین به میدان بروند. به هر حال نورافکن به دفاع میانی رفت و 

میلاد محمدی جای او را در دفاع چپ پر کرد تا این تنها تغییر در ترکیب تیم 

ملی نسبت به بازی 5روز قبل مقابل عراق باشد. حتی احمد نوراللهی که از شر 

کرونا خلاص شده و به اردو برگشته بود، فرصت حضور در ترکیب اصلی را به 

دست نیاورد و اسکوچیچ بعد از چند روز قرنطینه و بیماری به او فرصت کمی 

برای بازی در نیمه دوم داد. اتفاق مهم نیمه اول این مســابقه تک گل مهدی 

طارمی بود که مثل بازی قبلی گل 3امتیازی ایران را زد و اتفاق مهم نیمه دوم 

هم اخراج صادق محرمی و 10نفره شدن ایران در 40دقیقه باقیمانده مسابقه 

بود. اما با وجود 10نفره شدن ایران، باز هم امارات نتوانست موقعیت خاصی 

روی دروازه میزبان ایجاد کند و این ایران بود که می توانست گل هایش را به 

2 و 3 برساند. در دقایق پایانی دو موقعیت مسلم توسط قلی زاده از دست رفت 

تا چهارمین برد یک بر صفــر ایران در این گروه رقم بخــورد. ایران در روزی 

22امتیازی شد که در گروه مقابل، عربستان که هم امتیاز ما بود اولین شکست 

را مقابل ژاپن پذیرفت و روی امتیاز19 متوقف ماند. حالا ایران در بین تمامی 
12تیم حاضر در 2گروه نیز به تنهایی صدرنشین است.

تيماسکوچيچبهچهاردهمينبردشدر۱۵بازیرسيد؛نهصعود،نهبیانگيزگی،

نه۱۰نفرهشدن،هيچچيزنتايجتيمملیراتغييرنمیدهد
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داده نما
گرافیک: مهدی سلامی

آمارهای نگران کننده دهه 90  
رهبر معظــم انقــلاب اخیــرا آمارهــای کلان اقتصــادیِ دهــه ۹۰ را ناخرســند 
کننده خواندند و با اشاره به آثار اینگونه مســائل در زندگی مردم فرمودند: 
آمار و میزان رشــد تولید ناخالص داخلی، تشکیل سرمایه در کشور، تورم، 
رشــد نقدینگــی، مســکن، تأمیــن ماشــین آلات و مســائل مشــابه، اصــلاً 
خرســندکننده نیســت. در ایــن داده نمــا بــه صــورت مختصــر برخــی از این 

آمارهای دهه ۹۰ را مرور کرده ایم.

 ثبت نرخ 
 تورم 41درصدی 

در سال 1۳۹۸

%41

 متوسط 
سالانه سرمایه  گذاری 

دهه ۹۰

-%6.8

 میانگین 
 رشد اقتصادی

 در دهه ۹۰

-%45

 18برابر 
رشد قیمت مسکن 

در دهه ۹۰ 

%40

 میزان نقدینگی در کشور در سال 14۰۰

4 هزار و 160 هزار میلیارد تومان

رشد نقدینگی در سال ۹۹  

 %28 
  افزایش میزان 

طلاق در کشور از 
سال ۹۰ تا ۹۹

 %36 
 کاهش میزان 

ازدواج در کشور از 
سال ۹۰ تا ۹۹

 100 میلیارددلار 
  خروج سرمایه

در دهه۹۰

 سقوط صادرات کالا از 

200 هزار میلیارد تومان 
در سال ۹6 به حدود

  120 هزار میلیارد تومان 
در سال ۹۹

20 میلیون تومان 
متوسط هزینه سالانه برای 
کالاهای غیرخوراکی یک 
خانوار شهری در سال ۹4

46 میلیون تومان 
متوسط هزینه سالانه برای 
کالاهای غیرخوراکی یک 
خانوار شهری در سال ۹۹

یادداشت
میثم مظفر؛ نائب  رئیس کمیسیون برنامه  و بودجه شورای شهر تهران

مدیریت شهری که نتوانســته برای شهروندان، جای 
پارک خودرویــی را در پارکینگ های تعریف شــده و 
نقاط جذاب ســفر ایجاد کند، آیا اکنون باید 2لاین از یک معبر را به طور رسمی، به 
 جای پارک خودرو اختصاص دهد و از شهروندان بهای آن را در معابر عمومی مطالبه 
کند و یا سیاستگذار باید سکوت کند و حداقل روش قبلی را توسعه ندهد؟ تصمیم 
درست کدام است؟ طبق شرایط و اقتضائات موجود، چه راهکارهایی کم خسارت تر 
است؟ تغییر ریل سیاست، همت و شــجاعت و البته تدبیر، شناخت زمان و شرایط 
لازم را می طلبد. در میدان سیاستگذاری عمومی، 2 دغدغه مستمر و دائمی مشاهده 

می شود که عبارتند از:
  انتظار آن است که تصمیم سازان و تصمیم گیرندگان، اهداف، چشم اندازها، آرمان ها 
و راهبردهای ثابت و مشخصی را در طول زمان معین کرده و بر اجرا و پیاده سازی آنها 
اصرار و اهتمام داشته باشند. مبنای نظری این گزاره مورد قبول و پذیرفتنی است؛ چرا 
که مشخص بودن اهداف و سیاست ها در بازه های زمانی، طولانی مدت و پیروی از یک 
مجموعه اصول و سیاست های مشخص )به تعبیری مواضع اصولی( نشان دهنده ثبات، 
یکپارچگی، وزانت و اقتدار نظام سیاستگذاری است. ثبات سیاست ها، مبین تعیین 
تکلیف سیستم و جهت گیری های پایدار آن خواهد بود و در این صورت شهروندان، 
ذی نفعان و مخاطبان سیاست ها می دانند که با چه ساختار و فرایندهایی مواجه اند. 
برنامه ها و تدابیر سیاستگذار چیست و وی قصد دارد موضوع سیاستگذاری را به کدام 
سمت وسو سوق داده و رهنمون ســازد. ثبات در سیاستگذاری، حاکی از توانایی به 
اجماع رسیدن مجموعه نیروها و جریانات مؤثر بر آن، توسط مدیریت سیستم و نظام 
تقنینی یا تصمیم گیری است که خود نکته بسیار مهمی در برآورد قدرت و به خصوص 
قدرت نرم سیستم تصمیم گیری اســت. این رویه باعث می شود تا دوست و دشمن 

بتوانند بر سیاست های این چنینی تکیه کرده و به  اصطلاح روی آن حساب کنند.
  از ســوی دیگر، نیروها، عوامل و منابع متعددی در کارند که سیاست های رسمی 
و مصوب را به چالش کشــانده و آنها را تغییر و جابه جا کنند. عوامل تغییر، معمولاً 
تقاضای بازبینی و تجدیدنظر تدابیر را مطرح می کنند و بر وجود آن اصرار دارند. پس 
میدان سیاســتگذاری در هر عرصه ای، مملو از نیروها و بازیگران هوادار نظم و حفظ 
قواعد سیاستی موجود و تغییر تدابیر، راهبردها و سیاســت ها است تا اندازه ای که 
می توان گفت؛ به محض شکل گیری و تصویب یک قاعده و روال تنظیم گری، نیروها و 
جریانات مخالف آن و دنباله رو جهت تغییر آن نیز شکل می گیرند و مخالفان سیاست 
در عرصه نظام اداری یا بوروکراسی و حتی در سطح بالاتر و در مراجع تصمیم گیری 
شروع به سنگ اندازی، ممانعت و مخالفت با سیاست مصوب می کنند تا نادرستی و 
نامناسب بودن آن را نشان داده و سیاستگذار را وادار به بازگشت از مسیر طی شده و یا به 
اصلاح مجدد آن تشویق می کنند. شایان  ذکر است که در تحلیل عرصه سیاستگذاری، 
نباید توان و نیروی این بخش را ناتوان انگاشت و توان آنها را دست کم گرفت؛ چرا که 
این نیروها و بازیگران یا خود بخش مؤثری از فرایند تصمیم گیری هستند که عجالتاً 
در مقطع تصویب، در اقلیت یا محاق قرار گرفته اند و یا اینکه مجری سیاست اند که 
به  خوبی از عهده اجرا و به کارگیری قانون مصوب برمی آیند و آن را چنان بر زمین گرم 
می زنند که نظام تصمیم گیری، حتی تصور آن را هم نمی کرد که قانون یا تدبیر مصوب، 
دچار چنین تفسیرهای عجیبی شود. نیروهای مخالف می توانند علاوه بر سیاستگذاران 
مخالف، نهادهای مدنی، اتحادیه ها، احزاب، رســانه ها و یا افکارعمومی باشند که در 

شرایط کنونی، یک رکن نظام حکمرانی به شمار می آیند.
در واقع، نیروها و جریانات معتقد به بازبینی سیاست ها، کم 
توشه و ناتوان نیستند و قدرت، نفوذ و تأثیرشان غیرقابل  انکار 

است اما صرف نظر از این مبحث، مبانی نظری بازبینی مستمر سیاست ها محکم و 
استوار است و زمین زیر پای آنها نیز سست نیست.

 سیاستگذاری
تغییر يا ثبات؟! 

نگاه
مهدی فضائلی؛ تحلیلگر مسائل سیاسی

هر اقدام خردمندانه ای، الزاماتــی دارد که اگر به آن 
الزام ها بی توجهی شود، اقدام مورد نظر از مسیر خود 
خارج شده و هدفش نیز محقق نمی شود. هرچه اهمیت اقدام بیشتر باشد، ضرورت 
شناخت و پایبندی به الزام های آن هم بیشــتر خواهد بود. اگرچه توجه به موضوع 
»جهادتبیین« از سوی رهبرمعظم انقلاب، تازگی ندارد لیکن این روزها مجددا مورد 

تأکید ایشان قرار گرفته و در ادبیات سیاسی کشور پررنگ شده است.
جهادتبیین از همان مقوله های مهمی است که شناخت و تحقق الزام های آن در خور 
توجه ویژه است. الزام های جهادتبیین متعدد و متنوع است و سخن گفتن درباره 
همه آنها دراین مجال نمی گنجد، لذا به برخی از این الزام ها که شاید از بقیه موارد 

اهمیت بیشتری داشته باشد، بسنده می کنم.
اما قبل از ورود به الزام هــا، تأکید می کنم که اگرچه تبییــن جهاد تبیین ازجمله 
الزام های آن، لازم است اما این مباحث بیشــتر جنبه طریقیت دارد و نباید ما را از 

ورود به متن جهادتبیین، باز بدارد و دچار غفلت سازد.
اما الزامات؛

  شناخت موضوع ها نیازمند تبیین، از نخستین الزام هاست. جهادگر این عرصه باید 
بتواند تشخیص دهد چه چیزی را لازم است تبیین کند و اگر موضوع های نیازمند 

تبیین متکثر و متنوع است، باید بتواند بین آنها اولویت بندی کند.
  الزام دوم، آشــنایی و احاطه مجاهد ایــن عرصه به موضــوع و توانمندی برای 
تبیین آن است. بدیهی اســت که افراد به همه موضوع ها اشراف لازم را ندارند، لذا 
تبیین کننده باید سراغ موضوع هایی برود که از عهده تبیین آن برمی آید. عدم احاطه 
و اشراف به موضوع، ممکن است نه تنها ابهام ها را برطرف نکند، بلکه حتی به ابهام ها 
بیفزاید یا به دلیل ضعف منطق جهادگر، ابهام ها در ذهن طرف مقابل تحکیم شود.

  علاوه بر لزوم آشــنایی با اندیشــه های امامین انقلاب، بهره گیــری از نظرات 
اندیشمندان انقلاب اســلامی که خود از فعالان و مجاهدان عرصه تبیین بوده اند، 
مانند شهیدمطهری، شهیدبهشتی و مرحوم مصباح یزدی به غنا و تقویت بنیه فکری 
جهادگران میدان تبیین می افزاید و کمک بســزایی به قوت و استحکام تبیین گر 

می کند، لذا این بهره گیری خود از الزام های جهاد تبیین است.
  چهارمین الزام جهاد تبیین، رعایت اخلاق ازسوی فرد مجاهداست. تبیین گری، 
میدان چالش و مباحثه است و جهادگر این عرصه باید خود را به سعه صدر، زبان لین، 

روحیه مدارا و صبوری مجهز کند.
  بهنگام بودن، یکی دیگر از الزام های عرصه جهاد تبیین است؛ تبیینی که در زمان 
خود انجام نشــود، مانند عمل نابهنگام توابین پس از واقعه عاشورا خواهد شد که 

عده ای کشته شدند، اما خون آنها تقریبا ثمری نداشت!
  بصیرت، الزام مهم دیگر برای جهاد تبیین است؛ یعنی مجاهدان میدان تبیین، 
باید ژرف نگر و عاقبت اندیش باشند. نگاه های ســطحی به مسائل و بی توجهی به 
پیامدهای یک رویداد با جهاد تبیین ناســازگار است. اساســا تبیین برای همین 
بصیرت افزایی صورت می گیرد و اگر مجاهد این میدان، خود فاقد بصیرت باشــد، 

مصداق این سخن خواهد بود که:
ذات نایافته از هستی بخش 

کی تواند که شود هستی بخش
  هفتمین الزام، مداومت در تکرار اســت. تکنیک تکرار آنقدر ازســوی دشمنان 
اســتفاده می شــود که منجر به نهادینه شــدن برخی گزاره ها در ذهن مخاطب 

شده اســت، لــذا جهادگــران عرصــه تبیین، هــم برای 
زدودن ایــن گزاره های غلط از ذهــن و دل مخاطبان و هم 

 جایگزین کردن گزاره هــای صحیح به جای آنها، نبایــد از مداومت در تکرار ملول
 شوند.
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عشق و زندگی در جنگ 
باشکوه بود 

با منیر قیدی درباره »دسته دختران« اش

 »بیرو«؛متفاوت از 
سینمای جریان اصلی

گفت و گو با مجید برزگر تهیه کننده» بیرو«

اجرای متنی برای ایران امروز
محمدرضا خسروشاهی، کارگردان 

»پچ پچه های پشت خط نبرد«  از تئاتر 
شهرستان می گوید

لطفاً قصه 
 نسازید

 

ســارا بهرامــی ) بازیگر 
علفزار(: من برای نقش هایم 
معمولا برنامه ریزی خاصی 
از قبل ندارم. البته رویاها و 
خیال هایی دارم ولی برای 
این فیلم امکانی نبود که 
بتوانم با زنانی از جنس سارا 
در فیلم علفزار صحبت کنم.  
نقش سارا در این فیلم برای 
من ارزشمند است ولی این 
علاقه و ارزشمندی ارتباطی 
به تجاوز ندارد. لطفاً در این 
باره قصه نســازید. من در 
نقش های معتاد و خلافکار 
و قاتل و کمدی بازی کردم 
ولی اگر این فیلم تکراری 

بوده متأسفم.

تشکر از 
 مسئولان 

 

کاظم دانشــی ) کارگردان 
علفزار(: حضور این فیلم در 
جشنواره شجاعتی از سوی 
جشنواره و شــورای پروانه 
نمایش می خواست که از آنها 
تشکر می کنم نهادهایی که 
بیرون از سازمان سینمایی 
فشار می آورند، زیاد هستند 
اما این موضوعات به تعامل 
نیاز دارد برای فیلم ما وقت 
گذاشته و باعث شد امروز 
فیلم را ببینیــم. امیدوارم 
فتح بابی باشد تا فیلم های 
اینچنینــی را ببینیم. ما از 
یک پرونده نعل به نعل فیلم 
نساختیم، تحقیقات زیادی 
کرده بودم. ترکیبی از چند 
پرونده است، ما سعی کردیم 
اشتراکات را پیدا کنیم و فیلم 

بسازیم.

 جشنواره فجر 
 در  حد جام جهانی 

 

در  جمشــیدی  پژمان 
فیلم  خبری  نشســت 
علفــزار؛ مــن قبل از 
اینکه فیلم بــازی کنم 
هم جشنواره را دوست 
داشتم و الآن هم فارغ از 
اینکه خودم فیلم داشته 
باشم یا خیر، جشنواره 
در حد جام جهانی برایم 
جذابیت دارد. من خیلی 
فیلمنامه  روی  وقتــی 
نگذاشــتم چون زمان 
زیادی نداشتیم اما چند 
بار به دادگاه رفتیم این 
برای ســارا بهرامی یک 
تفریح شده بود اما برای 
من تحملش ســخت بود 
یک بار هم خواســتم به 
یکــی از متهمان کمک 
 کنم امــا بیرونم کردند!

تمام نشدنی
از نخستین باری که امین 
حیایی مقابــل دوربین 
رفت ۳ دهــه می گذرد. 
از »دو همسفر« که سال 
۷۰ ساخته شد و بعد از 
یک ســال و با جرح و تعدیل در یازدهمین جشــنواره فیلم 
فجر به نمایش درآمد تا امروز کــه حیایی با »برف آخر« به 
جشــنواره آمده زمان زیادی می گذرد. حیایی با نقش های 
 کوتاه به سینما آمد و به مرور و با استمرار توانست به چهره ای 
شناخته شده تبدیل شــود. با نقش های کم اهمیت و اغلب 

منفی و از پرســونای جوانی که به راه خلاف افتاده و مانعی 
شــده برابر جوان اول فیلم، به مرور خودش جوان اول شد. 
در دهه اول فعالیت حرفــه ای اش، بداقبال بود که نقش اول 
فیلم »قرمز« جیرانی را از دست داد؛ نقشی که شاید مسیر 
کارنامه اش را زودتر متحول می کرد. در سال های بعد در هر 
فیلمی با هر کیفیتی بازی کــرد و از فرصت های زودگذری 
که در اختیارش قرار گرفت نهایــت بهره را برد و حرفه ای تر 
از بســیاری از بازیگران هم نســل خود، با حضور راحت و 
صمیمی اش مقابل دوربین در همه جور فیلم و سریالی بازی 
کرد. )با ۷۷ فیلم ســینمایی و ۱۷ سریال و با درنظر گرفتن 
حجم نقش ها در سال های پس از انقلاب بیش از هر بازیگر 
دیگری مقابل دوربین بوده است.( از اکشن ها و ملودرام های 
جوان پســند دهه۷۰ به کمدی های عامه پســند دهه۸۰ 

رسید. اجرای تیپ های نمایشی و ایفای نقش های باسمه ای 
استعدادش را کدر نکرد و هر جا فرصتی پیش آمد عیار بالای 

بازیگری اش را نشان داد.
حتی می شــود گفت تجربه طولانــی اش در حضور مقابل 
دوربین )که بخش عمده اش با فیلم های تجارتی به دســت 
آمد( به کارش آمد و از او ستاره ای حرفه ای ساخت؛ ستاره ای 
که دست کم یک دهه بسیار پولســاز بود؛ همان سال هایی 
که حیایی از فیلمی به فیلمی دیگر می رفــت و در دورانی 
که پای ثابــت تولیدات پویا فیلم بود، منتقــدان به طعنه با 
بیک ایمانوردی مقایســه اش می کردند. از دهه ۹۰ داستان 
حیایی کمی تغییر کرد. کمدی های عامه پسند به مرور جای 
خود را بیشــتر به ملودرام های اجتماعی دادند تا اینکه در 
میانه های این دهه با بازی در »شــعله ور« حمید نعمت الله، 

در متفاوت ترین نقش زندگی اش ظاهر شــد. نشــانه ای از 
عزم راسخ حیایی برای ایجاد تحول در کارنامه حرفه ای اش 
و پیمودن مسیری تازه در سومین دهه فعالیت اش که ما را 
با سیمایی تازه و دیده نشــده از او آشنا کرد. تجربه ای که به 
دومین همکاری مشترکش با نعمت الله در »قاتل و وحشی« 
انجامید که به همراه »غریزه«)سیاوش اسعدی( دیگر فیلم 
حیایی که به فجر راه نیافت،  غایب بزرگ جشــنواره امسال 
است. حیایی امسال با فیلم های »برف آخر« و »2۸۸۸« در 
جشنواره حضور دارد. در گذر از ۵۰ سالگی و فاصله گرفتن 
از نقش های جوانانه )که تا همین اواخر بازی شان می کرد( 
حیایی شمایل بازیگری تمام نشدنی را به خود گرفته است. 

در این ۳۰ ســال خیلی ها آمدند و رفتند و او هنوز 
مانده و همچنان دل در گرو تجربه های تازه دارد.

 گفت وگوی اختصاصی همشهری با امین حیایی که 
با 2 فیلم »برف آخر« و »2۸۸۸« در جشنواره حاضر است

همیشه جوان
گفتوگو

روزنامه نگار
 حامد قریب

کاسه داغ تر از 
آش نشوید

  

بهــرام رادان )تهیه کننده 
فیلم علفزار(:من از سال ۹۱ 
مجوز تهیه کنندگی گرفتم 
و رشته تحصیلی ام مدیریت 
بوده و براین اساس چند فیلم  
در سال های قبل ساختم، اما 
برای ادامه کار باید ببینیم 
با توجه به شرایط بازگشت 
سرمایه در بخش خصوصی 
چطور می توان فیلم ساخت 
و کار را پیش برد. کاســه 
داغ تر از آش نشوید، با قوه 
قضاییه تعامل خوبی داشتیم 
سازمان سینمایی خالصانه 
و برادرانه با ما بود جامعه به 
ساخت فیلم های اینچنینی 
نیاز دارد. این شــجاعت و 
مسئولانی  همه  سعه صدر 
که باعث شــد فیلم را روی 
پرده ببینید، قابل تحسین 
است، اعتقاد دارم ساخته 
شدن فیلم های اینچنینی در 
پیشگیری از وقوع جرم مهم 

و تاثیر گذار است.

 از عمر ســینما ۱2۵ســال می گــذرد امــا ما با 
۵ســال تأخیر وارد ســینمای جهان شدیم. یعنی 
۱2۷۹خورشیدی سینما در بلوار کاپوسینه و پاریس 
پا گرفت. ایــن رقم تقریبا یکصد و بیســت و اندی 
سال می شود. بنابراین اجازه دهید نقدی را درباره 
تاریخ ســینمای ایران بکاویم و سپس نقد بعدی را 
اختصاص می دهیم به ســینمای جهان. ریشه های 
تاریخی سینما و ورود آن به ایران موضوعی جداگانه 
است که توسط مظفرالدین شاه و میرزا ابراهیم خان 
عکاس باشی انجام می گیرد. بحث درباره این موضوع 
داستان هایی می طلبد که خارج از چارچوب موضوع 
ماســت. اما موضوع اصلی نقد فیلم است که ابتدا 

به طور شفاهی وارد عرصه شد.
 ازپچ پچه، حرف های اهالــی دربار و توصیه کردن: 
آن را دیدی، آن آرتیســت چگونه پرید و آن فیلم 
چه ریختی بود یا آن فیلم را دیدم... نقد فیلم با این 
توصیفات ساده در دربار آغاز شد. ما امروز نام همین 

اقدام و سخن گفتم را هم نقد فیلم می گذاریم. 
حرف زدن، تعریف کردن و شــرح قصــه را دادن 
رونق می گیرد و اتفاقاً پیشرفت هم می کند. سینما 
به تدریج  قدری از دربار خارج  و وارد زندگی مردم 
کوچــه و بازار می شــود و نقش مهــم دیگری ایفا  
می کند. جارچی ها داخل شهر راه می افتند و برای 
فیلم و هنرپیشــگان تبلیغ می کننــد. اینها قدری 
زمینه های ابتدایی نقد فیلم را به طور جدی شکل 
می دهد. در واقع این اقدام به یک معنی، معرفی فیلم 
است. اگر بخواهیم نیک بنگریم، نخستین نقش نقد 
فیلم، معرفی آن است که جارچی ها نقش مهمی را 
در این زمینه و دور و اطراف شهر و پاگرد سینماها 
بازی می کردند. کســان دیگری که نقش نقد فیلم 
را به طور شــفاهی از دیرباز آغاز کردند، دیلماج ها 
یا همان مترجمان همزمان بودنــد. چون فیلم ها 
صامت بود کنارش موسیقی هم نواخته می شد. در 
آن روزگاران شخصی به نام دیلماج وجود داشت که 
آنچه روی پرده سینماها رخ می داد حتی با قدری 
غلو و دروغ و تهییج و گرم کردن موضوع به ســمع 
و نظر تماشــاچیان داخل ســینما می رساند. اینها 
یک جورهایی توضیــح و معرفی و پایــه نقد فیلم 
شد. نخستین کســانی که وارد نقد فیلم می شدند،  
پاورقی نویس  بودند. پاورقی نویســی در آن روزگار 
محبوب بود. کسانی که برای نخستین بار وارد نقد 
فیلم می شدند، همین پاورقی نویسان بودند که به 
معرفی فیلم می پرداختند و هیــچ ارتباطی با نقد 
ســاختار فیلم، یعنی با آنچه امروز شاهدیم ندارد. 
بنابراین کسانی که اهل نوشته و نوشتار بودند شروع 
به فراهم کردن توضیح، معرفــی، تذکر و توجه به 
فیلم کردند. در ۱۳۰۹نخســتین نشریه سینمایی 

راه می افتد. 
نخستین و مهم ترین منتقد رســمی که آرشیوها 
وجود دارد، در »کمان رنگین ســینما« چاپ شد. 
طغرل افشار نویسنده این نقد بود. افشار نخستین 
منتقد اصلی سینماست. متأســفانه عمر طولانی 
نمی کند اما همان کتابی که منتشر کرد، پایه گذار 
نقدهای دهــه 2۰بود. جلوتر می آییــم و و به دهه 
۳۰می رسیم که منتقدان دیگری با انرژی و انگیزه 
مضاعف کارشــان را شــروع می کننــد. در همین 
دوره »ستاره ســینما« راه می افتد، »فیلم و هنر« 
و »تماشا« چاپ می شود تا می رسیم به این سال ها 
که در مجله فیلم و فیلم امروز و سینما 24و نشریات 
مختلف چاپ می شــوند و کمتر نشریه ای است که 
صفحات سینمایی نداشته باشد. در حوزه نقد فیلم 
ما ادعای خاصی از خودمان نداریــم. بلکه دو نگاه 
وجود دارد. کســانی زبان فرانسه می دانند و فوت و 
فن کار را از زبان فرانســه می آموزند و کســانی که 
انگلیسی بلدند و نظراتشان را از مجله های انگلیسی 
استخراج می کنند. بنابراین این دو جریان، به شکل 
غالب، جریان کســانی اســت که با زبان انگلیسی 
آشنایند. کســانی مانند پرویز دوایی، پرویز نوری، 
رضا سهرابی، امید و محمد شهرزاد و... که فهرست 
طومار مانندی می توان از آنها تهیه کرد. مهم ترین 
نظریه ای   از ســینمای ایران که جا افتاده، شــکل 
گرفته و تا همین لحظه هــم از چنبره اش خلاص 
نشــده ایم، تئوری فیلم اســت. یعنی تحلیل فیلم 
است که براســاس نگره مولف بیان می شود. یعنی 
کارگردان   خالق فیلم است و اوست که همه عناصر 
فیلم از او نشأت می گیرد. اما آنچه جریان غالب است 
و به عنوان تئوری از دهه ۳۰و عمدتاً دهه 4۰و ۵۰و 
بعضا پس از انقلاب نضج می گیرد و رشــد می کند، 

تئوری فیلم است. 
آقــای اصغر یوســفی نــژاد کتابــی دارد بــه نام 
»کتابشناسی ســینما« که تا ۱۳۹4را آماده کرده 
و از ۱۳۹4هم ان شــاالله فیش های تحقیقاتش را 
جمع آوری می کند و جلد دوم این اثر هم به زودی 
درخواهد آمد. تا ۱۳۹4، 2هزار و۷۸۰عنوان مدخل 
راجع به سینما، شخصیت پردازی، نقد و تحلیل فیلم 
و هرگونه مسائل آکادمیک و فنی داریم. این کتاب 
کاملًا بخش نوشتاری را پوشش می دهد. کتاب به 
گمانم کتاب مرجعی است که تأثیرپذیری هم دارد. 
از ۱۳۹4تا به امروز، بیش از 4هــزار مدخل را هم 
درنوردیده است. در این کتاب با تقسیم بندی های 
چندگانه تاریخ سینما  راجع به شخصیت ها، نقد و 
تحلیل فیلم و همه عناصر وجود دارد. آقای حسین 
گیتی هم کتابی دارد با عنوان »مطبوعات سینمای 
ایران از آغاز تا امروز« که چند ســال پیش منتشر 
شد. ایشان هم مطبوعات سینمایی را پوشش داده 
که ما چه میزان مطبوعات ســینمایی داشته ایم. 
گیتی در این کتاب ســال به سال همه را رده بندی 
کرده که می توان به طور دقیق آنها را بررســی کرد. 
یک کتاب دیگر هم هست که درباره سیر نقد فیلم 
در ایران اســت که غلام حیــدری در دهه 6۰ این 
کتاب را نوشــته اســت. این کتاب متأسفانه هنوز 
چاپ جدید به خود ندیده است و در یک کلام به روز 
نیست اما تا دهه 6۰، همه جریان های نقد نویسی 
را پوشــش می دهد.  در این کتاب بــه همه نام ها 

اشاره شده است. این تنها کتابی است که 
مختص نقدنویسی در سینمای ایران است.

یادداشت1

منتقد و مدرس سینما
خسرو دهقان

مظفرالدین شاه؛ منتقد سینما 

در چند سال اخیر شاهد ایفای نقش هایی متفاوت 
از شما در فیلم هایی ســخت هستیم. از بازی در 
فیلم »شعله ور« حمید نعمت الله که در جنوب فیلمبرداری 
شده بود تا برف آخر امیرحسین عسگری که در برف روایت 
می شود و امسال در چهلمین جشنواره فیلم فجر به نمایش 
درآمد. میل به تجربه نقش هــای مختلف در این مقطع از 

زندگی شما ناشی از چیست؟
اصطلاحا می گویند»وقتی یک بار چلوکباب سینما را بخورید، 
دیگر درگیر آن می شوید«؛ من هم بعد از نخستین فیلم هنری 
خوبی که بازی کردم، درگیر این مدل از کار شدم. چون پروسه 
تولید این مدل فیلم ها حرفه ای، جذاب و لذتبخش است. به هر 
ترتیب لحظه لحظه صحنه های فیلم برای کارگردان بااهمیت 
اســت و با تمام وجود پای آنها می ایستد. همچنین عوامل این 
مدل فیلم ها تمام انرژی خود را می گذارند که آن صحنه اجرا و 
گرفته شود. در این مدل از کار شاید روزها باید برای یک صحنه 
صبر کنیم تا نور، فضا، هوا به آن صورتی که باید برسد. در چنین 
وضعیتی همه عوامل پای فیلم می ایستند و آن اتفاقی که باید 

رخ می دهد و در نتیجه لحظات زیبا ثبت می شود.
شخصا وقتی همه این موارد را با کارهای دیگر خود می سنجیم 
که شرایط مالی، کاری و تجاری بودن آن سبب شده تا از اهمیت 
پرداخت به جزئیات و موارد کاســته شــود، متوجه می شویم، 
انرژی ای که برای فیلم های هنری گذاشــته می شــود چقدر 
متفاوت است و چقدر شما در این مدل کارها آرامش بیشتری 
دارید و احساس امنیت بیشتری در کار خود می کنید. بنابراین 

تمام انرژی خود را معطوف آن می کنید.
با این تفاسیر گویا اتفاق های بدی را در گذشته 
شاهد بوده اید که اکنون پس از چند تجربه شیرین 

از آن کارها می گویید؟ 
باتوجه به صحبت هایی که پیش تر گفتم، شاید تاهمین چند سال 
پیش، وقتی سر کارهایی می رفتم، بیشتر حواسم به خروجی کار 
بود تا خدای نکرده در بخش های دیگر اتفاقی رخ ندهد که درست 
نباشد. اما به هر حال بالاخره از دست آدم هم در می رود. علاوه بر 
این نیز، ممکن است بسیاری از لحظات برای کارگردان اهمیت 
چندانی نداشته باشد که بخواهد موشکافانه به آن بپردازد. چراکه 
قرار است، فیلم اکران مردمی شود و فروش خود را داشته باشد.

متأسفانه انگار خروجی این مدل از آثار برای خود تهیه کنندگان 
و سرمایه گذاران به قدری جدی نیســت که بخواهند خروجی 
متفاوت و هنری در بیاید و لحظه لحظه آن جذاب باشد و فیلم به 

۱۰۰ درصد چیزی که باید، برسد.

در این چند ســال که در فیلم های هنری حضور داشــته ام، 
می دیدم کارگردان بسیار حواسش جمع کار بود و از این جهت 

خیالم آسوده می شد.
کدام نقش از شخصیت هایی که در این چند سال 
بازی کرده اید را بیشــتر دوست دارید؟ آیا این 

نقش ها به اندازه کافی متفاوت از یکدیگر هستند؟
بهروز شعیبی، حمید نعمت الله، سیاوش اسعدی، امیر حسین 
عسگری ازجمله کارگردان هایی هستند که در این چند سال با 

آنها کار کرده ام و بسیار لذت برده ام.
اگر چند فیلم »قاتل و وحشــی«، »غریــزه« و »برف آخر«، 
»درخونگاه« و »شــعله ور« را کنار هم بگذارید، شاهد ۵ نقش 
متفاوت می شوید که هیچ شــباهتی به یکدیگر ندارند. حتی 
فیلمنامه این آثار را نمی توان شــبیه هم دید. این تنوع کار و 
نقش در این مدل کارها، خروجی استانداردی برای مخاطبان 
و منتقدان دارد. به طوری که وقتی فیلم را می بینند، در تعریف 
از آن و نقشی که بازی کردید، نکاتی را به شما می گویند. به هر 
حال وقتی شــما به عنوان بازیگر این تعریف ها و تمجیدها را 
می شنوید و متوجه نگاه درست نسبت به کار خودتان خواهید 
شــد. بنابراین میلی به کار کردن در این سبک پیدا می کنید. 
اکنون خیلی دوســت دارم فیلم هایی کــه کار می کنم، واقعا 
همه چیز آن از پایه درست باشد و واقعا به خروجی خوبی برسیم.
 به هر حال کارهای هنری بودجه زیادی برای تولید 
ندارند و نمی توانند دستمزد زیادی به شما بدهند. 
با این تفاسیر باتوجه به بودجه این فیلم و شرایط اقتصادی 

خودتان مشکلی برای حضور در این فیلم نداشتید؟
ترجیح می دهم کارهــای بخش اقتصادی زندگــی ام را از راه 
دیگری همچون تبلیغات و کارهای دیگر جبران کنم و مجبور 
نباشــم به خاطر وجه مالی این کارها را از دست بدهم. شده با 
یک هشتم قیمت قرارداد در برخی از کارها حضور پیدا کرده ام 
یا حتی پول نگرفته ام. گاهی از بخش هایی گذر کرد ه ام به خاطر 
اینکه آن کار اتفاق بیفتد، اکران و دیده شود و مردم آن را دوست 
داشته باشند. نظر منتقدان و متخصص های کار را ببینم و بتوانم 
توجه آنها را به کار خودم جلب کنم. همه این موارد علت هایی 
است که سبب شده در این مقطع از زندگی حضور در این کارها 

را تجربه کنم.
در فیلم برف آخر ایفاگر نقش دامپزشک متفاوتی 
هستید که عاشق گاو هاســت. درباره مواجهه 
ابتدایی خودتان با این نقش و ادامه مسیری که منتج به بازی 

در آن شد توضیح می دهید؟ 

در ابتدا وقتی امیرحسین عســگری فیلمنامه و نقش را برایم 
توضیح داد همــان زمان، جذب کار شــدم. وقتی فیلمنامه را 
خواندم خیلی بیشتر جذب شدم. چون فیلمنامه از چیزی که 
تعریف شده بود خیلی کامل تر بود. دیدم این آدم 6، ۷ سال برای 
نوشتن این فیلمنامه زمان گذاشته است و اینقدر اشراف کامل 
به کار و فیلمنامه و نقش ها و بازی ها دارد که حد نداشت. خلاصه 
از زمانی که فیلمنامه را خواندم، متوجه شدم تفاوت بسیاری بین 
نقش های قبلی ای که بازی کرده بودم با این نقش وجود دارد. 
امین حیایی تا کنون در چنین موقعیت و نقشی قرار نگرفته بود. 
البته در فیلم »مهمان مامان« نیز نقش یک دامپزشک را داشتم 
که مقداری طنز اســت اما اینجا خیلی جدی، آدم کم حرف و 
درون گرا و کاملا درونی است که همه چیز در چشمانش نمایان 
است و شما همه چیز را در نگاه و رفتار او می بینید. با کارگردان 
فیلم برف آخر به همه جزئیات بازی او از راه رفتن، جنس صدا، 
حرف زدن و موارد دیگر رسیدیم. در ابتدا خیلی نقش متفاوت 
و درونی بود تا اینکه به مرور سوار نقش شدم و حتی یک دوره 
دامداری رفتم و با دامپزشک ها نیز در ارتباط بودم و از آنها درباره 

کارشان سؤال می کردم.
 با این تفاسیر پروســه تحقیق و پژوهش تقریبا 
طولانی را برای شناخت نقش پشت سر گذاشتید؟ 
بله تحقیقات آن را انجــام دادم که بدانم یک دامپزشــک چه 
چیزهایی بلد است. تلاش کردم همه کارهایی که یک دامپزشک 
بلد اســت را یاد بگیرم و تقریبا این اتفاق رخ داد. اتفاقا خیلی از 
این موارد در فیلم اتفاق نیفتاد و مخاطب آنها را نمی بینید ولی 
من رفتم و آنها را نیز یاد گرفتم تا بلد باشم. به این ترتیب حتی 

بی هوش کردن دام از طریق نی ها را نیز یاد گرفتم.
یکی از صحنه های جذاب بازی شما جایی است که 
دام در حال تولدی را از شکم مادر بیرون می کشید. 

این کار واقعا توسط خودتان  انجام شد؟
بله. همه  چیز را تئوری به من گفته بودند که چطور یک گوساله را 
دربیاورم تا آسیب نخورد اما تا آن زمان این کار را انجام نداده بودم. 
در آن صحنه در موقعیت قرار گرفتم و آن اتفاق افتاد و سکانس 
درخشانی به وجود آمد که برای شخص خودم صحنه جذابی بود. 
به طور کلی باید بگویم نقش خیلی ســختی بود و موقعیت های 
فوق العاده سختی داشت. به هر حال خدا با ما یار بود که توانستیم 

کار را جمع کنیم.
دامپزشکی که نقش او را ایفا کردید، ویژگی های 
عجیبی دارد که شاید توســط مردم پذیرفتنی 
نباشد. به عنوان مثال این میزان عشق به حیوان)گاو( را در 

شکل جنون واری در فیلم »گاو« داریوش مهرجویی به خاطر 
داریم اما اینجا قضیه کاملا متفاوت است. آیا مابازای بیرونی 

هم برای این شخصیت پیدا کردید؟
مابازای بیرونی برای عشقی که دامپزشک درون فیلم به حیوانات 
دارد خیر. اما به هر حال همگی عشق را تجربه کرده ایم و می توان 
سر فلش را به ســمت دیگری مانند حیواناتی که با آنها زندگی 
می کنید و ســعی در کمک بــه آنها دارید، چرخانــد. به نوعی 
دامپزشک نجات دهنده حیوانات اســت و این شغل را پذیرفته 
است و مسلما به این کار علاقه داشته و در حال انجام آن است. 
شخصیت یوسف در برف آخر نیز همین است. او عشق به حیوانات 
را داشــت و به خاطر آنها خودش را به آب و آتش می زند و همه 

کار می کند.
در مورد فیلــم گاو جناب مهرجویی نیز بایــد بگویم فیلمنامه 
برف آخــر کاملا متفاوت از این اثر اســت و شــخصا به آن فکر 
هم نکرده ام. برف آخر داســتانی داشت که تا به حال فیلمی که 
مقداری داستانش به آن مشابه باشد هم ندیده بودم، به همین 
دلیل همه  چیز آن برایم صفر بود و کار از صفر شروع می شد و از 

این جهت خیلی جذاب بود.
وقتی کاری را به این صورت شروع می کنید، مرتب استرس دارید 
و نگران هستید که نقش درمی آید یا خیر؟ در چشمان کارگردان 
خیره شدید تا ببینید که آیا این باور انجام شده و پذیرفته که تو 
نقش را درآوردی یا خیر. در دو سه جلسه ابتدایی به همین صورت 
بود و مرتب استرس داشتم که خدای نکرده نکند نقش درنیاید 
ولی واقعا آن امیدی که خود امیرحسین عسگری در کار به من 
می داد و انرژی مثبتش که به من منتقل می کرد من را به آن نقش 

رساند و توانستم آن را بازی کنم.
 این نقش از نظر بخشی از کارشناسان، اصحاب 
رســانه و منتقدان که تاکنون فیلم را دیده اند، 
به عنوان یکی از کاندیدا  های اصلی سیمرغ نقش اول مرد 
مطرح شده است. آیا در این دوره به تجربه مجدد سیمرغ 

بازیگری فکر می کنید؟ 
واقعیت اینکه از نظرم هر کسی زمان ســیمرغ خودش را دارد. 
به هر حال اگر قرار باشد که این فیلم هم سیمرغی داشته باشد 
افتخار آن برای تمام فیلم اســت. فکر می کنــم هر بخش فیلم 
که جایزه بگیرد، خســتگی کل بچه های گروه که تا این اندازه 
زحمت کشــیدند در می رود. اگر برای من هــم اتفاقی بیفتد، 
دست یکایک بچه های گروهم را می بوسم که اینقدر تلاش شان 

درست بوده و باعث شده که این نقش به نتیجه برسد. 
در نهایت بــرای همگــی آرزوی بهترین هــا را دارم.

ی سیمرغ
سودا

امین حیایــی، بازیگر ســینما و تلویزیون در 
ســال های اخیر رویه تازه ای را در پیش گرفته 
است. او با حضور در کارهای هنری فیلمسازانی 
همچون حمیدنعمت الله جریان تازه ای را در سینما 
آغاز کرده و اکنون با بــازی در فیلم »برف آخر« 
امیرحسین عسگری، اتفاق ویژه ای را ایجاد کرده است. حیایی در این فیلم 
ایفاگر نقش دامپزشکی خاص است که علاقه ویژه ای به گاو ها دارد. پیرامون 
مسیر تازه این بازیگر و چالش هایی که برای بازی در فیلم برف آخر پشت سر 

گذاشته است، با او به گفت وگو پرداخته ایم.

یادداشت

روزنامه نگار
سعید مروتی 
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تشییع در قم، تدفین در کربلا
 در پی درگذشت آیت الله صافی گلپایگانی، هیأت دولت امروز )چهارشنبه( را در سراسر کشور عزای عمومی

 و در استان قم تعطیل رسمی اعلام کرد

دهه فجر

تجدید میثاق مردم با امام)ره( 
در جشن ملی1400

 آحاد مردم دیروز با حضور در ویژه برنامه های سالروز 
ورود امام خمینی)ره( به میهن، بار دیگر با آرمان های 

امام راحل و شهدا تجدید بیعت کردند

ویژه برنامه های سالروز ورود امام خمینی)ره( به میهن اسلامی و 
آغاز دهه فجر، دیروز با حضور چشمگیر قشرهای مختلف جامعه 
در جوار مرقد بنیانگذار انقلاب اســلامی برگزار شد و آحاد مردم 
با حضور در این مراســم، بار دیگر با آرمان های امام راحل و شهدا 

تجدید بیعت کردند.
به گزارش همشهری، گلباران جایگاه جلوس امام خمینی)ره( در 
سخنرانی ۱۲بهمن ماه ســال۱۳۵۷ در بهشت زهرا)س( ازجمله 
برنامه های تدارک دیده شــده همزمان با ســالروز ورود تاریخی 
بنیانگذار کبیر انقلاب اســلامی به میهن بود که با رعایت کامل 
شیوه نامه های بهداشتی ستاد ملی مقابله با ویروس کرونا برگزار شد.

در این مراســم که جمعی از مســئولان، نماینــدگان مجلس، 
خانواده های معظم شهدا، جانبازان، ایثارگران و قشرهای مختلف 
مردم حضور داشتند، قطعه ۱۷ بهشت زهرا)س(، به عنوان جایگاه 
جلوس امام راحل، گلباران و آغاز چهل وچهارمین سال پیروزی 

انقلاب اسلامی ایران گرامی داشته شد.
اقامه نماز جماعت ظهر و عصر در محل جلوس امام راحل، اجرای 
سرودهای مذهبی و ملی ازسوی گروه جمع خوانی دانش آموزان 
و گروه موزیــک ارتش جمهوری اســلامی ایــران و همچنین 
آزادسازی۱۳۵۷ کبوتر به یاد سال پیروزی انقلاب اسلامی ازجمله 

برنامه های این مراسم بود.
برگزاری همایش پیاده روی و تجدید میثاق با شــهدا در دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر نیز از دیگر برنامه هایی بود که باهدف بزرگداشت 
سالروز ورود تاریخی امام خمینی به میهن در ۱۲بهمن ماه۱۳۵۷ 
اجرا شد. شرکت کنندگان در این همایش با حضور در مزار شهدای 
گمنام دانشــگاه صنعتی امیرکبیر و اهدای گل بــا آرمان های 
امام خمینی)ره( و شهدای انقلاب اسلامی و دفاع مقدس تجدید 

میثاق کردند.

امام )ره(؛ آغازگر جهاد تبیین
همچنین سخنرانی امام جمعه موقت تهران که با حضور مسئولان 
کشوری و لشکری و آحاد مردم با رعایت دستورالعمل های بهداشتی 
برگزار شد، سرآغازی بر جشن ملی۱۴٠٠ به حساب می آمد که با 
تجدید بیعت قشــرهای مختلف مردم با آرمان های امام راحل و 

شهدا همراه بود.
حجت الاسلام والمســلمین سیدمحمد حســن ابوترابی فرد در 
این مراســم با بیان اینکه امام راحل عارف و شخصیت برجسته 
تربیت یافته در مدرســه قرآن و عترت و شــخصیتی تاریخ ساز و 
تحولگرا بودند، ۱۲بهمن ماه را یادآور آغاز شکل گیری نظام سیاسی 
با هویت اسلامی و دینی و مبتنی بر ارزش های والای قرآن و اندیشه 

سیاسی رسول مکرم)ص( و امام علی)ع( دانست.
ابوترابی فــرد افزود: نظــام جمهوری اســلامی در دوران غیبت 
امام زمان)عج( با الهام از مبانی عقلی و دینی و محوریت امام راحل 
شخصیتی تربیت یافته در مکتب قرآن و بصیرت سیاسی و شناخت 

عمیق از امت اسلام شکل گرفت.
وی با بیان اینکه باید در رأس هرم قدرت جامعه مبتنی بر اصول 
عقلی و معرفتی، شخصیتی قوی بنشیند و هدایت آن باید در دست 
عالم به مصالح دین و جامعه قرار گیرد، افزود: قرآن کریم راه رسیدن 
به عزت را تبیین کرده اســت، طهارت در حوزه عقیده و اخلاق و 

رفتار، انسان را به خدای سبحان نزدیک می کند.
امام جمعه موقت تهران تأکید کرد: امام راحل به دنبال شناخت و 
انجام عمل صالح بودند. عمر امام بزرگوار در این مسیر سپری شد و 
دغدغه ای جز معرفت عمل صالح نداشتند و با قدرت قدم برداشتند. 
استخوان های امت اسلام قبل از انقلاب اسلامی زیر سلطه دشمنان 
اســلام و قدرت های ظالم خرد شــده بود، امام راحل در چنین 

شرایطی »جهاد تبیین« را آغاز کردند.

شناخت ریشه افول در قدرت های مستکبر
 ابوترابی فرد ادامه داد: امام راحل ریشه افول را در قدرت های مستکبر 
و مزدوران آنها تشخیص دادند و امت اســلام را با این ریشه آشنا 
کردند، شــیطان بزرگ در ادبیات سیاسی امام راحل تبیین شد. 
هویت دینی و اسلامی از ادبیات امام راحل تبلور یافت و امروز مرزها 
را شکسته و افق جهان اسلام را دربر گرفته است. وی با بیان اینکه 
تحول اسلامی، امروز در دنیای اسلام دستاورد شناخت عمل صالح 
است و راه را برای این حرکت هموار کرده است، افزود: محور مقاومت 
و یمن قدرتمند امروز مقتدرانه دربرابر دشــمنان اسلام ایستاده 

است، امام راحل راه را برای تولد امت بزرگ ایران فراهم کردند. 

 خود را برای پوشیدن
این ردای فاخر آماده کنیم

ادامه از   در کنار مداومت تکرار، هشــتمین الزام، 
نوآوری است که نباید فراموش شود. نوآوری صفحه اول

در شــیوه طرح موضوع یا قالب  های مورد اســتفاده ضمن ایجاد 
جذابیت مانع خستگی در تکرار می شود. شاید برخی با خواندن و 
شنیدن این الزام ها که البته کامل هم نیست، از ورود به این صحنه 
خودداری کنند و خود را ناتوان برای پذیرش چنین مســئولیتی 
احساس کنند، لیکن باید بدانیم جهاد تبیین مانند هر جهاد دیگری، 
ازسویی واجب است و تدارک مقدمات آن نیز از باب مقدمه واجب، 
باید فراهم شود و ازســوی دیگر نباید دچار وسواس شد و در این 
مقدمات آنقدر سختگیری کرد که اصل وظیفه، مورد غفلت قرار 
گیرد و فراموش شود. بنابراین همه کسانی که بالفعل توان تبیین 
دارند یا می توانند این قابلیت را ولو درحد محدود در خود به وجود 
بیاورند، باید به میــدان بیایند و خود را مفتخــر به عنوان فاخر 

»جهادگر میدان تبیین« و آماده بر تن کردن ردای آن کنند.

نقش آفرینی قطر در مذاکرات هسته ای
وزیر امور خارجه قطر اعلام کرد که امیر این کشــور و رئیس جمهور ایالات متحده 

آمریکا درخصوص مذاکرات هسته ای ایران رایزنی کرده اند.
به گزارش ایسنا، محمد بن عبدالرحمن آل ثانی، وزیر امورخارجه قطر در گفت وگو با 
شبکه الجزیره با بیان اینکه ما از کانال های موجود با واشنگتن و تهران برای نزدیک کردن رویکردها 
استفاده می کنیم، اظهار کرد: رسیدن به توافق هسته ای با ایران برای ما مهم است، چراکه این موضوع 

منجر به ثبات در منطقه خواهد بود.
وی همچنین عنوان کرد که دوحه تلاش می کند تهران را به اتخــاذ اقدام های مثبت درخصوص 
کشورهای منطقه تشویق کند. پیش از این کریس مورفی، سناتور دمکرات آمریکایی تأکید کرده بود 
که »امیدوارم که به کمک قطر بتوانیم تمام طرف ها را به توافق هسته ای بازگردانیم.« وی همچنین 

گفته بود: »از نقش قطر در تلاش برای فرستادن ایرانی ها به میز مذاکرات بسیار تشکر می کنیم.«
این سناتور آمریکایی همچنین عنوان کرد: امیدواریم که یک گفت وگوی امنیتی منطقه ای برگزار 

شود و کشور قطر آماده است تا یک بازیگر اصلی در این گفت وگو باشد.
شیخ تمیم بن حمد آل ثانی، امیر قطر که به واشنگتن سفر کرده  است، با جو بایدن، رئیس جمهور 
آمریکا دیدار و رایزنی کرد. همچنین محمد بن عبدالرحمن آل ثانی، وزیر امورخارجه قطر چند روز 

پیش از سفر امیر قطر به آمریکا به تهران سفر و با مقام های ایرانی دیدار کرده بود.

غلامحسینمحسنیاژهای
رئیسقوهقضاییه

اگــرازمــردمجــداشــدیموروش،
منش،کارونوعمدیریتما،جدایی
وافتراقازمــردمرابههمراهداشــت،
آنــگاهاســتکــهبــامشــکلمواجــه
میشــویمودشمنانبادســتگاههای
تبلیغاتیعریضوطویلخود،نهایت
بهرهبرداریراازاینمشکلپیشآمده

خواهندکرد./ایسنا

احمدوحیدی
وزیرکشور

راهپیمایــی خودرویــی برگــزاری
امــا نــدارد، مشــکلی ۲۲بهمــن
برگــزاری بــرای تصمیمگیــری
راهپیمایــیافــرادبــاتوجهبهشــرایط
کروناییموجود،باستادملیمقابله
بــاکروناســتودرهــرحــالتاکنــون
اســت. نشــده قطعــی تصمیمــی
تصمیماتدربارهرنگبندیشــهرها
همانملاکهایسابقاست./ایرنا

   پیام تبریک رئیس جمهور به  مناسبت سال نو چینی
رئیس جمهور کشــورمان در پیامی با تبریک فرارسیدن سال 
نو چینی به رئیس جمهوری خلق چین، اظهار خرســندی کرد 
که در آغاز سال جدید، روابط ۲ملت وارد دومین ۵٠سال روابط 
دیپلماتیک و اعلام اجرایی شدن برنامه همکاری جامع ۲۵ساله 
شده  است. به گزارش ایسنا، سیدابراهیم رئیسی در این پیام به 
»شی جین پینگ« اظهار امیدواری کرد که در پرتو اعتماد متقابل 
سیاسی ایجاد شده و تشریک مساعی با همتای چینی خود، شاهد 
توسعه و تعمیق همکاری های دوجانبه، منطقه ای و بین المللی 
در تمام زمینه ها به خصوص منافع مشترک کشورهای در حال 

توسعه باشیم.

  دستور سرلشــکر باقری برای ساماندهی اراضی 
ساحلی خزر

سردار سرلشکرمحمد باقری، رئیس ستاد کل نیرو های مسلح 
با تشکیل تیم بازرسی، دستور عقب نشینی از ساحل اماکنی که 
کاربری نظامی، دفاعی و امنیتی در نیرو های مســلح را ندارند، 
صادر کرد. به گزارش فارس، همچنین مقرر شــد، در اسرع وقت 
ســازمان های نیرو های مســلح، به جز اماکن نظامی، دفاعی و 
امنیتی در بقیه مکان ها و مراکز به میزان ۶٠متر از ساحل دریا 

عقب نشینی کنند.

نقل قول خبر

اخبار کوتاه

 مخالفت کمیسیون امنیت ملی
 با طرح خرید خدمت سربازی

رئیس کمیسیون امنیت  ملی و سیاست خارجی 
مجلس مصوبات کمیســیون تلفیــق در مورد 
خدمت سربازی را غیرکارشناســی دانست و با 
آن مخالفت کرد و گفت: کمیسیون امنیت  ملی 
درحال بررسی طرحی جامع برای ساماندهی نظام 
وظیفه است.وحید جلال زاده در گفت وگو با ایرنا با 
بیان اینکه از ابتدای مجلس یازدهم بررسی طرح 
اصلاح قانون نظام وظیفه در دستورکار کمیسیون 
امنیت ملی قرار دارد، افزود: از سال۱۳۵٠ تا امروز 
۳میلیون و ۵٠٠هزار نفر غایب از خدمت سربازی 
داریم. وی تصریح کرد: ارائه کارت رایگان خرید 
خدمت ســربازی یا فروش خدمت سربازی که 
طی ۲روز گذشته در کمیسیون تلفیق به تصویب 
رسید، غیرکارشناسی است. جلال زاده اضافه کرد: 
قطعا ستاد کل نیروهای مسلح با فروش سربازی 
مخالف است و بعید می دانم با ارائه کارت رایگان 

معافیت خدمت سربازی نیز موافق باشند.

 خبر
لطــف الله  شــیخ  آیــت الله 
صافی گلپایگانــی، از مراجع عظام 
تقلید بامــداد دیروز بعــد از عمری 
خدمت به دین و انقلاب اسلامی در سن ۱٠۳سالگی 
دارفانی را وداع گفت و به همین مناسبت هیأت دولت 
امروز)چهارشنبه( را در سراسر کشور عزای عمومی و 

در استان قم تعطیل رسمی اعلام کرد.
هیــأت دولــت در اطلاعیــه ای با تســلیت رحلت 
شیخ المراجع، آیت الله العظمی حاج شیخ لطف الله صافی 
گلپایگانی طاب ثراه به حضرت بقیه الله الاعظم ارواحنا 
فداه، رهبرمعظم انقلاب، مراجع عظام تقلید، حوزه های 
علمیه و مردم شــریف ایران، امروز )چهارشــنبه( را 
به منظور بزرگداشــت مقــام شــامخ مرجعیت، در 
سراسرکشــور عزای عمومی و در اســتان قم تعطیل 

رسمی )عمومی( اعلام کرد.
براســاس اعلام دفتر آیــت الله صافــی گلپایگانی، 
مراســم تشــییع پیکر مطهر آیت الله لطف الله صافی 
گلپایگانی)ره(، امروز)چهارشنبه( از ساعت ۱٠صبح، 
از محل میــدان جهاد قم به ســمت حــرم حضرت 
معصومه)س( انجام می شود. پیکر این مرجع عالی مقام 
طبق وصیت شان به شــهر کربلا منتقل خواهد شد تا 
در جوار حرم حضرت اباعبدالله الحسین)ع( به خاک 

سپرده شود.
عــلاوه  بــر مقام معظم رهبــری، ســایر مقام هــا و 
شخصیت های کشوری و لشکری نیز با صدور پیام های 
جداگانه  ای رحلت آیت الله العظمی صافی گلپایگانی را 
تسلیت گفتند. سران قوا، چهره های سیاسی و دولتی 
و شخصیت های نظام در این پیام با تسلیت درگذشت 
این عالم ربانی، رحلت ایشان را فقدانی برای حوزه های 
علمی و دینی کشور دانستند. رئیس جمهور نیز در پیام 
تسلیتی، آثار ماندگار و سلوک معنوی آیت الله صافی 
گلپایگانی را الهام  بخش حوزه های علمیه، چراغ فراروی 

طلاب و فضلا  و حوزه های علمیه دانست.
دربخشی از پیام سیدابراهیم رئیسی آمده است: »این 
عالم ربانی با بینش عمیق دینی، زهد و ساده زیستی و 
قلبی سرشار از عشق به اســلام و اهل بیت)ع(، به ویژه 
حضــرت ولی عصر)عج(، عمر گرانمایــه خود را وقف 
مجاهدت در مسیر گســترش معارف اسلامی و نظام 

اسلامی کرد.«

ثلمه ای سنگین بر پیکر عالم تشیع 
رئیس مجلس خبرگان رهبری هم بــا صدور پیامی 
درگذشت مرجع عالیقدر جهان تشیع را تسلیت گفت و 
رحلت این »فقیه وارسته« را »ثلمه ای سنگین و بزرگ 
بر پیکر عالم تشیع، مرجعیت شیعه و انقلاب اسلامی 
ایران« دانست. دربخشی از پیام آیت الله احمد جنتی 
آمده اســت: »این مرجع عالیقدر علاوه بر تألیف آثار 
گرانسنگ به ویژه در راستای ترویج مهدویت و تربیت 
شاگردان مکتب امام صادق علیه السلام، عضویت در 
خبرگان قانون اساسی و دبیری شورای نگهبان را نیز 
در کارنامه درخشان خود دارد و در زمره مراجع انقلابی 
و دغدغه مند و حامی نظام اســلامی به شمار می رفت 
و رحلت ایشــان از این جهت نیز برای اسلام و انقلاب 

اسلامی یک خسران و ضایعه محسوب می شود.«

حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین  محسنی اژه ای، 
رئیس قوه قضاییه نیز در پیامــی ارتحال این مرجع 
عالیقدر را تسلیت گفت و نوشت: »سراسر عمر نورانی 
و بابرکــت این عالم برجســته و فقیــه مکتب آل الله 
علیهم السلام و به خصوص در مدت زمانی که ازسوی 
بنیانگذار انقلاب اسلامی امام راحل در شورای محترم 
نگهبان حضور داشته اند، همواره منشأ خیر کثیر برای 
حوزه های علمیه، نظام مقدس جمهوری اســلامی و 
مردم شریف ایران بودند.« رئیس مجلس نیز در پیامی  
آیت الله صافی گلپایگانی را »یــار و یاور وفادار حضرت 
امام خمینی )ره( و رهبر فرزانه انقلاب« دانست که »با 
قبول مســئولیت هایی خطیر« عمر خود را در مسیر 
خدمت به مردم گذراند. در بخشــی از پیام محمدباقر 
قالیباف آمده است: »این روحانی جلیل القدر با عنایت به 
ضرورت اهمیت گسترش حوزه های فقهی و اندیشه های 
دینی با راه انــدازی مراکز و مؤسســات ازجمله مرکز 
تحقیقات اسلامی دارالزهرا)س( در زمینه دین پژوهی 
و تربیت طلاب و علاقه مندان به دروس دینی و حوزوی 
تلاش فراوانی در مسیر حراست از حریم اسلام و شعائر 
اهل بیت علیهم الســلام در طول ســال های گذشته 
داشتند که حاصل آن، تربیت روحانیون و چهره های 

برجسته در این عرصه بود.«

یک عمر مجاهدت  علمی 
آیت الله صافی گلپایگانی که در ۱۹جمادی الاول ۱۳۳۷ 
هجری قمــری، مصادف با ۳٠بهمن ماه ســال ۱۲۹۷ 
هجری شمســی در گلپایگان اصفهان دیده به جهان 
گشود، تحصیلات خود را در این شهر آغاز کرد و ادبیات 
عرب، کلام، تفسیر قرآن، حدیث، فقه و اصول را تا پایان 
سطح، در زادگاه خود به سرانجام رساند و در ۲۳سالگی 

)۱۳۶٠ق( از گلپایگان به قم هجرت کرد.

ایشان از شــاگردان برجســته آیات عظام بروجردی، 
حجت، خوانســاری و گلپایگانی به شمار می رفت که 
مدتی نیز در نجف اشرف از محضر آیات محمدکاظم 
شــیرازی و محمدعلــی کاظمــی بهره بــرده بود. 
شیخ المراجع، سالیان متمادی در حوزه علمیه قم به 
تدریس، تحقیق و تألیف آثار گوناگون فقهی، کلامی 
و حدیثی پرداخت و نقش قابل توجهی در نشر معارف 

قرآن کریم و اهل بیت عصمت و طهارت)ع( داشت.
از این مرجع تقلید بیش از ۸٠عنوان کتاب برجا مانده که 
برخی از آنها، جایزه »کتاب سال ولایت« و »کتاب سال 
مهدویت« را به دست آورده اند. »منتخب الاثر«، »اوقات 
الصلوات«، »بیان الاصول« و »ثلاث رســائل فقهیه« 

ازجمله آثار آیت الله صافی گلپایگانی به شمار می رود.

فقیه انقلابی
این مرجع تقلید پس از پیروزی انقلاب اسلامی مردم 
ایران نیز در مسئولیت های مهمی برای پیشبرد امور 
انقلاب فعالیت کرد که دبیری شورای نگهبان قانون 
اساسی از سال ۱۳۵۹به مدت ۱٠سال ازجمله مهم ترین 
آنها به حساب می آید. آیت الله صافی گلپایگانی در آن 
ســال به حکم امام خمینی)ره( به عنوان عضو شورا  
انتخاب و در همان دوره بــه دبیری این نهاد برگزیده 
شد و نخستین مسئولیت ایشان در شورای نگهبان، 
بررسی صلاحیت  کاندیداهای مجلس شورای اسلامی 

در انتخابات میان   دوره  اول بود.
آیت الله صافی گلپایگانی از معدود مراجع تقلید شیعه 
به حســاب می آمد که تجربه عضویــت در مجلس 
خبرگان قانون اساســی، عضویت و همچنین دبیری 
شورای نگهبان را داشــت و یکی از ۷۳عضو مجلس 
خبرگان قانون اساســی بــود کــه از ۲۸مرداد ماه تا 
۲۴آبان ماه ۱۳۵۸، مســئولیت تدوین قانون اساسی 

جمهوری اسلامی ایران را برعهده داشت.
آیت الله صافی گلپایگانی را باید از انقلابی ترین فقهای 
معاصر دانست که از دوران جوانی و مبارزات سیاسی 
دوران پهلوی تا نهضت امام خمینی)ره( و اســتقرار 
نظام جمهوری اســلامی همــواره در میدان حضور 
داشــت و نقش آفرینی کرد؛ موضوعی که از پیام های 
پرتعداد ایشــان در ســالگردهای پیروزی انقلاب و 
تأکید فراوان شان بر حضور دائمی مردم در حمایت از 
جمهوری اسلامی از دهه فجر و انتخابات تا روز قدس 

مشهود است.
این فقیه عالی مقام در یکی از پیام هایشان برای دعوت 
از مردم به حضور در راهپیمایی سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی با بیان اینکه »ملت ایران باید در راهپیمایی 
روز ۲۲بهمن از انقلاب اســلامی ایــران، انقلابیون و 
آرمان های بلند نظام دفاع کنند«، خطاب به ملت ایران 
آورده است: »... شما که در راه اسلام هزاران شهید فدا 
کرده و تاریخی نو پر از افتخار و شجاعت به وجود آورده 
و حاکمیت اسلام، احکام خدا و طرفداری از مظلومان را 
وجهه همت خود قرار داده و نظام اسلامی را برپا کردید 
و با صدای تکبیر و تهلیل خویش کاخ های مستکبران 

جهان را به لرزه درآوردید...«

حراست از آرمان های انقلاب اسلامی
آیت الله صافــی گلپایگانــی همواره بر حراســت از 
آرمان های انقلاب اســلامی تأکید ویژه ای داشــتند 
و نگاهی به مجموعه مواضع ایشــان نشــان می دهد 
همواره از استوارترین فقهای معاصر بر اصول انقلاب 
اســلامی و همــواره یار و ناصــر امــام خمینی)ره( 
و رهبرمعظم انقلاب در برهه های حســاس کشــور 
بوده اند. برهمین اســاس مواضع ایــن مرجع تقلید 
در فتنه۸۸ نیز به یاد ماندنی اســت. ایشان در دوران 
اغتشاشات خیابانی آن ســال با اعلام اینکه »شورای 
نگهبان دارای مقام بالایی اســت و قداست این شورا 
باید محفوظ با شــد«، صراحتا اعلام کردند که »اگر 
این دعواها ادامه پیدا کند، بیــم آن می رود که اصل 
نظام مورد تضعیف قرار بگیرد.« براســاس آنچه دفتر 
آیت الله العظمی صافی گلپایگانی منتشــر کرده، این 
مرجع تقلید در ۲مقطع در ۱۵شهریور۸۸ و ۹آبان ۸۸ 
با حضرت آیت الله العظمی مکارم شیرازی درخصوص 
حوادث فتنه ۸۸ دیدار و گفت وگو داشته است. ایشان 
با اعلام اینکه »در انتخابات اخیــر عده ای حریم ها را 
شکستند و سوءاســتفاده کردند«، با تصریح بر اینکه 
»باید احترام مقام رهبری محفوظ باشد«، مقابل برخی 

هنجارشکنی ها ایستادگی کردند.
ازســوی دیگــر از رابطــه شــخصی ایشــان بــا 
مقام معظم رهبری نیز خاطرات جالبی نقل شده است. 
آیت الله کعبی که در ســفر رهبرمعظم انقلاب به قم، 
مســئولیت دیدارهای ایشــان با مراجــع را برعهده 
داشته است، می گوید: »در این دیدار آیت الله العظمی 
صافی گلپایگانی اقتدار نظام و سیاست استکبارستیزی 
نظام را ستودند. در مسائل داخلی هم بر تحکیم هویت 
اســلامی تأیید کردند. آقا هم گفتند کــه این عزت 
بین المللی، از آثار تمســک به ارزش های اسلامی در 

داخل است.« 

گزارش

پیام تسلیت رهبرمعظم انقلاب
رهبرمعظم انقلاب اســلامی در پیامی درگذشت فقیه 
عالی مقام و مرجع بصیر، حضرت آیت  الله آقای حاج شیخ 
لطف الله صافی گلپایگانی را تسلیت گفتند. به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن پیام 

حضرت آیت الله خامنه ای به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
با تأســف خبر درگذشــت فقیه عالی مقام و مرجع بصیر، حضرت آیت الله آقای حاج شیخ لطف الله 
صافی گلپایگانی رضوان الله علیه را دریافت کردم. ایشان از استوانه های حوزه علمیه قم و از برجستگان 
علمی و عملی و پرسابقه ترین عالم دینی در آن حوزه مبارک بودند. در دوران مرحوم آیت الله بروجردی 
در شمار برترین تلامذه آن استاد بزرگ، در زمان مرحوم آیت الله سیدمحمدرضا گلپایگانی همراه و 
مشاور علمی و عملی ایشــان و در دوران انقلاب، امین و مورد اعتماد حضرت امام خمینی رحمه الله 
علیهم به شمار می رفتند. سال ها در شورای نگهبان رکن اصلی آن شورا محسوب می شدند و پس از 
آن هم همواره درباره  مسائل انقلاب و کشور، دلسوزانه و مسئولانه ورود می کردند و بارها اینجانب را 
از نظرات و مشورت های خود مطلع و بهره مند می ساختند. قریحه  شعری، حافظه  تاریخی و پرداختن 
به مسائل اجتماعی از دیگر ابعاد شخصیت این عالم کهنسال و بزرگوار بود. رحلت ایشان برای جامعه  
علمی دینی کشور مایه  تأسف است. اینجانب به خاندان مکرّم و فرزندان گرامی ایشان و نیز به مراجع 
معظم و علمای اعلام حوزه علمیه و مقلدان و ارادتمندان ایشان، به ویژه در قم و گلپایگان تسلیت 

عرض می کنم و رحمت و مغفرت الهی را برای ایشان مسألت می نمایم.
سیدعلی خامنه ای
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 شماره  8429

ادامه از 
صفحه اول

دیروز بررســی بخــش درآمــدی بودجه1401 
شهرداری پایتخت در دستور کار اعضای شورای 
شــهر تهران بود که در نهایت خزانه دار پارلمان 
شهری پیشــنهاد بودجه 50هزار میلیاردتومانی 
)نقدی و غیرنقدی( را ارائه داد و   تصویب شــد. 
حبیب کاشــانی گفت که اعضای پارلمان شهری 
نگران محقق شدن بودجه1401 هستند و از این رو 
به نظر می رسد بودجه پیشنهادی شهرداری تهران 
)56هزار و 869میلیارد تومان( محقق نشــود. به 
همین دلیل بهتر است ســقف بودجه را با کاهش 
6هزار و 869میلیارد تومان، 50هزار میلیارد تومان 
تعیین کنیم و به شهرداری فرصت 6ماهه دهیم تا 

درآمدهای پیش بینی شده را محقق کند. 
او ادامه داد: »اگر طی 6ماهه اول سال آینده کسب 
درآمد شــهرداری رضایت بخش بــود، می تواند 
پیشــنهاد افزایش بودجه بدهد و اعضای شورای 
شــهر تهران تمام قد از این کار حمایت می کنند 
و براساس تبصره پیش بینی شــده به شهرداری 
اجازه می دهیم تا سقف 10هزار میلیارد تومان در 
پروژه های مهم هزینه کند.«  سرانجام این پیشنهاد 

با موافقت 17 عضو به تصویب رسید.
به گزارش همشــهری، اعضای پارلمان شــهری 
دیروز جلســه نفس گیــری داشــتند و رئیس 
شورای شهر تهران هم با توجه  به اهمیت موضوع 
)بررسی بودجه( در جلسه حاضر شده بود. رئیس 
کمیســیون برنامــه و بودجه، گزارش بررســی 
یک هفته ای لایحه بودجه )منابــع و درآمدها( را 
ارائه داد و گفت: »باتوجه  به دریافت نظر معاونت ها 
و بررسی راه های تحقق درآمد بودجه سال آینده، 
3سناریو با بودجه های مختلف مطرح شد. 37هزار 
میلیارد تومان ســناریوی اول، 47هزار میلیارد 
تومان ســناریوی دوم و 52هــزار میلیارد تومان 
هم ســناریوی ســوم بود که در نهایت سناریوی 
سوم )پیشــنهاد کمیســیون برنامه  و بودجه( به 
هیأت رئیسه اعلام شد و در کمیسیون تلفیق مورد 
بحث و بررسی قرار گرفت.«  محمد آخوندی با بیان 
اینکه بر اســاس پیش بینی ها، درآمدهای بودجه 
ســال آینده از 3بخش توسعه شهر )شهرسازی(، 
فروش اموال غیرمنقول و قانون مالیات بر ارزش 
 افزوده حاصل خواهد شــد، عنوان کرد: »حدود 
50درصد درآمدها به بخش توسعه شهر اختصاص 
 داده شده و شهرداری پیش بینی کرده است 28هزار 
میلیارد تومان از این بخش، 8هزار و 900میلیارد 
تومان از بخش مالیات بــر ارزش  افزوده و حدود 

8هزار میلیارد تومان هــم از بخش فروش اموال 
غیرمنقول کسب درآمد کند.« 

او با بیان اینکه افزایش 25 تا 30درصدی بودجه 
سال آینده منطقی اســت، گفت: »سال آینده از 
یک سو شــاهد افزایش هزینه ها خواهیم بود و از 
سوی دیگر مدیریت جدید شهری در دوره پیش رو 
تأکید دارد که برنامه هایی را در حوزه های مختلف 
اجرا کند تا سکون و رکودی که در شهر ایجاد شده 
اصلاح شود و درنهایت درآمدهای بیشتری کسب 
کند.« به گفته آخوندی در سناریوی سوم علاوه بر 
52هزار میلیارد تومان سقف بودجه، 5هزار میلیارد 
تومان )غیرنقدی( در تبصره ها پیش بینی شــده 
تا شــهرداری اگر درآمد بیشــتری داشت از آن 

بهره برداری کند.

موافقت رئیس پارلمان شهری با سناریوی دوم
پس از ارائه گزارش کمیســیون برنامه  و بودجه، 
رئیس پارلمان شهری با بیان اینکه ایده آل مدیریت 
شهری این است که میزان بودجه 70هزار میلیارد 
تومان باشد، گفت: »واقعیت این است که چه مقدار 
از بودجه محقق می شود. مبنای درآمد ما بودجه 
و عملکرد ســال گذشته اســت که چقدر درآمد 

داشتیم و چگونه محقق شده است.« 
مهدی چمران تأکید کرد: »در دوره های گذشته 

کلی پروژه بزرگ داشــتیم و اکنون هم به دنبال 
افزایش درآمد هســتیم که پروژه هــای جدید را 
شــروع کنیم. همچنین تلاش خواهیــم کرد تا 
ساختمان سازی رونق بگیرد نه به عنوان کاری که 
بخواهد سوداگری ساختمان باشد، بلکه برای مردم 
مسکن ایجاد شود؛ چراکه آمارها نشان می دهند 
بیش از 40درصد مردم اجاره نشین هستند و از این 
بابت رنج می کشند. با مشوق هایی که پیش بینی 
 شده امیدواریم قفل و بست ها باز شوند و بتوانیم 

تحرکی در این زمینه ایجاد کنیم.« 
چمران بــا اشــاره بــه بلندپــروازی در تدوین 
بودجه1401 گفت: »مسئولان شهرداری تهران 
اعلام می کنند تا پایان سال فقط 30هزار میلیارد 
تومــان از بودجــه محقق می شــود. پس چطور 
می توان انتظار تحقق بودجــه 56هزارمیلیاردی 
سال آینده را داشــت. معتقدم تعیین این بودجه 
بلندپروازی اســت که در دوره قبل شروع شد و با 
ارائه لایحه اصلاحیه مجبور به کاهش آن شدیم؛ 
بنابراین پیشنهاد من ســناریوی دوم کمیسیون 
برنامــه و بودجه )47هزار میلیارد تومان( اســت 
که کاملا منطقــی به نظر می رســد. همچنین با 
روش هایی می توان دست شهرداری را باز گذاشت 
تا اگر منابع بیشتری به دست آورد آن را بتواند در 

جاهای مختلف هزینه کند.«

 کاهش 6هزار میلیارد تومانی
 سقف بودجه پایتخت

بودجه1401 شهرداری تهران دیروز در پارلمان شهری نهایی شد

اعضای شورای شهر تهران با بودجه 10+50 هزار میلیارد تومانی شهرداری تهران موافقت کردند

زیباسازی

واکنش سازمان زیباسازی به کج سلیقگی در  نقش بستن 
پرچم چین روی برج آزادی در آستانه ایام دهه فجر

 شهرداری تهران
 نقشی در این ماجرا نداشت 

 در آستانه شروع جشن چهل وســومین سالگرد پیروزی انقلاب 
اســلامی ایران، یک ویدئومپینگ بحث برانگیز از پرچم ایران و 
چین در کنار یکدیگر روی برج آزادی نقش بســت و به نمایش 
عمومی درآمد. موضوعی که بازخورد زیادی در رسانه های داخلی 
و خارجی و به ویژه در بین کاربران فضای مجازی داشت. به گزارش 
همشهری، تحلیل ها، نظرات و شایعات مختلفی پیرامون این اتفاق 
شکل گرفت و برخی هم نگاهی طنزآمیز به این موضوع داشتند 
و متن ها و تصاویر مختلفی مرتبط با این ماجرا در فضای مجازی 
دست به دست شد. در پی این اقدام، برخی ها این ویدئومپینگ را 
به شهرداری تهران نسبت دادند، اما محمدجواد زمان آبادی، مدیر 
روابط عمومی سازمان زیباسازی شهر تهران با کنایه به دوگانگی 
موجود در مدیریت میدان آزادی، اعلام کرد شهرداری تهران هیچ 
نقشی در این ماجرا نداشته است: »از عجائب التصمیمات، یکی هم 
این که سال هاست سازه میدان آزادی در اختیار بنیاد رودکی است و 
محوطه میدان در اختیار شهرداری تهران، نتیجه؟ با صلاحدید بنیاد 
و تعاملش با سفارت چین، مپینگ پرچم چین در شب آغاز دهه 
فجر اکران می شود و ما هم مثل بقیه بهت زده تماشایش می کنیم. 
این درخواست از طرف انجمن دوستی ایران و چین صورت گرفته 
و سازمان زیباســازی مجوزی برای نمایش این مپینگ در تاریخ 
11بهمن ماه صادر نکرده اســت. درحالی که تبلیغات در محیط 
شهری باید با مجوز سازمان زیباسازی صورت گیرد.« همچنین 
سیدعباس عظیمی، سرپرست مجموعه فرهنگی برج آزادی درباره 
این ویدئومپینگ به همشــهری گفت: »عصر روز یازدهم بهمن 
مراسمی در برج آزادی با حضور آقایان شالبافیان، معاون گردشگری 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی، علاءالدین 
بروجردی رئیس انجمن دوستی ایران و چین و چانگ هوآ، سفیر 
چین در تهران و تعدادی از مدیران کل وزارت امور خارجه برگزار 
شد. برگزاری این رویداد به مناسبت عید بهار چین، پنجاهمین 
سالگرد دوستی 2کشور و شروع بازی های المپیک زمستانی بود 
که با سرود ملی 2کشور آغاز شد. در ادامه پرچم 2کشور به نشانه 
دوستی با پیام هایی برای مخاطبان هر دو ملت ایران و چین با تأکید 
بر تعاملات فرهنگی دیرباز 2کشور بر محور جاده ابریشم به نمایش 
درآمد. « عظیمی افزود: »پیش از این هم در رویدادهایی دیگر مثل 
روز ملی یا بروز حوادث در دیگر کشورها ازجمله لبنان، بولیوی و 
اوکراین پرچم کشورهای مختلف روی برج آزادی نقش بسته بود.«

سیاستگذاری، تغییر یا ثبات؟! 
مهم ترین مبنای نظری بازبینی مســتمر  

سیاست ها، تغییرات محیطی است که قطعاً 
بر ماهیت سیاست ها اثر می گذارد و سیاست ها نمی توانند در قبال 
این تغییرات، سرسختی نشان دهند؛ بنابراین بازبینی و بازنگری 
مستمر سیاســت ها، موضوع غیرقابل انکاری به  نظر می رسد که 
اجتناب ناپذیر هستند. به عبارتی، قطار سیاستگذاری مارپیچ و در 
حال عبور و طی کردن مسیر است؛ اما در این بین، مناقشه یا تعارض 
بیان نیز مشاهده می شود. طرفداران ثبات در سیاست بر سیاستگذار 
)لوکوموتیوران( برای تداوم مسیر، فشار می آورند و مدعیان اصلاح 
نیز از هر کوششی برای توفیق، تغییر مسیر و حداقل بازگرداندن 
قطار به ایستگاه اول یا قبلی مضایقه نمی کنند. عرصه سیاستگذاری، 
همواره در کشاکش این دو جریان مؤثر قرار دارد؛ لذا این موقعیت را 
می توان یک وضعیت مناقشه آمیز تلقی نمود که مشحون از تناقض 
و رقابت بوده و »پارادوکسیکال« اســت. اما برای حل وفصل این 

وضعیت متناقض نما چه باید کرد؟
  در نظام تدبیر و سیاستگذاری، اصالت و نقطه عزیمت را باید جزو 
اهداف و آرمان ها قرار داد. به  شرط آنکه بر سر این اهداف و آرمان ها 
مناقشه ای نباشد و اینها خود منشــأ اختلاف نباشند؛ بنابراین 
بهتر است که اصالت را به منافع و خیر عمومی و انطباق تصمیم با 
گزاره های ارزشی داد. یعنی باید دید تغییر در سیاست ها، منافع، 
صلاح عمومی و تحقق گزاره های ارزشی نظیر عدالت اجتماعی را 
بیشتر تأمین می کند یا تداوم و اصرار بر سیاست های کنونی و رایج. 
آنچه را که بر آن باید تاکید و اصرار داشت، منافع عمومی و تحقق 

عدالت اجتماعی به عنوان دال مرکزی نظام ارزشی ماست.
  اما آنچه از رویکرد بیان شــده  مهم تر اســت، اول زمان تغییر 
سیاست ها و دوم مکانیسم یا نحوه تغییر ریل و مسیر است. پر واضح 
است که اگر سیاستی باید تغییر کند و سیاستگذار به موقع آن را 
اصلاح نکند، تمام خسارات و هزینه ها و نیز عدم النفع های ایجاد 
شده بر ذمه سیاستگذاران خواهد بود؛ چرا که با عدم  درک صحیح 
از شرایط یا عدم  واکنش مناسب زمانی بر منافع عمومی خدشه 
وارد می کنند. طرح این نکته برای مراجع سیاستگذار، حائز اهمیت 
است تا همواره هوشیارانه شرایط و تغییرات محیطی را رصد و پایش 
کنند و نسبت به اوضاع  و احوال زمانه و اثربخشی سیاست ها و نتایج 
ارزیابی تدابیر اتخاذ شده، حساس باشند؛ لذا پذیرش موقتی بودن 
سیاست ها، فی نفسه باعث تغییرات مفیدی در ساختار حکمرانی 
خواهد شد. جوهره این ساختارهای جدید، مراقبت و توجه جدی به 
شرایط و تلاطم های محیطی، داشتن درک عمیق از انتظارات مردم 
و تحولات پیشرو و پرهیز از غافلگیر شدن و روحیه انعطاف پذیری 

برای تأمین منافع عمومی است.
ملاحظه دوم به مکانیسم اصلاح سیاست ها بازمی گردد. اگر موقتی 
بودن و لزوم انعطاف پذیری در نظام تدابیر را پذیرفته باشیم، آنگاه 
روش شناسی آن مهم خواهد بود که این انعطاف ها قطعاً تاب آوری 
نظام حکمرانی را ارتقاء می دهد و از طرفی نیز می تواند مخل ثبات و 

اقتدار سیستم شده و پایداری آن را دچار خطر کند.
لذا به همان اندازه که بازبینی سیاســت ضروری اســت، تدابیر 
درخصوص نحوه اصلاح هم، مهم است. در هر نوع اصلاح و تغییر 
ریل، باید هم به منافع عمومی توجه داشت و هم به منافع گروه ها و 
جریانات. به  عنوان  مثال، تغییر سیاست ها نباید بخش خصوصی و 
فعالان آن عرصه را نابود و ویران نماید. آنچه مهم می نماید، منافعی 
است که در ارزش های بنیادین و منافع عینی یک ملت قابل  مشاهده 
است. امیدوارم در شورای شهر ششم، نه دچار آشفتگی در عرصه 
سیاستگذاری و نقض کارهای مفید و خوب گذشته شویم و نه از 
اقدام به  موقع و بهنگام و متناسب با تغییرات محیطی، خواسته ها 
و مطالبات شهروندان جا بمانیم و سیاست های نیازمند تغییر را با 

شجاعت و بعضاً به صورت بنیادین و توأم با تدبیر تغییر دهیم.

 حمیدرضا صارمی
 معاون شهرسازی و معماری 

شهرداری تهران
از  شهرســازی  بخــش  درآمدهــای 
ســال۱۳۹۳ که صدور پروانه آن کاهش 
یافت، حدود ۸هزار و ۶۰۰میلیارد تومان 
بوده است. در سال های  ۱۳۹۴ تا ۱۳۹۸، 
تقریبا درآمد حدود ۸هزار و ۶۰۰ میلیارد 
تومان تا ۸هزار و۷۰۰ میلیارد تومان بوده 
است. حدود ۶هزار پرونده ماده۱۰۰ هم 
وجــود دارد کــه بیــش از ۴هــزار میلیــارد 
تومان در این پرونده ها بلاتکلیف است. 
طــی ۴۲ســال گذشــته، کنترل نقشــه، 

نفس صدور پروانه را گرفته است. 

 لطف الله فروزنده
 معاون برنامه ریزی، توسعه سرمایه 
انسانی و امور شورای شهردار تهران 

در شهرداری تهران حدود ۵۸هزار نفر 
نیرو مشــغول بــه کار هســتند و تبدیل 
وضعیــت ۳هــزار و ۱۵۰نفــر از کارکنان 
ایثارگــر انجــام خواهــد شــد. فراینــد 
تبدیــل وضعیــت ایثارگــران قــراردادی 
شرکت خدمات اداری شهر و مؤسسه 
هادیان شــهر و قرارداد مســتقیم افراد 
شــاغل در مناطق ۲۲گانــه، واحدهای 
ســتادی، ســازمان ها و شــرکت های 
تابعه از اواخــر مردادماه ســال جاری با 

ابلاغ دستورالعمل آغاز شده بود.

نقل قول خبر

خبر

 مهدی پیرهادی
 رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری

براساس گزارش شهرداری، ماهانه بیش از یک هزار 
و ۲۵۰میلیارد تومان هزینه جاری و نگهداشت شهر 
است که در سال به بیش از ۲۲هزار میلیارد تومان 
می رسد. ســال آینده بودجه نگهداشت افزایش 
داشــته اما بودجه عمران کاهشی بوده که مناسب 

نیست.

 سیدجعفر تشکری هاشمی
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل

امســال 1۲هزار و 8۰۰میلیارد تومان به حمل ونقل 
عمومی اختصاص  داده  شــده بود که پس از اصلاح 
بودجه به 13هزار و 93۰میلیارد تومان رســید اما 
در بودجه سال آینده ســهم حمل ونقل با 7درصد 

افزایش به 1۵هزار میلیارد تومان رسیده است.

 سیداحمد علوی
 عضو کمیسیون فرهنگی اجتماعی

بارها گفته ایم در این دوره به دنبال تحرک هستیم. 
وقتی شهرداری حدود 3۵ تا ۴۰هزار میلیارد تومان 
مصرف هزینه ای دارد، چطور می توان بودجه ۴۲ تا 
۴۵هزار میلیارد تومانی پیشنهاد داد و انتظار داشت 
شهرداری با ۵هزار میلیارد تومان تحول ایجاد کند.

 ناصر امانی
 عضو کمیسیون برنامه و بودجه

دولت در بودجه ای که به مجلــس داد تمام ردیف 
شهرداری ها را حذف کرد اما شــهردار تهران در 
تحقق درآمدها به دولت اعتمــاد دارد. اگر دولت 
می خواست حسن اعتماد و حمایتش را از مدیریت 
شهری ابراز کند سهم یک سوم یارانه بلیت مترو را 

پرداخت می کرد.

شورا

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

افزایش ظرفیت مهارت آموزی معتادان متجاهر
طی چند روز گذشــته تعــدادی از اهالی محله 
حکیمیه در شرق تهران نسبت به جانمایی برای 
احداث مرکز جمع آوری معتادان متجاهر تجمعی 
اعتراضی داشتند. این در حالی است که مدیرعامل سازمان رفاه، 
خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران به همشهری 
اعلام کرد، قرار نیســت در این نقطه مرکزی برای جمع  آوری و 
نگهداری از معتادان متجاهر، گرمخانه، سامانســرا یا مددسرایی 

احداث شود.
احمد احمدی صدری  با بیان اینکه شــهروندان نگران نباشند، 
به همشهری گفت: »در واقع ســاختمان موجود پس از تکمیل 
و تجهیز به مرکز توانمند ســازی  کودکان کار و مرکز آموزشــی 

معتادان متجاهر جامعه با 1200نفر ظرفیت تبدیل می شــود. 
فرق این مرکز با گرمخانه ها در این اســت که افــراد بی خانمان 
و کارتن خواب برای دریافت خدمات رفاهــی مراجعه می کنند 
درحالی که در مراکز توانمندسازی براســاس ماده 16، معتادان 
متجاهر، مجرمان مهجوری هستند که باید در محیط بسته در بازه 
زمانی حداقل 6 تا 9ماه با شیوه تربیتی و مهارتی بازتوانی شوند.« 
او به افتتاح 2مرکز طراوت و شهید زیادیان در روز گذشته اشاره 
کرد و گفت: »مرکز طراوت و شهید زیادیان با مشارکت شهرداری 
و سپاه پاسدران با هدف افزایش ظرفیت مهارت آموزی به معتادان 
متجاهر در پایتخت راه اندازی شده است. شــهرداری تهران در 
راســتای اهداف قرارگاه اجتماعی و طرح جمــع آوری معتادان 

متجاهر، تعاملاتی را با سپاه پاسداران در برنامه دارد.« 
صدری افزود: »پیش بینی ما دربــاره بانوان معتاد متجاهر تهران 
بین 800 تا هزار نفر اســت. مرکز طراوت بــا ظرفیت400نفر و 
مرکز شــفق با ظرفیت 600نفر برای بانوان، شنبه آینده افتتاح 

خواهد شد. 
همچنین افتتاح مرکز شــهید زیادیان برای آقایــان با ظرفیت 
1200نفر اســت که با اقدامات عمرانی و تجهیز سوله ها انتظار 
می رود ظرفیت آن به 5هزار نفر نیز برسد.« به گفته او قرار است 
شهرداری تهران هفته آینده 3مرکز دیگر در شرق تهران حوالی 
خاوران برای معتادان متجاهر بالای 65ســال، زیر 18ســال و 

معتادان متجاهر زخم باز را به بهره برداری برساند.

قرارگاه 
اجتماعی

بخشی از طرح های اقتصادی شهرداری تهران در 
دوره جدید عرضه املاک شهرداری در بورس است 
که پس از فراهم شدن مقدمات آن، اکنون آغاز شده 
است. شهردار تهران در چهل وچهارمین جلسه شورای شهر تهران، 
با اشاره به این نکته که با ایده های خلاقانه، ظرفیت های خودمان را 
بهینه می کنیم، بیان کرد: به عنوان نخستین گام فردا)چهارشنبه( 

2ملک را در بورس عرضه می کنیم.
علیرضا زاکانی در جلسه بررسی لایحه بودجه سال1401 شهرداری 
تهران و سازمان ها و شــرکت های تابعه، ضمن عرض تبریک دهه 
فجر و ســالروز ورود امام خمینی)ره( و تســلیت رحلت آیت الله  
صافی گلپایگانی گفت: در این مدت حدود 5ماه که در شهرداری 
هستیم، برخلاف تصور و گفته ها، کارهای خوبی انجام شده است 
و در 6ماهه اول سال 12هزار میلیارد تومان درآمد شهرداری بود 
و ما در 4ماه  و 10روز حدود 12هزار میلیارد تومان درآمد داشتیم. 
شهردار تهران افزود: از آنجا که میزان رشد بودجه دولت 47درصد 

است، ما نیز به ازای آن در شــهرداری  نسبت به 37.7هزار میلیارد 
تومان گذشته، رشد را حدود 51درصد لحاظ کردیم و از این جهت 
مسیری که دنبال کردیم، مسیر مطابق شیب رشد دولت است. 30 
تا 35درصد هزینه ها افزایش پیدا کرده است. نمی توانیم در برخی 
بخش ها افزایش هزینه داشــته باشیم و بخش عمرانی خودمان را 
به حال خودش رها کنیم، بنابراین باید در بودجه افزایش داشــته 
باشــیم، مثلا نمی توانیم صدور پروانه را در عدد 4200 نگه داریم. 
شهردار تهران عنوان کرد: اعتبار را در بخش درآمدی به این دلیل 
بالا بردیم که بخشــی از این امکان را از دولت می گیریم؛ در واقع 
بخشــی که از ارزش افزوده به ما منتقل می شــود از 3 به 4درصد 
رسیده است. شهردار تهران گفت: دولت امسال از 475هزار میلیارد 
تومان حدود 190هزار میلیارد تومان را به ارزش افزوده اختصاص 
داده است که از این قدرالسهم 190هزار میلیاردی هر یک درصد 
آن 47.5هزار میلیارد می شــود، در حالی که قبلا 27هزار میلیارد 
تومان کل دریافتی شــهرداری ها بوده اســت. وی عنوان کرد: در 

حوزه ساخت وســاز زمانی 32هزار پروانه صادر می شــد و در 
سال98 این میزان به 8 تا 9هزار پروانه رسید؛ از سال91 تا 98 
طبق طرح تفصیلی تفاهمی مبتنی بر اضافه بنا ایجاد شد که 
این مسئله کمبود ساخت وساز و میزان تقاضا در آن را جبران 
می کرد؛ از سال98 به بعد این بخش را حذف کردند و منطبق بر 
طرح تفصیلی رقم زدند و سقوط جدی در بحث تعداد پروانه ها 
انجام شده و پروانه ها به عدد 4200 رسیده است؛ ما با لوایحی 
که دنبال کردیم، سعی کردیم این معادله را تغییر دهیم و به 

معادله سابق برگردانیم.
زاکانی با بیان اینکه کار ســختی نیست که قفل ساخت وساز 
را برداریم، گفت: در گذشــته 7 تا 10ماه زمــان صدور پروانه 
بود و ما آن  را به زیر 2ماه می رســانیم که این مشــوقی برای 
سرمایه گذاری است. در مجموعه شــهر تهران برای موضوع 
بافت فرسوده تفاهمی با دولت خواهیم کرد که هم برای بافت 
فرسوده و هم 4500هکتار فضای فریز شده اقداماتی صورت 
گیرد. در حوزه حمل ونقل نیز رشد بودجه را برای موارد بر زمین 
مانده مانند 630واگن دنبال می کنیم و در بخش اتوبوس نیز 
تلاش می کنیم قدرالسهم خودمان را از دولت کسب و در 5هزار 

دستگاه اتوبوس آن را لحاظ کنیم.

شهردار تهران در جلسه شورا از کاهش زمان صدور پروانه ها به 2ماه خبر داد

 عرضه املاک شهرداری در بورس آغاز شد

مدیریت 
شهر

  تفاهمنامه میراث فرهنگی تهران با اراضی عباس آباد
در چهارمین روز از نمایشگاه بین المللی گردشگری، منطقه 
فرهنگی و گردشــگری عباس آباد به منظور توسعه و ارتقای 
کمی و کیفی بســترهای گردشگری شــهری در ابعاد ملی 
و بین المللی تفاهمنامه ای را بــا اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان تهران امضا کرد. به گزارش 
همشــهری، این تفاهمنامه با هدف بستر ســازی  و توسعه 
برندسازی مقاصد گردشگری شهری به منظور تامین سازوکار 
مناسب برای جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی علاقه مند 
در صنعت گردشگری از سوی سیدمحمدحسین حجازی، 
مدیرعامل شــرکت نوســازی عباس آباد و پرهام جانفشان، 
مدیرکل اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
استان تهران به امضا رسید. این نمایشــگاه در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی تهران از روز 9 تا 12 بهمن ماه برگزار 

شده است.

  تمهیدات متروی تهران برای مقابله با اومیکرون
مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهــران و حومه از 
تمهیدات صورت گرفته در این ناوگان  برای مقابله با موج جدید 
شــیوع بیماری کرونا خبر داد. به گزارش همشهری، مهدی 
شایسته اصل گفت: باتوجه  به شیوع سویه های جدید بیماری 
کرونا شــیوه نامه های اجرایی جدیدی بــا هماهنگی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و ستاد ملی کرونا تدوین و 
ابلاغ شده است که روزانه به منظور پیشگیری و کنترل ویروس 
کرونا و حفظ سلامت شهروندان و مسافران با حساسیت و دقت، 
انجام می شود.« او ادامه داد: »استفاده از ماسک توسط مسافران 
در تمامی اماکن مترو الزامی است و مقرر شده   که از این پس 

نظارت سختگیرانه تری در این خصوص صورت گیرد.« 
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شتاب گرانی مصالح ساختمانی که به رشدهای بالای 10درصدی عادت کرده بود، در فصل پاییز تعدیل شده و به 2.8درصد رسیده است
تعدیل تب تورم تولید مسکن

به دنبال فروکش کردن موج های تورم انتظاری، شیب 

مسکن
رشد قیمت در بازار نهاده های ساختمان مسکونی نیز 
فروکش کرده؛ اما همچنان، هزینه تولید در ساخت 
وساز مسکونی تقریبا به اندازه نرخ تورم مصرف کننده در حال افزایش 
است. به گزارش همشهری، اطلاعات منتشر شده از سوی مرکز آمار 
ایران از ملایم تر شدن شیب تورم در بازار نهاده های ساختمان های 
مسکونی حکایت دارد؛ به گونه ای که شتاب تورم نقطه به نقطه سالانه 
از 101.6درصد در فصل پاییز ســال قبل بــه 39.6درصد در پاییز 
امسال کاهش پیدا کرده؛ اما مفهوم این آمارها این است که همچنان 
افزایش هزینه تولید در صنعت ساختمان ادامه دارد و ساخت وساز 
در پاییز امسال به طور میانگین 39.6درصد گران تر از فصل مشابه 

سال قبل بوده است.

روند تعدیل تورم تولید مسکن
آمارهای رسمی حاکی از این است که شــاخص قیمت نهاده های 
ساختمان های مسکونی شهر تهران در فصل پاییز امسال 2.8درصد 
نسبت به فصل تابستان رشد کرده که البته این مقدار در مقایسه با 
رکوردشکنی های فصول قبل، بسیار ناچیز است. بررسی اطلاعات 
مرکز آمار ایران نشان می دهد به واسطه کند شدن شتاب رشد تورم 
نهاده های ساختمانی، تورم ســالانه این اقلام در 4فصل منتهی به 

پاییز امسال به 69، 9درصد رسیده که شــیب آن نسبت به همین 
اطلاع در فصل قبل 18.۵ درصد کاهــش دارد. تورم نقطه به نقطه 
نهاده های ساختمانی در فصل پاییز امسال نیز 39.6درصد برآورد 
شده که شیب آن نسبت به همین اطلاع در فصل قبل 2۵.6درصد 
کاهش نشــان می دهد. در این وضعیت، یک ســازنده برای خرید 
نهاده های مورد نیاز احداث یک پروژه ساختمانی مسکونی در پاییز 
امســال، به طور میانگین 39.6درصد بیش از پاییز سال قبل هزینه 
کرده است. این در حالی اســت که تا فصل تابستان، به واسطه تورم 
شتابان نهاده های ســاختمانی، تورم نقطه به نقطه این اقلام نسبت 
به فصول مشابه سال قبل، ارقام بســیار بالاتری بود و حتی در پاییز 
سال گذشته نسبت به فصل مشابه سال قبل به بیش از 100درصد 

می رسید.

تورم شیشه ای
با وجود تعدیل روند تورمی در بازار نهاده های ســاختمان مسکونی 
در فصل پاییز امسال، همچنان رشــد قیمت گروه »شیشه« ادامه 
پیدا کرده و با رشد 98،8درصدی نسبت به پاییز سال قبل، رکورد 
بیشترین تورم نقطه به نقطه را به خود اختصاص داده است. در همین 
دوره کمترین تورم نقطه به نقطه مربوط به گروه اجرایی »تأسیسات 
برقی« بوده که میانگین قیمت هــای آن فقط 24.2درصد افزایش 

داشته است. البته ضریب اهمیت گروه شیشه در احداث ساختمان 
مسکونی به گونه ای است که حتی 2برابر شدن قیمت آن نیز تأثیر 
شگرفی بر هزینه تمام شده تولید ندارد؛ به گونه ای که در پاییز امسال 
فقط 1.31درصد از هزینه اختصاص یافته بــه کل نهاده های یک 
ساختمان مربوط به گروه شیشه بوده است. از این منظر، مهم ترین 
نهاده مورد نیاز برای احداث ساختمان مســکونی مربوط به گروه 
خدمات )اعم از معمار، کارگر، نیروهای فنی، خدماتی و...( است که 
2۵.۵۵درصد هزینه احداث بنای مسکونی در پاییز امسال را شامل 
شده و میانگین قیمت آن 32.6درصد نسبت به پاییز سال قبل رشد 
کرده است. بعد از آن، در میان مصالح ساختمانی، پررنگ ترین نقش 
در هزینه احداث ساختمان مسکونی به گروه »آهن آلات، میلگرد، 
پروفیل درب، پنجره و نرده« اختصاص دارد که 18.2درصد از کل 
هزینه احداث بنا را شــامل می شــود و میانگین قیمت آن در پاییز 
امسال 31درصد بیش از پاییز سال قبل بوده است. بعد از آن گروه 
»سیمان، بتن، شن و ماسه« با ضریب اهمیت 14.96درصدی قرار 
داشته که میانگین قیمت آن ۵3.7درصد نسبت به پاییز سال قبل 
افزایش نشان می دهد. رتبه ســوم در اهمیت نهاده های ساختمان 
مسکونی به »گروه سنگ« تعلق دارد که 9.79درصد از نهاده های 
مورد نیاز ساخت وساز مسکن را تشکیل می دهد و میانگین قیمت 

آن در پاییز امسال 66.8درصد بیش از پاییز سال قبل بوده است.

یادداشت

 بانک ها و سرمایه گذاری 
در صنعت نفت

آنگونه که مقامات صنعت نفت ذکــر کرده اند، این صنعت 
به 160میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد. اگر قرار است 
تولید نفت خام به ۵.7میلیون بشکه در روز برسد، به حدود 
90میلیارد دلار منابع مالی نیاز است. در بخش گاز نیز برای 
عبور از ظرفیت یک میلیارد مترمکعب کنونی و رسیدن به 
ظرفیت تولید 1.۵میلیارد مترمکعب باید 70میلیارد دلار 
سرمایه گذاری شود. در همین ارتباط شرکت ملی نفت یک 
بسته سرمایه گذاری جامع متناسب با اولویت های تولید و 
توســعه تدوین کرده که در آن مشخص شده در هر بخش 
چه مقدار سرمایه نیاز است و تأمین آن از چه طریقی انجام 

شود.
به طور کلــی تامین مالــی در پروژه هــای نفــت و گاز با 
دشــواری هایی عدیده ای مواجه اســت. محدودیت منابع 
دولتی،   کفایــت نکردن منابع داخلــی وزارت نفت و وجود 
محدودیت های مالــی بین المللی را می تــوان بزرگ ترین 
موانع برای اجرای پروژه های صنعت نفت در کشور محسوب 
کرد. به لحاظ فنی نیز نوســانات قیمت نفت، بی ثباتی  در 
تصمیم گیری ها و نبود سیســتم ها و سیاســت های پایدار 
حقوقی مزید بر علت شــده و تامین کنندگان مالی را دچار 

تردید می کند.
هم اکنون شــرکت ملی نفت ایران ابزارها و شیوه های نوین 
سرمایه گذاری در صنعت نفت را مورد مطالعه قرار داده است. 
البته برخی از آنها ممکن اســت از قبل مطرح بوده باشد،  اما 
اجرایی نشده که به دنبال اجرای آن هستند. نگاه این مقامات 
معطوف به استفاده مطلوب از داشته های داخل کشور است؛ 
چرا که به اعتقاد آنها حتی در شرایط تحریم اگر از ظرفیت 
داخلی به معنای واقعی استفاده شود، می شود نیازها را رفع 

کرد.
به هرحال شکی نیســت که محدودیت های متعددی وجود 
دارد اما انگیزه های زیادی نیز مطرح است ازجمله مذاکره با 
بانک ها تا در قالب کنسرسیوم برای توسعه صنعت نفت وارد 
شوند و طبق آنچه مدیرعامل شرکت ملی نفت بیان کرده، 

همه بانک های کشور در این موضوع سهیم خواهند بود.
در این رابطه یک الزام مهم وجــود دارد؛ بدین صورت که 
وزارت نفت برای اجرای طرح های توسعه ای خود در شرایط 
کنونی برنامه ریزی هایش را معطــوف تامین مالی از منابع 
متنوع ازجمله منابــع )و نه فقط تســهیلات( بانکی کرده 
است. این سرمایه گذاری ها را یک کنسرسیوم بانکی صورت 

خواهد داد.
تأکید مقامات اقتصادی کشور بر واژه »کنسرسیوم بانکی« 
حائز اهمیت و معنای مشــخصی در عرصه تامین مالی در 
صنعت نفت است. اساســاً برای حضور و سرمایه گذاری در 
طرح های صنعت نفت )در حدی که بتواند به کار صنعت نفت 
کشور بیاید(، می بایستی سه مؤلفه تجمیع شود که عبارتند 
از توانمندی مالی، توانمندی فنی و توانمندی مدیریتی. این 
ســه مؤلفه نقش مکمل یکدیگر را دارند و شاید بتوان گفت 
فقدان هریک از این سه متغیر بوده که انگیزه و تمایل برای 

سرمایه گذاری در صنعت نفت کشور را کاهش داده است.
شــکل گیری کنسرســیوم های مالی با حضور چند بانک، 
انگیزه بانک ها برای سرمایه گذاری در صنعت نفت را بالا برده 
و ریسک فعالیت آنها را کاهش می دهد. در واقع این تشکل 
کنسرسیومی اســت که ظرفیت مالی بزرگی برای صنعت 

نفت ایجاد می کند.
از ســوی دیگر تشکل کنسرســیومی واجد یک تأثیر دیگر 
نیز هســت. برخی از نیازهای مالی یا اقلام مصرفی پروژه ها 
می بایســتی از طریق ارزی تامین شــود. درهرحال وجود 
نیازهای ارزی در پروژه هایی با عظمت و گستردگی  صنعت 
نفت اجتناب ناپذیر است. هرچند دست نظام بانکی در حوزه 
»ریالی« بسیار بازتر از حوزه »ارزی« است )ارز را نمی شود 
خلق کرد اما ریال را می شــود خلق کــرد(، اما هنگامی که 
مقامات اقتصادی کشور از عبارت »کنسرسیومی از بانک ها« 
یاد می کنند، درواقع به خاطر پرهیز یا به حداقل رساندن این 
مشکل اســت. بدیهی اســت وقتی کار تامین مالی برعهده 
کنسرسیوم )یا هلدینگ بانکی( باشــد، با توجه به تقسیم 
کار میان آنها، توان تامین ارز توســط آن کنسرسیوم بهبود 

می یابد.
 این بدان معنی است که یک نقطه اطمینان مطلوب حاصل 
می آید که تامین مالی دچار وقفه یا تأخیر یا تقطیع نشده و از 
سوی دیگر نیازهای ارزی پروژه/طرح نیز با ضریب موفقیت 

بیشتری تامین خواهد شد.

خبر

هزینه تولید مرغ در استان ها
به این آمارها نگاه کنید تا متوجه شــوید چرا قیمت گوشت 
مرغ در اســتان های مختلف فرق می کند. مرکز آمار ایران 
دیروز خبر داد که شــاخص قیمت تولیدکننده محصولات 
مرغداری های صنعتی کشور در پاییز1400 نشان می دهد 
که تورم تولید این مرغداری ها در اکثر اســتان های کشور 
نسبت به فصل قبل با افزایش روبه رو بوده و بیشترین میزان 
افزایش مربوط به استان اردبیل با 29درصد و کمترین میزان 
افزایش مربوط به استان قزوین با 3درصد بوده و تورم تولید 
این فعالیت اقتصادی در خراســان رضوی منفی 8.2درصد 
بوده است. همچنین شاخص کل تورم تولید مرغداری های 
صنعتی در پاییز امسال نسبت به پاییز سال گذشته روندی 
صعودی داشــته اما میانگین هزینه تولید در استان اردبیل 
88.7درصد رشــد کرده درحالی که مرغداران صنعتی در 
استان ایلام در همین مدت تورم نقطه به نقطه 6.9درصدی 
را تجربه کرده اند. سؤال اصلی این است که دلیل شکاف تورم 
81.8درصدی تولید مرغداری های صنعتی بین 2اســتان 

اردبیل و ایلام چیست؟

ولوو اینسکریپشن
7,950,000,000
218,000,000

نیسان ایکس تریل
2,800,000,000

31,000,000

بنز کلاس E  مدل 2018
7,725,000,000

209,000,000

فولکس گلف
2,400,000,000

23,000,000

بی ام و سری 5 سدان
6,400,000,000
156,000,000

پژو GT 508 لاین
1,570,000,000

6,400,000

لکسوس توربو
4,830,000,000

93,200,000

گراند ویتارا
1,400,000,000

4,000,000

سورنتو لاین
3,850,000,000

60,500,000

تیوولی توربو
1,330,000,000

3,300,000

 تومان    برآورد مالیات

کمتر از 17روز دیگر مهلت دارندگان 

مالیات
خودروهای گران قیمت برای واریز 
مالیات یا اعتراض باقی مانده است و 
اگر اقدامی نکنند، باید منتظر اقدام بعدی سازمان 
امور مالیات باشــند. ایــن ســازمان در تازه ترین 
اطلاعیه اش به دارندگان خودروهای لوکس مشمول 
مالیات فرصت داد تا پایان بهمن ماه مالیات پیامک 
شده را پرداخت کنند، در غیراین صورت جلوی نقل 

و انتقال سند این خودروها گرفته می شود.
به گزارش همشــهری، دیــروز جهانگیر رحیمی، 
سرپرســت دفتر طراحــی و تحلیــل فرایند های 
مالیاتی اعلام کرد: اگــر مودیان تا پایان بهمن برای 
پرداخت مالیات خود اقدام نکننــد، از نقل و انتقال 
آنها جلوگیری می شود.وی افزود: فرصت شناسایی 
خودرو های مشــمول مالیات خودرو های لوکس، 
تا پایان دی بود و تاکنون بالــغ بر ۵70 هزار خودرو 
شناسایی شده اند. به گفته او، اطلاع رسانی های لازم 
انجام و روی سایت سازمان بارگذاری شده است. این 
مودیان اگر تا پایان بهمن مراجعه نکنند، برگه اجرایی 
برای آنها صادر می شــود و طبق ماده 10 آیین نامه 
بند ش تبصره 6 قانون بودجه سال1400، به عنوان 
خودروی بدهکار مالیاتی شناسایی شده و از نقل و 

انتقال آنها جلوگیری می شود.
این گــزارش می افزاید: طبق قانون بودجه ســال 
1400، اگر جمــع ارزش خودرو های تحت تملک 
یک شــخص و خودرو های فرزندان زیر 18 سال او، 
بیش از یک میلیارد تومان باشــد، مشمول مالیات 

خودرو های لوکس خواهد شد. قانون بودجه امسال 
تأکید دارد تمامی اشخاص حقیقی و حقوقی مالک 
انواع خودروهای ســواری و وانــت دو کابین دارای 
شــماره انتظامی شــخصی به نام خود و فرزندان 
کمتر از 18سال و محجور تحت تکفل که در پایان 
سال1400 مجموع ارزش آنها بیش از یک میلیارد 
تومان باشد، مشمول مالیات خواهند بود؛ به گونه ای 
که خودروهای تا یک میلیارد تومان معاف از پرداخت 
مالیات خودروهای لوکــس خواهند بود اما مازاد بر 
یک میلیارد تومان تا 1.۵میلیارد تومان مشمول یک 
درصد، مازاد بر 1.۵میلیارد تومان تا 3میلیارد تومان 
2درصد، مــازاد بر 3میلیارد تــا 4.۵میلیارد تومان 
3درصد و بالای 4.۵میلیارد تومان مشمول 4درصد 

مالیات در سال خواهد شد.

مرجع تعیین قیمت؟
سؤال اصلی این است که آیا ملاک قیمت خودروهای 
لوکس، قیمت هایی است که در بازار خرید و فروش 
می شود یا نه؟ قانون بودجه می گوید: مأخذ محاسبه 
مالیات خودرو قیمت روز انواع خــودرو با توجه به 
تاریخ ساخت یا واردات آن است که توسط سازمان 
امور مالیاتی کشور تا پایان سال 1399 تعیین و اعلام 
شــده و برای انواع خودرو که بعد از اعلام ســازمان 
یادشده، تولید یا وارد می شوند، بلافاصله پس از تولید 

یا واردات آن تعیین و اعلام خواهد شد.
به این ترتیب سازمان امور مالیاتی کشور مکلف است 
نسبت به تعیین دارایی های مشــمول و ارزش آنها 

حداکثر تا پایان خرداد ماه سال1400 اقدام کند و 
مراتب را به نحو مقتضی به اطلاع اشخاص مشمول 
برســاند و افرادی که پیامک برای آنها ارسال شده 
باشد حداکثر تا پایان بهمن ماه سال 1400 مهلت 
دارند تا مالیات را پرداخت کنند و ثبت نقل و انتقال 
خودروهای مشمول، قبل از پرداخت بدهی مالیاتی 
مورد انتقال شــامل مالیات بر دارایی، نقل و انتقال 

قطعی و اجاره ممنوع است.
به گزارش همشــهری براســاس آیین نامه اجرایی 
مصوب دولت که اخیرا با امضای محمد مخبر، معاون 
اول رئیس جمهور ابلاغ شده است، دفاتر اسناد رسمی 
و نیروی انتظامی جمهوری اســلامی ایران )مراکز 
تعویض پلاک خودرو( مطابــق قانون مجاز به ثبت 
هرگونه نقل و انتقال از قبیل بیع قطعی، صلح و هبه 
و همچنین تعویض پلاک خودروی مالکین مشمول 
این آیین  نامه بدون احراز و اخــذ گواهی پرداخت 
مالیات  های نقل و انتقال قطعــی و اجاره و مالیات 

موضوع این آیین  نامه نیستند.
سازمان امور مالیاتی پیش از این در واکنش به انتشار 
جدولی از میزان مالیات بر خودروهای لوکس اعلام 
کرده بود که هرگونه ارزشگذاری خودرو برای محاسبه 
مالیات با رعایت ملاحظات قانونی اجرایی و همچنین 
حقوق مردم منتشر شده و روی سایت سازمان امور 
مالیاتی کشور به نشانی www.intamedia.ir قرار 
خواهد گرفت و ســایر جداول منتشــر شده در این 

خصوص فاقد ارزش و اعتبار است.
این در حالی است که در سامانه یادشده هنوز اطلاعاتی 

دقیق از نحوه و میزان مالیــات بر خودروهای لوکس 
بارگذاری نشده است و سازمان امور مالیاتی می گوید: 
اطلاعــات ارزش خودروها از طریــق درگاه ارتباطی 
سازمان امور مالیاتی قابل دسترس است که هر کس 
با شماره ملی و شماره موبایل به نام خود می تواند وارد 
سامانه شود، احراز هویت شود، اطلاعات او و خودروهای 
به نام او و ارزش خودرو در آن سامانه اعلام می شود و 
میزان مالیات تعلق گرفته به او هم در آنجا ذکر می شود.

چگونه مالیات را پرداخت کنیم
علی رســتم پور، مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان 
امور مالیاتی می گوید: دارندگان خودروهای لوکس 
تا پایان بهمن ماه سال جاری فرصت دارند، مالیات 
بر خودروهای خود که بیــش از یک میلیارد تومان 
ارزش دارند را بپردازند و یا درصورت اعتراض تا این 
زمان نسبت به مالیات خود اعتراض کنند. به گفته 
وی: کسانی که بالای 18سال ســن داشته باشند، 
مالیات خودروی خــود را باید جداگانه بپردازند، اما 
اگر در خانوار کسانی زیر سن قانونی و 18سال باشند 
چنانچه مجموع ارزش خودروهــای تحت تملک 
سرپرست خانوار و اعضای تحت تکفل زیر سن قانونی 
بیش از یک میلیارد تومان باشد مشمول این مالیات 
می شود. او می گوید:  دارندگان خودرو می توانند از 
طریق سامانه ســازمان امور مالیاتی، مالیات تعلق 
گرفته به خودروی خود را نقدی پرداخت کنند و فرض 
بر این است کسانی که دارنده این خودروها هستند، 
امکان پرداخت نقدی مالیات هم برای آنها وجود دارد.

ایست مالیاتی به لوکس سواران
نقل وانتقال سند خودروهای لوکسی که مالیات شان را پرداخت نکنند، ممنوع می شود

درصد تغییر قیمت نهاده های مهم ساختمان مسکونی
در یک سال منتهی به پاییز 1400

پویا نعمت اللهی
تحلیلگر انرژی چهره روز

میوه توزیع رانت
  خبر: 2روز پیش، سرپرســت شرکت عمران 
شــهرهای جدید در یک نشست خبری از کسی 
صحبت کرد که 3هــزار واحد مســکن مهر در 
اختیــار دارد. پیش ازاین نیز اعــداد و ارقامی در 
مورد خرید واحدهای مسکن مهر اظهار می شد 
و مردادماه1398 نیز مدیرعامل ســابق شرکت 
عمران پردیس از تملک 700واحد مســکن مهر 

توسط یک نفر خبر داده بود.
  نقد: ارائــه خدمت یا کالا به فــرد یا افرادی 
پایین تر از قیمت بازاری آن، به مثابه توزیع رانت 
اســت. فرقی هم نمی کند که این اتفاق در حوزه 
قیر رخ دهد یا دلار 4200 یا مســکن دولتی؛ اما 
تفاوت از اینجا شروع می شود که سیاستگذار قادر 
به نظارت بر توزیع درست این رانت به نفع اقشار 
هدف باشد یا نه. حقیقت امر این است که مالک 
فعلی 3هزار واحد مسکن مهر، احتمالا حتی برای 
خرید یکی از واحدها نیز نام نویسی نکرده و کل 
آنها را از افراد نیازمندی خریده که از نظر دولت 
لایق دریافت مسکن ارزان قیمت بوده اند؛ اما از بد 
حادثه این افراد نیازمند قادر به نگهداری همین 
مســکن ارزان قیمت نبوده انــد و آن را به دلایل 
عمدتا اقتصادی فروخته اند تا گره دیگری از کار 
خود باز کنند. در این ماجرا، برخلاف فضاسازی 
شبکه های اجتماعی و حتی برخی رسانه ها، فرد 
ســرمایه گذار صرفا به دلیل خرید 3هزار مسکن 
مهر مقصر نیست، مگر اینکه این واحدها را از راه 
نادرست تصاحب کرده باشد. مقصر اصلی را باید 
در حوزه مدیریت اقتصاد و سیاستگذاری حوزه 
رفاه جســت وجو کرد؛ به خصوص که این مسئله 
می تواند با همین ابعاد یا حتی بزرگ تر، در نهضت 
ملی مســکن نیز رخ دهد و طرحی که با تلاش 
دولت برای رفع نیاز مســکن متقاضیان مصرفی 
اجرا می شود را با شکستی این چنینی مواجه کند. 
برای جلوگیری از این اتفــاق، از هم اکنون باید با 
آسیب شناســی فروش واحدهای مســکن مهر، 
تمهیداتی برای اصلاح همین سازوکار در نهضت 

ملی مسکن اندیشیده شود.

نقد خبر

حساب کشی از گرانی
ســیدرضا فاطمی امیــن، وزیر صنعت، 
معدن و تجــارت درباره وضعیت قیمت 
لوازم خانگی گفته اســت که در 2سال 
گذشته افزایش قیمت قابل توجهی در 
لوازم خانگی داشــته ایم، اما در چند ماه گذشته کار به طور 
کامل مدیریت شده اســت، به طوری که یک تا دو مورد هم 
که افزایش قیمت داشــتند پس از فرمایشات رهبر معظم 
انقلاب اسلامی به ســرعت قیمت ها کاهش یافته است. او 
با اشــاره به اینکه طبق آمارها، تیراژ تولیــد لوازم خانگی از 
8میلیون دســتگاه به 16میلیون دســتگاه رسیده، تلاش 
برای کاهش قیمت لوازم خانگی در روزها و هفته های آینده 
به ویژه در حــوزه جهیزیه را وعده داده اســت. چنانچه این 
اظهارنظر فاطمی امین محقق شود، هم از منظر سیاست های 
آسان سازی ازدواج جوانان و هم از منظر کمک به معیشت 
اقشار کم درآمد قدم بزرگی برداشــته خواهد شد؛ فقط در 
مورد مابقی بازار لوازم خانگــی باید امیدوار بود که خبرهای 
رسیده به وزیر در مورد گرانی یکی دو قلم از لوازم خانگی و 
کاهش سریع قیمت آنها بعد از فرمایشات مقام معظم رهبری 
درست باشد و فقط برای کم کردن حساسیت افکار عمومی 
در مورد این بازار اظهار نشده باشد؛ چراکه رهبر معظم انقلاب 
به درستی حرف دل مردم را به اطلاع متولیان صنعت خودرو 
و حوزه لوازم خانگی رســانده و همه انتظار دارند به بهترین 
نحو تمهیداتی برای اصلاح مشکلات موجود در این دو حوزه 
اندیشیده شود و فقط به گفتاردرمانی بسنده نشود. پیش از 
این در ماجرای تصادف زنجیــره ای در محور بهبهان که باز 
نشدن کیسه هوای خودروها جنجال به پا کرد، باوجود انتظار 
افکار عمومی و جامعه از متولیان امر برای توضیح شــفاف 
و کارشناســی در مورد دلیل این اتفاق، شاهد بودیم که هر 
بهانه ای برای توجیه باز نشدن کیسه های هوا مطرح شد اما 
هیچ مرجعی حاضر نشد باصداقت، کوتاهی های احتمالی را 
بپذیرد. گذشته صنعت خودرو و لوازم خانگی ایران به مراتب 
از شــرایط حال حاضر آنها بهتر بوده و البته امکان بازگشت 

به روزهای اوج برای آنها وجود دارد.
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اولین روز بهمن ماه نقطه شروع آموزش حضوری در چند 
ماه اخیر بود. براساس دستور وزیر آموزش و پرورش قرار 
شد تا مدارس فعالیت خود را به صورت حضوری پیگیری 
کنند. با اوج گرفتن ســویه جدیــد کرونا)اومیکرون( 
شاهد بودیم که نمایندگان مجلس برای 2روز حکم به 
تعطیلی خانه ملت دادند. از سوی دیگر سفر های استانی 
هیأت دولت و سران قوا به مدت دو هفته لغو شد اما هنوز 
تصمیمی در مورد فعالیت مدارس گرفته نشــده است.
هر چند که بعداز ظهر روز گذشــته، استاندار تهران از 
غیرحضوري شدن مدارس مقطع ابتدایي استان تهران 
و تعطیلي مهدهاي کودك به مدت یك هفته خبر داد، 
با این حال هنوز تکلیف سایر مقاطع تحصیلي مشخص 
نیســت. به گفته محســن منصوري که رییس ستاد 
مدیریت و مقابله با بیماري کروناي اســتان تهران هم 
است، غیرحضوري شدن مدارس در مقطع اول ابتدایي و 
تعطیلي مهدهاي کودك، از امروز، چهارشنبه 13 بهمن 
به مدت یك هفته اعمال مي شود. همه اینها در شرایطي 
اســت که موارد ابتلا به اومیکرون، با جهشي بي سابقه 
درچند روز گذشته، شدت گرفته و کلاس هاي درس به 
عنوان یکي از مکان هاي پرخطر در سرایت بیشتر این 

ویروس، جز در مقطع ابتدایي، برقرار است.
آمار یك هفته اخیر کرونا نشان می دهد که میزان ابتلا 
با جهشــی عجیب روبه رو شده اســت. از زمان شیوع 
اومیکــرون در ایران -کــه اواخر آذر ماه بــود- موارد 
شناســایی 30برابر شده اســت و طی یك هفته اخیر 
شناسایی روزانه بیماران از 11هزار نفر به بیش از 35هزار 
نفر رسیده است. آمار به درستی وخامت شرایط را نشان 
می دهند اما هنوز تصمیم مشخصی متناسب با شرایط 
جدید مطرح نشده اســت. ناهماهنگی درباره فعالیت 
مدارس آنجا نمایان می شــود که سخنگوی ستاد ملی 
کرونا با انتشار توییتی خبر از اختیار استانداری ها برای 
تعطیلی مدارس داده بود و براساس گفته او »استانداران 
و ستادهای اســتانی مقابله با بیماری کرونا، می توانند 
براساس رنگبندی و شرایط خاص محلی، درباره حضوری 
و یا غیرحضوری بودن مــدارس و مراکز آموزش عالی 
تصمیم گیری کنند.« اما وزیر کشور درباره بازگشایی 
یا تعطیلی مــدارس و چگونگی اعطــای اختیارات به 

استانداران نظر دیگری داشت و روز گذشته-12بهمن- 
اعلام کرد: » به اســتانداران این اختیار داده شد که اگر 
درمدرسه ای یك بیمار پیدا شــد، آن فرد نباید حضور 
داشته باشــد. اگر تعداد بیماران در مدرسه زیاد باشد، 
تصمیــم می گیرند آن مدرســه تعطیل شــود. اما به 
اســتانداران برای تعطیلی همه مدارس اختیاری داده 
نشده است.« وزیر کشــور همچنین در حاشیه جلسه 
قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا تأکید کرد که 
وضعیت آموزش حضوری در مدارس و محدودیت های 

احتمالی برای ترددها، فعلا بدون تغییر باقی می ماند.

حضور دانش آموزان با علائم کرونا در کلاس درس
حضوری بودن مدارس با توجه به شرایط هفته های اخیر 
و گسترش سویه جدید کرونا شــرایط را برای والدین، 
دانش آموزان و معلم ها ســخت کرده است. محمدرضا 
نیك نژاد، عضو کانون صنفی معلمان تهران در گفت وگو 
با همشهری از شرایط پیچیده مدارس در روزهای پیك 
کرونا صحبت کرد. براساس گفته او »شنیده ها از مدارس 
مختلف نشان می دهد که برخی از دانش آموزان با وجود 
داشتن علائم کرونا به مدارس مراجعه می کنند. یکی از 
همکارانم در فضای مجازی به این موضوع اشاره کرده و 
نوشته بود که دانش آموزی با وجود علائم شدید کرونا در 
کلاس حاضر شــد و زمانی که از او سؤال شد که چرا به 
مدرسه آمده است، پاسخ داد چون مدارس باز هستند، 
والدینش به او اجازه نداده بودند که از مدرسه غیبت کند، 
از نظر این والدین، فرزندنشان دچار یك سرماخوردگی 
ساده شده بود. چنین اتفاقی وحشتناك است و متأسفانه 
در مدارس مختلف تکرار می شــود.« این معلم معتقد 
است که پدر و مادرها نگران هستند، مبادا فرزندنشان از 
آموزش جا بمانند و به دلیل غیبت در مدرسه دچار مشکل 
شــوند به همین دلیل برخی از والدین با وجود شرایط 

خطرناك به مدرسه رفتن فرزندانشان اصرار دارند.

آموزش حضوری و غیرحضوری نیم بند
او از تجربه چند هفته اخیر خود در مدرسه صحبت کرد و 
گفت:» در هر کلاسی شاهد حضور متفاوت دانش آموزان 
هســتیم بعضــی از کلاس ها بــا حضــور حداکثری 
دانش آموزان برگزار می شود و کلاس هایی هم داشته  ام که 
هیچ دانش آموزی در کلاس حاضر نبود. برخی از شاگردان 
همکارانم با یکدیگر هماهنگ می کنند و در کلاس حاضر 
نمی شوند. چنین اتفاقی موجب اعتراض معلم ها می شود 

چرا که آنها معتقد هستند که یا باید همه دانش آموزان 
وادار به حضور در مدرسه شــوند یا همه در خانه بمانند 
و از طریق آموزش مجازی درس ها ارائه شــود.« از نظر 
نیك نژاد، چنین آشفتگی در رابطه با حضور دانش آموزان 
موجب می شود که آموزش حضوری و مجازی به بدترین 
شیوه اجرا شود:» در شــرایط فعلی، نه می توان به شکل 
مناســبی آموزش غیرحضوری را اجرا کرد، نه آموزش 
حضوری. در واقع هر دو شــیوه در اجرا با مشکل روبه رو 
هستند. هر چند سلامتی دانش آموزان در اولویت است 
اما باید بگوییم که این وضعیت از نظر آموزشی هم آسیب 
جدی به سیستم وارد کرده اســت.« تجربه جهانی به ما 
می گوید که کشورهای مختلف در زمان اوج گرفتن کرونا، 
محدودیت های مختلفی را برای فعالیت مدارس اعمال و 
مدارس را به شکل مقطعی تعطیل کردند اما مدارس پس 
از عبور از پیك کرونا به شرایط عادی برگشتند. کشورها 
تلاش کردند تا با تکیه بر این شــیوه از تعطیلی طولانی 
مدت مدارس جلوگیری کننــد. این عضو کانون صنفی 
معلمان تهران با اشاره به این نکات پیشنهاد داد:» زمانی 
که کرونا آرام گرفته بود،  مدارس بنا بر دستور مقامات باز 
شدند و ما هم در کلاس حاضر شدیم. در آن زمان معلم 
و دانش آموز از شــرایط راضی بودند اما الان که ما شاهد 
اوج گرفتن کرونا هستیم، بهتر است که به شکل مقطعی 
دستور تعطیلی مدارس صادر شود و پس از عبور از پیك 
کرونا، دوباره مدارس به شرایط عادی برگردند. به عبارت 
دیگر بهتر است که دستورالعمل درباره بازگشایی مدارس 

منعطف با شرایط کرونا باشد.«

نگرانی از افزایش ابتلاي دانش آموزان
نیم نگاهی به گزارش های منتشر شده از سوی وزارت 
بهداشــت درباره میزان رعایت پروتکل های بهداشتی، 
نشان دهنده این واقعیت است که مدارس در رتبه چهارم 
اخطارهای کرونایی قــرار دارند، نکته ای که نیك نژاد با 
اشــاره به افزایش درگیری دانش آموزان با کرونا، بر آن 
صحه می گذارند. براســاس گفته این معلم، هم اکنون 
بسیاری از معلم ها معتقد هستند که با توجه به شرایط 
کنونی کرونا، مدارس باید به شکل غیرحضوری فعالیت 
خود را ادامه بدهند:» واقعیت این است که گزارش هایی 
که از مدارس مختلف به دست ما می رسد نشان می دهد 
در هفته هــای اخیر تعــداد بالایــی از دانش آموزان با 
کرونا درگیر شده اند.« روز گذشته- 12بهمن- گودرز 
کریمی فر، مدیرکل رفاه و پشــتیبانی وزارت آموزش 

و پرورش در گفت وگــو با ایلنا اعلام کــرد که جبران 
هزینه بستری تمام دانش آموزان کرونایی تا سقف 10 
میلیون تومان در سراسر کشور )مشروط به بستری در 
بیمارستان( است و این هزینه بستری برای دانش آموزان 
بلاعوض خواهد بود. اعلام این خبر بــا توجه به تأکید 
آموزش و پرورش برای آمــوزش حضوری، انتقادهایي 
به همراه آورد. نیك نژاد در این رابطه توضیح داد:»این 
موضوع کاملا بی معنا است، چراکه مسئولان آموزش و 
پرورش باید بر آموزش حضوری در این شــرایط اصرار 
کنند اما در مقابل به خانواده ها بگویند که اگر فرزندتان 
بیمار شــد، ما هزینه بیماری را پرداخت می کنیم؟ چه 
تضمینی وجود دارد که آن دانش آموز دچار آسیب های 
جدی نشود؟ بخش دیگر ماجرا که پنهان می ماند این 
است که تجربه نشــان می دهد، پرداخت این هزینه ها 
در حد حرف باقی می ماند.« براســاس گفته این معلم، 
2نگاه درباره این ایده مسئولان آموزش و پرورش وجود 
دارد:» اول اینکه تلاش شــد تا از این طریق به والدین 
آرامش کاذب داده شود که درصورت ابتلاي فرزندشان 
از حمایت مالی برخوردار هستند، نگاهی که از اساس 
باطل است. دوم اینکه از نظر بسیاری این ایده به محلی 
برای کسب درآمد آموزش و پرورش تبدیل خواهد شد. 
در واقع این موضوع را مطرح کردند تا بتوانند حق بیمه 
را با جدیت بیشتری دریافت و برای حل مشکلات دیگر 

استفاده کنند.«

مشکلی به نام تهویه هوا
تهویه کلاس های درس در فصل سرما موضوع دیگری 
اســت که در این روزها بســیار مورد توجه قرار گرفته 
است. نیك نژاد در این رابطه از تجربه کلاس های درس 
خود گفت: »این مشکل در این فصل به هیچ وجه قابل 
حل نیســت به عنوان مثال بنده در کلاس های درس 
از دانش آموزان درخواســت می کنم که برای دقایقی 
پنجره ها را باز کنیم تا هوای تازه جریان داشــته باشد 
اما به دلیل سرد بودن هوا بیشتر از چند لحظه نمی توان 
پنجره ها را باز کرد. این موضوع شاید اتفاق ساده ای به نظر 
برسد اما مسئله ای جدی است. فضای بسته و بدون تهویه 
احتمال ابتلا به کرونا را تشدید می کند.« مرور اظهارنظر 
مسئولان درباره فعالیت مدارس با توجه به شرایط جدید 
کرونا این واقعیت را عیان می کند که هنوز دستورالعملی 
منعطف با تغییرات ابتلا و فوتی های کرونا در برابر والدین، 

دانش آموزان و معلم ها وجود ندارد.

تناقض در تعطیلی مجلس و بازگشایی مدارس
 در شرایطي که شیوع اومیکرون در کشور شدت گرفته، اما استاندار تهران تنها از غیرحضوري شدن مدارس در مقطع ابتدایي

و تعطیلي مهدهاي کودك، از امروز به مدت یك هفته خبر داد. تکلیف سایر مقاطع تحصیلي مشخص نیست

رئیس سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر می گوید: در حوادث جوی دی ماه امدادرسانی به 2۶۷هزار نفر در برف و سیل صورت گرفت
 و متأسفانه ۶مفقودی و 1۹کشته در حوادث جوی داشتیم

نجات 55زن باردار در حوادث جوی دی ماه

از یك سو ســیل و آبگرفتگی، از ســویی دیگر برف و 
کولاك. تیم های امــداد و نجات جمعیت هلال احمر، 
روزهای پرکاری را در دی ماه ســال1400 پشت سر 
گذاشتند. در دی ماهی که گذشت 31استان درگیر شرایط جوی بودند. 
بررسی آماری ماموریت های سازمان امدادونجات جمعیت هلال احمر 
نشــان می دهد که در حوادث جوی و اقلیمی دی ماه امسال دست کم 
1۹نفر جان خود را از دست داده و ۶ نفر همچنان مفقود هستند. روز 
گذشته، مهدی ولیپور، رئیس سازمان امدادونجات جمعیت هلال احمر 
در گفت وگو با ایسنا به تشریح اقدامات انجام شده از سوی این سازمان و 

ارائه آمارها در حوادث دی ماه سال1400 پرداخت.
 درمجمــوع عملیات هــای امدادونجات در 13۶4منطقه شــامل 
113شهر، ۸22روستا، ۷0منطقه عشایر نشین و 3۶2محور کوهستانی 

در 31۷شهر کشور از 31استان کشور به اجرا درآمد.
 تعداد کل عملیات های اجرا شــده در ســطح کشــور در دی ماه 
سال جاری 34۸۷ بود. از این تعداد، شمار کل عملیات مرتبط با تغییرات 
شرایط جوی 115۸مورد رسید که ۷41مورد آن شامل برف و کولاك 
و 221 مورد آن شامل ســیل و آبگرفتگی بود. پس از آن عملیات هایی 
چون امدادونجات در کوهستان با 1۹4 مورد و توفان با 2 مورد قرار دارد.

 درمجمــوع ایــن عملیات ها بــا 2۶۷هزارو203نفر طــی 30روز 
امدادرسانی شده است که یعنی به طور متوسط روزانه به ۸هزارو۹0۶نفر 

امدادرسانی شده است. از این تعداد 4۸هزارو1۷3نفر اسکان اضطراری 
داده شــده و 23۸نفر به مناطق امن انتقال داده شدند. 25۷نفر هم به 
مراکز درمانی برده شدند و 3۹نفر از آسیب دیدگان نیز خدمات درمانی 
را به شکل سرپایی دریافت کردند. همچنین عملیات رهاسازی از برف و 
کولاك برای 3345دستگاه خودروی سواری انجام شده و از 1۶01واحد 

مسکونی نیز تخلیه انجام شد.
 در سیل و آبگرفتگی در مجموع 221حادثه وجود داشت که منجر 
به امدادرسانی به 201هزارو512نفر شد. در این میان 3۹هزارو3۹4نفر 
نیز اسکان اضطراری داده شدند، ۶۸نفر نیز به مناطق امن و 21نفر به 

مراکز درمانی منتقل شدند.
 ۷41 مورد حادثــه نیز مرتبط با بــرف و کولاك بود کــه در آن به 
۶5هزارو53۸نفر امدادرسانی شد و ۸۷۷4نفر نیز اسکان اضطراری داده 

شدند. 44نفر به مناطق امن و 15۶نفر به مراکز درمانی منتقل شدند.
 متأسفانه ۶ نفر در حوادث دی ماه مفقود شدند و 1۹نفر شامل ۶ نفر در 
کرمان، 2نفر در هرمزگان، 5نفر در فارس، 4نفر در سیستان وبلوچستان و 

2نفر نیز در دیگر استان ها جان خود را از دست دادند.
 توزیع اقلام زیســتی از طریق امداد هوایی با کمك ۸فروند بالگرد 
1۷MI، هماهنگی و اعزام بیش از 1۶0تــن محموله امدادی از طریق 
هواپیماهای سپاه و ارتش و... ازجمله اقدامات انجام شده حین حادثه 

سیل و آبگرفتگی بود.

 ۶۹44تخته چــادر، ۶۶هزارو۷۷۹تخته پتــو، 1۷هزارو23۹تخت 
موکــت، ۹3هزارو233کیلوگرم نایلون، 2۸۹۸شــعله چــراغ والور، 
2۶هزارو۷53بســته غذایــی و 3۶هزارو341بطــری آب معدنی به 
همــراه 45هزارو424قوطی کنســرو، 3341کیلوگرم قندوشــکر، 
۷۹هزاو54۷قــرص نان و 2۹هزارو3۷۶کیلوگــرم برنج ازجمله اقلام 

امدادی توزیع شده است.
 در دی ماه امسال 55زن باردار شامل ۹نفر در آذربایجان شرقی، ۹نفر 
در آذربایجان غربی، ۶نفر در اردبیل، ۸نفر در زنجان، 2نفر در کردستان، 
2نفر درکرمان، 12نفر در کرمانشاه، 3نفر در لرستان و 4 نفر در دیگر 
استان ها در شرایط سخت و صعب العبور  مورد امدادرسانی قرار گرفته و 

با خدمات ویژه به مراکز درمانی منتقل شدند.
 12فروند بالگرد جمعیت هلال احمر در این مدت به کار گرفته شد 
که درمجموع 235سورتی پرواز را به مدت 13۶ساعت انجام دادند. این 
بالگردها 4۶نفر را به نقاط امن منتقل کردند و ۶4۸نیروی امدادی را نیز 
به مناطق تحت تأثیر حوادث جوی انتقال دادند. این بالگردها 21مصدوم 

را نیز منتقل و 4۶هزار کیلوگرم اقلام امدادی را نیز جابه جا کردند.
 درمجموع این عملیات ها 31۸5تیم عملیاتی، 14۶0دستگاه 
خودروی امدادی و ۶۷۶دســتگاه آمبولانس مشارکت داشتند 
و 1۷هزارو140نفــر روز امدادگر نیز در انجــام این ماموریت ها 

حضور داشتند.

نگاه

ویژه

برخورد هوشمندانه با اومیکرون
تا همین 2ماه پیــش افراد زیادی تصور می کردنــد که کرونا با 
ویروس جدیدش رو به زوال اســت و در حال تبدیل شــدن به 
یك بیماری فصلی؛ تفکری که بی توجهی به رعایت پروتکل ها و 
کم رنگ شدن مقررات و موازین بهداشتی در جامعه را رقم زد. از 
سوی دیگر شاهد بازگشت سریع مردم به زندگی پیش از شیوع 
کرونا هم بودیم. حالا نتایج این بی توجهی با شیوع و ابتلای بیشتر 
و انبوه مراجعه بیماران به مراکز درمانی همراه شده که نیازمند 
مراقبت های شبانه روزی هستند. وضعیت رنگ بندی در بسیاری 
از شهرهای کشور به سرعت تغییر کرد و زرد و آبی که تا همین 
چند روز پیش رنگ غالب در بسیاری از شهرها بود اکنون جای 
خود را به نارنجی و قرمز داده اند. کادر درمان هم که طی 2سال 
شیوع کرونا در کشــور با فعالیت بی وقفه روزهای پرفشاری در 
5پیك متوالی پشت سر گذاشتند، باز هم با افزایش آمار بستری 
و مراجعات سرپایی مواجه شده اند و روزهای سختی را پیش رو 
دارند. در این میان اجرای محدودیت ها به عنوان راهکاری برای 
کاهش آسیب به سلامت جامعه مطرح است. اما قطعا تعطیلی 
مجدد مدارس و دانشگاه ها آسیب هایی برای بدنه فرهنگی جامعه 
و خسارت های جبران ناپذیر کسب و کار ها هم در سایه همه گیری 
کرونا ادامه خواهد داشت. البته با نگاهی به وضعیت دنیا و مرور 
عواقب شیوع اومیکرون در کشور های دیگر می توان راهکارهای 
مناسبی برای مدیریت کرونای اومیکرون درنظر گرفت؛ چرا که 
اومیکرون کمی دیرتر از سایر کشورها اوایل آذر به ایران وارد و 
موج شــدید و بالارونده آن هم از اوایل هفته گذشته آغاز شد، 
به گونه ای که در کمتر از چند روز این سویه جدید جای دلتا در 
کشــور را گرفت و همچنان با قدرت و سرعت در حال پیشروی 
است تا جایی که تعداد شناسایی بیماران جدید به صورت روزانه 
از مرز 35هزار نفر هم گذشته است. آمار شناسایی بیماران جدید 
هر روز بزرگ تر می شود و نشــان دهنده آن است که هفته های 
سختی پیش رو داریم و قطعا شیب ابتلا هم تند خواهد بود. به ویژه 
اینکه عادی انگاری های رخ داده از سوی مردم و مسئولان از ورود 
این بیماری به کشــور هم می تواند به تکرار بحران و غافلگیری 
مجدد که جان صدها و هزاران نفر را تهدید می کند ختم شود. 
البته به جز روند افزایشی بیماری و کاهش رعایت پروتکل های 
بهداشتی، وجود ۷میلیون واکسن نزده و ۸میلیون تزریق کننده 
تنها یك دوز واکســن، به عنوان یکــی از چالش های مهم برای 
مدیریت بیماری و جلوگیری از افزایش موارد ابتلای حاد و مرگ 
مطرح است. اومیکرون با وجود علائمی ازجمله تب، خستگی، 
بی اشتهایی، سرفه های خشك، گلودرد، تهوع، خس خس سینه 
و آبریزش بینی و گاهی علائم گوارشی و دردهای عضلانی مشابه 
دیگر سویه هاست اما قدرت سرایت زایی و بیماری زایی آن چندین 
برابر است و سازمان بهداشت جهانی توصیه کرده که تمام اقدامات 
برای جلوگیری از گســترش بیشــتر اومیکرون انجام شود. در 
این باره مسئولان کشــور می توانند با تدوین قوانین و درصورت 
امکان، توصیه فعالیت ها به صورت مجــازی ، مانع از ترددهای 
غیرضروری در فضاهای آموزشی ، تفریحی و حتی مراکز خرید 
شوند. همچنین رعایت پروتکل های بهداشتی و تکمیل دوزهای 
مختلف واکسیناسیون را که در قطع زنجیره انتقال ویروس مؤثر 
باشند، مورد توجه قرار دهند. تمرکز مسئولان باید همچنان بر 
محافظت از افرادی ازجمله بیماران خاص، کودکان، افراد با نقص 
سیستم ایمنی و سالمندان باشد که بیشتر در معرض خطر قرار 
دارند. همچنین تکمیل دوزهای اول  و دوم و تشــویق و تامین 
واکسن برای دوز بوســتر از الزامات کنترل بیماری در این برهه 
است. برخلاف تصور بسیاری از افراد ســویه اومیکرون به دلیل 
قدرت انتشار بالا شبیه سویه های دیگر، بیماری زاست، فقط با 
توجه به پوشش واکسیناسیون مناسب و ابتلای قبلی خیلی از 
مردم در موج های قبل، امیدواریم منجر به افزایش آمار فوتی ها 

به مانند پیك دلتا نشود.

ممنوعیت استفاده از آرامبخش برای 
کودکان سالم مراکز بهزیستی

درحالی که شنیده ها از تجویز داروهای آرامبخش برای کودکان 
سالم در برخی مراکز نگهداری از کودکان فاقد سرپرست مؤثر 
سازمان بهزیستی کشور حکایت دارد، مدیرکل امور کودکان 
و نوجوانان این ســازمان هرگونه تجویــز دارو را بدون مجوز 
روانپزشــك در مراکز نگهداری از کودکان، ممنوع اعلام کرد. 
سعید بابایی به ایسنا گفت: »هرگونه تجویز دارو در شیرخوارگاه، 
خانه های نوباوگان )۶-4 سال(، خانه های کودکان )12-۷سال( 
و خانه های نوجوانان )1۸-13 ســال( تنها مجوز روانپزشك 
صورت می گیرد، بنابراین تجویز داروی روانشناسی بدون مجوز 
روانپزشك ممنوع است و درصورت مشاهده چنین مواردی، با 
آن برخورد خواهد شد.« بابایی درباره اینکه آیا گزارش هایی از 
دادن داروهای آرامبخش به صورت آگاهانه و با تجویز پزشك به 
کودکان سالم به سازمان رسیده است یا خیر، بیان کرد: »برخی 
از کودکان که تحت سرپرستی قرار می گیرند به علت آسیب های 
وارده قبلی نیازمند استفاده از خدمات روانشناس و تجویزهای 
روانپزشکی هستند که مسلما غیراز موارد حاد، آخرین راهکار 
تجویز دارویی است. اما همیشه تلاش می شود پیش از تجویز 
دارو از مسیر روانشناسانی که در خدمت این کودکان هستند، 
مسئله مورد بررسی و رفع قرار گیرد. روانپزشکان قسم پزشکی 
خورده اند و قطعا برای آرام کردن کودکان، تجویز دارو نمی کنند. 
آنها درصورتی که این کار را انجام دهند صلاحیت حرفه ای خود 
را زیر سؤال برده اند.« به گفته بابایی درباره ارائه دارو بدون مجوز 
مکتوب روانپزشك، در2سال گذشته یك مورد گزارش به دست 
سازمان رسید که در تخلفات سازمان مطرح و متخلف برکنار 
شد. او از شــهروندان خواســت تا درصورتی که گزارش هایی 
از این مــوارد و مواردی مشــابه که منجر به آزار رســاندن به 
کودکان تحت سرپرستی می شود، اطلاع دارند، جهت بررسی 
 از طریق شماره ســامانه دیده بان )14۸2( و یا صدای فرزندان

)۶۶۷2۷2۶3-021( به ســازمان بهزیســتی اطلاع دهند تا 
درصورت صحت و تأیید تخلف، برخورد لازم انجام شود.

رحیم زارع
سخنگوی  کمیسیون تلفیق مجلس 

هنوز نظر مشورتی از ستاد کل نیروهای 
مســلح دربــاره اعطــای کارت معافیــت 
سربازی به مشــمولان متاهل با حداقل 
۳۰ سال سن و دارای 2 فرزند گرفته نشده 
است. اجرایی شدن این پیشنهاد منوط 
به تصویب در صحن علنی و سپس تأیید 

شورای نگهبان است. )ایسنا(

عباس عبادی
معاون پرستاری وزارت بهداشت 

تعداد پرستاران فوت شده در دوران کرونا 
۱۵۰ نفر اســت و فرایند بررســی شهادت 
آنهــا در کمیتــه وزارت بهداشــت مــورد 
بررسی قرار گرفته اســت. تاکنون عنوان 
شــهادت ۶۶ نفر از آنها تأیید شده و برای 
بقیــه نیــز براســاس مســتندات مصداق 

شهید، مورد تأیید قرار نگرفته است.

غلامحسین حسینی نیا 
رئیس سازمان فنی و حرفه ای 

مراقبت زیبایی، مهارت خیاطی و آشپزی 
در زنــان و مهارت هــای فناوری محــور و 
تعمیــرات لــوازم الکترونیکــی در بیــن 
مردان پر طرفدارترین رشــته ها هستند. 
رشته تعمیرات لوازم الکترونیکی عمدتا 
انتخــاب اول جوان هاســت. )باشــگاه 

خبرنگاران جوان( 

نقل قول

عدد خبر

قربانیان حوادث رانندگی معابر شــهری 
کشــور در ۹ ماه گذشته امســال مربوط 
بــه موتورسیکلت ســواران )۳۶درصــد( و 
عابران پیاده )۴2 درصد( است. بیشترین 
آمــار جــان باختــگان  موتورســیکلت در 
تهران، فارس، اصفهان، خراسان رضوی 
و خوزســتان و کمتریــن آمــار هــم در 
کهگیلویــه و بویراحمــد، ایــلام، البــرز، 
سیستان و بلوچستان و خراسان جنوبی 

ثبت شده است.

%78

 موتورسیکلت سواران بر اثر ضربات به 
قسمت سر و جمجمه و خونریزی های 
شــدید مغــزی جــان خــود را از دســت 
داده انــد و دومیــن عامل جــان باختن 
موتورســواران هــم تــردد در معابــر 
بزرگراهــی، تونل هــای شــهری و معابر 

لغزنده ناشی از بارندگی است.

%75

موتورســیکلت  باختــگان  جــان 
راکــب اصلــی و ۱۵ درصــد باقیمانــده 
ترک نشــین هســتند، همچنیــن گروه 
ســنی جانباختگان بین ۱۴ تا ۴۴ ســال 
قــرار دارنــد. گاهــی اســتفاده جمعی و 
خانوادگــی از موتورســیکلت ها هــم 
منجــر بــه حادثــه می شــود و امســال 2 
تصادف جمعی موتورسیکلت هر کدام 

با ۵ سرنشین رخ داده است. )ایرنا(

%85

24سال؛ میانگین سن اعتیاد 
اسکندر مومنی، دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر با 
اشاره به این موضوع که میانگین سن اعتیاد در دنیا، 
1۹سال است، گفت: »این میانگین در ایران، 24سال و 
چندماه است. همچنین نرخ شیوع اعتیاد در جمعیت 
فعال کشور، 5درصد اســت و این نرخ در دنیا بالای 
۷درصد اســت، اگرچه وجود یك معتاد هم در ایران 
زینبده نیســت ولی اگر اقدامات جمهوری اسلامی 

ایران نبود، وضعیت بدی را شاهد بودیم.«
براساس گفته مومنی نرخ شــیوع اعتیاد در حوزه 
دانش آموزی  2درصد اســت: »این نرخ در آمریکا، 
1۷درصد و در برخی کشــورها نیز 20درصد است 
که رقم بالایی اســت. در دنیا سالانه، 500هزار نفر 
از این معتادان فوت می کنند که ۸۶هزار نفر صرفا 
از آن آمریکا هســتند، در جمهوری اسلامی ایران 
نیز حدود 4هزار نفر بر اثر مصــرف موادمخدر در 
ســال فوت می کنند که البته می دانیم این عدد در 

کشورمان رقم بالایی است.«
دبیرکل ســتاد مبارزه بــا مواد مخــدر معتقد 
است که برخی کشــورهای اروپایی و آمریکایی 
مصرف بعضی از انواع موادمخدر را قانونی کردند 
و ســازمان ملل از این کشــورها انتقاد و عنوان 
کرده که این امر، باعــث افزایش تولید و مصرف 
موادمخدر شده است. به گونه ای که طبق گزارش 
سازمان ملل، جمعیت معتادان در آمریکا بعد از 

5سال، به 140درصد افزایش یافته است. 

خبر

آمار

حوریه سلیمان جاهی
استاد گروه ویروس شناسی 

دانشگاه تربیت مدرس

لیلا شریفگزارش
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خبر با مردم

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان

ارسال پيام كوتاه خوانندگان

اجرای حکم قصاص با 50قسم  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردم
كلاهبرداری یک زن از 118 استاد 

زنی که در پوشش تعاونی مسکن از 118استاد دانشگاه در 
تهران 13میلیارد تومان کلاهبرداری کرده بود دستگیر شد. 
به گزارش همشهری، این زن مدتی قبل و با شکایت شاکیان 
در یکی از دادســراهای تهران تحت تعقیب پلیس پایتخت 
قرار گرفت و با شناســایی مخفیگاهش در حوالی خیابان 
کمیل، دستگیر شد. پس از دستگیری متهم معلوم شد که 
وی در ســال 1392تحت پوشش تعاونی مسکن خصوصی 
مختص استادان دانشگاه، اقدام به ثبت نام و عضو گیری کرده 
و پس از دریافت مبلغ اولیــه از ثبت نام کنندگان متواری و 
زندگی مخفیانه ای داشته اســت. به گفته سرهنگ جلیل 
موقوفه ای، رئیس پلیس پیشگیری تهران، 118نفر که فریب 
متهم را خورده بودند سرمایه  خود را در اختیار وی قرار داده 
بودند که کارشناسان، ارزش ریالی کلاهبرداری انجام شده 
توسط متهم را 13میلیارد تومان محاسبه کرده اند. به گفته 
وی متهم برای سیر مراحل قانونی در اختیار مرجع قضایی 

قرار گرفته است.

قاچاق ظروف آشپزخانه با آمبولانس 
مردی که با استفاده از آمبولانس خصوصی اقدام به قاچاق ظروف 

آشپزخانه می کرد توسط پلیس شهرری دستگیر شد.
به گزارش همشهری، چند روز پیش گزارشی در اختیار مأموران 
کلانتری 170کهریزک قرار گرفت که از فعالیت یک قاچاقچی 
ظروف آشپزخانه حکایت داشت. این گزارش نشان می داد که 
یک قاچاقچی حرفه ای برای اینکه پلیس به او مشکوک نشود 
کالای قاچاق را در آمبولانس خصوصی که متعلق به خودش بود 
جاسازی کرده و اقدام به قاچاق آنها می کند. ماموران در ادامه 
تحقیقات جزئیات بیشــتری از فعالیت مرد قاچاقچی به دست 
آوردند. آنها دریافتند که وی با شناسایی صاحبان محموله های 
قاچاق در جاده قدیم قم-تهران به ســراغ آنهــا رفته و در ازای 
انتقال محموله ها به مقصد مبالغ هنگفتی از این افراد دریافت 
کرده و برای اینکه پلیس به او مشــکوک نشود، محموله ها را با 
آمبولانس به مقصد قاچاق می کنــد. با این اطلاعات تحقیقات 
برای دستگیری این مرد آغاز شد و مأموران موفق شدند وی را 

هنگام انتقال یک محموله قاچاق دستگیر کنند.
به گفته سرهنگ دوستعلی جلیلیان، فرمانده انتظامی شهرری، 
با دستگیری این مرد، مقدار زیادی ظروف آشپزخانه قاچاق که 
در آمبولانس وی جاسازی شده بود کشــف شد که ارزش آن 
دست کم 250میلیون تومان است. با کشف این محموله، متهم 

بازداشت شد و پرونده اش در اختیار مرجع قضایی قرار گرفت.

در محله اردی در مهردشت یزد 15كوچه به نام رودكی وجود دارد
در ضرورت گرامیداشت یاد مفاخر کشور تردیدی نیست، اما اینکه 
در یک محله 15کوچه به نام رودکی باشد نشان از بی دقتی است 
و همین موضوع باعث ســرگردانی مردم در آدرس دادن و اعلام 
آدرس های پستی شده است. مسئولان شورای شهر اصلاح کنند.
قدوسی از مهردشت یزد

در پرداخت یارانه معيشتی تجدید نظر كنيد
با توجه به گرانی های افسار گســیخته و فشار فراوانی که به 
قشر متوسط جامعه وارد شده از مسئولان درخواست داریم تا 
گروه های بیشتری تحت پوشش یارانه معیشتی قرار گیرند.
كربلایی از قم

تکليف افرادی كه كارت سوختشان را گم كرده اند، چيست؟
3 ماه است که کارت سوختم را گم کرده ام و قرار بود 15روزه 
به من کارت بدهند که از آن زمان تاکنون کارتی صادر نشده 

است. پلیس+10هم پاسخی برای این تأخیر ندارد.
كریمی از تهران

اعضای شورای شهر نامه می گيرند كد پيگيری بدهند
باتوجه به اینکه اعضای شورای شهر جهت دیدارهای مردمی 
جلســه برگزار و در آنها نامه هایی از مردم دریافت می کنند، 
شایسته است که کد پیگیری بدهند تا نامه های یادشده قابل 

پیگیری اداری باشد.
قاسم از تهران

تزریق واكسن اجباری شود
در خراسان شمالی به خصوص در شهر بجنورد که ما ساکن 
آن هستیم، مردم استقبال چندانی از تزریق واکسن کرونا در 
دوز سوم نکرده اند و تقریبا از هر دو نفر یک نفرواکسن نزده 
است. پیشنهاد می شود که تزریق واکسن کرونا اجباری شود.
شيروانی از بجنورد

قطعی آب در خيابان شهدای گرگان 
ســاکنان کوچه لاله ششــم، بن بســت یکم  میخچه گران 
درخیابان شهدای شهرستان گرگان در تابستان و زمستان از 
ساعت10 شب تا 7 صبح با قطعي آب مواجه اند. یک مسئول 

در این خصوص توضیح دهد و مردم را قانع کند.
علی اكبر فرقانی از گرگان

پرونده زندگی مردی که به دلیــل اختلافات مالی 
دوســتش را با شــلیک گلوله به قتل رســانده و با 
برگزاری مراسم قسامه به قصاص محکوم شده بود 

با اجرای حکم در زندان رجایی شهر بسته شد.
به گزارش همشهری، عصر روز 16آبان ماه سال96 مردی با پلیس 
تماس گرفت و از قتل پسرعمه اش با شلیک گلوله خبر داد. او گفت: 
همراه پسرعمه ام و پسر 4 ساله اش برای دیدن یکی از دوستانش به 
حوالی بزرگراه خلیج فارس رفتیم. دوست او که یک پژو207 داشت 
وقتی ما را دید پیاده شــد و بی مقدمه به طرف پسرعمه ام شلیک و 
فرار کرد. با اینکه پســرعمه ام را به بیمارستان رساندم اما او جانش 

را از دست داد.
به دنبال این حادثه دوست مقتول دستگیر شد. او درگیری با مقتول 
را پذیرفت اما ادعا کرد تیراندازی ناخواســته اتفاق افتاده است. با 
وجود این پرونده اتهامی وی با صدور کیفرخواست به دادگاه کیفری 
یک استان تهران فرستاده شد. در جلسه محاکمه که در شعبه دهم 
برگزار شد در حالی که اولیای دم مقتول خواستار قصاص قاتل شده 
بودند، متهم در دفاع از خودش گفت: من و مقتول با هم دوســت 
بودیم، اما از مدتی قبل با هم اختلاف حساب پیدا کردیم. روز حادثه 
با هم قرار گذاشــتیم و قرار بود او پولم را پس بدهد اما وقتی از راه 
رسید به سمت ماشینم ســنگ پرتاب کرد و ناگهان برایم اسلحه 
کشید اما من دســتش را گرفتم و ناگهان از اسلحه اش تیر شلیک 
شد و به او برخورد کرد. من هم از ترس فرار کردم تا اینکه فهمیدم 
او کشته شده است. باور کنید من اسلحه ای نداشتم و کلت متعلق 

به خودش بود.
در این جلسه پسر دایی مقتول که شاهد حادثه اما در این مدت به 
اتهام قاچاق مواد مخدر دستگیر و زندانی بود در جایگاه ایستاد و علیه 
متهم شهادت داد. او گفت: متهم بی مقدمه اسلحه کشید و پسرعمه ام 

را به قتل رساند و حالا برای فرار از مجازات داستان سرایی می کند.
شــهادت این مرد در حالی بود که متهم قتل عمد را انکار می کرد.   

قضات دادگاه تشخیص دادند که شاهد صلاحیت شهادت را ندارد. 
به این ترتیب پرونده از موارد لوث تشخیص داده شد و هیأت قضایی 

حکم به برگزاری قسامه دادند.
در دور دوم رسیدگی به این پرونده اولیای دم 50 نفر از بستگان نسبی 
مرد در دادگاه حاضر شدند. آنها ســوگند یاد کردند که متهم قاتل 
اســت. در ادامه قضات دادگاه حکم به قصاص متهم دادند. هرچند 
متهم و وکیل مدافعش به این رأی دادگاه اعتراض کردند و پرونده 
برای بررسی نهایی به دیوان عالی کشور فرستاده شد. درنهایت اما 
قضات شــعبه32 دیوان رأی دادگاه را تأیید کردند و پرونده برای 
اجرای حکم قصاص به واحد اجرای احکام دادســرای امور جنایی 
تهران فرستاده شد. در این مرحله نیز تلاش هایی برای صلح و سازش 
انجام شــد، اما اولیای دم برای اجرای حکم قصاص اصرار کردند تا 
اینکه چند روز قبل مرد محکوم به قصاص در زندان رجایی شــهر 
پای چوبه دار رفت و با اجرای حکم پرونده زندگی اش برای همیشه 

بسته شد.

مردی كه به اتهام قتل دوستش، با قسامه به قصاص محکوم شده  بود مجازات شد

کشــف جســد مردی جوان در 
شهرک غرب کارآگاهان پلیس را 
برای رازگشایی از اسرار مرگ او به 

تکاپو انداخته است.
به گزارش همشــهری، ســاعت 7صبــح دیروز 
)سه شنبه( به مأموران کلانتری 134شهرک غرب 
خبر رسید جسد مرد جوانی در منطقه سعادت آباد 
کشف شده اســت. مأموران با حضور در محل که 

زمینی بایر بود با پیکر بی جان مردی حدود 35ساله 
مواجه شــدند و ماجرا را به محمدتقی شــعبانی، 
بازپرس جنایی تهران گــزارش دادند. در نگاه اول 
به نظر می رسید مقتول بر اثر اصابت ضربات چاقو به 
قتل رسیده است؛ اما در بررسی دقیق تر مشخص 
شد او قربانی اصابت چند گلوله شده است و حتی 
چند پوکه فشنگ هم در محل حادثه کشف شد. 
متخصصان پزشــکی قانونی پس از معاینه جسد 

در محل اعلام کردند که حدود 12ساعت از قتل 
می گذرد و او به دلیل خونریزی جانش را از دست 
داده است. در این شــرایط دستور انتقال جسد به 
پزشکی قانونی و ادامه تحقیقات میدانی صادر شد. 
کارآگاهان پلیس در نزدیکی محل با ساختمانی 
مخروبه روبه رو شدند که به نظر می رسید می تواند با 
این قتل مرتبط باشد. آنها در این ساختمان وسایلی 
مثل: کپسول پیک نیک، زیرانداز و مقداری خوراکی 

کشف کردند. علاوه بر آن یک کارت شناسایی نیز 
در آنجا کشف و معلوم شد که متعلق به مقتول است. 
با روشن شدن هویت مقتول مأموران توانستند به 
اطلاعات بیشتری درباره او دست پیدا کنند. شواهد 
نشان می داد که روز پنجم بهمن ماه امسال خواهر 
مقتول نزد پلیس رفته و مفقود شــدن برادرش را 
اعلام کرده است. تحقیقات مقدماتی حاکی از این 
بود که مقتول بعد از خروج از خانه در ســاختمان 
مخروبه زندگی می کرده اما هنوز معلوم نیســت 
توسط چه کســی و با چه انگیزه ای به قتل رسیده 

است و تحقیقات در این باره همچنان ادامه دارد.

قتل مرد جوان در شهرک غرب با انگیزه نامعلوم

گزارش

جنایی

تلگرام

قسامهچطوراجرامیشود؟
محمدرضا گيوكی، وكيل دادگستری

در پرونده های قتل، زمانی كه شواهد و قرائنی عليه متهم وجود داشته باشد اما این دلایل آنچنان محکم نباشد كه بتوان حکم به قصاص 
او داد، پرونده از موارد لوث است. در این حالت تکليف پرونده با برگزاری مراسم قسامه مشخص می شود. اجرای قسامه در پرونده هایی 
با موضوع قتل عمد به این شکل است كه 50نفر از بستگان نسبی و مرد اوليای دم باید سوگند یاد كنند كه متهم مرتکب قتل عمدی 
مقتول شده است. در این شرایط دادگاه حکم به قصاص قاتل می دهد. نکته دیگر آنکه قسم خورندگان هنگام وقوع جنایت در محل 
حاضر نبودند اما بر اثر مسائلی كه از قبل وجود داشته مثل نزاع ها و تهدیدهای قبلی برایشان یقين حاصل شده كه متهم قاتل است. 
حال اگر شاكی نتوانست 50قسم خورنده را به دادگاه معرفی كند، می تواند به مظنون رد قسم كند. به این معنا كه متهم باید 50نفر را در 
دادگاه حاضر كند یا خودش 50مرتبه قسم بخورد كه بی گناه است. در چنين شرایطی حکم تبرئه متهم صادر و دیه مقتول از صندوق 
بيت المال به خانواده اوليای دم پرداخت می شود. در حالتی دیگر اگر  اوليای دم و  متهم حاضر به قسم خوردن نباشند باز هم متهم به 
پرداخت دیه محکوم می شود. حالت دیگری كه می توان متصور بود اینکه ممکن است، شاكی نتواند 50قسم خورنده را به دادگاه معرفی 
كند و حاضر به رد قسم هم نباشد. در این شرایط دادگاه حکم به توقف دعوی می دهد به این معنا كه نه تنها حکم قصاص صادر نمی شود 
بلکه متهم آزاد می شود و هيچ دیه ای هم به اوليای دم پرداخت نمی شود. در مواردی كه قاضی وقوع قتلی را شبه عمد تشخيص دهد و 
پرونده از موارد لوث باشد اوليای دم باید 25نفر از بستگان نسبی را در دادگاه حاضر كنند كه آنان سوگند یاد كنند متهم مجرم است. 

شرایط اجرای اینگونه از قسامه هم مثل قتل عمد است و درصورت اجرا متهم به پرداخت دیه محکوم می شود.

مکث
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سایه جنگ بر سر اوکراین
آتش بس مورد توافق ولادیمیــر پوتین و ولودیمیر 
زلنسکی رهبران روسیه و اوکراین که در سال2019 
تدوین شــده بود، 2سال بعد  لغو شــد و این آغازگر 
شدت گرفتن تنش های 2 کشــور در سال گذشته 
میلادی بود. روسیه از پایبند نبودن اوکراین به پیمان 
مینسک، به ویژه نادیده گرفتن وضعیت ویژه مناطق 
خودمختار و همچنین از آنچه یک دهه زیاده خواهی 
غرب می داند خشمگین اســت. از این رو خط قرمز 
جدیدی برای ناتو ترسیم و ایده پیوستن اوکراین به 
ناتو را رد کرده است تا فعالیت های ناتو در منطقه را 
محدود کند. از سوی دیگر، آمریکا روسیه را تهدید 
کرده که درصــورت حمله به اوکرایــن تحریم های 
مخربی را علیه این کشور وضع خواهد کرد و حضور 
نظامی خود را در منطقه افزایش خواهد داد. روسیه 
هم اکنون بیــش از 100هزار نیرو پشــت مرزهای 
اوکراین مستقر کرده و خطر جنگ بیش از هر زمان 

دیگری متوجه منطقه شرق اروپاست.

قحطی در افغانستان
توافق آمریکا با طالبان برای خروج نیروهای خارجی از 
افغانستان، سرنگونی دولت اشرف غنی و آغاز حکومت 
طالبان را به دنبال داشت. پس از آن، فروپاشی شاکله 
اقتصاد افغانســتان به گونه ای پیش رفت که بیش از 
نیمی از جمعیت افغانســتان در وضعیت قحطی و 
گرسنگی شدید قرار بگیرند. قطع ناگهانی کمک های 
مالی بین المللی به واســطه تحریم هایی که آمریکا 
علیه طالبان وضع کرده باعث شد افغانستان روزبه روز 
فقیرتر شــود. دارایی های دولتی افغانستان توقیف 
شــدند و کمک های مالی و بودجه ای قطع شــدند. 
حکومت طالبان قدرت پرداخت حقوق کارمندان را 
ندارد و بخش مالی کشور فلج شده است. در کنار این 
وضعیت، خشکسالی هم بر مصایب افغانستان افزوده 
است. اگرچه احتمال وقوع جنگ داخلی و همچنین 
درگیری با نیروهای داعش از مشکلات بزرگی است 
که افغانستان با آن درگیر اســت،  اما درحال حاضر 
گرســنگی اصلی ترین بحرانی اســت که در کمین 
افغان هاســت. براســاس تخمین های سازمان ملل 
حدود 23میلیون نفر در این کشور در فصل زمستان با 
گرسنگی شدید دست و پنجه نرم می کنند و احتمال 

مرگ میلیون ها کودک وجود دارد.

تنش آمریکا و چین بر سر تایوان
رقابت با چین در سال های اخیر به یکی از اصول مهم 
سیاست خارجی آمریکا تبدیل شده است. آمریکا در 
تلاش اســت تا جایگاه خود به عنوان قدرت مسلط 
در منطقه اقیانوس هنــد و آرام را حفظ کند؛ همان 
منطقه ای کــه ظرفیت و نفوذ نظامــی چین در آن 
طی سال های اخیر چندین برابر شده و تایوان در آن 
نقشی استراتژیک ایفا می کند. از این رو آمریکا به فکر 
تقویت روابط با متحدین بالقوه ای مانند استرالیا در 
این منطقه افتاده است. دولت باید تعرفه های تجاری 
که از سوی دونالد ترامپ علیه چین اعمال شده بود 
را حفظ کرده و همین موجب ناخشنودی پکن شده 
است. لفاظی های دمکراســی خواهانه اخیر آمریکا 
علیه مشــروعیت دولت چین نیز دولتمردان چینی 
را خشمگین ساخته است. در چنین فضای پرتنشی، 

تایوان به خط مقدم رویارویی 2 کشــور تبدیل شده 
اســت. اگرچه احتمال وقوع سناریوی اشغال تایوان 
به دست چین برای تثبیت موقعیت خود در منطقه 
و ورود آمریکا به این جنگ برای دفاع از تایپه بسیار 
بعید اســت، اما رقابت و تنش 2 قدرت بزرگ جهان 
به ویژه منطقه شرق آسیا به شکل خطرناکی شدت 

یافته است.

فاجعه انسانی در یمن
جنگ یمن تا کنــون بیــش از 377هــزار قربانی 
داشته اســت. 70درصد از این قربانیان کودکان زیر 
5ســال بوده اند و 60درصد از تلفات، ناشی از تبعات 
غیرمستقیم جنگ مانند گرســنگی و بیماری های 
قابل پیشــگیری بوده  اســت. جنگ داخلی یمن از 
سال2014 آغاز شد. از ســال2015 به بعد مداخله 
کشورهای عربی ازجمله عربستان سعودی با هدف 
پشــتیبانی از دولت یمن، جنگ را ادامه دار کرد و به 
بن بست رساند. قحطی گسترده بزرگ ترین آسیبی 
است که این جنگ به یمن وارد کرده و درحال حاضر 
بیش از 15.6میلیون انســان در این کشــور در فقر 
مطلق زندگی می کنند. پیش بینی های سازمان ملل 
نشان می دهد درصورتی که این جنگ ادامه پیدا کند، 
تا سال2030 تلفات جنگ به 1.3میلیون نفر خواهد 
رسید. 70درصد از این تعداد به دلیل تبعات حاشیه ای 
جنگ مانند فقر و گرسنگی و نابودی زیرساخت های 
حیاتی، بهداشتی و آموزشــی جان خود را از دست 

خواهند داد.

تداوم اشغال فلسطین
بحران فلســطین، به عنــوان یکــی از پایدارترین 
بحران های جهان، در ســال2022 هــم ادامه پیدا 
کرده است. در سال2021 برای هرکسی که امید به 
حل مناقشه رژیم صهیونیستی و فلسطین داشت، به 
یک ناامیدی بزرگ تبدیل شــد. در این سال یکی از 
مخرب ترین جنگ ها میان غزه و رژیم صهیونیستی 

رخ داد که 11روز ادامه یافت و 250فلســطینی در 
آن کشته شــدند. علاوه بر این، شهرک سازی های 
غیرقانونی و تخریب خانه های فلسطینیان همچنان 
ادامه دارد. رهبران جدید رژیم صهیونیستی تنها در 
حرف نسبت به تجدید مذاکرات علاقه نشان می دهند 
و همچنان خبری از لغو معافیت نانوشته ای که توسط 
دولت های غربی برای نقض حقوق فلســطینیان در 
اختیار این رژیم قرار گرفته اســت نیست. این یعنی 
تنش میان اشغالگران و فلسطینیان همچنان ادامه 

خواهد داشت.

کلکسیون بحران در هائیتی
این کشور در ســال گذشــته میلادی کلکسیونی 
از بحران بود. جوئل موئیــز، رئیس جمهور هائیتی 
اوایل ســال گذشــته در خانــه خود ترور شــد و 
جنجال برسر جانشینی او در کشور بحران سیاسی 
ادامه داری را آغاز کرد. اواسط سال2021 زلزله ای 
شــدید جنوب هائیتی را ویران کرد و بار اقتصادی 
گزافی را بــر دوش دولت گذاشــت. همزمان آدم 
ربایی های افسارگســیخته باندهــای تبهکاری در 
پورتوپرنس،پایتخت هائیتی، روند امدادرسانی های 
بین المللی را مختل ساخت. تصرف پایانه های نفتی 
هائیتی به دست تبهکاران وضعیت اقتصادی هائیتی 
را به بن بســت رســانده و در کنار تمامی اینها، نرخ 
پایین واکسیناسیون در این کشور تبعات همه گیری 
کرونا را شدت بخشیده است. مجموع این رویدادها 
نرخ مهاجرت از این کشــور را افزایش داده اســت. 
مهاجران از هائیتی خود را پیاده به پشــت مرزهای 
جنوبی آمریکا رسانده اند. فســاد نیروهای پلیس، 
سیستم قضایی ضعیف و فاســد و بالابودن نرخ فقر 
در این کشور بستری مناسب را برای جذب جوانان 
هائیتی بــه باندهای تبهکاری فراهم آورده اســت. 
به نظر نمی آیــد تا زمانی که وضعیت سیاســی این 
کشور به ثبات برســد، بتوان آینده ای روشن را در 

کوتاه مدت برای هائیتی متصور شد.

فروپاشی میانمار
از کودتای ســال2021 تا امروز، میانمــار درگیر 
مجموعه ای از تنش های پایان ناپذیر، از نافرمانی های 
مدنی گرفته تا درگیری های مســلحانه شده است. 
کودتای نظامی که به ســرنگونی آنگ سان سوچی 
منجر شد، به اعتراضات گسترده علیه نظامیان منجر 
شده اســت. ســرکوب این اعتراضات صدها کشته 
به جا گذاشــته و به تنش ها و درگیری های بیشتر 
دامن زده است. از آن زمان تا به امروز درگیری میان 
سیاستمداران برکنار شده که خود را دولت وحدت 
ملی می نامند با حکومت نظامی میانمار ادامه یافته 
اســت. حمله به پایگاه های نظامــی، بمب گذاری، 
ترور، قتل و شــکنجه در میانمار هزینه های انسانی 
سنگینی به بار آورده است. اقتصاد این کشور درحال 
فروپاشی است. ارزش پول ملی میانمار سقوط کرده 
و نظام های آموزش و ســلامت در این کشور نابود 
شده است. فقر در میانمار پس از کودتا 2برابر شده 
و نیمی از خانوارها در این کشور توان تامین غذای 

خود را ندارند. 

جنگ های داخلی شاخ آفریقا
آرامشــی که تا همین اواخر در کشــورهای شرق 
آفریقا ازجمله ســومالی، اتیوپی و ســودان حاکم 
شــده بود، به ناگهان رنگ باخت و جنگ و بی ثباتی 
درعرض چند ماه تمامــی این منطقــه را زیر و رو 
کرد. جنگ های داخلی اخیر در این منطقه از آفریقا 
در کنار خشکسالی، بحران انســانی بزرگی را خلق 
کرده است. حضور گروه های شبه نظامی از قوم های 
مختلف در جنگ های داخلی به افزایش خشونت ها 
منجر شده است. مداخلات بین المللی در جنگ ها رو 
به افزایش گذاشته و خشکسالی یا قحطی منجر به 
آغاز مهاجرت آوارگان از شــهری به شهر دیگر شده 
است. این مهاجرت خود می تواند دامنه جنگ را به 

شهرهای بیشتری بکشاند.  

احیای جنگ داخلی در لیبی
برگــزاری انتخابات در این کشــور بــرای مدتی 
نامشخص به تعویق افتاده است. فعلا درگیری های 
داخلی متوقف شــده اما منابع غنــی نفتی و وجود 
حجم زیادی سلاح در این کشــور، می تواند باعث 
وقوع جنگی دیگر شود؛ رویدادی که نه تنها بر شمال 
آفریقا تأثیرگذار خواهد بود، بلکه به واســطه هجوم 
پناهجویان،  می توانــد جنوب اروپــا را هم درگیر 

بحرانی جدید سازد. 

بحران کره شمالی
کره شمالی طی کمتر از 4هفته ابتدایی سال2022، 
8آزمایش موشکی داشته است. تحرکات رو به افزایش 
پیونگ یانگ طی سال جاری میلادی یا به جنگ منجر 
خواهد شد و یا به فروپاشی اقتصادی. تبعات هریک 
از این دو ســناریو فاجعه بار خواهد بود. آغاز جنگ 
به معنی آغاز بمباران کره جنوبی توسط موشک های 
کره شــمالی خواهد بود که خود یک فاجعه انسانی 
تمام عیار است. با توجه به آزمایش های موشکی اخیر، 
به نظر می رسد پیونگ یانگ مسیری تازه را در سال 
جدید در پیش گرفته است؛ مسیری که احتمالا به 

آزمایش هسته ای ختم شود. 

10منطقه بحران خیز جهان در سال2022
جهان در سال2022 شاهد بحران هایی است که از سال2021 یا سال های قبل از آن به میراث برده است

جهان نما

قطر-آمریکا؛ اتحاد در سطحی جدید 
واشنگتن در روزهایی که به شدت به گاز قطر برای 

مقابله با روسیه نیاز دارد، دوحه را به عنوان متحد اصلی 
غیرناتویی خود تعیین کرده است

روابط نزدیک و اســتراتژیک قطر با آمریکا که دهه هاست 
این کشور بســیار کوچک در جنوب خلیج فارس را به یکی 
از شــرکای واشــنگتن در خاورمیانه تبدیل کرده، با اعلام 
رئیس جمهور آمریکا وارد مرحله ای تازه می شــود و دوحه 
به خدمات بیشتری از سوی آمریکایی ها دسترسی خواهد 

داشت.
بایدن در دیدار با امیر قطر، گفته اســت که این کشــور را 
به عنوان »متحد اصلی غیرناتویــی« آمریکا تعیین خواهد 
کرد؛ اتفاقی که راه را برای همکاری های بیشتر در زمینه های 

امنیتی و نظامی هموار می کند.
آمریکا تنها 16کشــور را به عنوان متحد اصلی غیرناتویی 
خود تعیین کرده است؛ اســترالیا، مصر، ژاپن، کره جنوبی، 
اردن، نیوزیلند، تایلند، کویت، مراکش، پاکستان، بحرین، 
فیلیپین، آرژانتین، افغانســتان، تونس و حالا قطر. تعیین 
یک کشــور به عنوان چنین متحدی به این معنا نیســت 
که واشــنگتن در صورت حمله یک کشــور ثالت به آنها به 
دفاع از آنها خواهد پرداخت و وارد جنگ خواهد شــد. تنها 
کشورهای عضو ناتو در چنین صورتی مورد حمایت نظامی 
آمریکا قرار می گیرند. اما ارتقا به متحد اصلی غیرناتویی به 
قطر این فرصت را می دهد که از پرستیژ بیشتر دیپلماتیک، 
فناوری های پیشرفته تر، سیستم های امنیتی و آموزش های 

نظامی ای که قبلا به آنها دسترسی نداشت برخوردار شود.
بایدن، در شرایطی این مژده را به شیخ تمیم حمد آل ثانی 
داده که واشــنگتن، در بزرگ ترین چالش پیش روی خود 
در اروپا، یعنی جایگزینی گاز صادراتی روسیه به این قاره، 
به شدت نیازمند دوحه است و دســتور کار اصلی مذاکرات 

2رهبر همین مسئله بوده است.
واشــنگتن که مدعی است روســیه می خواهد به اوکراین 

حمله کند، برای پرکردن جای خالی صادرات گاز روســیه 
به اروپا که 40درصد واردارت این قــاره را تامین می کند، 
روی قطری ها به عنوان دومین صادرکننده گاز طبیعی مایع 
)ال ان جی( حساب باز کرده است. روسیه اما ادعای واشنگتن 

را رد می کند.
آمریکا در آســتانه پنجاهمین ســالگرد برقــراری روابط 
دیپلماتیک بین 2کشــور ایــن تصمیم را گرفته اســت. 
واشنگتن، بعد از استقلال قطر در سال1972 با این کشور 
روابط دیپلماتیک برقرار کرد و در ســال های اخیر، سطح 

روابط 2کشور بسیار بالا رفته است.
قطر و آمریکا، در سال های اخیر 4دور »دیالوگ استراتژیک 
قطر-آمریکا« برقرار کــرده و قراردادهای دفاعی، امنیتی، 
سرمایه گذاری، آموزشــی و مبارزه با تروریسم با همدیگر 
امضا کرده اند. 2کشــور همچنین همکاری های زیادی در 
بخش انرژی داشته اند. قطر با فاصله ای اندک، بعد از آمریکا 

بزرگ ترین صادرکننده ال ان جی در دنیاست.
دوحه یکــی از متحدان نظامــی آمریــکا در منطقه هم 
به شمار می رود و پایگاه العدید در این کشور، مرکز اصلی 
فعالیت های نظامی آمریکا در خاورمیانه اســت. بسیاری 
از عملیات هوایــی آمریکا در منطقه از ایــن پایگاه انجام 
می شــود. قطر در همکاری های نظامی بــا آمریکا چنان 
مورد اعتماد واشــنگتن بوده که فرماندهــی منطقه ای 
ســنتکام )فرماندهی نیروهای مرکزی آمریکا مستقر در 
خاورمیانه( به این پایگاه منتقل شــده است. فراتر از این 
روابط، دوحه و واشــنگتن شــرکای اقتصادی مهمی هم 
برای یکدیگر هستند. حجم مشارکت اقتصادی دو طرف، 
به بیــش از 200میلیارد دلار رســیده و آمریکا پنجمین 
شــریک تجاری بزرگ قطر است. واشــنگتن همچنین 
بزرگ ترین سرمایه گذار خارجی در قطر به شمار می رود. 
این نوع ارتباط البته دوسویه بوده و دوحه هم با خریدهای 
هنگفت خود از شــرکت های آمریکایی، یکی از مشتریان 
عمده محصولات آمریکایی است. برای نمونه، در جریان 
همین سفر اخیر امیر قطر به واشنگتن، یکی از بزرگ ترین 
قراردادهــای تاریخ شــرکت بوئینگ، بین این شــرکت 
تولیدکننده هواپیماهای مسافربری و شرکت هواپیمایی 
قطر ایرویز بسته شــد. مبلغ این قرارداد، 34میلیارد دلار 
اســت و قرار قطر هواپیماهای باری جدید این شرکت با 
نام 8-777 را دریافت کند. بایدن در حاشــیه نشست با 
امیر قطر، با اشــاره به این قرارداد به خبرنگاران گفته که 
همین یک قرارداد، از ده هاهزار فرصت شــغلی در آمریکا 

حمایت می کند.
بایــدن امیدوار اســت بــا ارتقای نوع شــراکت بــا قطر، 
منافــع اقتصــادی بیشــتری هــم به واســطه خریدها و 

سرمایه گذاری های قطر، نصیب کشورش شود.
قطر در ســال های اخیر، در روابط بین الملل هم همکاری 
نزدیکــی با آمریکا ایجــاد کرده و به خصوص در مســئله 
افغانســتان و طالبان، به آمریکا دسترسی های بی نظیری 
داده اســت. دوحه به عنوان حامی معنوی طالبان، نقش 
میانجی را بین حاکمان جدید افغانستان و آمریکا داشته 
و نشســت دیپلماتیک بین این دو را برگزار کرده اســت. 
دوحه همچنین بعد از قدرت گرفتن طالبان، حافظ منافع 
آمریکا در افغانستان شــده اســت. قطر به عنوان یکی از 
کشورهایی که روابط خوبی هم با ایران و هم با آمریکا دارد، 
از این ظرفیت استفاده کرده و در سفر اخیر، مسئله توافق 
هســته ای ایران با غرب هم یکی از محورهای گفت وگوی 

دوجانبه بوده است.

سرگئی ورشینین 
معاون وزارت خارجه روسیه

بــرای به رســمیت شــناختن طالبــان 
هنوز خیلی زود است. رهبری فعلی 
افغانستان باید تعهداتش را به طور 
کامل اجــرا کنــد، به ویژه آن بخشــی 
که به تشــکیل دولت فراگیر و دیگر 
مسائل ازجمله در حوزه حقوق بشر 
مرتبــط اســت. بــا ایــن حال مســکو 
تأمیــن کمک هــای بشردوســتانه 
بــه مــردم افغانســتان را ضــروری 

می داند.

ولودیمیر زلنسکی
رئیس جمهور اوکراین 

اوکراین بایــد برای دفــاع تنها به خود 
و نیروهایــش تکیــه کنــد. کی یــف 
3ســال،  تصمیــم دارد در مــدت 
100هــزار نفــر بــه ارتــش خــود اضافه 
کند. اقتصاد اوکراین در حال تثبیت 
اســت. مــردم بایــد متحــد بماننــد و 
بــا تهدیــد حملــه نظامــی روســیه بــه 

وحشت نیفتند.

نقل قول 

سازمان عفو بین الملل: 
اسرائیل رژیم آپارتاید است

ســازمان عفو بین الملل در گزارشــی که دیروز 
منتشر شد تأکید کرد که رژیم صهیونیستی در 
حملاتی که به فلســطینی ها انجام داده مرتکب 
جنایاتی مبتنی بر آپارتاید شده است. به گزارش 
الجزیره، در این گزارش آمده اســت: ما می دانیم 
اســرائیل تاریخ و کارنامه ضعیفــی در مجازات 
مسئولان دارد، برای همین از نهادهای بین المللی 
ازجمله دیوان کیفری بین المللی می خواهیم وارد 
عمل شوند. تحقیقات ما نشان می دهد که چگونه 
اسرائیل به ظلم و سلطه جویی علیه فلسطینی ها 
پرداخته است. این شــامل فلسطینی های مقیم 
اسرائیل و اراضی فلسطین و آوارگان در کشورهای 
دیگر می شــود. عفو بین الملل همچنین از تمام 
کشورها خواسته عاملان این جنایات را محاکمه 

کنند.

 خبر

روزنامه نیویورک تایمز ]آمريكا[

کیوسک

پرده جدید تخلف انتخاباتی ترامپ
دونالد ترامپ پس از انتخابات ریاســت جمهوری تلاش 
کرده از طریق نهادهای امنیتــی، صندوق های رأی گیری 
در ایالت های کلیدی را ضبط کند تا شاید بتواند نشانه ای 
از وقوع تقلب پیدا کند و نتیجه را زیر ســؤال ببرد. اسناد 
به دست آمده نشان می دهد او برخلاف ادعاهایش، در این 

برنامه نقش مستقیم داشته است.

فرانسوی ها به دنبال اعطای پناهندگی به آسانژ
همزمان با بررسی پرونده جولیان آسانژ، بنیانگذار 
ویکی لیکس، در انگلیس برای استرداد او به آمریکا، 
4نماینده پارلمان فرانســه اعــلام کردند به دنبال 
اعطای پناهندگی به آســانژ در این کشور هستند. 
پیش از این در ســال2020، تیم وکلای آســانژ اعلام کرده بودند 
که برای او در فرانســه درخواســت پناهندگی خواهند کرد. دفتر 
ویکی لیکس قبل از این در فرانســه قرار داشت و فرزندان آسانژ در 
این کشــور زندگی می کردند. با وجود این، عدم  حضور او در خاک 

فرانسه، روند قانونی درخواست پناهندگی در این کشور را دچار پیچیدگی هایی کرده است. بنیانگذار 
وب سایت ویکی لیکس به دلیل انتشار صدها هزار ســند طبقه بندی شده نظامی و دیپلماتیک در 
آمریکا تحت تعقیب قرار دارد. به گزارش رویترز، در صورتی که انگلیس او را به آمریکا استرداد کند، 
احتمالا به 175سال زندان محکوم می شود. در دســامبر2021 دادگاه عالی انگلیس حکم دادگاه 
بدوی مبنی بر عدم  امکان استرداد آسانژ به دلیل نگرانی در مورد سلامت روان او را لغو کرده بود. با 
این حال در ماه بعد، یعنی در ژانویه2022 آسانژ حق درخواست تجدید نظر در دادگاه عالی انگلیس 
را به دست آورد و به همین دلیل استرداد احتمالی او برای مدت بیشتری به تأخیر افتاده است. او از 

2سال و نیم قبل در زندان بوده است. آسانژ 7سال هم در سفارت اکوادور در لندن زندگی می کرد.

اروپا

کنار هم چیدن مجموع رویداد هایی که در ســال گذشته میلادی و سال های قبل  
ازآن در جهان رخ داده اند، تصویر ترسناکی از جهان پیش روی ما قرار می دهد. این 
واقعیتی است که با هیچ رویکرد مثبت اندیشانه یا خوش بینانه ای نمی توان آن را 
انکار کرد. همه گیری کرونا طی 2 سال اخیر به دردهای قدیمی جهان افزوده و حتی در بعضی موارد 
تبعات بحران های موجود را شدت بخشیده است. ظهور سیاستمداران تندرو و افراطی در نظام های 
سیاسی کشــورهای مختلف جهان، امید به بهبود اوضاع را هرروز کمرنگ تر می سازد. اگر روند 
بهبودی هم درکار باشد، سرعت آن به نسبت تشدید بحران های موجود و خلق بحران های جدید 
در سال2022 به اندازه ای ناچیز است که آثار آن در میان هیاهوی تنش ها، جنگ ها، فجایع طبیعی و 
غیرطبیعی و ده ها بحران بزرگ دیگر محو شده است. به گواه گزارش های بین المللی مانند گزارش 
مؤسسه »کنترل ریسک«، جهان در سال جدید میلادی بر مدار تغییراتی که در نظم ژئوپلیتیک 
ایجاد می شود خواهد چرخید؛ تغییراتی که قرار است به واسطه تحول نحوه تعامل کشورها، بلوک ها 
و قاره ها با یکدیگر، تنش های فراوانی ایجاد کند. به گزارش مؤسسه کنترل ریسک، این تغییرات 
زمان بر هســتند اما درنهایت حس ناامنی را در جهان افزایش داده و حریم های امن ژئوپلیتیک 
جهان را به تدریج محدود تر و کوچک تر خواهند ساخت. »گروه بین المللی بحران« هم در گزارشی 
دیگر تأکید دارد که جهان از مسیر اصلی خود خارج شده است. براساس این گزارش، آمار آوارگان 
در جهان به رکورد تاریخی 84میلیون نفر رسیده است. سازمان ملل می گوید در سال2022 بیش 
از 274میلیون انسان نیازمند کمک های بشردوستانه خواهند بود، رقمی که نسبت به دهه قبل 
4برابر شده است. به تمامی این موارد باید اثرات مخرب 2سال همه گیری کرونا بر اقتصاد و روابط 
بین الملل، افزایش جنگ های نیابتی و سایبری، مداخله در انتخابات و استفاده ابزاری از وضعیت 
پناهجویان را هم افزود. تمامی این نشانه ها حاکی از آن است که جهان بیش از هر زمان دیگری در 

آستانه ناپایداری و جنگ است. اما احتمال آغاز بحران  در بخش هایی از جهان بیشتر خواهد بود.

گزارش
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گرينويچ

گذرنامه با طرح تن تن 
 

بروکسل: زين پس اگر چشــمتان به گذرنامه  يک 
بلژيکی خورد كه   طرح هايی از تن تن روی آن بود به 
اصالتش شک نکنيد، اين در واقع تصميم دولت بلژيک 
است تا از ميزان جعل آن بکاهد. به گزارش يورونيوز، 
كار توزيع گذرنامه های جديد بلژيک كه 7سال اعتبار 
دارد، قرار است از روز 7فوريه )18بهمن( آغاز شود و 
با وجود تکنولوژی پرخرج آن هزينه صدورش برای 
بلژيکی ها افزايشی نداشته است. وزير خارجه بلژيک 
گفته است: »معرفی گذرنامه جديد همچنين فرصتی 
برای ماســت تا هنر نهم يعنی كميک استريپ را كه 
عنصر مركزی فرهنگ و نماينــده تأثير ما در خارج 
از كشور است، برجسته كنيم.« داستان های تن تن 
نوشته ژُرژ رمی، معروف به »ارژه« كه در اواسط سده 
بيستم ميلادی خلق   و خيلی زود نسخه های كميک 
و پويانمايی آن توليد شــد، اگر نه مهم ترين، يکی از 

مهم ترين نمادهای ملی بلژيک است.

مهریهبیمهر

دست رد به سینه ايلان ماسک 

نیويورك: پسر 19ساله اهل فلوريدا پيشنهاد 5هزار دلاری 
مالک، ميلياردر و مدير تســلا و اسپيس ايکس را نپذيرفت. 
 ايلان ماســک از اين پســر خواســته بود تا اكانت توييتر 
ElonJet@ را در ازای پول پاک كند. به گزارش يورونيوز، 
اين جوان كه جک سوئينی نام دارد، در يک حساب توييتری 
كل پروازهای ايلان ماسک و مسيرهای جت خصوصی او را 
منتشر می كند. اين جوان »زيرک« كه تا اين لحظه بيش از 
150هزار دنبال كننده توييتری دارد با استفاده از يک »بات« 
)رُبات اينترنتی( كل تحركات جت ايلان ماســک را رصد و 
در توييت های خود اطلاعاتی نظير زمــان و مقصد پروازها 
و طول مدت ســفر ايلان ماسک را منتشــر می كرده است. 
او همچنين مسير پرواز ده ها چهره مشهور ديگر مانند بيل 
گيتس و جف بزوز را نيز با كمک بات ها زيرنظر داشته است. 
مالک تسلا و اسپيس ايکس پيشنهاد 5هزار دلاری می دهد 
اما جک سوئينی در پاسخ مبلغ توافق را 10برابر می كند. او به 
ايلان ماسک می گويد با 50هزار دلار می تواند خرج تحصيل 
خود را تامين كند يا دست كم يک تسلای مدل 3بخرد. اما 
آقای ماسک با اين تصور كه جک دارد از موقعيت پيش آمده 
سوءاستفاده می كند پاســخ می دهد: »از اينکه يک ابله مرا 

بازيچه خود كند خوشم نمی آيد.«

رمزگذاری بیت کوين روی ژن موش
 

 )BitMouseDAO(لندن: شــركت بيت ماوس  دی ای او
قصــد دارد ژن موش هــا را بــه وســيله نوعــی ويروس 
 طوری كد گــذاری كند كه ايــن موش هــا در واقع حامل

بيت كوين باشند.
به گزارش ياهونيوز، مهندس ناشناسی كه پشت اين پروژه 
است زمانی توجه رسانه های جهان را به خود جلب كرد كه 
دانشمندان متوجه شدند دســت كم اين كار روی كاغذ و به 

لحاظ تئوری، شدنی است. 
بيت كوين های يا دشــده از ژنی به ژن ديگر و از نســلی به 
نســل ديگر منتقل می شــود و ممکن است ســال ها بعد 
100ميليون دلار نصيب كســی كند كه رمــز اين كد ها را 
می داند. شرح ماجرای نقل و انتقال ژنتيک اين رمز ارز ها در 
بدن موش ها مبحثی پيچيده است اما خلاصه آن اين است 
كه مهندسان شركت ياد شده قصد دارند دست كم به صورت 
 طرحی مفهومی كيف پول ديجيتال خود را در بدن موش ها 

مخفی كنند.

خرس های قطبی خانه شان را در منطقه Okrug روسیه پس گرفتند اما بدون يخ و برف/ عكس:  گاردين اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

چهارشنبه

  برکت های کووید- 19

هيچ وقت زندگی سياه و سفيد نبوده، 
يعنی بالا تا پايينش را نگاه كنی، نه 
رومی رومی داشــته نه زنگی زنگی. 
بالکل دنيا و آدم هايش هيچ زمانــی صفر و صدی نبوده اند. نه پير 
و مرشــدش بی خار و خطا بوده اند، نه شــمر و شياطين اش چال 
سياهی. اتفاقات و حوادث اش هم در همين مقياس و مقايسه اند. 
ته تنگ تباهی اش بمب اتم و مصداق اعلی اش كه هيروشــيما و 
ناكازاكی هم باشد، بی بار و بركت نبوده. كما اينکه علت تامه ختم 
جنگ جهانــی دوم را همين الصاق اتمی می داننــد. در خواندن 
زندگی آدم ها و شخصيت ها هم اين دورنگی و اختلاط نور و تاريکی 
به وضوح پيداست. چه سمت روشنی، آدم ابوالبشر و نوح و يونس 
و موسی و ابرار باشد، چه سمت تاری، چنگيز و اسکندر و هيتلر و 
باقی اراذل. كرونا و ملحقاتی كه از اين نوزدهمين كوئيد زاييده شده 
و می شود هم روی ميز تشريح تاريخ، همين قضاوت را برمی دارند. 
اين به معنای روشنی و نور مطلق و حتی اغلبی اين ويروس خونريز 
 و ســوگ زا نيســت. چه اينکه من هم مثل خيلی از آدم های اين

كره خاكی، از دوستان و عزيزانم را با همنشينی با اين نوزدهمين 
به دل سرد خاک ســپرده ام. فحش اش داده و لعنش كرده ام؛ از 
ووهان تا نيويورک، از سينوفارم تا فايزر. ليک اين سوگواری، نبايد 
باعث شود چشم هايم را روی سمت روشنای كرونا ببندم. كرونا با 
مرگ های بی هوايش به ما ياد داد چگونه زندگی كنيم، چطور قدر 
تک تک لحظاتی كه هيچ ضمانتی به مداومتش نيست را بدانيم. 
ياد داد همين دست و بغل و بوسه، همين هرم نفس و گرمی تن و 
تنه های بی هوا، می توانند چطور تبديل به دُرّ ناياب و گنج نويافته 
شوند. ما آدم ها در اين تصادم و تصادف روزگار با همه بلاهای ريز و 
درشت اش فهميديم هنوز چيزهای دلبر و دلربايی داريم كه قدرش 
را نمی دانيم و كوويد-19 )ناخواسته( حالی مان كرد هنوز زندگی 

قشنگی هايش را )ولو كم و با درد( دارد.

تقويم  عدد خبر

 مرگ آقای جدول

ديوانه کننده است، اينكه به همكارت، به کسی که 
فكر می کند آتش در خرمن همه عالم زده، بگويی 
جمع کن بســاطت را و بعد برای اينكه طرف را 
حسابی له کرده باشی، اضافه کنی: »برو عناصر را 
مثل حروف الفبا مرتب کن. شايد اينجوری کشفت 
فايده بیشتری داشته باشد.« آدمی که اين حرف 
را زده بود را نمی شناسیم. تاريخ او را از ياد برده 
است. اما آنكه له شده بود و واقعا آتش در خرمن 
شیمی زده بود، دمیتری مندلیف است. مندلیف 
از نخستین افرادی است که به مرتب سازی عناصر 
پرداخت. الان حدود 117عنصر شناخته شده که 
برخی از آنها ناپايدارند. اما زمان استاد، فقط 63تا 
از اين عنصرها شناخته شــده بود. مندلیف هم 
اين 63عنصر را مرتب کرد و گفت: »هنوز خیلی 
عنصر مانده که کشف نشــده.« سال 1869بود 
که مندلیف جدولش را ارائه داد، کشفی که دنیا 
30-20 سالی طول کشید تا بفهمد به چه دردی 
می خورد. سال 1894بعد از کشف چند عنصری 
که مندلیف پیش بینی وجود آنها را کرده بود، دنیا 
تازه متوجه وجود او شد. باز هم اين از کمدی های 
روزگار است که آکادمی های کشورهای مختلف 
او را تحويل گرفتند جز کشــور خودش روسیه. 
مندلیف از اولش هم خیلی خوش شانس نبود. او 
جايی در سیبری متولد شد. به عنوان سیزدهمین 
بچه خانواده ای با 17بچه قد و نیم قد. درس خواند، 
مثل همه. اما در سیزده سالگی پدرش را از دست 
داد و کارخانه شیشه ســازی  مادرش هم بر اثر 

آتش سوزی تخريب شد. 
در 15ســالگی به همراه خانواده اش به ســن 
پترزبورگ کوچ کرد. آنجا هم برای او سل به همراه 
داشت و بدبختی. 35سالگی شد استاد شیمی. 
خیلی معمولی و بدون هیچ ماجرايی. تازه 10سال 
بعد ياد معرکه گیری افتاد و به دنبال کشف عناصر 
رفت. در 60سالگی رئیس اداره اوزان شد. نخستین 
پالايشگاه نفت در روســیه را هم به راه انداخت. 
سال 1907، 5روز بیشتر نمانده بود تا شمع های 
73سالگی اش را هم فوت کند که آنفلوآنزا مهلت 
نداد و بر اثر بیماری درگذشــت.آنچه امروز به 
عنوان  جدول تناوبی می شناسیم فاصله چندانی 
با جدول مندلیف  ندارد و برای همین بسیاری آنها 

را مترادف هم می نامند.

حافظ

گر باد فتنه هر دو جهان را به هم زند
ما و چراغ چشم و ره انتظار دوست

همين مهريه كــه می گويند »كــی داده و كی 
گرفتــه«، تا حــالا دامادهای زيادی را پشــت 
ميله های زندان انداخته و دار و ندارشــان را بر 
باد داده اســت. خيلی ها را هــم بين راهروهای 
دادگاه های خانواده سرگردان كرده و بسياری از 
ازدواج ها هم به خاطر 10سکه بيشتر و كمتر بر 

هم خورده است. 
تعيين كردن مهريه های سنگين و قبول كردن 
آن از طرف خانواده دامــاد بدون درنظر گرفتن 
شرايط مالی شان، باعث شــده تعداد زندانيان 
مهريه روزبه روز افزايش پيدا كند. به همين دليل 

در سال های اخير مسئولان به فکر راه چاره برای 
مقابله با اين رسم غيرمعقول افتاده اند و علاوه بر 
تلاش برای فرهنگسازی ، قوانينی وضع كردند 
كه ديگر خانواده ها نتوانند مهريه های سنگين 

و غيرمنطقی طلب كنند. 
به طور مثال همزمان با اجــرای قانون حمايت 
از خانواده، تغييراتی هم درخصوص محکومان 
مهريه ايجاد شد و 110سکه بهار آزادی مبنای 
زندانی شــدن مرد قرار گرفت كــه اجرای اين 
قانون نقش مؤثری در كاهــش زندانيان مهريه 
داشــت. به تازگی هم معاون رئيس قوه قضاييه 
و رئيس ســازمان ثبت اســناد و املاک كشور 
از تدويــن نظام نامه جديد بــرای تعيين تعرفه 
ثبت دفاتــر ازدواج و طلاق خبــر داده و گفته 
ملاک تعرفه ثبت ازدواج ميزان مهريه می شود 

و مهريه هــای بالاتر بايد تعرفه بيشــتری برای 
ثبت ازدواج پرداخت كننــد. هدف از اين طرح 
هم اين بوده كه خانواده ها مهريه كمتری برای 
ازدواج درنظــر بگيرند تا مجبور نباشــند برای 
ثبت ازدواج پول بيشــتری بپردازند. شايد اين 
راهکارها موجب شود كه زوج های جوان در مورد 
مهريه سختگيری كمتری داشته باشند و به جای 
تعيين مهريه های ســنگين، كمــی به خانواده 
داماد تخفيف بدهند! اما اصل ماجرا اين اســت 
كه خانواده ها اين فرهنگ را به دست آوردند كه 
مهريه نه به عنوان تشريفات، بلکه به عنوان يک 
حق شرعی و قانونی و سنت مورد قبول است، اما 
مهريه ســنگين تضمين كننده پايداری زندگی 
نيســت و برعکس می تواند منشــا اختلافات و 

حتی طلاق شود.

سید احمد بطحايی
روزنامه نگار

اين هــم از غرايب 
هاروارد بوده لابد كه 
يکی از تهران و فراهــان اراک و يکی 
ديگر از ارفورت در آلمان بلند شــوند 
بروند آنجا اسلام شناســی و ادبيات 
فارسی درس بدهند. خب در همين 
ماجراها يک روز آنطــور با هم درگير 
شــوند كه يکی كيفش را بــردارد و 
دورخيز كند برای پرتاب توی صورت 
آن ديگری.  يکی فتــح الله مجتبايی 
مورخ اديان و فلسفه شرق است و آن 
ديگری آنه ماری شيمل، اسلام پژوه و 
خاورشناس... بله. اما ماجرای درگيری 

چه بوده است؟
مجتبايــی برای تحصيــل و تدريس 
به هاروارد رفته بود و شــيمل هم. اما 
دوســتی آنها از پيش ترها آغاز شده 
بود. مجتبايی شيمل را در تركيه ديده 
بود و می شــناخت. حتــی زمانی كه 
شيمل به آمريکا آمده بود، مجتبايی 
بود كه به استقبالش به فرودگاه رفت 
و او را اســکان داد. خــودش اينطور 
می گويد:»با هم خيلی دوست شديم 
و من او را »مــری« و او مرا »فرناندو« 
خطاب می كرد. گاهــی در خانه اش 
جمع می شديم. با هم ديوان شمس 
می خوانديم. او در زمينه ادبيات عالی 
بود. حتی خود شــاعره بود.  نکاتی را 
درباره مضامين اشعار می گفت كه تا 

آن زمان نشنيده بودم.«
آنها اما يکی از روزهای ســال1350 
كلاهشــان توی هم رفت: »در زمان 
امتحان جامع، خانم اشتئاتر به آلمان 
رفت، من هم به خاطر تنهايی مادرم 
عجله داشتم كه به ايران بازگردم. به 
فکر افتادم به جای اشــتئاتر، شيمل 

برای امتحان بيايد. اين موضوع را به 
اسميت پيشنهاد دادم. شيمل در آن 
زمــان در هاروارد فقط مــدرس بود. 
من به اســميت اصرار كــردم و به او 
گفتم  مهم اين اســت كه فقط كسی 
اين جا بنشيند و امضايی بکند و خود 
شما هم اســلام را بهتر می شناسيد. 
»اينگالز« و »فرای« و ديگر استادان 
نامه ای بر صلاحيت من جهت نوشتن 
رســاله نوشــتند. به هرحال اسميت 
را راضی كردم كه شــيمل را دعوت 
كند. او هم اين كار را كرد و جلســه 
تشکيل شد. اسميت، پروفسور جان 
كارمن، شيمل، آقای مقدسی از مركز 
تحقيقات خاورميانه و... در جلســه 
حاضر بودند. طی ارائه كار با شــيمل 
درگير شديم. مسئله توحيد وجودی 
هندی و اســلامی مطرح شــده بود. 
موضوع درگيری هم از اين جا شروع 
شد: »فاينما تولوّا فثمّ وجه الله« شيمل 
در اين آيه شروع به بحث با من كرد. 
من پاســخ دادم كه وجه در عربی هم 
معنی چهره و صــورت دارد و هم به 
معنی طريــق و روش اســت. اين جا 
می شــود به جای صورت خدا گفت 
روش و راه خدا. گفت خير اگر اين بود 
می گفت: طريق الــی الله  و »طريق« 
به كار می رفت. سر اين موضوع با هم 
بحث داشتيم. البته حق با او بود ولی 
نمی دانم چرا روی نظر خود پافشاری 
می كردم. ]...[ در اين ميان اســميت 
آمد كه وسط بحث را بگيرد، در ادامه 
بحث، شيمل بيتی از عطار خواند كه 
وزنش غلط بود و مــن وزن را اصلاح 
كردم. او ناگهان عصبانی و بلند شــد 
و كيفش را برداشــت و رفت. اسميت 

گفت برو و از او عذرخواهی كن. رفتم و 
او را صدا زدم اما برگشت و می خواست 
با كيفش توی صورتــم بزند. خلاصه 

جلسه به هم خورد.«
مجتبايــی در هميــن گفت وگو كه 
چندســال پيش با خبرگزاری ايبنا 
انجام داده گفته كه شيمل وزن شعر 
را خوب بلــد نبود:»خيلی دوســت 
داشتم اين مشکل حل شود. ولی خب 
دوستی ما به پايان رسيد.« فکرش را 
بکنيد... به خاطر وزن شــعر فارسی، 
مقوله ای كــه همواره بين شــاعران 
سنت گرا و نوجو محل مناقشه بوده، 
چنين رابطه ای بين 2 استاد بزرگ به 

هم خورده است...
در بهار ســال1967 ميلادی، شيمل 
كار تدريس در دانشــگاه هاروارد در 
حوزه فرهنگ هندی - اسلامی را آغاز 
كرد و در سال1970 به درجه استادی 
رســيد. شــيمل حدود 25سال در 
دانشگاه هاروارد بود و از متون مربوط 
به عرفان اســلامی گرفته تا ادبيات و 
شعر فارســی را تدريس كرده است. 
او در هاروارد، در پی آن بوده اســت 
كه دانشجويانش را با مبانی فرهنگ 
اسلامی و اسلام شناســی آشنا كند، 
طوری كه دانشــجويان دريابند برای 
درک شعرهای مشــرق زمين، نياز به 
فهم كامل ســير معنويات اين گوشه 
از جهان دارند.]4[ تنهــا در ترم بهار 
دو برابر مقدار معمول درس می داد. او 
تقريباً همه ساله پاييز را در پاكستان 
به ســر می بــرد. علاقه او بــه پيامبر 
اســلام)ص( باعث شد تا وصيت كند 
روی ســنگ قبرش حديثی از پيامبر  

اكرم)ص( نگاشته شود. 
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بی تعــارف و تكلف  
مثل همین متـــن 
کوتاهی که می بینید. 
ما منتظريم تا نوشــته هايتان درباره 
مسائل روزمره، مشــكلات و دغدغه 
هايتان را برايمان ارسال کنید. اگر اهل 
طنز و کاريكاتور و طراحی هم هستید 
جايتان اينجا محفوظ است. متن يا طرح 
تان که آماده شد يک تماس  با شماره 
23023636 بگیريد تا برای رساندنش 

به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

چند روز پيش كه كولاک و سرما تركيه 
را درنورديد، خاخامی)روحانی يهودی( 
62ساله كه قصد داشت سفری به تركيه 
داشته باشــد در سرمای اســتانبول و 
انبوهی از برف گير افتــاد. اين خاخام 
يهودی كه البائوم نام دارد از ســاعت 
3بعدازظهر تا ســاعت 3صبح در جاده 
گير افتاده بــود و بنابرايــن نه تنها به 
پروازش نرســيد بلکه ســرما جانش 
را تهديد می كــرد. ســرانجام پس از 
11ساعت تلاش برای حركت خودرو، 
چند جوان مســلمان كه مأمور پليس 
بودند او را وسط برف ها يافته و با خود 
بردند. اما ماجرا زمانی جالب شــد كه 
البائوم متوجه شد امن ترين و گرم ترين 
جايی كه در نزديکی آنها بوده مسجد 
علی كوشچو )Ali Kuşçu( بوده است. 
او در اين  باره می گويد: مســلمانان در 
مســجد به خوبی و با روی بــاز از من 
پذيرايی كردند، آنجــا گرم بود و من تا 
صبح به راحتی در آن مکان خوابيدم. 
صبح از من خواستند با آنها عبادت كنم، 
يکی از جوان ها به مــن گفت: ما هر دو 
يک خدا را می پرستيم. ماجرای اقامت 
البائوم در مســجد تركيه به سرعت در 
فضای مجازی پخش شد و به خصوص 
در توييتر بازتاب زيادی داشت. بسياری 
از كاربر های فضای مجازی كه از رابطه 
مسلمانان و يهوديان آگاهی ندارند در 
اين باره پرسش هايی را مطرح كرده اند و 
مسلمانان هم برای آنها توضيح داده اند 
كه آنها با صهيونيســت ها و اشغالگر ها 

دشمن هستند نه با پيروان دين يهود.

جهان نما

 اسکان  یک خاخام 
در مسجد استانبول

بر و برگ

میدان روی بوم
تاريــخ  شــهر مســکو 
خيلی قديمــی ای  ندارد 
و شــکل گيری آن بــر 
اساس نوشته های بيشتر 
كتاب ها به قرن دوازدهم 
ميلادی و مشــخصاً سال 
1147برمی گردد. شهری 
هم پای اقتدار روس ها كه 
الهام بخش هنر مســتقل 
هم بوده اســت؛ آن جا كه 

قلب روسيه با هجوم لشــکر ناپلئون به آتش كشيده شــد و به »جنگ و 
 صلح« تولســتوی راه يافت و يا موارد ديگری چون تابلوی »ميدان سرخ«

Place Rouge  واسيليکاندينســکی كه حوالی انقلاب سرخ كرملين 
بر بوم هنرمند نقاش نقش بســت. اين تابلوی انتزاعی نشــانه دوگانگی، 
پيچيدگی، اختلاط و سطح بالايی از تحرک و برخورد عناصر ظاهری آن 
است.كاندينسکی كه مجذوب فرهنگ عامه است، به لحظه ای اشاره دارد 
كه خورشيد غروب كرده و مسکو را روی يک نقطه طلايی ذوب می كند؛ 
مثل يک نشانه كه قلب و روح را به وجد می آورد. ساعت افول آفتاب، آكورد 
پايانی سمفونی هنرمند نقاش است كه رنگ ها را به خود می گيرد و مانند 
يک اركستر بزرگ، قلب مسکو را به حركت وامی دارد؛ جايی كه همه چيز 
در حركت است. هنر كاندينسکی گرچه انتزاعی است، اما او تاريخ مسکو 
را به شکل دايره ای روی محور ســرخ ميدان نقاشی و روح شهر را تسخير 
می كند؛ گويی همه آنهــا در حال چرخش و دگرگونی به ســمت دنيای 
بيرونی هستند.ن قاش اكسپرسيونيست در اين اثر، از رابطه متقابل بين 
رنگ و فرم برای ايجاد يک تجربه مدرن زيباشــناختی كه عمق بينايی و 
احساسات عمومی را درگير می كند، بهره برده است. كاندينسکی با ميدان 
سرخ مسکو، يک زبان تصويری را ابداع می كند كه گرچه به دنيای بيرونی آن 
مربوط می شود، اما حجم زيادی از تجربه درونی هنرمند را نيز نشان می دهد. 
واژگان بصری نقاش روس طی 3مرحله توسعه يافته و از بوم های بازنمايی و 
نمادهای اوليه او، به تركيب های هيجان انگيز و اپرايی وی و صفحات تخت 
 رنگی متاخر و هندسی اش تغيير می يابد. به نوشته وب سايت داستان هنر

 www.theart s tory.orgنقاشی برای واسيلی كاندينسکی هنری 
معنوی بود. او در پی انتقال حس معنويت و عمق عواطف انسانی به كمک يک 
زبان بصری جهانی از اشکال و رنگ های انتزاعی بود كه از مرزهای فرهنگی و 
فيزيکی فراتر می رفت.كاندينسکی هنر غيرعينی و هيجان نمايی را حالت بصری 
ايده آلی برای بيان حس درونی هنرمند و انتقال عواطف و ايده های انسانی او 
می دانست.وی موسيقی را متعالی ترين شکل هنر غيرعينی می خواند؛ چرا كه 
نوازندگان می توانستند تصاوير را صرفاً با صداها در ذهن شنوندگان ايجاد كنند. 
به همين منظور تلاش كرد تا با خلق تابلوهای خاص و نقش انتزاعی رنگ و فرم، 

از طريق اين وحدت به صداها و احساسات معنوی رنگ بدهد. 

شهنام صفاجو
روزنامه نگار



شایع ترین سرطان ها 
در کودکان پایان یک قرن

 عمر با برکت
آیت الله العظمی لطف الله صافی گلپایگانی

 پس از یک عمر خدمت دار فانی را وداع گفت 
10

جوانان؛ پیشران انقلاب 
اسلامی در خود باوری

انقلاب ذاتا یک جنبش رو به جلوست،گذشته ها 
را نقد کرده و برای آینده برنامه می ریزد
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 هشدار قرمز اومیکرون 
به کشور

احتمال کمبود تخت و برپایی دوباره بیمارستان های 
صحرایی  در پی اوج گیری   اومیکرون
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افزایش مشکلات 
کودکان اوتیسم با 
تعطیلی خانه میتا

خانه میتا یــک مرکز آمــوزش و نگهداری از 
کودکان اوتیســم بود که 3ماه است تعطیل 
شــده. این مرکز به طور خودجــوش و بدون 
حمایت های دولتی، توســط مادران کودکان 
طیف اوتیسم پایه گذاری شده بود و در همان 
مدتی کــه فعالیت می کرد، توانســته بود در 
زمینه آموزش کودکان طیف اوتیســم کمک 
زیادی کند. کودکان اوتیسم، مشکلات زیادی 
دارند که منجر می شــود نگهداری از آنها در 
خانه از سوی والدین با چالش ها و بحران های 
زیادی همراه شــود. به همین دلیل است که 
بسیاری از خانواده ها تمایل دارند فرزندانشان 
در ســاعت هایی از روز، در مراکز آموزشی و 
توانبخشی، حضور داشته باشند تا هم آموزش 

ببینند و هم مهارت آموزی داشته باشند. 
خانه میتا در همین زمینــه فعالیت می  کرد 
و بار بزرگــی از دوش خانواده ها برداشــته 
بود. این مرکــز در زمینه آموزش و نگهداری 
کودکان اوتیســم قدم های بزرگی برداشته 
بود. با شیوع کرونا و افزایش موارد ابتلا، این 
مرکز در چندین نوبت تعطیل شد. این اتفاق 
برای حفظ ســلامت این افراد صورت گرفت 
تا مبتلا نشــوند، همه اینها در شرایطی بود 
که خانه نشــینی این افراد، دوباره خودشان 
و خانواده هایشــان را با بحران مواجه کرد و 
گزارش های رسیده از خانواده ها نشان می داد 
که حتی آمــوزش و مهارت آموزی این افراد، 

عقبگرد داشته است. 
به همین دلیل بود که در همان دوران گاهی با 
شرایط ویژه و با تعداد محدود، از این افراد در 
مرکز نگهداری می شد و کلاس های آموزشی 
هم برقرار بود. اما با وجود تمام تلاش ها برای 
برگزاری کلاس  ها برای این افــراد آن هم در 
محیطی آرام و بدون چالــش، صاحب ملک 
مؤسسه میتا، درخواســت ملک خود را کرد و 
در شرایطی که این مرکز بدون هیچ حمایتی 
راه اندازی شــده بــود و با کمک هــای مالی 
خانواده هــای دارای فرزند اوتیســم فعالیت 
می کرد، دیگر نتوانســت دوام بیاورد و مجبور 

شد تا ملک را تحویل بدهد. 
حالا در این وضعیت امکان تاســیس دوباره 
چنین مرکزی، برای خانواده ها فراهم نیست. 
همه اینها در شــرایطی اســت که هم اکنون، 
هیچ مرکز مشــابهی هم بــرای نگهداری و 
آموزش کودکان اوتیســم وجود نــدارد، اما 
این افراد به شــدت به این دوره ها و کلاس ها 
نیاز دارند. یکــی از ویژگی های مرکز میتا این 
بود که از ســوی مادران دارای فرزند اوتیسم، 
راه اندازی شده بود و خود مادران نقش زیادی 
در فعالیت های آن داشــتند، خودشــان در 
جریان مشــکلات و اختلالات این افراد بودند 

و می دانستند چطور باید به آنها کمک شود. 
البته هم اکنون کلینیک های خصوصی برای 
آموزش کودکان اوتیســم وجود دارد، اما این 
امکان پرداخــت هزینه های مالــی آن برای 
تمام خانواده ها فراهم نیست و در نهایت این 
کودکان محکوم به خانه نشــینی هستند. در 
مؤسسه میتا، آموزش به 2شکل مهارت های 
اجتماعی و رفتاری با کودکان صورت می گرفت 
و افــراد متخصص این کلاس  هــا را عهده دار 
بودند اما کرونا شــرایط بسیار طاقت فرسایی 
بــرای خانواده ها ایجــاد کــرد و در نهایت با 
تعطیل شــدن این مرکز، به مشــکلات دامن 

زده شد.
البتــه در این میان تیم هــای خودجوش هم 
فعالیت هایی برای این گروه دارند و با دریافت 
هزینه ای، به صورت روزانــه این کودکان را به 
گردش می برند، اما در این تیم ها آموزشــی 
وجود ندارد و بیشــتر جنبه تفریحی دارد. از 
میان تمام گروه هایی که برای افراد اوتیســم 
فعالیت می کنند، مرکزی وجــود دارد که از 
ســوی مادران این افراد به صورت داوطلبانه 
راه اندازی شــده و به افراد بالای 17ســال از 
شهریور ماه امسال، آموزش مهارت  های هنری 
می دهد. در این مرکز، کار بــا رزین و چرم به 
این افــراد آموزش داده می شــود و این افراد 
پس از یادگیری می توانند محصولات خود را 
بفروشند. بنابراین نوعی خوداشتغالی برای آنها 

به شمار می رود. 
این آموزش  ها بــرای این افــراد نوعی تراپی 
به شــمار می رود. هر چند که بــا فراهم بودن 
امکان فروش محصولات، کمک خرجی برای 
خود و خانواده هایشان است. البته هم اکنون 
این مرکز تنها 8نوجوان هنرجــو دارد، اما با 
شناخته تر شــدن آن، دایــره هنرجویان آن 
هم بزرگ تر می شــود. در کنار این فعالیت ها، 
پزشــکی هم وجود دارد که به صورت رایگان، 
یک ورک شــاپ هنری برای این کودکان برپا 
کرده که درصورت مساعد بودن هوا، این کلاس 
در فضای باز برگزار و در غیراین صورت، آنلاین 

برپا می شود. 
همه اینها در بهبود حال این افراد مؤثر است 
اما نمی تــوان انکار کرد که حضــور این افراد 
به مدت 5 تا 8 ســاعت در یــک مرکز، خیلی 
متفاوت از این کارهای پراکنده و کلاس  های 
یکی دوساعته است. تأثیر کلاس های آموزشی 
چندین ساعته در کنار دوره های مهارت آموزی، 
مثل آنچه در خانه میتا  برقرار بود، بسیار بیشتر 
اســت و در روند بهبود این افراد تأثیر زیادی 
داشــت. این افراد در دوران کرونا آسیب های 
زیادی دیدند که به نظر می رســد جبران آن 

بعید باشد.

نرگس آزادیدریچه
فعال در حوزه اوتیسم

تأثیر 40درصدی آلودگی های محیطی   در  ابتلا  به    سرطان
حسن ابوالقاسمی، رئیس انجمن خون و سرطان کودکان ایران، آخرین وضعیت ابتلا به سرطان در افراد کم سن و سال را تشریح کرد

در هفته پیشــگیری از سرطان 
آمارهای زیادی از فراوانــی ابتلا به این 
بیماری در کشور داده می شود، اما همیشه 
کودکان فراموش می شوند. میزان شیوع 

سرطان در این گروه  سنی چقدر است؟
به طور کلی، یک تا 2درصد کل ســرطان ها 
در افراد زیر 15ســال دیده می شــود. اما با 
توجه به اینکــه کودکان در شــروع زندگی 
قرار دارند، تشــخیص زودهنگام بیماری در 
آنها بسیار مهم اســت. در ایران هر سال بین 
2 تا 3هــزار مورد جدید ابتلا به ســرطان در 
کودکان زیر 15ســال گزارش می شود. البته 
نکته اینجاست که سرطان در کودکان، پاسخ 
خوبی به درمــان دارد و میزان معالجه قطعی 
آن هم ، به 85درصد رســیده اســت. یعنی 
85درصد کودکان مبتلا به سرطان می توانند 
با درمان های امــروزی بهبود پیــدا کنند و 

بیماری آنها به طور کامل و قطعی رفع شود.
شما در بررســی هایی که انجام 
داده اید، آیا شاهد تغییر در ابتلای کودکان 
به انواع سرطان ها شده اید؟ یعنی ترتیب 
ابتلا به نوع خاصی از ســرطان در طول 

سال های گذشته تغییر کرده؟
همیشــه ســرطان  خون، شــایع ترین نوع 
ســرطان در بین کودکان بوده است. پس از 
آن، سرطان سلسله اعصاب مرکزی یعنی مغز 
و نخاع قرار می گیرد. رتبه ســوم به سرطان 
غدد لنفاوی اختصاص پیدا می کند. در کنار 
اینها، ســرطان هایی مثل کلیــه و فوق کلیه، 
سرطان های بافت نرم، سرطان های استخوان، 
ســرطان مربوط به انتهای چشم هم از دیگر 
سرطان های شایع در میان کودکان شناخته 

می شود.
از  بخشــی  در  شــما 
صحبت هایتان به اهمیت تشــخیص 
زودهنگام ابتلا به سرطان در کودکان 
اشــاره کردید. اگر یک قدم عقب تر 
برویم، آیا راهی برای پیشــگیری از 

ابتلا به این بیماری در کودکان وجود 

دارد؟
در پاسخ به این ســؤال باید گفت که می توان 
ابتلا بــه ســرطان را از کودکی و بــا اصلاح 
روش های زندگــی و بــا دوری از عواملی که 
خطرناک و سرطان زا هســتند، کنترل کرد. 
اما ســرطان مربوط به کودکان معمولا قابل 
پیشگیری نیست. جز مواردی از سرطان مانند 
آنها که به دلیل قرار گرفتن در معرض اشــعه، 
ایجاد می شــود یا اســتثناهایی که به صورت 
ارثی منتقل می شود، شــاید نتوان از ابتلا به 
این بیماری جلوگیری کرد. ســؤال مهم این 
است که چه می توان کرد تا بیماری سرطان 
در میــان کــودکان زودتر تشــخیص داده 
شود؟ چراکه با تشخیص زود، امکان معالجه 
قطعی هم بالا می رود. بررســی های ما نشان 
می دهد، ســرطان های مربوط به استخوان، 
یا بافت های نرم، کلیه یا حتی انتهای چشــم، 
جزو سرطان هایی هستند که سریع تشخیص 
داده می شوند و معمولا در مراحل اولیه قابل 

شناسایی اند. 95درصد این سرطان ها، 
بهبود پیدا می کنند. البته درصورتی 

که دیر تشخیص داده شوند، میزان موفقیت 
درمان 60تا 70درصــد کاهش پیدا می کند. 
بنابراین اهمیت زیادی دارد که زودتر جلوی 

پیشروی بیماری گرفته شود.
چند درصد از سرطان کودکان 

ممکن است درمان نشود؟
با وجــود تمام پیشــرفت هایی کــه در علم 
آنکولوژی ایجاد شــده، بین 10 تا 15درصد 
کودکان مبتلا به ســرطان، به درمان پاسخ 
مناســبی نمی دهند و گاهی شاهد بازگشت 
بیماری در آنها هستیم. بنابراین والدین باید 
در مراجعه به پزشــک و شــروع درمان، این 
موضوع را درنظر بگیرند که احتمال بســیار 
ضعیفی وجود دارد که فرزندشــان به درمان 
پاسخ ندهد. با این همه داروهایی  که امروزه در 
دسترس است و روش های درمانی که ایجاد 
شــده، امید به درمان بســیار بالا رفته است. 
می توان گفــت هم اکنون، درمان ســرطان 
کودکان نسبت به 2 یا3 دهه 
گذشته، وضعیت بهتری 
پیدا کرده است. نکته ای که 

وجود دارد ثبت نشدن موارد ابتلا به سرطان 
کودکان در وزارت بهداشــت اســت. اگر این 
اتفاق بیفتد، اطلاعات بیشــتری درباره این 
بیماری در کودکان به دست می آید و با بررسی 
موارد آن، می توان برای پیشــگیری از ابتلا، 
اقداماتی انجــام داد که در نهایــت منجر به 
کاهش موارد ابتلا شــود. وقتــی در کودکی 
ســرطان تشــخیص داده می شــود، از تمام 
روش های روز برای درمان او استفاده می شود، 
روش هایی مثل شــیمی درمانی، رادیوتراپی 
و درصورت لــزوم جراحی. تمــام اینها را هم 
پزشکان آنکولوژیست تشــخیص می دهند. 
در ایران، هم اکنون بیش از 160آنکولوژیست 
کودکان وجود دارند. بنابراین دسترسی به این 
متخصصان یا فوق متخصصان سرطان کودک 
در تمام استان ها امکان پذیر است. در این میان 
مراکز پیوند مغز و استخوان هم وجود دارند که 
به درمان کمک می کنند. برای سرطان هایی 
که عود می کننــد، گاهی نیاز بــه پیوند مغز 

استخوان وجود دارد.
مراکز پیوند مغز اســتخوان، به 

تعداد کافی در کشور وجود دارد؟
در حال حاضر این مراکز در تعدادی از استان ها 
مثل تهران، خراسان و مازندران و برخی دیگر 
از استان های کشــور فعال اند و کودکانی که 
نیاز به پیوند دارنــد می توانند برای درمان به 
مراکز شهر خودشــان مراجعه کنند. بنابراین 
نیاز نیست همه برای درمان به تهران مراجعه 

کنند.
تغییــر در ســبک زندگــی، 
خانه نشینی بیشتر کودکان نسبت به قبل 
به ویژه در دوران کرونا، تغذیه نامناسب و 
کمتر شدن تحرک، چاقی و... ازجمله عوامل 
خطر ابتلا به سرطان شناخته می شود، به 
اعتقاد شــما به دلیل این تغییرات، چقدر 
احتمال دارد در آینده موارد ابتلا به سرطان 

بیشتر شود؟
بدون ثبت دقیق اطلاعــات نمی توان به طور 
مشــخص در این زمینه نظر داد، چرا که آمار 
ابتلا به ســرطان در کودکان مشخص نیست 
و اطلاعاتش ناقص اســت. با این حال با توجه 
به وجــود اطلاعات آمــاری درباره ســرطان 
بزرگسالان، می توان گفت که به استناد آمار 
موجود، ابتلا به ســرطان در حــال افزایش 
است، یکی از عوامل تشدید کننده ابتلا به این 
بیماری هم بالا رفتن سن است. خطر ابتلا به 
سرطان در بزرگسالان بیشتر است. به طور کلی 

بررسی ها نشان می دهد آلودگی های محیطی، 
آلودگی آب، خاک و هــوا، 30 تا 40درصد در 
ایجاد سرطان مؤثرند؛ عواملی که می توان از 

بروز آنها پیشگیری کرد.
چندی پیش با بازگشــت برخی 
از محصولات کشــاورزی و تأثیر سموم 
باقی مانده در این اتفاق، منجر شــد تا بار 
دیگر، مسئله استفاده منطقی از سموم در 
محصولات کشاورزی مطرح شود، برخی به 
سرطان زا بودن این سموم اشاره دارند و از 
آن تحت عنوان عوامل خطر یاد می کنند. 
چقدر این موضوع در ابتلا به سرطان مهم 

است؟
به هرحال به استناد اطلاعات موجود، استفاده 
از ســموم در طبیعت نقش مهمی در افزایش 
ابتلا بــه ســرطان دارد. در کنار آن، ســبک 
زندگی ناســالم یعنی کم تحرکــی، افزایش 
وزن ، چاقی مفرط، اســتفاده نابه جا و بیش از 
حد از مواد غذایی ناســالم و انواع فست فودها 
از دیگر عوامل مؤثر در افزایش ابتلا به سرطان 
به شمار می رود که امروزه هم در میان مردم 
به شدت شایع شــده اســت. مردم نسبت به 
فعالیت فیزیکی بی تفاوت شده اند، این موضوع 
نه تنها برای سرطان بلکه برای سایر بیماری ها 
هم خطرناک اســت. اگر جامعه ای بخواهد از 
سرطان دور باشــد، باید به این عوامل توجه 
کند و عوامل خطرآفریــن را دور کند. عوامل 
خطرآفرین شناسایی شــده اند و می توان آنها 

را حذف کرد.
در بحــث پیشــگیری، برخی 
سرطان ها مثل سرطان دهانه رحم، ظاهرا با 
تزریق واکسن، قابل پیشگیری است. چقدر 
این موضوع می تواند در کاهش ابتلا در این 

نوع سرطان، نقش داشته باشد؟ 
این واکسن ها، خیلی می توانند مؤثر باشند و 
باید در مورد آنها اطلاع رســانی دقیقی انجام 
شود. تشخیص زودهنگام این بیماری، عامل 
بســیار مهمی در درمان آن به شمار می رود. 
این نوع سرطان در میان کودکان و بزرگسالان 
مشترک است و مراجعه زودهنگام و آشنایی با 
نشانه های بیماری، نقش زیادی در جلوگیری 
از پیش روی بیماری دارد. اتفاقی که در 2سال 
گذشته با شــیوع کرونا رخ داد، منجر شد تا 
مردم نسبت به معاینه های دوره ای کم توجه 

شوند و در بسیاری از موارد، 
به موقع  برای درمان مراجعه 

نکنند.

یکتا فراهانیگفت وگو
روزنامه نگار

یکی از عوامــل تشــدید کننده ابتلا به 
سرطان، بالا رفتن سن است که خطر 

آن بیشتر برای بزرگسالان است

این نوع سرطان  ها 
حدود 28درصد از کل 
سرطان های کودکان 

را شامل می شود. 
شایع ترین انواع لوسمی 
در کودکان شامل لوسمی 
لنفوسیتی حاد )ALL( و 
لوسمی حاد میلوئیدی 

)AML( است.

سرطان خون

تومورهای مغز و نخاع 
دومین سرطان شایع در 
کودکان است که حدود 
26درصد سرطان های 

کودکان را تشکیل 
می دهد. انواع مختلفی 
از تومورهای مغز و نخاع 

وجود دارد و درمان 
و چشم انداز هر یک 

متفاوت است.

 تومورهای 
مغز و نخاع

کنا
س: ای

عک

سرطان استخوان یکی از 
انواع سرطان در کودکان 

است. سرطان هایی 
که از استخوان شروع 
می شوند، اغلب در 
کودکان بزرگ تر و 

نوجوانان اتفاق می افتد، 
اما در هر سنی ممکن 
است ایجاد شود. این 

نوع سرطان حدود 
3درصد از سرطان های 
دوران کودکی را تشکیل 

می دهد.

سرطان استخوان

نوروبلاستوما در اشکال 
اولیه سلول  های عصبی 
که در جنین در حال رشد 
یافت می شوند، شروع 
می شود. حدود 6درصد 
از سرطان های دوران 
کودکی، نوروبلاستوم 

هستند. این نوع سرطان 
در نوزادان و کودکان 

خردسال رخ می دهد و 
در کودکان بزرگ تر از 

10سال نادر است.

نوروبلاستوما

تومور ویلمز که 
نفروبلاستوما هم نامیده 
می شود، از یک کلیه و به 
ندرت از هر 2کلیه شروع 

می شود. این بیماری 
اغلب در کودکان 3 تا 
4ساله دیده می شود و 
در کودکان بزرگ تر و 

بزرگسالان غیرمعمول 
است و می تواند 

به صورت تورم یا توده در 
شکم ظاهر شود.

تومور ویلمز

لنفوم از سلول های 
سیستم ایمنی به نام 

لنفوسیت شروع 
می شود. این سرطان ها 

اغلب در غدد لنفاوی 
یا در سایر بافت های 

لنفاوی مانند لوزه ها یا 
تیموس شروع می شوند. 
آنها همچنین می توانند 

مغز استخوان و سایر 
اندام ها را تحت تأثیر قرار 

دهند.

لنفوم

رابدومیوسارکوم در 
سلول هایی شروع 

می شود که به طور معمول 
به عضلات اسکلتی 

تبدیل می شوند. این نوع 
سرطان می تواند تقریبا  
در هر نقطه از بدن شروع 
شود، مثل سر و گردن، 

کشاله ران، شکم، لگن، 
بازو یا پا.

رابدومیوسارکوم

آمار دقیقی از ابتلای کودکان به سرطان 
وجود نداشته و وزارت بهداشت نیز در 

این زمینه اطلاعاتی ندارد

با اینکه آمار رسمی از میزان ابتلای کودکان در کشور وجود ندارد، اما براساس اعلام وزارت 
بهداشت سالانه 135هزار نفر مبتلا به سرطان می شوند و انجمن های علمی سرطان کودکان 
تأکید می کنند که سهم کودکان زیر 15سال در کشور، در این میزان ابتلا، 3هزار نفر در سال 
است. الگوی ابتلا به سرطان در کودکان با بزرگسالان متفاوت است، با اینکه سرطان های شایع 
در مردان، به ترتیب، معده، پروستات و روده بزرگ و در زنان، سرطان معده و سینه است، اما در کودکان نخستین سرطان، خون است و پس 
از آن سرطان مغز قرار می گیرد. ابتلا به سرطان در میان کودکان به دلیل گروه سنی شان و رنج های ناشی از درمان، همواره یکی از موضوعاتی 
است که آسیب های روانی زیادی برای جامعه دارد. درحالی که گفته می شود اغلب سرطان ها در کودکان ارثی است، اما مطالعات نشان می دهد 
که سهم این مسئله در ابتلای آنها به این بیماری، کم است. دلیل سرطان های کودکان موروثی نبوده و بیشترین علت آن تغییراتی است که 
در ژن ها در دوره های مختلف قبل و بعد از تشکیل نطفه اتفاق می افتد. پیش از این در مطالعه ای که درباره عوامل خطرزای بروز سرطان در 
کودکان زیر 14سال انجام گرفته، مشخص شده که برخی عوامل خطرزا مثل محل سکونت، مصرف سیگار از سوی پدر در دوران بارداری، سطح 
تحصیلات والدین و وضعیت اقتصادی، ارتباط زیادی با خطر ایجاد سرطان در کودکان دارد. در همین پژوهش آمده که مراقبان بهداشتی، 
بهبود وضعیت محیطی، اقتصادی و اجتماعی خانواده را باید جزو اهداف اصلی خود قرار دهند؛ موضوعی که می تواند بر کاهش موارد ابتلا به 
سرطان در این گروه سنی نقش داشته باشد. حسن ابوالقاسمی، فوق تخصص خون و سرطان کودکان، رئیس انجمن خون و سرطان کودکان 
ایران و رئیس دانشگاه علوم پزشکی بقیه الله است و اطلاعات گسترده ای درباره دلایل ابتلا به سرطان در کودکان و راه های درمانی آن دارد. 

او در هفته پیشگیری از ابتلا به سرطان در گفت وگو با همشهری توضیحات بیشتری درباره این موضوع ارائه می دهد.
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معرفی کتاب
پایان یک قرن
 عمر با برکت

آیت الله العظمی لطف الله صافی گلپایگانی
 پس از یک عمر خدمت به حوزه و مردم دار فانی را وداع گفت 

روزهای آخر بهمن ماه 103سال قبل، مرحوم 
آیت الله آخوند ملامحمدجــواد صافی صاحب 

پسری شدند و او را لطف خدا خواندند.
آیت الله ملامحمدجواد صافــی، مردی زاهد و 
عارف بود که علاوه بر تخصص، تحقیق، تألیف 
و تدریس در گرایش های مختلف علوم اسلامی 
همچون فقه، اصول، کلام، اخلاق، حدیث و...، 
در زمینه هنرهای ارزشــمندی چون شــعر و 

خوشنویسی نیز سرآمد بود.
مادر شیخ لطف الله، فاطمه خانم، بانویی فاضل، 
شاعر و عاشق اهل بیت)ع( بود و ایمان و عشق به 
خداوند متعال و خاندان رسول خدا)ص( را در 

خانه چون نور می گستراند.
آیت الله شــیخ لطــف الله صافــی گلپایگانی، 
درس هایی چون ادبیات، کلام، تفسیر، حدیث 
و سطح )مکاسب( و )کفایه( را در خدمت آخوند 
ملا ابوالقاســم مشــهور به »قطب« آموخت و 
مطالعــات متمرکزی در حوزه علوم اســلامی 
نزد پــدر بزرگوارش داشــت. شــیخ لطف الله 
در سال 1320شمســی از شــهر گلپایگان با 
دنیایــی از خاطره و دلتنگی بــرای والدینش، 
به قم هجرت کــرد تا از محضــر درس و بحث 
استادان بزرگ علوم اسلامی بهره ببرد؛ استادانی 
چون آیــت الله  العظمی حاج ســیدمحمدتقی 
خوانســاری، آیت الله  العظمی حاج سیدمحمد 
حجــت کوه کمــره ای، آیــت الله  العظمــی 
حاج ســیدصدرالدین صدرعاملــی، آیــت الله 
 العظمی حاج سیدمحمدرضا موسوی گلپایگانی.
او مدتی هــم در نجف اشــرف و در جوار حرم 
مطهر حضــرت علی)ع( از محضــر چند تن از 
مراجع بزرگ و فقیهــان عالیقــدر در دریای 
عرفان و علوم اسلامی غور کرد و از محضر آیات 
عظام حاج شــیخ محمدکاظم شــیرازی، حاج 
سیدجمال الدین هاشمی گلپایگانی، حاج شیخ 

محمدعلی کاظمی خراسانی بهره  برد.
حاج شــیخ لطف الله، مدت 17ســال یکی از 
شــاگردان ویژه مرجع عالیقدر جهان تشیع، 
آیت الله العظمی   ســید حســین طباطبایی 
بروجــردی بود و ســال ها از طــرف مرحوم 
بروجردی مسئولیت برگزاری امتحانات خارج 
طلاب را برعهده داشــت. پیــش از پیروزی 
انقلاب اســلامی، این فقیه آگاه، با حضور در 
صحنه های مختلف مبارزه با رژیم ستمشاهی 
باعث حساســیت ســاواک و توقیف یکی از 

کتب ایشــان که حاوی مطالبی در نقد فساد 
رژیم شاه بود، شد. در همین حال نشر بعضی 
از کتب مهم آیــت الله صافی کــه در دفاع از 
تشیع نگاشته بود نیز، در بعضی از کشورهای 
عربی ممنوع شــد.در ســال 1334شمسی، 
آیت الله العظمی حاج سیدجمال الدین هاشمی 
گلپایگانی، از مراجع بزرگ نجف اشرف، برای 
آیت الله العظمی صافی گلپایگانی اجازه اجتهاد 
صادر و مرقوم کردند ایشان به بالاترین درجه 
اجتهاد و اســتنباط در احکام شــرعیه نایل 
شــده اند. در این نامه، از شیخ لطف الله صافی 
گلپایگانی با القابی چون »العالم، العلم، العلیم، 
العلام، الفاضل، الکامــل، الهمام، علم الاعلام، 
حجت الاسلام« یادشده است. حدود 40سال 
بعد، آذر ماه1372 بنا بــه تقاضاهای مکرر و 
اصرار پی در پی علما و مردم،   بالاخره تصدی 

مرجعیت را پذیرفتند.
سال13٥٨، پس از پیروزی انقلاب اسلامی و به 
رسمیت شناخته شدن جمهوری اسلامی ایران، 
مرحوم آیت الله صافی گلپایگانی یکی از افرادی 
بودند که برای تدوین قانون اساسی به نمایندگی 
مجلس خبرگان انتخاب شدند و در سال13٥۹ 
از ســوی حضرت امام خمینی)ره( به عضویت 
شورای نگهبان منصوب شد و ٨ سال به عنوان 

دبیر شورای نگهبان فعالیت کردند.
از دیگر ابعاد شــخصیتی، روحــی و اخلاقی  
آیت  الله صافی گلپایگانی می تــوان به علاقه 
و مطالعات گســترده  ای که ایشــان در زمینه 
ادبیات و تاریخ اسلام و ایران داشته و آشنایی با 
قالب  های گوناگون شعری، اشاره کرد. سرودن 
شعر را نیز از پدر بزرگوارشان به یادگار داشتند.

آیت الله سلمان خاقانی
  آیت الله شیخ سلمان خاقانی در جریان آشــنایی خود با مرجع عالیقدر می نویسد:»شرایط 
جالبی پیش آمد که پیر بزرگواری را دیدم که سنین عمر او از 70سال می گذشت و درس و 
بحث و صید حقایق و تعمق در تاریخ اسلام و در علوم اسلامی، او را فرسوده و لاغر ساخته بوده؛ 
چه آنکه او از امت اسلامی است که پیروی کردن کورکورانه و بدون تحقیق را، در اصول و فروع 
حرام می دانند و تلاش و کوشش در تحقیق مطالب را تا مرز توان، لازم می شمرند. آری! او را در 
لباس رجال دین در عراق و ایران دیدم. پرسیدم اسم شما چیست؟ پاسخ داد: لطف الله صافی. 

گفتم: به از این حسن تصادف که من شما را یافتم...« 

آیت العظمی سید روح الله موسوی خمینی
امام خمینی )ره( در موارد مختلف، اندیشه فقاهتی و حضور مدبرانه و آگاهانه آیت الله العظمی صافی را 
در بطن مسائل مهم جاری، ارج نهادند و از همین روی ایشان را به عضویت در شورای نگهبان   برگزیدند. 
امام خمینی)ره( سال 6٥در نامه ای به شورای نگهبان، آیت الله العظمی صافی را از »فقها«یی دانسته  اند 
که »لیاقت و تعهدشان محرزست« و »در مدت طولانی خدمت، آشنایی وافر به مسائل جاریه دارند«. و 
در جایی دیگر، درباره ایشان فرموده  اند:»معظم له مورد علاقه اینجانب هستند.« برای تحلیلگران امور 
تاریخی، نقش کلیدی آیت الله العظمی صافی در مقام فقیهی دقیق و خوشفکر و مشاوری امین و آگاه 
برای آیت الله العظمی گلپایگانی در طول 32 سال مرجعیت پرافتخار آن مرحوم، نقشی ویژه و کاملا 
برجسته است. آن مرجع عظیم الشأن در امور مهم سیاسی و اجتماعی با آیت الله العظمی صافی مشورت 
کرده و مسائل مهم فقهی را با معظم له در میان می گذاشتند؛ برای نظرات ایشان اهمیت قائل بودند، 

آرایشان را محترم شمرده و به آن توجه مخصوص می فرمودند.

 مرحوم آیت الله العظمی 
سید محمد رضا موسوی  گلپایگانی

آیت الله العظمــی گلپایگانــی در نامــه ای  
آیت الله العظمی صافی را نمونــه  ای از »اکابر 
فقهای معاصرین« و »صاحبــان مقام علمی 
شامخ« دانسته و به استفاده از وجود مغتنم و 
سرمایه ارزشمند علمی ایشان، تأکید می ورزند. 
در نگاه ژرف آیت الله العظمی گلپایگانی که خود 
استوانه عظیم فقاهت و اسطوره تقوی و عدالت 
بود از آیت الله العظمی صافی با عنوان »مجتهدی 

مسلم و عادل« یادشده است.

 آیت الله  العظمی جعفر سبحانی
آیت الله تبریزی ســبحانی، راجع به جریان 
مراســم نماز بر پیکر پاک آیت الله العظمی 
گلپایگانی می نویســند:»بر جنازه مطهر او 
پاک ترین و وارســته ترین فرد، یعنی چهره 
بزرگوار فقیه، آیــت الله صافی )دام ظله( نماز 
گزارد؛ فردی که در طــول عمر، با قلم و بیان 
در خدمت اسلام بوده و از عارفان وارسته ای 
که: »یذکرکم رؤیته«؛ دیدار او انسان را به یاد 
خدا می اندازد و معاشرت با او بر فضل و دانش 

و تقوای معاشر می افزاید«.

 خانواده تمدن ساز از نگاه
 آیت الله صافی گلپایگانی

آیت الله صافی گلپایگانی در روز خانواده، نصیحت های ارزشمندی 
درباره لزوم اتحاد و یگانگی زن و شوهر مسلمان دارند. در سخنان 
مرجع تقلید شیعیان آمده است: مسأله تشکیل خانواده در اسلام، 
بسیار مورد تشویق و ترغیب اســت حتی آنهایی که در این امر 
کوتاهی کرده باشند، مورد مذمت هستند.البته همه اینها برای این 
است که نقش خانواده در نظام تمدن بشری خیلی مهم است.   بین 
زن و مرد هر دو برای خدا باید اتحاد و پیوند باشد. اگر بخواهم از این 
زندگانی، مثالی بگویم، نزدیک تر از پدر و مادر خودم مثالی ندارم. 
اگر فرصت بود و شرح روابط این دو همسر و فضیلت های بالایی را 
که در همسری و اشتراک منافع و در هم فانی شدن آنها  و روبه رو 
شدنشان را با مشکلات و دشواری ها و قداست بین آنها می نوشتم، 

همه درس بود و عرض مکتب.
هیچ وقت در دل، آنها گله ای از یکدیگر نداشتند؛ یک واحد کامل 
بودند. پدرم مجتهد و فقیه عالیقدر، و مادرم فاضله عارفه اهل قرآن 
و حدیث و دعا و در نظر همه اقوام و خویشــان با محبت و احترام 
خاص بود. والده ام می گفت: یک روزی سفره را که انداخته بودم 
وقتی بچه ها آمدند و سر سفره نشستند که در سفره غذای کمی 
بود. به بچه ها گفتم که خیال می کنم سر سفره ای نشسته ایم که 
همه چیز در آن هست، ولی فهمیدم که پدر از این حرف ناراحت 
شد و اشک در چشمانش جمع شــد. خجالت کشیدم و همیشه 
می گفت پشیمانم که این قدر هم اسباب ناراحتی پدرتان را فراهم 
کردم. والدین حقیر در تربیت فرزند هم کاملًا مواظب بودند؛ هم 
والد اهتمام داشتند و هم والده مان. اصلاً اخلاق شان خودش تربیت 
بود. وقتی پدر و مادری متخلّق به اخلاق اسلامی باشند اولاد خوب 

تربیت می شوند.

روشنا

ذکر خیر

جامعه امروز باید سبک زندگی 
فاطمی را الگوی خود قرار دهد

آیت الله صافی گلپایگانی همواره بر تأسی نسل جدید جامعه 
به بانوی بزرگ اســلام و انتخاب ســبک زندگی الهی آن 
حضرت به عنوان بهترین الگو، تأکید داشتند. آیت الله صافی 
گلپایگانی، می گفتند: حضرت زهرا)س( در حقیقت نسخه 
مطابق با اصل پدر بزرگوار خــود حضرت خاتم الانبیا)ص( 
بودند و در بین اهل بیــت)ع( و مقام و عظمت خاصی دارند 
که ائمه معصومین)ع( به وجود ایشان افتخار می کنند. این 
مرجع تقلید شــیعیان وجود مقدس آن حضــرت را برای 
اهل بیت)ع( حجت می شــمردند و می گفتنــد: ائمه برای 
حقانیت خودشان و برای بطلان غاصبان و ستمگران به وجود 
حضرت زهرا)س( احتجاج می کردند.حضرت زهرا)س( حائز 
مقام امامت به معنای علم و هدایت بود و به عنوان بانوی اول 
اسلام در عفاف عصمت و کرامت، وجودشــان الگو و اسوه 
است. ایشان با تأکید بر اینکه خطبه آن حضرت از معجزات 
ایشان است که در آن جو اختناق و کودتای بزرگی که شد، 
معتقد بودند: امروز با تأسی به آن بانوی بزرگ اسلام جامعه 
ما باید ســبک زندگی الهی آن حضرت را الگوی خود قرار 
داده و در ایمان و معرفت خدا و بندگی و زهد و بی اعتنایی به 
دنیا و رعایت عفاف و حجاب و دفاع از ولایت امر به معروف 
و نهی از منکر، راه فاطمی را بــا افتخار ادامه دهند. آیت الله 
صافی گلپایگانــی می گفتنــد: باید بزرگان علــم و ادب و 
دانشمندان بزرگ جهان اسلام درباره شخصیت ملکوتی آن 
حضرت هزاران کتاب نوشته و هزاران شاعر و مداح، مدحی 

از آن حضرت داشته باشند.

امتحان سنگین

آیت الله العظمی صافی گلپایگانی یادی از خاطرات سفر 
به هندوستان می کردند و می گفتند: در سفری که به 
هند رفته بودم و در بنارس   )البته اکثریت جمعیت 
آنجا بت پرست هستند(، دانشگاه بسیار بزرگی داشت. 
مسلمان های بســیار متعهدی هم داشــت. یکی از 
خصوصیات مسلمان های آنجا این بود که از کفار متأثر 
نشده بودند و در لباس و زندگی آنها اثر نگذاشته بود. 
اتفاقاً شب نیمه شعبان بود، در مدرسه ای که ما بودیم، 
در وقت ســحر دیدم عده ای از آقایان به سوی جایی 
حرکت می کنند. من گفتم: من هم با شــما می آیم، 
در بین راه که با آنها صحبت می کــردم، یکی از آنها 
گفت: من در شــهری هســتم که خانواده مسلمان 
فقط خانواده ماست و دیگر کسی نیست. البته در این 
شرایط امتحان سنگین تر و شدیدتر است و اگر انسان 
دینش را حفظ کند ثوابش بیشتر است. کسی که خدا 
و محمد و آل محمد)ص( را شــناخته باشد، در هیچ 

شرایطی متزلزل نمی شود. 

خاطره

مرجع   شیعیان، آیت الله  العظمی صافی گلپایگانی، 
نه تنها در مسائل علوم اسلامی و فقه سرآمد بودند، 
بلکه در ابعاد دیگر زندگی چون هنر، سیاســت، 
عرفان و مســائل اجتماعی و خانوادگی همواره 

توصیه های قابل توجهی داشتند.
فرزند آیت الله گلپایگانی با یادآوری خاطراتی از 
ایشان، از مکارم اخلاقی شان می گوید که بسیار 
مورد توجه شــان بود و در همــه جوانب، حتی 
امور سیاسی و اجتماعی اصول اخلاقی را رعایت 

می کردند. او می گوید: به یاد دارم زمانی که قرار 
بود مســجد قطب را تجدید بنا کنند به مدیر کار 
می گفتند روزها دیرتر کار را شروع کنید دلیلش 
را که می پرســیدیم می فرمودند به این خاطر که 
بعضی از کارگرها که دیر وقت ســرکار رسیده اند 
کاری برایشان نمانده است بروید آنها را بیاورید و 

پول بیشتری هم به آنها بدهید.
مصطفی صافی گلپایگانی، فرزند آیت الله صافی، 
قدردانی از استادان را یکی از بارزترین ویژگی های 

اخلاقی پدرش می شمارد و می گوید: مرحوم پدر 
از استادان خود همیشــه به بزرگی و تکریم یاد 
می کردند و اگر کوچک ترین حرفی در رابطه با این 
بزرگواران زده می شد به شدت برآشفته می شدند 
و از حریــم روحانیت دفاع می کردنــد. او تأکید 
می کند: در رابطه با شخصیت ایشان باید بگویم 
به تمام معنا شخصیت جامعی بودند به طوری که 
در عین صلابت و شجاعت بسیار عطوف و مهربان 
و ساده زیست بودند و عنایت زیادی به دوستان و 
خویشان و مؤمنان داشــتند. یکی از موضوعاتی 
هم که به شــدت بر آن تأکید داشتند صله رحم 
بود و بر این امر اصرار داشتند. آقا مصطفی به یاد 
می آورد یکی از موضوعاتی که پدرش نســبت به 
آن هرگز پروایی نداشــتند بحث امر به معروف و 
نهی از منکر بود چنــان که نه تنها در این موضوع 
بلکه در هیچ موضوع دیگری نیز جز از خدا از کس 
دیگری نمی ترسیدند و با شجاعت در برابر مظاهر 
فساد و منکر می ایستادند. از خاطراتی که فرزند 
آیت الله صافی گلپایگانی به یاد می آورند این است: 
هر بار که به حرم امام رضا)ع( مشرف می شدیم تا 
حرم تاکسی می گرفتیم و راننده می پرسید کجا 
می روید؟ یک بار من گفتم مگر غیراز حرم جایی 

هست؟ همان لحظه پدر این شعر را سرودند:
 مرا به غیرحرم این دیار کاری نیست 

به جز زیارت مولای خویش یاری نیست
خدا کند بپذیرد من ضعیف ذلیل

که جز به لطف و عنایتش امیدواری نیست

آقا مصطفی به خاطر می آورد یک بار که به مشهد 
رفته بودیم یکی  از گوش های پدر که چند سال 
پیش مشکل پیدا کرده بود، دوباره دچار عفونت 
شد. به همین دلیل خون و عفونت زیادی از این 
گوش خارج می شد و پدر به این خاطر که نکند 
حرم نجس شــود به داخل حــرم نمی رفت و از 
همان بیرون دعا و زیارت را می خواند.هر بار که 
پدر از حرم بازمی گشــت ما باندها را باز و عوض 
می کردیم. یک بار که ایشان از حرم برگشتند و ما 
طبق معمول خواستیم باندها را باز کنیم، دیدیم 
هیچ اثری از خون و عفونت نیســت و پنبه کاملا 
تمیز است. وقتی به پدر جریان را گفتیم، گفتند: 
از امام رضا)ع( عجیب نیست زیرا من این بار که 
به حرم رفتم و نتوانســتم داخل حرم بروم دلم 
شکست رو به آقا کردم و گفتم آقا جان می گویند 
شما به ســگ هم نگاه می کنید آیا ما از سگ نیز 

کمتریم؟
وی در پایان خاطرنشــان می کند: پدر اشــعار 
بسیار زیادی علاوه بر مجموعه شعرهایشان برای 
حضرات معصومین)ع( داشتند که این اشعار طبق 
مناسبت ها و مراسم بود که یکی از اشعارشان نیز 
در رابطه با وضع مردم فلسطین و ظلم صهیونیسم 
و پیش بینی آینده بود که این شــعر را در ســال 
134۹و در زمانی که در مشکین شهر تبعید بودند 
سروده بودند که یکی از طلاب مشکین شهر نیز 
آن را می خواند و ساواک هم دستگیرش می کند.
منبع:خبرگزاری دانشجو

مرا به غیرحرم این دیار، کاری نیست
ماجرای شفای آیت الله صافی گلپایگانی در حرم حضرت امام رضا)ع(

آیت الله العظمی شیخ لطف الله صافی گلپایگانی پس از سالیان متمادی تدریس 
و تحقیق و تالیف آثار گوناگون فقهی، کلامی و حدیثی در حوزه علمیه قم، روز 
گذشته چشم از دنیای فانی فرو بستند. بر آن شدیم تا نگاهی به بخشی از زندگی 

این عالم جلیل القدر بیندازیم و خاطراتی ارزشمند از دوران حیات ایشان را مرور کنیم.

یادمان

در ســال 1334 ســیدجمال الدین هاشــمی گلپایگانــی، از مراجــع بــزرگ 
نجف اشــرف، برای آیت الله العظمی صافی گلپایگانی اجــازه اجتهاد صادر و 
مرقوم کردند ایشــان به بالاترین درجه اجتهاد و اســتنباط در احکام شــرعیه 
نایل شده اند. در این نامه، از شیخ لطف الله صافی گلپایگانی با القابی چون 
»العالــم، العلم، العلیــم، العلام، الفاضــل، الکامل، الهمــام، علم الاعلام، 

حجت الاسلام« یادشده است

آیت الله العظمی محمدعلی کاظمی خراسانی
مرحوم آیت الله العظمی شیخ محمدعلی کاظمی خراسانی )رضوان الله علیه(، استاد آیت الله العظمی 
صافی در نجف، در نامه خود که در تاریخ یازدهم شوال فرستاده  اند، ایشان را با عنوان والای »علم العلم 
و مناره« یاد کرده و ایشان را که نجف را ترک کرده بودند به نجف فرا خواندند: »مفارقت امثال سرکار 
از نجف اشرف و خلو جامعه علمیه از آن، موجب تاثر )است(، چون امروز جامعه علمیه حاجت به امثال 
سرکار دارد که استعداد ذاتی را با حفظ ظاهر و التزام به نوامیس شرع مطهر دارا و واجد هستید، علی هذا 
حتی المقدور اسباب حرکت را فراهم فرمائید. امید است بر عزم مراجعت باقی باشید و جدا سرکار را از 

حضرت حجت الاسلام آقای والد )دامت برکاته( تقاضا می کنم.«

   زندگی آیت الله العظمی
 لطف الله صافی گلپایگانی در یک نگاه 

سال1297 
چشم گشودن به جهان

سال1320 
مهاجرت از گلپایگان به قم

سال1337 
از دست دادن پدر بزرگوارشان

سال13٥٨ 
نمایندگی نخستین دوره مجلس خبرگان

سال13٥9 
عضویت در شورای نگهبان

سال1372 
اعلام   مرجعیت 

سال1400 چشم فروبستن از جهان

آیت الله العظمی صافی گلپایگانی بیش از 100 اثر و ده ها 
نوشتار به زبان های فارسی و عربی تألیف کرده اند. 
ایشان همچنین در حوزه مباحث امامت و مهدویت 
از پژوهشــگران پرکار شــیعی و از پیشکسوتان 
مهدوی پژوهی است که کتاب منتخب الاثر فی الامام 
الثانی عشــر از آثار ماندگار آن فقید سعید است. 
برای آشنایی با تالیفات ایشان تعدادی از کتاب های 

معظم له به همراه خلاصه آن در ادامه می آید.

نظام امامت و رهبری
اســلام، توحید، نبوت، عدل، 
امامت، معاد و ســایر الفاظ و 
اصطلاحات اســلامی در قرآن 
مجید و احادیث، چنان تعریف و 
تفسیر می شوند که خودبه خود 
باورآفرین است لذا بسیاری در 
آغاز طلوع خورشید درخشان 
اسلام تا حال، به مجرد شنیدن 
دعوت اســلام آن را پذیرفتند. 

به عکس تفسیرهای مغرضانه یا نادرست و ناآگاهانه موجب 
تحریف و قلب حقایق و ایجاد شــبهه و ناباوری می شــود. 
برحسب احادیث مأثور ثقلین و احادیث معتبر دیگر، قرآن 
مجید و اهل بیــت)ع( حجت و راهنمای امت هســتند. در 
تعریف اسلام و ارکان دعوت آن، باید به قرآن مجید و سنت 
رسول اکرم)ص( و احادیث شریفه اهل بیت)ع( رجوع شود تا 

از انحراف و گمراهی مصون بمانیم.

کتاب ولایت تکوینی و ولایت تشریعی
 این کتاب،  ســومین کتاب از 
مجموعه آثار »سلسله مباحث 
امامت و مهدویت« اســت، به 
اختصار توضیحــی درباره دو 
موضوع ولایت تکوینی و ولایت 
تشــریعی ارائه می دهــد. در 
قسمتی از این کتاب درخصوص 
معنای ولایــت تکوینی آمده 
است: در ولایت تکوینی، ممکن 

است تکوین صفت ولایت باشد و در مقابل ولایت ازلی قدیمی 
و غیرحادث و غیرتکوینی الهی اطلاق شود و به عبارت دیگر، از 
آن ولایت غیرتکوینی الهی اطلاق شود و به دیگر عبارت، از آن 
ولایت حادث و ایجاد شده اراده شود. همچنین یکی از معانی 
ولایت تشریعیه، ولایتی اســت که کسی بر حسب تشریع و 
حکم خدا بر چیزی یا شخص یا اشخاصی داشته باشد که از 

آن تعبیر به ولایت شرعیه نیز می شود.

فخر دوران
بخــش اول کتاب، مشــتمل 
بر پیامی اســت که در ســال 
1432ق، به مناســبت سالروز 
رحلــت آیــت الله العظمــی 
بروجردی توسط معظم له صادر 
شده است که بیانگر نمونه هایی 
از مــکارم و فضایــل اخلاقي، 
مقام والای علمی و نمونه هایی 
از احترام علمــای دیگر به آن 

مرحوم است. دفتر خاطرات، بخش دوم و مهم ترین قسمت 
این کتاب ارزشمند است. در این بخش خاطرات درس آموزی 
از ابعاد اخلاقی - معنوی، مبارزه با غلو و عرفان های اصطلاحی، 
احترام علمای ادیان و فرق به آن مرحوم و مواضع سیاسی - 

مذهبی آیت الله بروجردی را بیان می دارند.  

وابستگی جهان به امام زمان)عج(
باید توجه داشــت کــه اصل 
وابستگی سایر ممکنات به وجود 
امام)ع( وچگونگی آن و مسائل 
مشــابه آن را، دانشــمندان و 
علمای حکمت و عرفان با دلایل 
عقلی و فلسفی و عرفانی اثبات 
کرده اند. چنان که به وســیله 
وحی و خبر آنان که با عالم غیب 
ارتباط و اتصال دارند و از غیب 

عالم و علم کتاب و روابط نهانی و پنهانی ممکنات با یکدیگر، 
به اذن الله تعالی و به عنایت و لطف او، مطلع هستند نیز ثابت 
است و طبق همین اطلاعاتی که ایشان به ما می دهند، فرضا 
دلیل عقلی مستقل هم نباشد، به آنچه خبر می دهند اعتقاد 
پیدا می کنیم.برحسب روایاتی که در تفسیر بعضی از آیات 
قرآن مجید وارد شده و همچنین روایاتی که مستقلًا روایت 

شده، وابستگی جهان به وجود امام)ع( ثابت است.

اصالت مهدویت
اصالــت مهدویــت از جهت 
معقــول بــودن امــکان آن، 
اصالت مهدویت از جهت اتکا 
بــر مبانی معقــول و منطقی، 
اصالــت مهدویــت از جهت 
موافقت با فطرت و سنن عالم 
خلقــت، اصالــت مهدویت از 
جهت قبول امــم و ابتنای آن 
بر بشــارات پیامبران و ادیان 

آسمانی از موضوعاتی است که در بخش اصالت مهدویت به 
آن توجه شده است. همچنین نیاز به موضوعات شناسایی 
اسرائیلیات، روشــنفکران عوضی و اســرائیلیات، اصالت 
مهدویت از جهــت ابتنای آن بر آیات قــرآن کریم، اصالت 
مهدویت از جهت اتفاق مســلمانان و اجماع شــیعه و اهل 
سنت، اصالت مهدویت از جهت معجزات و کرامات، معجزات 
حضرت صاحب الامر)عج(، اصالت مهدویت از جهت ابتنای 
آن بر توحید و یکتاپرســتی از مباحثی است که در بخش 

اسرائیلیات به آن توجه شده است.
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مطالعات جدیدی در حال انجام اســت که نشان 
می دهد آخرین نســخه از ســویه بسیار مسری 
اومیکرون حتی ســریع تر از نسخه اصلی منتقل 
می شــود و ابتــای خفیف به آن ممکن اســت 
محافظت زیادی در برابر عفونت های آینده ایجاد 
نکند. سازمان بهداشت جهانی نیز درباره ابتای 
دوباره یا حتی چندباره به سویه اومیکرون هشدار 
داده است. به گزارش فورچون، این یافته ها باعث 
شده است تا امیدواری درباره پایان پاندمی با سویه 
اومیکرون که موج های زیادی از مبتایان در دنیا 

به راه انداخته است، کمرنگ شود.

رابطه مســتقیم وخامت بیمــاری و تولید 
آنتی بادی

طبق مطالعه ای که از ســوی دانشمندان دانشگاه 
کالیفرنیا سن فرانسیسکو انجام شده است، تولید 
آنتی بادی های خنثی کننــده در مدت زمان ابتا 
به سویه اومیکرون به میزان وخامت بیماری بستگی 
دارد. شــکل خفیف تر ابتا به اومیکرون در افراد 
واکسینه ممکن اســت آنهایی که بهبود می یابند 
را همچنــان در معرض ابتای دوبــاره به ویروس 
موجود و ســویه های آینده کند. این مطالعه نشان 
داد که محافظت با عفونت طبیعی حدود یک سوم 
واکسینه شدن با دوز تقویت کننده است. محققان 
می گویند: نتایج ما نشان می دهد که ایمنی حاصل 
از اومیکرون ممکن است برای جلوگیری از ابتا به 
دیگر سویه های عفونی که احتمالا در آینده به وجود 
می آید، کافی نباشــد. آنها همچنیــن بر اهمیت 
مداومــت در تزریق دوزهــای تقویت کننده های 
واکســن برای افزایش ایمنی تأکید می کنند، زیرا 
ایمنی ناشــی از ابتا ممکن اســت به تنهایی در 
محافظت در برابر عفونت های مکرر یا بیماری های 
آینده با سویه های جدید چندان قابل اعتماد نباشد.

ابتلای مجدد به اومیکرون تا چه حد شــایع 
است؟

دپارتمان ســامت عمومــی شــیکاگو در این باره 

می گوید: چیزی که ما در طول پاندمی کووید-19با 
سویه های پیش از اومیکرون شــاهد بودیم، ایجاد 
ایمنی کافی تا حداقل 3ماه پــس از ابتای اول بود 
و در این مدت ابتــای مجدد ممکن نبــود. دکتر 
آلیســون آوردی، رئیس این دپارتمــان می گوید: 

من فکر می کنم همچنــان در حال یادگیری درباره 
اومیکرون هستیم. در مقایسه با همه گونه هایی که 
قبل از اومیکرون آمده است، سویه اومیکرون 5برابر 
بیشتر احتمال ابتای مجدد دارد. البته ما هنوز منتظر 
داده های بیشتری در این باره هستیم اما باید به طور 

غیررســمی بگویم انتظار نداریم کسی که مبتا به 
اومیکرون می شود حداقل تا چند ماه بعد دوباره به 
آن دچار شود اما درباره این گفته هم چندان مطمئن 
نیستم چون اومیکرون بسیار غیرمنتظره ظاهر شده 
است.سایر متخصصان نیز با او موافق هستند. دکتر 
مایکل دریس نیز می گوید: پاسخ به این سؤال که ابتا 
به جریان مشــابه کووید-19 ممکن است و چگونه 
خواهد بود کاما نامشخص است. چون هنوز معلوم 
نیست ســطح ایمنی بعد از ابتا به اومیکرون چقدر 
ماندگار است. بهتر است بگویم احتمال ابتای دوباره 
به اومیکرون وجود دارد اما فعا اطاعات کاملی در 
این خصوص نداریم چرا که اومیکرون تنها چند ماه 
است ظاهر شــده اســت.به گفته آوردی سطح زیاد 
ابتای مجدد که هم اکنون در آمریکا مشاهده می شود 
به طور گسترده در افرادی است که قبا به سویه های 

دیگری از کووید-19 مبتا شده بودند. 

احتمال ابتلای چندباره به اومیکرون
 هشدار جدید سازمان بهداشت جهانی درباره احتمال ابتای مجدد به اومیکرون، اهمیت توجه جدی به رعایت 

پروتکل های بهداشتی را نشان می دهد

فناوری

نیویورک تایمز بازی ویروسی را خرید
روزنامــه نیویورک تایمز اعام کرده اســت که بــازی کلمات 
ویروسی Wordle را به مبلغ هفت رقمی نامشخص خریداری 
کرده است. به گزارش روزنامه گاردین، Wordle که توسط یک 
مهندس Reddit ایجاد و در ماه اکتبر راه اندازی شده است، به 
بازیکنان تنها 6 حدس می دهد تا یک کلمه 5 حرفی را که هر روز 

تغییر می کند، مشخص کنند. 

این معمای آرامش بخش روزانه از زمان راه اندازی خود به یک 
محبوبیت تبدیل شده و به سرعت صدها هزار و سپس میلیون ها 
بازیکن را به خود جذب کرده اســت. پســت های رســانه های 
اجتماعی در مورد بازی روز آن به همراه تصاویری از شبکه متمایز 
بازی، فراگیر شده اند. جاش واردل که بازی را برای شریک زندگی 
خود که عاشق پازل است ساخته، در این ماه به گاردین گفت که 
از موفقیت ویروسی بازی بسیار ناراحت شده است. او می گوید: 
»صادقانه بگویم؛ ویروسی شدن آن احساس خوبی ندارد. نسبت 
به بازیکنان احساس مســئولیت می کنم. من احساس می کنم 
که واقعا مدیون آنها هســتم که کارها را حفظ کنند و مطمئن 
شوند که همه  چیز درست کار می کند.« او در عین حال گفت: 
»این شغل تمام وقت من نیست و نمی خواهم به منبع استرس و 
اضطراب در زندگی من تبدیل شود.« وب سایت مجله تایم، گفته 
است که قیمت فروش این بازی به نیویورک  تایمز، بیش از یک 
میلیون دلار بوده است. ویل شــورتز، ویرایشگر جدول کلمات 
متقاطع این روزنامه، وردل را به عنوان یک »پازل عالی« ستایش 
و خاطرنشان کرد: »بازی آن زمان زیادی نمی برد که آن را برای 
عصر ما که مردم بازه های توجه کوتاهی دارند، عالی می کند«. 
جاناتان نایت، مدیرکل بازی های نیویورک تایمز هم گفت: »این 
بازی کاری را انجام داد که تعداد کمی از بازی ها انجام داده اند. 
تخیل جمعی ما را تسخیر و همه ما را کمی به هم نزدیک تر کرد.« 
صعود به یک »مطالعه فکری روزانه دلپذیر« در سال سوم یک 
بیماری همه گیر جهانی، شرایط را متفاوت کرده است. براندون 
تیلور، نویســنده آمریکایی در خبرنامه اخیر خود نوشت: »فکر 
می کنم در این مرحله از زندگی، پس از چندین سال از یک حالت 
تکثیر در اصطاح آناین، ولع بازگشــت به اینترنت قدیمی تر 
و کندتر وجود دارد. بازی وردل احســاس کمبود را در فضای 

دیجیتال دوباره ایجاد می کند.«

عیسیزارعپور
وزیرارتباطاتوفناوریاطلاعات

قانــون ۱۳۸ و ۱۲۷ اصــل براســاس
اساســی،همــهاختیــاراتهیــأتوزیران
ورئیسجمهــوریدرموضــوعاقتصــاد
دیجیتالبهکارگروهویژهاقتصاددیجیتال
تفویــضشــدهومصوبــاتآن،عیــن

مصوباتهیأتوزیراناست.

نیرمالاسیتارامان
وزیرداراییهند

شــاهدافزایــشخــارقالعــادهایدر
دیجیتــال داراییهــای تراکنشهــای
هســتیم.بههمینخاطر،برهردرآمدی
کهازانتقالداراییهایدیجیتالبهدست
میآیــد،مالیــات۳0درصــدیاعمــال
میشــود.روپیهدیجیتالهــمبهاحتمال
زیــادطــیســال۲0۲۲تــا۲0۲۳منتشــر

خواهدشد.

نقل قول خبر

واکسینه ها کمتر اومیکرون را منتشر می کنند
یک مطالعه منتشر شده از سوی محققان دانمارکی می گوید سویه فرعی BA.2اومیکرون 
اگرچه مسری تر از سویه اصلی اومیکرون است و در فرار از واکسن بهتر عمل می کند اما افراد 

واکسینه شده آن را به راحتی غیرواکسینه ها منتقل نمی کنند.
به گزارش سی ان بی سی، این مطالعه از سوی تیمی از دانشمندان وابسته به دانشگاه کپنهاگ و 
وزارت بهداشت دانمارک انجام شده است و نشان می دهد که BA.2 از BA.1 در میان واکسینه 
شده ها و هم غیرواکسینه ها به یک اندازه مسری است اما افزایش نسبی حساسیت به عفونت 
در افراد واکسینه شده به طور قابل توجهی بیشــتر از افراد واکسینه نشده بود. اگرچه افراد 
کامل واکسینه شده)2دوز واکسن( بیشتر احتمال دارد BA.2 بگیرند اما احتمالا کمتر آن را به 
دیگران منتقل می کنند. افرادی که دوز تقویت کننده دریافت کرده اند به نسبت به افراد کامل 

واکسینه شده نیز کمتر احتمال انتقال آن را دارند.

مکث

عدد خبر

تیمایرانیجزو۶۱استارتآپیهستند
کــهتوانســتهاندنظــرســرمایهگذاران
گــروهD8)گــروه۸کشــوراســلامیدر
حــالتوســعه(رابــرایجذبســرمایه
بهخودجلــبکننــدوتاکنــونبیشاز
۱0میلیــوندلارقــراردادوتفاهمنامــه
ســرمایهگذاریبیــنســرمایهگذاران
وســرمایهپذیرانایــنگــروهمنعقــد

شدهاست.
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اســتودیوی میخواهــد ســونی
بازیســازی»بانجــی«کــهبازیهایی
چونDestinyوHaloراتوسعهداده،
طــییــکقــرارداد۳.۶میلیــارددلاری
خریــداریکند.البتــهبانجــیکنترلو
مدیریــتخــودرویبازیهــاراحفــظ
خواهــدکــردوقــرارنیســتدرآینــده
بازیهایخــودرابهصــورتانحصاری

برایپلیاستیشنمنتشرکند.

3.6
میلیارد دلار

زهرا خلجیدانش
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از زیرساخت های بنیادین توســعه و امنیت در هر 
کشــوری خوداتکایی و خودباوری است. مقوله ای 
که شاید از لحاظ فیزیکی ملموس نباشد اما در بستر 
حکمرانی مطلوب در قالب مفاهیمی همچون اعتماد 
به نفس یــا خودکفایی نیز معنا می شــود. در بیان 
کلی دســتیابی به قدرت، توسعه، امنیت در پیوند با 
خوداتکایی و خودباوری میســر است. ضمن اینکه 
این خودباوری و اعتماد به نفس ملی نشــات گرفته 
از روحیه جوانگرایی است که دولت ها و حکومت ها 
می توانند بــا تأکید بر آن نوعی ســرمایه اجتماعی 
پایدار را رقم بزننــد. در مجموع رمــز موفقیت هر 
حکومتی اتکا بر اعتماد به نفس و خودباوری و تقویت 
روحیه جوانانی اســت که در واقع سرمایه اجتماعی 
مطلوب تلقی می شوند. رهبر معظم انقلاب در بیانات 
خود بارها بر ترویج روحیه خودبــاوری و اینکه »ما 
می توانیم« تأکید کرده اند. ایشان فرموده اند:» اندیشه 
پیران و فکر و تجربه  آنهــا آن وقتی به کار می آید که 
حرکت جوانانه جوانان وجود داشته باشد؛« نگرش 
رهبر معظم انقلاب ســپردن امور به دست جوانان 
صاحب صلاحیت است. بدیهی اســت که این رویه 
می تواند در عین تقویت روحیــه اعتماد به نفس و 

خودباوری، زمینه تعالی و توسعه انقلاب اسلامی را 
فراهم کند. به عبارتی جوان گرایی، اعتماد به نفس 
و خودباوری می تواند زمینه پویایی انقلاب اسلامی 
را ایجاد کنــد. این مهم در بســیاری از صحنه های 
تاریخی از ابتدای انقلاب اسلامی تاکنون مورد تأیید 

قرار گرفته است.

جوان ها انقلاب را پیش بردند
فتح الله کلانتری، کارشــناس مســائل سیاسی در 
ایــن زمینه به همشــهری می گوید: مصــداق بارز 
 خودبــاوری و جوان گرایی در انقلاب اســلامی در
 8 سال دفاع مقدس معنا می شود. شهید حسن باقری 
فرمانده قرارگاه نصــر و از فرماندهان اصلی عملیات 
آزادسازی خرمشــهر در زمان شهادت 26ساله بود. 
فرماندهی لشکرهای سپاه نیز برعهده جوانانی مانند 
قاسم سلیمانی، محمدعلی جعفری، مرتضی قربانی، 
مهدی باکری، احمدمتوسلیان بود که سن هرکدام 
آنها از 40ســال تجاوز نمی کــرد .به عبارتی با وقوع 
جنگ تحمیلی، بخش مهمی از مسئولیت های نظامی 
کشور برعهده جوانانی قرار گرفت که تجربه چندانی 
در امور نظامی نداشتند اما با تکیه بر ایمان و روحیه 
خودباوری توانستند ارتش تا بن دندان مسلح رژیم 

بعث رادرضربه های متعددی به شکست بکشانند.
وی افزود: پیش از جنگ، در زمان انقلاب اسلامی این 
جوانان بودند که توانستند غیرت دینی خود را به دنیا 

نشان دهند و با همین غیرت دینی بود که انقلاب به 
ثمر رســید. همچنین در ناامنی های دهه60، وقایع 
تروریستی و دفع آنها، این جوانان بودند که عزم خود 

را نشان دادند.

به جوانان بی مهری نکنیم
کلانتری با مقایسه انقلاب های کشورهای مختلف 
گفت: در انقلاب فرانسه، 17درصد مردم، در انقلاب 
شوروی 27درصد از اقشــار کارگران، اما در انقلاب 
اسلامی بین 78تا 98درصد از مردم حضور داشتند 
که بیشتر آنها جوان کم  سن و سال بودند. با وجود این 
در 40سال گذشته، واقعیت خودباوری و جوان گرایی 
مورد بی مهری دولت ها قرار گرفته است. به این معنی 
که با میدان ندادن به جوانان به صورت ناخواســته، 
خودباوری و اصل »مــا می توانیــم« از آنها گرفته 
می شود. این در حالی اســت که رهبر معظم انقلاب 
بارها بر ایــن دو اصل تأکید کرده انــد. این تحلیلگر  
مسایل سیاسی اینطور نتیجه گرفت که پایه جوان 
گرایی، خودباوری اســت. بســتری که می تواند در 
قالب گفتمان انقلاب اســلامی باعث ثمرات بسیار 
شود. اهمیت موضوع جوان گرایی تا آنجاست که در 
رهنمودهای رهبر معظم انقــلاب در بیانیه گام دوم 
انقلاب اسلامی، 43بار جوان گرایی تکرار شده است.

تأکید کلانتری بر حفظ روحیه خودباوری و جوان گرایی 
به عنوان پیشران های انقلاب اسلامی است. موضوعی که 

مصادیق آن اندک نیست و هر جا از ابتدای انقلاب و پس 
از آن، جوانان ها حضور داشتند بسیاری از دستاوردها و 
نتایج محقق شده است. به عبارتی هر جا روحیه توانستن 
برای جوان ها تزریق شده است ثمرات آن برای انقلاب 
اسلامی به بار نشسته اســت. نظیر این دستاوردها در 
علوم لیزری، میکروالکترونیک، روباتیک، ابررایانه ها، 
صنایع نفت و گاز و دانش بنیان ها کاملا مشهود است. 
موفقیت هایی که با وجود تحریم ها حاصل شد و توانست 

تهدید تحریم را تبدیل به فرصت کند.
نکته دیگــر اینکه انقــلاب ذاتا یک جنبــش رو به 
جلوست. گذشته ها را نقد کرده و برای آینده برنامه 
می ریزد.حرکتی آینده گرا ؛ در ایــن میان نوگرایی 
و ابتکار از خصلت های جوانان اســت که در عمل به 
ماهیت حرکت انقلابی تبدیل می شود. حال اگر این 
خصایل با تجربیات نسل های نخست انقلاب همراه 
شــود می تواند حرکتی پر نیرو ولی با کمترین خطا 
را پدید آورد که تحقق اهداف انقلاب را به ســرعت 
به پیش ببرد. از این رو؛ دولتی که بر این پیشران های 
انقلاب تکیه کند قادر اســت گره های اجتماعی را 
به راحتــی و به دور از محافظه کاری هــای برآمده از 
بوروکراتیک پیــر و زمینگیر بگشــاید. اگر وظیفه 
دولت ها را حل مسایل بدانیم بی گمان اندیشه های 
جوانان ایرانــی با دانش روز، قادر اســت ارزش های 
انقلاب را با قدرت در بســتر کارآمدی بسیار بهتر به 

پیش ببرد.

جوانان؛ پیشران انقلاب اسلامی در خود باوری
انقلاب ذاتا یک جنبش رو به جلوست،گذشته ها را نقد کرده و برای آینده برنامه می ریزد

روشنگری

آنچه انقلاب داشت اما پهلوی نداشت
 هنگام بحث از دستاوردهای انقلاب اسلامی، گفته می شود که اگر 
رژیم شاه تداوم می  یافت، ممکن بود همین پیشرفت ها هم اتفاق 
می افتاد. پس وجه تمایز دستاوردهای انقلاب چیست؟ اگر رژیم شاه 
تداوم می یافت، کشور پیشرفت نمی کرد که دلایل آن را در شماره 
گذشته تشریح کردیم. با این حال، اگر هم به فرض می توانست به 
این اندازه کشور را پیش ببرد، در پاسخ باید به نکات زیر اشاره کرد: 

از همان ابتدای پیروزی و تشکیل نظام سیاسی، با موانع 1 انقلاب اسلامی در شرایطی توانسته  کشور را پیش ببرد که 
متعددی چون جنگ، تحریم، ترور رهبران انقلاب، نفوذ و... مواجه 
بوده است. این در حالی است که رژیم شاه نه تنها با هیچ کدام از این 
موانع مواجه نبود، بلکه از انواع حمایت  های خارجی هم برخوردار 
بود، به گونه ای که به راحتی می توانست هر کالایی را از خارج وارد 

کند یا نفت خود را به راحتی بفروشد.
انقلاب اسلامی این دســتاوردها را در سایه خودباروی،  تقویت اعتماد به نفس ملی، اعتماد و اتکا به ظرفیت های 2
درونی به دست آورده و به همین دلیل است که با وجود فشارهای 
خارجی، نه تنها محفوظ مانده، بلکه روند تقویت آنها ادامه داشته 
است. بهترین شاهد مثال در این زمینه، حوزه دفاعی است که با 
وجود تحریم از ابتدای انقلاب، اما روند بالندگی آن ادامه داشته است. 
این در حالی بود که همه هزینه های دفاعی، ارتش رضاشاهی تنها 

در مقابل 3 ستون نیروی متفقین از هم پاشید.
در بحث از دستاوردها باید به این مقوله مهم توجه داشت  که صرف تحقق دستاورد مهم نیست بلکه مهم این است 3
که تحقق این دستاورد آیا به تقویت درجه استقلال و عزت ملی هم 
منجر شده است یا نه؟ دســتاوردهای انقلاب اسلامی حاوی این 
خصیصه مهم است، اما در زمان رژیم گذشته، اگرچه در حوزه هایی 
چون صنعت و دفاع، دستاوردهایی ایجاد شده بود، اما چون کاملا 
وابسته به خارج بود، اتفاقا منجر به وابستگی بیش از حد کشور به 

خارج شده بود و نمی توان آن را دستاورد تلقی کرد.
بالاخره باید به متغیر زمان هم اشاره کرد؛ بدین ترتیب که  انقلاب اســلامی دســتاوردهای خود را در بــازه زمانی 4
محدودتری به دســت آورده اســت. ضمن اینکه دامنه و سطح 

دستاوردها در مقایسه با گذشته نیز وسیع تر و عمیق تر است.
انقلاب اسلامی موفق به ورود به حوزه هایی شده که انحصاری  قدرت های بزرگ تلقی می شود مانند پیشرفت  در حوزه های 5
هایتک و دانش های راهبردی، دفاعی و... که به طور مطلق در زمان رژیم 
گذشته خبری از ورود به این حوزه ها نبود و  ایران در این زمینه ها نه تنها 

اقدامی نمی کرد، بلکه طفیلی و مقلد قدرت های بزرگ بود.
بدین ترتیب که در زمان شاه، با وجود اینکه جمعیت کشور 6 متغیر جمعیت هم در این حوزه بسیار تأثیرگذار است؛ 
حدود یک سوم جمعیت کنونی بود، اما در هیچ حوزه ای، وضع کشور 
از زمان کنونی بهتر نبود. با این حال، هم اکنــون با وجود حدود 
3برابر شدن میزان جمعیت، وضعیت کشور قابل مقایسه با زمان 

رژیم گذشته و حتی 2دهه قبل نیست.

سکونت شاه و فرح در تیمارستان
در کتاب کهن دیارا )خاطرات فرح دیبا( آمده است: محمدرضا 
شاه خدمات زیادی به آمریکایی ها کرد. وی حتی سال۵6 که 
کارتر به ایران سفر کرد و ایران را جزیره ثبات خواند، هیچ تصوری 
از سقوط رژیمش و آوارگی پس از انقلاب نداشت. پس از انقلاب 
اســلامی، آمریکایی ها به بهانه های مختلف از پذیرش شاه در 
کشورشان خودداری کردند و پس از پذیرفتن  او در اوایل آبان ۵8 
و به تبع آن تسخیر سفارت آمریکا در تهران، تلاش کردند که شاه 
را به بهانه های مختلف از کشورشان بیرون کنند. یکی از اقدامات 
آنها، بستری کردن شاه در تیمارستان بود که فرح دیبا این اتفاق 

را اینگونه توضیح داده است:
به محض پیاده شدن از هواپیما، بدون کلمه ای توضیح و خوشامد، 
ما را به درون آمبولانس نشاندند و آمبولانس با چنان سرعتی و 
خشونتی به حرکت درآمد که چندبار به این طرف و آن طرف 
پرتاب شــدیم. بیچاره خانم پیرنیا که با ما بود، سرش به شدت 
به گوشه ای از سقف آمبولانس خورد، بالاخره اتومبیل ایستاد. 
یک نفر در را باز کرد و ما توانستیم پناهگاه جدیدمان را ببینیم: 

ساختمان بیماران روانی در بیمارستان نظامی.
پادشــاه را در اتاقی جای دادند که جلوی پنجره هایش دیوار 
کشیده شده بود. مرا در اتاق چوبی که درش فقط از بیرون باز و 
بسته می شد و دستگیره نداشت و بر سقفش یک دستگاه ضبط 
صدا قرار داشت، جای دادند. دیوانه شده بودم و باورم نمی شد. 
مردان سفیدپوشی که مواظب ما بودند کمترین توضیحی به 
ما نمی دادند. اتاق من پنجره ای با میله های آهنی داشت. من 
که دچار حالت خفگی شــده بودم، با سرعت برای باز کردن به 
طرف پنجره رفتم، اما یک پرستار با سر به من اشاره کرد که حق 
دست زدن به پنجره را ندارم. خوشــبختانه در این موقع دکتر 

پیرنیا رسید.
به او گفتم: به او بگویید که اگر پنجره را بــاز نکند، من دیوانه 
می شوم. مأمور پذیرفت که پنجره را نیمه  باز کند و در لحظه های 
بعد این 10سانتی متر هوای تازه برایم نعمتی به شمار می رفت... 

سکونت شاه و فرح در این بیمارستان 2هفته طول می کشد.

پاورقی

صفیه رضاییگزارش
روزنامه نگار

مصطفی قربانی
کارشناس سیاسی
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صادق ضیاییان
 رئیس مرکز ملی مدیریت بحران هوا

5استان از امروز تا پایان هفته باید منتظر 
بارش های شدید باشند. به گفته ضیاییان 
شدت بارش در شمال و شرق خوزستان، 
جنوب لرستان، شمال فارس، چهارمحال 
و بختیاری و کهگیلویه و بویر احمد است. 
این ســامانه اوایل چهارشــنبه به ســمت 

شمال شرق کشور می رود.

پرویز گرشاسبی
معاون سازمان جنگل ها

مراتع کشــور تــوان تخریــب بیــش از این 
را ندارد بنابراین مدیریت در اســتفاده از 
آنهــا و افزایــش طرح هــای مرتعــداری در 
تمامی اســتان ها ضروری است. به گفته 
وی، چــرای بیــش از حــد، خشکســالی، 
فرســایش خاک و ســیلاب دلایــل اصلی 

تخریب مراتع محسوب می شود.

نگاهنقلقولخبر

عددخبر

گونــه درختــی  در جهــان هنوز کشــف 
نشــده اســت. بــه گــزارش ســاینس 
الــرت، کارشناســان محیط زیســت 
معتقدنــد ســیاره زمیــن دارای بیــش 
از ۹۰۰۰گونــه درختــی اســت کــه هنوز 
کشف نشده اســت. در این بررسی ها 
که ۱۰۰کارشناس مشــارکت داشتند، 
تخمین زده شد که درمجموع ۷۳هزار 

گونه درخت روی زمین وجود دارد.

9000

پــروژه  منابع طبیعــی و آبخیــزداری در 
دهه فجر بــه بهره برداری می رســد. به 
گــزارش همشــهری، مســعود منصور 
رئیــس ســازمان جنگل هــا در این باره 
گفــت: بــه مناســبت گرامیداشــت 
دهــه فجــر و ســالگرد پیــروزی انقلاب 
اســلامی این ۲۱۰پروژه با اعتباری بالغ 
بر ۳۹۰۰میلیارد ریال در سراسر کشور 

افتتاح می شود.
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مدیریت تالاب ها؛ از حرف تا عمل
کنوانســیونرامســرباهدفارتقایحفاظتاززیستبومهای
ارزشمندتالابیدرروزدومفوریهسال۱۹۷۱مصادفبا۱۳بهمن
سال۱۳4۹،میان۱8کشوروبهمیزبانیشهررامسربهامضارسید
وپسازرسمیتیافتنآندرسال۱۹۷5،دومفوریهبهعنوانروز
جهانیتالابهامعرفیشد.شعارامســالروزجهانیتالابهابا
اینمضمونمعرفیشدهاست:»تالابهاراارجنهیم،احیاکنیم،
مدیریتکنیمودوستبداریم.«ازمجموع۱4۳تالابکشورکهدر
پیوستآییننامهاجراییقانونحفاظتواحیایتالابهایکشور
آمده،۳4مورددرقالب25سایتتالابیبهعنوانتالابهایباارزش

بینالمللیتوسطکنوانسیونرامسربهثبترسیدهاند.
متأسفانهدرحالیبهاســتقبالروزجهانیتالابهامیرویمکه
وضعیتتالابهایکشور،روزبهروزبحرانیترمیشودودرصورت
درخواستکشوروبهروزرسانیاطلاعاتســایترامسرانتظار
میرودتعدادتالابهایبیشتریبهفهرستتالابهایدرمعرض
خطر»مونترو«اضافهشــوندکهالبتهاینمهمبرایکشوریکه
خاستگاهومبتکرامضایپیماننامهرامسربرایحفاظتازتالابها

درسطحدنیابوده،جایسؤال،تاملوبررسیدارد.
ازسویدیگر،تأکیدبرمدیریتتالابهادرشــعارامسالوروز
جهانیتالابهابهمایادآورمیشودکهضروریاست،نگاهیجامع
بهکیفیتمدیریتوشاخصهایسلامتتالابهایکشورداشته
باشیم.تاکنونبرایبیشاز20تالابکشوربرنامههایمدیریتی
تدوینودرسطوحمختلفتصویبوابلاغشدهاند؛برنامههاییکه
متأسفانهغالبارویکاغذماندهودرپیچوخمتامینوتخصیص
اعتباربرایاجرا،ازایندستبهآندستشدهوکماکانتهدیداتی
نظیرتوســعهنامتوازنوآبمحور،کمبودآبتخصیصی،تغییر
کاربریاراضی،تجمعرسوبات،ورودگونههایغیربومی،تخلیه
منابعآلایندهوتداخلدرانتقالجریاناتسیلابیکهبیشازیک
دهه،باعثشکنندگیوناپایداریتالابهامیشده،پابرجاست
وتقریبااثریازتعریفوتخصیصحقابهمحیطزیســتیآنهادر

برنامههایمنابعومصارفحوضههایآبریزدیدهنمیشود.
علاوهبراین،بارشهایحدیزمستانامسالدربرخیازاستانهای
کشورمثلفارس،خراسانجنوبی،هرمزگان،سیستانوبلوچستانو
کرمان،تأثیرقابلتوجهیدرآبگیریتالابهایاصلیایناستانها
ازجملههامون،بختگان،پریشان،شادگان،هورالعظیم،کافترو...
نداشتکهخودنشاندیگریازکمتوجهیبهمدیریتتالابهای
کشوربودهومتأسفانهمنابعآبناشیازسیلابهایاخیرخصوصا
درشرایطافتشدیدغالبآبخوانهایکشور،عمدتاازدسترفت
وتالابهایماهمچنانتشنهماندند.کلامآخر،امیداستکیفیت
مدیریتتالابهایکشورموردارزیابیجدیقرارگیردوچهبساروز
جهانیتالابهایپیشرو،فرصتیباشدبرایارائهگزارشعملکرد
تمامبخشهایاجرایی،نســبتبهاقداماتیکهظرفیکسال

گذشتهبرایحفاظتواحیایتالابهایکشور،انجامدادهاند.

علی ارواحی
متخصصمدیریتزیستبومهایتالابی 34 تالاب ارزشمند در ایران

درروزجهانیتالابهاارزشهاوچالشهای
پیشرویاینمنابعزیستیمهمکشوررا

بررسیکردهایم

زهرا رفیعیگزارش
روزنامهنگار

حال بیشتر تالاب های کشــور ناخوش است. تالاب های ایران 
به طور معمول در انتهای حوضه آبریز قــرار دارند؛ در نتیجه 
اصلی ترین مشــکل آنها حقابه  حداقلی است که از آنها دریغ 
می شود. سازمان حفاظت محیط زیست با وجود جایگاه بالای 
حاکمیتی که در دولت دارد، سالهاست که نتوانسته حقابه های 
زیستی اکوسیستم های تالابی را آنچنان که قانون برای متولیان 
تکلیف کرده مطالبه کند و بدست بیاورد.  این را بگذارید کنار 
چشــم اندازی که  تغییر اقلیم پیش روی فلات ایران خواهد 
گذاشــت.  امروز روز جهانی تالاب هاست و به همین مناسبت 
نگاهی به وضعیت چند تالاب مهم ایران که در کنوانسیون جهانی 
رامسر به ثبت رســیده اند می اندازیم. ایران  ۱۵۴ تالاب دارد 

۳۴تای آنها در کنوانسیون رامسر به ثبت رسیده اند.

ارومیه
  مساحت: ۵000 کیلومتر مربع

  حقابه سال آبی ۱۴00-۱۳۹۹: 6۴0میلیون متر مکعب
  میزان تامین شده: 2۳0 میلیون متر مکعب

  حوضه آبریز: آذربایجان غربی، شرقی و کردستان
  ارزش اکولوژیک: غلظت بالای نمک ، آرتمیا، پرندگان مهاجر مانند 

پلیکان سفید و فلامینگو و زیستگاه قوچ ارمنی، گوزن زرد
   چالش ها:  کاهش ورودی آب در اثر کشاورزی ناپایدار

کاهش آرتمیا با افزایش غلظت نمک، 
افزایش بیماری های تنفسی به دلیل بروز ریزگرد های نمکی

عدم تامین حقابه از جریان دائمی رودها و توسعه اراضی کشاورزی

تالاب ساحلی  رود شورشیرین میناب
  مساحت: حدود 78 هزار هکتار

  حوضه آبریز: خلیج فارس و عمان
  حقابه سال آبی ۱۳۹۹-۱۴00: تالاب ساحلی است

  ارزش اکولوژیک: جنگل های مانگرو، پرندگان آبزی و کنارآبزی، آبزیان
  چالش ها:آلودگی ناشی از صنایع مربوط به تعمیر، ساخت کشتی، قایق

نشت سوخت شناورها ، صید غیرمجاز

گاوخونی
  مساحت: ۴76 کیلومتر مربع

  حوضه آبریز: زاینده رود
  حقابه ســال آبی ۱۴00-۱۳۹۹:  طی 20 ســال اخیر هیچگاه کامل 

نبوده)هم اکنون فقط ۴ درصد از پهنه رطوبت دارد(
  ارزش اکولوژیک: تثبیت خاک، زمستان گذرانی پرندگان مهاجر

  چالش ها: عدم تامین حقابه ها، بروز گرد و غبار ، چرای بی رویه دام در 
منطقه، ورود پساب های صنعتی و شهری

پریشان 
  مساحت: ۴۳00 هکتار

  حوضه آبریز: زاینده رود
  حقابه سال آبی ۱۴00-۱۳۹۹: منبع تامین آب تالاب پریشان باران، 

روان آبها وچشمه   های همیشگی و فصلی اطراف تالاب است
  ارزش اکولوژیک:  ذخیرگاه زیست  کره

  چالش ها:  توسعه ناپایدار
بهره برداری های بی رویه از منابع آب زیرزمینی

خشکسالی های طولانی مدت

جازموریان 
  مساحت: ۳۳00 کیلومتر مربع

  حوضه آبریز: استان سیستان و بلوچستان و کرمان
  حقابه سال آبی ۱۴00-۱۳۹۹: 2۱.7میلیون متر مکعب 

  چالش ها:  پدیده تغییر اقلیم
احداث ســدهای متعدد همچون سد جیرفت اســتان کرمان بر روی 

هلیل رود و سد کارواندر در سیستان و بلوچستان
کانون های گرد و غبار جنوب شرق ایران)منشأ 2۵ درصد ریزگردهای 

کشور مربوط به جازموریان است.(

مجموعه بختگان، طشک و کمجان
  مجموع مساحت: ۳۳8 هزار هکتار

حوضه آبریز کر و سیوند در استان فارس
  حقابه ها: ۵.۵ میلیون متر مکعب )۱0 درصد از حقابه ۵۵ میلیون متر 

مکعبی(
  ارزش اکولوژیک:

مهار گرد و غبار
تنظیم سطح و بهبود کیفیت آب زیرزمینی
جلوگیری از شور شدن اراضی پایین دست

کنترل سیلاب، زیستگاه پرندگان مهاجر سیبری
  چالش: 

برداشت بی رویه آب از طریق چاه های غیر مجاز
برنج کاری در پایاب سد ها

کانون ریزگرد
مرگ و میر سالانه جوجه فلامینگوها به دلیل عدم تامین حقابه

هامون صابوری، پوزک و هیرمند
  مســاحت: ۵700 کیلومترمربع )۳820 
کیلومترمربــع در ایــران و مابقــی در 

افغانستان(

  حقابه :820 میلیون متر مکعب از جریان 
دائمی رود هیرمند

  چالش ها:
کاهش بارندگی

سوء مدیریت آب در حوضه سیستان
کشت محصولات آب بر مثل صیفی جات

برداشت شن و ماسه از بستر خشک تالاب
ضعف در دیپلماسی آب 
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عدد خبر

مدیــرکل مدیریــت بحــران لرســتان 
گفــت: براثــر بــارش ســنگین بــرف 
و کــولاک راه ارتباطــی ۸۲۳روســتای 
لرســتان مســدود شــد. بــه گــزارش 
تســنیم، مهــدی پازوکــی اظهــار کرد: 
از ایــن تعــداد 400روســتا مربــوط بــه 
شهرســتان الیگــودرز و ۲50روســتا در 

شهرستان دلفان هستند.

۸۲۳
روستا

رئیــس ســازمان صنعــت، معــدن و 
تجــارت زنجــان از راه انــدازی ۶واحــد 
بزرگ صنعتی در این اســتان خبر داد 
و گفــت: اشــتغالزایی ایــن واحدهــای 
تولیــدی ۶00نفــر اســت. بــه گــزارش 
ایرنــا، ناصــر فغفــوری ســرمایه گذاری 
انجام شــده برای این واحدهــا را بیش 

از 1۶۸۲میلیارد تومان عنوان کرد.

۶
واحد

اخبار کوتاه 

   ذخیره خونی اصفهان به ۳روز رسید
مدیر روابط عمومی اداره کل انتقال خون اصفهان از کاهش ذخیره 
خونی استان خبر داد و گفت: هم اکنون ذخیره خونی استان به ۳روز 
رسیده است. به گزارش تسنیم، لطفعلی جعفری با اشاره به وضعیت 
O ذخیره خون اســتان اظهار کرد: به همه گروه های خونی به ویژه

منفی و A منفی و مثبت بیشتر احتیاج داریم.

   ریگان در محاصره توفان 
فرماندار ریگان با اشــاره به توفان شــدید در این شهرستان گفت: 
۱۲۰روستا در محاصره توفان شــدید قرار گرفته است. به گزارش 
مهر، امین باقری اظهار کرد: توفان شــدید با ســرعت ۸۰کیلومتر 
شهرستان را فرا گرفته و راه دسترسی به ۱۷روستا به صورت کامل 
قطع شده است. وی از خسارت به تأسیسات زیربنایی، شن گرفتگی 
جاده ها، قنوات، باغ ها، معابر عمومــی و خانه های مردم خبر داد و 
گفت: جلسه ستاد بحران در شهرستان تشکیل شده و اقدامات لازم 

در حال انجام است.

   مقابله با خودروهای آلاینده در البرز
سرپرست پلیس راهنمایی و رانندگی البرز اعلام کرد که با توجه به 
پیش بینی هواشناسی مبنی بر وارونگی هوا و افزایش آلاینده ها در 
روزهای آینده، طرح مقابله با خودروهای دودزا در این استان تشدید 
خواهد شــد. به گزارش فارس، حمدالله رحمتی پــور، گفت: ورود 
خودروهای آلاینده و فاقد معاینه فنی به معابر درون شهری به دلیل 

افزایش آلایندگی در استان البرز ممنوع است. 

   ثبت ملی تندیس نخستین زن تاریخ نگار جهان 
مدیرکل میراث  فرهنگی کردستان گفت: تندیس مستوره اردلان 
نخستین زن تاریخ نگار ایران و جهان در جلسه شورای ملی ثبت آثار 
منقول ثبت ملی شــد. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، یعقوب 
گویلیان گفت: تندیس مستوره اردلان، شــاعر نامی کرد در شهر 
سنندج توسط هادی ضیاءالدینی، هنرمند نقاش و مجسمه ساز کرد 
سنندجی ساخته شده است. مستوره اردلان زنی هنرمند، شاعره ای 
با احساس و تاریخ نویسی با اســتعداد و متعهد بود و لقب نخستین 

مورخ جهان مختص به وی است.

عکس خبر

 گاری های گرم و خوشمزه  
شهر تبریز با غذاهای خوشمزه خود شهرت خاصی در میان 

شهرهای کشورمان دارد. در این فصل گاری ها و دکه های زیادی 
با ارائه غذاهای گرم و خوشمزه، گرما بخش سرمای سخت 

زمستان تبریز هستند. از خوراکی های گرمی که در فصل زمستان 
طرفداران زیادی دارد می توان به »یرآلما یومورتا« »سیب زمینی 

-تخم مرغ«، »پخله« )باقالی پخته شده(، لبو، چغندرقند و 
انواعش اشاره کرد/ مهر

ابتلا به سویه جدید کرونا یا همان اومیکرون در بیشتر 
استان های کشور خیز شدیدی را نشــان می دهد. در 
روزهای گذشته نقشه آبی کرونا کم کم تغییر رنگ داد 
به طوری که هم اکنون ۱5شهر قرمز و 6۰شهر نارنجی 
هســتند و روند تغییر رنگ هم ادامه دارد. اخباری که 
از استان ها شنیده می شــود هم حاکی از مثبت شدن 
هرروزه تعداد بیشتری از تست های کروناست؛ موضوعی 
که مدارس را به تعطیلی کشــانده و موجب شده است 
دانشگاه های علوم پزشکی برای جلوگیری از بحرانی شدن 
شرایط به اقدامات پیشــگیرانه روی آورند. درحالی که 
موج ششم کرونا رســما آغاز شده اســت، نگرانی ها از 
سریع الانتقال بودن ســویه جدید ادامه دارد و به گفته 
مسئولان در هفته های آینده این موج شدت بیشتری 

نیز خواهد یافت.

آماده باش در بندرعباس
قرار  داشــتن در کنــار مرزهــای  زمینــی و دریایی 
گردشگرپذیر بودن و تجاری بودن از مهم ترین عواملی 
است که موجب شده استان های جنوبی کشور در همه 
موج های کرونا به شدت درگیر شوند. هرمزگان نیز از این 
استان هاست و اکنون ســویه  اومیکرون با سرعت زیاد 
در آن تاخت وتاز می کند. همین موضوع موجب شــده 
است مسئولان بهداشتی این استان برپایی بیمارستان 
صحرایی را در دســتور کار خود قرار دهند. سخنگوی 
علوم پزشکی هرمزگان به همشــهری می گوید: موارد 
مثبت و سرپایی کرونا هر روز در استان افزایش می یابد 
و گرچه هنوز بیماران سرپایی از بستری کمتر هستند، 
اما پیش بینی ما این است که با افزایش بیماران بستری 
تخت های بیمارستان در استان به سرعت پر شود و به 
همین دلیل بیمارســتان صحرایی اداره  کل مدیریت 

بحران در بندرعباس برپا شده است.
فاطمه نوروزیان با بیان اینکه بیمارســتان های استان 
آماده باش هستند، می گوید: تا ۱۱بهمن تعداد بستری ها 
در استان به ۲۲۲نفر رسید که از میان آنها ۱۰6نفر مثبت 
قطعی کرونایی بودند. این درحالی  است که بستری های 
استان در تاریخ 4بهمن ۳۸نفر بود و تفاوت اعداد به خوبی 

سرعت پیش روندگی سویه  جدید را نشان می دهد.
وی درباره اهمیت دریافت دوز سوم در کاهش عوارض 
ابتلا به کرونا می گوید: این موضوع بسیار مهم است که 

شهروندان برای دریافت واکســن اقدام کنند، زیرا این 
موضوع نه در ابتلا بلکه در کاهش تعداد بســتری ها و 
خفیف شدن عوارض ابتلا مؤثر باشــد.نوروزیان درباره 
آمار واکسیناسیون این استان نیز می گوید: هم اکنون 
9۸.۰۳درصد از واجدان شرایط دریافت واکسن دوز یک، 
۸۸درصد دوز۲ و ۳5درصد واجدان شــرایط دوز سوم 
واکســن کرونا را دریافت کرده اند. تزریق واکسن برای 
کودکان هم در هرمزگان آغاز شده و در حال انجام است.

کودکان؛ دغدغه حوزه سلامت
استان مرکزی به عنوان استانی صنعتی که بر سر راه چند 
استان قرار دارد، همیشه در معرض بروز موج های شدید 
کرونا قرار داشته اســت. هم اکنون اراک به قرمز تغییر 
رنگ داده و به دلیل آنکه هیچ شهری در استان دیگر آبی 
نیست می توان پیش بینی کرد تعداد بیشتری از شهرهای 
استان به زودی قرمز شوند. ســخنگوی علوم پزشکی 
مرکزی به همشــهری می گوید: تعداد مبتلایان مثبت 
استان هم اکنون ۷9۱نفر است و متأسفانه در شبانه روز 
گذشته ۲نفر مبتلا به کرونا در استان فوت کرده اند. آمار 
مبتلایان به کرونای اســتان در ۱5روز گذشته حدود 
۳5نفر بود و رشد سریع مبتلایان در آمار کاملا مشخص 
است. یاسر قربانی با بیان اینکه در ۱۰روز گذشته 9۲نفر 
افراد کمتر از ۱۷ســال به بیمارســتان امیرکبیر اراک 
مراجعه کرده اند، می گوید: از این تعداد کرونای ۲9نفر 

مثبت شده است. این موضوع نشان می دهد کودکان که 
هنوز به طور کامل واکســینه نشده اند بسیار در معرض 
خطر هستند. وی با تأکید بر اینکه کودکان دغدغه مهم 
سیستم درمان در ســویه اومیکرون هستند، می گوید: 
خواهش مهم ما از خانواده ها این است که تزریق واکسن 

و زدن ماسک برای کودکان را جدی بگیرند.

هجوم اومیکرون به دیگر استان ها
آنچه درباره  هرمــزگان و مرکزی گفته شــد در دیگر 
استان ها نیز اتفاق افتاده اســت. وضعیت ابتلا به کرونا 
در آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، زنجان، تهران، 
البرز، مازندران، گیلان، خوزســتان، خراسان شمالی، 
خراسان رضوی، کرمان، یزد، اصفهان و دیگر نقاط کشور 

روند صعودی شده، در بوشهر وضعیت بحرانی است، در 
گلســتان، مرکزی، هرمزگان، کردستان   و چند استان 
دیگر مدارس غیرحضوری شــده اند و به دستگاه های 
دولتی نیز توصیه شده است کارمندانی که کوچک ترین 

علامت مشابه سرماخوردگی دارند را دورکار کنند.

  
موج ششم در کشور تاخت وتاز می کند، تعداد بیماران 
در حال افزایش و کادر درمان دوباره پرکار شده است. 
همچون موج های گذشــته کلید اما در دســت مردم 
اســت که با رعایت پروتکل هــا و دریافت واکســن از 
 عوارض شدید بیماری کاسته و جلوی بحران سیستم

درمان را بگیرند.

هشدار قرمز اومیکرون به کشور
اوج گیری   اومیکرون افزایش شهرهای قرمز، احتمال کمبود تخت و برپایی دوباره بیمارستان های صحرایی را به دنبال داشته است

حمیده پازوکیگزارش
خبرنگار

جدیدترین رنگ بندی کرونایی
بنابر اعلام آخرین وضعیت رنگ بندی کرونایی شهرهای کشور و با افزایش شمار شهرهای 
قرمز، ۱۵شهر در وضعیت قرمز، ۶۱شهر نارنجی، ۲۷۴شــهر زرد و ۹۸شهر در وضعیت آبی 
قرار دارند. دماونــد و فیروزکوه )تهران(، تربت حیدریه )خراســان رضوی(، کهنوج و زرند 
)کرمان(، رامسر )مازندران(، اراک )مرکزی(، جاسک )هرمزگان( فردوس )خراسان جنوبی(، 
قم، دستجرد و سلفچگان )قم(، کاشان)اصفهان(و میبد و مهریز )یزد( در وضعیت قرمز قرار 
گرفته اند و خوی )آذربایجان غربی(، بیرجند، طبس )خراســان جنوبی(، بردسکن، تایباد، 
سبزوار، نیشابور )خراسان رضوی(، دامغان، گرمسار )سمنان(، بوئین زهرا، قزوین )قزوین(، 
الیگودرز )لرستان(، آمل، بابل، بهشهر، جویبار، ســاری، نکا )مازندران(، دلیجان، محلات 
)مرکزی(، حاجی آباد، رودان، میناب )هرمزگان(، شهرکرد )چهارمحال و بختیاری(، کامیاران 

)کردستان(، صحنه )کرمانشاه(، رودبار )گیلان( در وضعیت نارنجی هستند.
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آمار خبر

دیروز 7هزارو582میلیارد تومان اوراق 
بهادار در بازار ســرمایه دادوســتد شد 
کــه از ایــن میــزان 3هزارو503میلیارد 
تومان به معاملات خرد ســهام و بقیه 
بــه اوراق بدهــی و معامــلات عمــده 

اختصاص یافت.

 3503
میلیارد 
تومان

در مبادلات روزگذشته بازار سرمایه، قیمت سهام 
260شرکت کاهش و 335شرکت افزایش یافت. قیمت 

سهام 19شرکت هم تغییر نکرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی 2هزارو451میلیارد 
تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 

سهامداران حقیقی به 2هزارو795میلیارد تومان رسید. 
این به معنای آن است که سهامداران حقیقی دیروز 

344میلیارد تومان نقدینگی از بازار سهام خارج کردند. 
این میزان سهام توسط سهامداران حقوقی خریداری شد.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات روزگذشته 
6هزارو678واحد، معادل 0.52درصد رشد کرد و به 

یک میلیون و301هزارو297واحد رسید.

1,448

1,446

1,444

1,442

1,440

1,438

ارقام به هزار واحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

708

1052

2795

2451

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

ارقام به درصد

3
42 55

عدد خبر

قیمت هر گرم طلای 18عیار دیروز  
2هــزار و 539تومان افت کــرد و به 
یک میلیون و 215هزار و 430تومان 
رســید. هر مثقــال طلا هــم 11هزار 
تومــان ارزان و به قیمــت 5میلیون 
و 265هــزار تومــان خریــدو فــروش 

شد. 

2539
تومان 

میادین

سیگار به پیشواز 
گرانی رفت

قیمــت برخــی از برندهای 
ســیگار افزایش یافته و با توجه به تصویب قانون 
مالیات نخی سیگار، افزایش بیشتر قیمت این کالا 
نیز از سوی کارشناســان پیش بینی می شود. به 
گزارش همشهری، افزایش بین 15تا 30درصدی 
قیمت بعضی از ســیگارها در حالی است که به 
تازگی کمیســیون تلفیق مجلس افزایش ۸۲0 
درصدی مالیات نخی سیگار را به تصویب رسانده 
و این اتفاق به باور فعالان بــازار باعث گرانی این 
کالا خواهد شد. بر این اســاس، مالیات نخی هر 
کارتن سیگار داخلی ۲.300و سیگار بین المللی 

3میلیون تومان مصوب شده است. 

  مقایسه قیمت فروش انواع سیگار 
در سوپرمارکت های تهران )بهمن ماه(

قیمت مهرماه مشخصاتبرند 
- تومان 

قیمت 
بهمن ماه- تومان

20.00020.000لایت/ اولتراوینیستون
22.00030.000ایکس استایلوینیستون

12.00014.000آبیکمل
50.00060.000تاچمارلبرو
55.00065.000سفیدمارلبرو
65.00065.000گلدمارلبرو
23.00024.000آبیاسی

10.00012.000طلاییمونتانا
12.00016.000اولترامگنا
16.50016.500سیلور4کنت

آبی-سایز بهمن 
9.5009.500کینگ

9.0009.000مشکیبهمن

سوپرمارکت

تخم مرغ های جدید، کوچک تر و گران تر
تخم مرغ تنظیم بازار تولید داخــل در میادین هزار تومان 
گران شــد. به گزارش همشــهری، قیمت تخم مرغ تنظیم 
بازاری در میادین دوباره به نرخ 3 ماه پیش بازگشــت و هر 
شانه 30عددی تخم مرغ بســته بندی نشده تولید داخل به 
43هزار تومان رســید. واردات، افزایش تولید و عرضه بیش 
از تقاضای مرغ و تخم مرغ در ۲ ماه گذشــته قیمت این دو 
کالا را تا حدودی کاهش داد و هر شانه تخم مرغ در میادین 
تا 39هزار تومان کاهش قیمت داشت. اما با آغاز روند افزایش 
قیمت، حالا قیمت دوباره به 43هزار تومان اولیه بازگشــته 
است. این در حالی است که به گفته دبیرکل کانون سراسری 
مرغ تخم گذار ایران اندازه تخم مرغ های تولیدی به علت رشد 
هزینه های تولید و قیمت گذاری دســتوری کوچک تر شده 
اســت. فرزاد طلاکش ۲ روز پیش گفت که فروشندگان در 
مراکز میوه و تره بار باید از قیمت دستوری دولت تبعیت کنند 
اما چون نمی توانند قیمت مصرف کننــده را با قیمت تولید 
تنظیم کنند، مجبورند تخم مرغ های ریزتری را انتخاب کنند 
و بفروشند تا با توجه به افزایش قیمت، ضرر آنها کمتر شود. 
هر کیلو تخم مرغ براساس نرخ مصوب 1۸.300تومان باید از 
مرغداران خریداری شود. هر شانه 30عددی تخم مرغ وارداتی 

نیز در نرخنامه 39.500تومان قیمت خورده است.
قیمت تخم مرغ تنظیم بازاری در میادین میوه و تره بار شهرداری

قیمت - تومانمشخصاتنام محصول
43.000شانه30عددی  تولید داخلتخم مرغ سفید
39.500 شانه 30عددی وارداتیتخم مرغ سفید

43.000 شانه 30عددی تولید داخلتخم مرغ پوست قهوه ای
39.500 شانه 30عددی  وارداتیتخم مرغ پوست قهوه ای

کاهش شــدید عرضه و افزایــش بی رویه قیمت 
خودروهای داخلی موجب تداوم ســیر صعودی 
گرانی خودرو و سبقت قیمت خودروهای مذکور 
از نرخ روز جهانی برخــی خودروهای با کیفیت 

خارجی شده است.
به گزارش همشــهری، بررســی قیمت فروش 
خودروهای پرتیراژ داخلی در آگهی های فروش 
فضای مجازی نشان می دهد که برخلاف کاهش 
قیمت برخــی خودروهای پرتقاضــای داخلی، 
نرخ برخی دیگــر از خودروهای شــاخص بازار 
مانند مدل های 99 صفر کیلومتر پراید 111، پژو 
405جی ال ایکس دوگانه ســوز با افزایش 10 و 
4میلیون تومانی به ترتیب به 190 و ۲۸0میلیون 
تومان افزایش یافته است. این افزایش قیمت ها 
موجب شــد تا قیمت برخــی خودروهای تولید 
و مونتاژ داخلی با درنظــر گرفتن قیمت 30هزار 
تومانــی دلار از نرخ برخــی خودروهای لوکس 
خارجی مشابه در بازارهای جهانی پیشی گیرد. 
دیروز قیمــت دنا معمولی بــا افزایش ۲ میلیون 
تومانی در حالی به 3۷3 میلیون تومان رسید که 
نرخ پژو ۲0۶ تیپ۲ با یک میلیون تومان کاهش 
به ۲۶9 میلیون و پژو پــارس با ۲ میلیون کاهش 
به ۲۷9 میلیون رسید. نوسان قیمت خودروهای 
داخلی در شرایطی است که به گفته فعالان صنفی 
با وجود افت شدید معاملات، کاهش شدید عرضه 
خودرو علت اصلی افزایش و سبقت قیمت برخی 
خودروهای پرتیراژ و مونتــاژی داخلی از قیمت 
خودروهای با کیفیت خارجی در بازارهای جهانی 

شده است.

اجحاف به مشتریان ایرانی خودرو 
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان 
خودرو در گفت وگو با همشــهری با بیان اینکه 
به دلیل افزایش شدید قیمت ها و کاهش قدرت 
خرید مــردم و افت عرضــه خودرو، بــازار این 
روزهای خودرو آرام اســت، گفــت: قیمت این 
روزهای خودروهای تولیــدی و مونتاژ داخلی 
به حدی افزایش یافته کــه با درنظر گرفتن نرخ 
30هزار تومانی دلار نیز از قیمت جهانی برخی 

خودروهای با کیفیت پیشــی گرفتــه و اکنون 
مصرف کننده نهایی به دلیل مدیریت انحصاری 
بازار خودرو زیان می بیند. سعید موتمنی  افزود: 
برخلاف وعده های قبلی برای رشد عرضه خودرو 
با افزایش رســمی 1۸درصدی قیمت ها، هنوز 
خبــری از تکمیل و تجاری ســازی  خودروهای 
ناقص و رشــد عرضه خودرو به بازار نیســت. او 
با اشــاره به اینکه شــرایط کنونی بازار خودرو 
موجب گلایه مقام معظم رهبــری از کیفیت و 
قیمت خودروهای داخلی شده است، افزود: این 
استدلال که به دلیل هزینه تمام شده بالای تولید 
خودرو، مصرف کننده ایرانی باید پول بیشتری 
برای خرید خودروهای تولیدی یا مونتاژ داخل 
بپردازد، پذیرفتنی نیست. موتمنی با بیان اینکه 
اکنون قیمت دلاری برخی خودروهای تولید یا 
مونتاژ داخل از قیمــت خودروهای با کیفیت در 
بازارهای جهانی پیشــی گرفته است، گفت: با 
درنظر گرفتن نرخ ۲۸ هزار تومانی دلار، قیمت 
5۲5 میلیون تومانی)19هزار دلاری( دناپلاس 
توربوشــارژ اتوماتیک از نرخ جهانی 1۶/5 هزار 
دلاری هیوندای اکســنت۲0۲1 بالاتر است؛ یا 
تیگو۸پروی یک میلیارد و ۸00میلیونی)۶0هزار 
دلار( با پــرادوی مدل ۲0۲1 و بی ام و ســری 5 
برابری می کند. او افزود: همچنین قیمت خودرو 
مونتاژی هایما اس ۷ در حالی 900میلیون تومان 
تعیین شده که با درنظر گرفتن نرخ دلار 30هزار 
تومانی می توان یک خودرو سانتافه مدل ۲0۲۲ 

را در بازارهای جهانی خریداری کرد.

کاهش عرضه و بالا ماندن قیمت خودرو 
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان 
خودرو در گفت وگو با همشهری با بیان اینکه بازار 
این روزهای خودرو آرام است، گفت: همه منتظر 
نتایج برجام هســتند و گرچه فروشنده در بازار 
خودرو هســت، اما خریداری وجود ندارد. سعید 
موتمنی  علت نوسان قیمت خودروهای پرتقاضا 
در فضای مجازی را کاهش عرضه دانست و تأکید 
کرد با شــرایط کنونی بازار اگــر عرضه زیاد بود، 
شاهد ریزش بیشــتر قیمت ها در بازار بودیم اما 
با وجود وعده خودروســازان برای افزایش عرضه 
بعد از گرانی رسمی 1۸درصدی محصولاتشان، 
ماه ها ست که عرضه خودرو به بازار بسیار ضعیف 
اســت و این وعده ها روی کاغذ باقی مانده است. 

او با انتقاد از انحصار عرضه خودرو و فشــار آن بر 
مشــتریان واقعی، افزود: معدود مشتریان واقعی 
که با سال ها پس انداز موفق به خرید خودرو از بازار 
شده اند، پس از 3 تا 4هزار کیلومتر کارکرد ناچار 
به تعویض قطعات هستند، باید قیمت و واردات 
خودروهای 15تا حداکثر 30هــزار دلاری آزاد 

باشد، تا با رشد عرضه، بازار رقابتی شود.

گرانی مجازی پراید و پژو
موتمنی  افزایش اخیر قیمت پرایدها و برخی انواع 
پژو را ناشی از توقف تولید و عرضه و قیمت سازی  
مجازی این خودروها توسط برخی افراد دانست و 
گفت: در بازار خودرو خریداری برای پراید 111 با 

قیمت 190میلیون تومان وجود ندارد و اگر کسی 
بخواهد با این قیمت پراید بخرد، تیبای صندوقدار 
را با قیمت 1۸0میلیون تومان خریداری می کند. 
او با بیان اینکه متأسفانه به دلیل دپوی خودرو در 
نمایندگی ها و توسط دلالان، عرضه تمام خودروها 
در بازار کم شده اســت، افزود: با این شرایط طی 
یک هفته گذشــته و در فضای مجــازی، قیمت 
فروش پژو 405 جی ال ایکس صفر دوگانه ســوز 
مدل 99 با حــدود 4 میلیون تومــان افزایش به 
۲۸0میلیون، پژو 405اس ال ایکس مدل 1400 
به حدود 31۲میلیون و پــژو 405جی ال ایکس 
بنزینی به ۲۶۸ تا ۲۷1میلیــون تومان افزایش 

یافته است.

علی ابراهیمی خودرو 
روزنامه نگار

خودروهای وطنی گران تر از خارجی
قیمت پراید 111 به مرز 190 

و پژو 405دوگانه سوز به ۲۸0میلیون تومان رسید

قیمت برخی خودروهای داخلی در آگهی های فروش فضای مجازی 
قیمت- تومانمدل )صفرکیلومتر(نوع خودرو

1400182.000.000پراید 151پلاس 
 151SE 1399163.000.000پراید
SE 132 1399161.000.000پراید
131SE 1399173.000.000پراید

1400185.000.000تیبا2 )رینگ فولادی( 
1399333.000.000پژو 206 تیپ5 ساده
1400545.000.000پژو 207 اتوماتیک 

1400270.000.000رانا پلاس
1400480.000.000دنا پلاس دنده ای توربو

1400261.000.000سمند LX ساده 

با درنظر گرفتن نرخ 28 هزار تومانی 

 دلار، قیمت525میلیــون تومانــی

)حدود19هــزار دلاری( دناپــاس 

توربوشارژ اتوماتیک از نرخ جهانی 

16/5هزار دلاری هیوندای اکسنت 

2021 بالاتــر اســت و تیگو8پــروی 

یک میلیارد و 800میلیونی)60هزار 

دلار( با پرادوی مدل 2021 و بی ام و 

ســری 5 و هایمــای اس 7 بــا قیمت 

بــا  30هــرار دلار(  ( 900میلیــون 

سانتافه مدل 2022 برابری می کند



 حکم تأیید شد
 جدول تغییر نکرد

 »مظاهری« 
شاگرد نویدکیا؟

 رضايت اسكوچيچ

کمیته استیناف فدراســیون فوتبال بالاخره 
رأی خــود را درخصوص تخلــف گل گهر در 
پرونده بازیکن گابنی اعلام کرد. باشگاه گل گهر 
به دلیل استفاده از یک بازیکن غیرمجاز گابنی 
در 3بازی لیگ برتر، با حکم کمیته انضباطی 
مقابل تیم های استقلال، سپاهان و پیکان 3 بر 
صفر بازنده شد. باشگاه سیرجانی بلافاصله بعد 
از اعلام رأی کمیته انضباطی، این پرونده را به 
کمیته استیناف برد و بررسی های این کمیته 
برای رد یا تأیید حکم کمیته انضباطی هفته ها 
به طول انجامید. تا اینکه بالاخره روز گذشته 
کمیته اســتیناف حکم کمیتــه انضباطی را 
تأیید کرد و نتایج آن 3مسابقه 3 بر صفر باقی 
ماند. این در حالی بــود که طی روزهای اخیر 
گمانه زنی های زیادی در این خصوص صورت 
گرفته و خیلی هــا پیش  بینی کرده بودند این 
حکم در کمیته اســتیناف شکســته خواهد 
شد. اما رأی 3بر صفر شدن بازی های گل گهر 
پابرجا باقی مانــد و جدول لیــگ برتر هیچ 
تغییری نکرد. کمیته اســتیناف فقط جریمه 
ســنگین گل گهر را از 700میلیون تومان به 

50میلیون تومان کاهش داد.

ســرمربی و مدیران باشــگاه فولاد خوزستان 
در چند روز گذشــته با رشید مظاهری و مدیر 
برنامه هایــش در هتل المپیــک وارد مذاکره 
شدند اما طرفین به توافقات نهایی دست پیدا 
نکردند تا به این صورت کار پیوستن این بازیکن 
به جمع شــاگردان نکونام منتفی شود. دیروز 
برخی ســایت های خبری نوشــتند مظاهری 
درخواست هایی از اهوازی ها داشته که از نظر 
کادر فنی فولاد در حیطه وظایف بازیکن نبوده 
و به همین دلیل نکونام قید جذب این بازیکن 
را زده اســت. این در حالی اســت که پیگیری 
خبرنگار همشــهری ورزشی نشــان می دهد 
مســئله اصلی درخصوص مســائل مالی بوده 
که درنهایــت باعث عدم توافق طرفین شــده 
است. مظاهری از مســئولان فولاد خوزستان 
خواسته بلافاصله بعد از عقد قرارداد، درصدی 
از قرارداد او پرداخت شود که این موضوع برای 
فولادی ها امکان پذیر نبوده و این دروازه بان هم 
بعد از مذاکرات بی نتیجه ای که دوشنبه شــب 
با فولادی ها داشــت، محل اردوی این تیم را 

ترک کرد.
بعد از منتفی شدن حضور مظاهری در فولاد، 
حالا بحث حضور او در ســپاهان دوباره مطرح 
شده است. محمدرضا ساکت مدیرعامل باشگاه 
سپاهان روز گذشته با مظاهری تماس گرفت 
و اعلام کرد که خواهان جــذب این دروازه بان 
است. البته سنگ بزرگی مقابل پای مظاهری 
وجود دارد، چون باشگاه استقلال حاضر نیست 
به سادگی دروازه بان تیمش را به رقیبی بدهد 
که یک خطــر جــدی در راه قهرمانی آبی ها 
محسوب می شود. مظاهری مذاکرات خودش 
را با مسئولان استقلال شروع کرده تا مجیدی 
و مدیران باشگاه را برای حضور قرضی یا قطعی 
در ســپاهان راضی کند. به هر شکل باید دید 
سرانجام سرنوشــت مظاهری و استقلال چه 
خواهد شــد و ایــن بازیکن ســر از چه تیمی 
درخواهد آورد. مظاهــری تا 23بهمن فرصت 
دارد که با تیم های خواهانــش مذاکره کند و 
اگر تا آن تاریخ موفق به ترک اســتقلال نشود 
تا پایان فصل باید در جمع شاگردان مجیدی 

باقی بماند.

روزهاي خوب تیم ملي با دراگان اســکوچیچ 
ادامه دارد. سرمربي کروات تیم ملي در کنفرانس 
مطبوعاتي پس از بازي با امارات، صحبت هایش 
را چنین آغاز کرد: »دربــاره بازی امروز 2 مورد 
من را راضی نگه مــی دارد. یکی نمایش خوب 
در نیمه اول بود و دیگری کنترل بازی. در نیمه 
دوم با اخراج صادق محرمی تیم تحت فشار قرار 
گرفت، اما عملکرد خوبی داشت. از این مسئله 
راضی هستم، چرا که در شــرایطی که تحت 
فشار قرار داشتیم، توانســتیم موقعیت هایی 

ایجاد کنیم.«
او در خصوص اســتفاده از نورافکن در پست 
دفاع وســط هم توضیــح داد: » نورافکن در 
این پســت بازی کرد و نمایش خوبی داشت. 
این مســئله نشــان داد که تصمیم درستی 
گرفته ام. انتخاب من در خــط دفاع نورافکن 
بود و تصمیمم درســت بود، چون خوب بازی 
کرد. برخلاف حرفي که همه مي زنند این بازي 
براي من پراهمیت بود و براي همین نورافکن 

را انتخاب کردم.«

اتفاق روز

گزارش
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یحیی در موقعیت خاص
استرس سرمربی پرسپولیس به خاطر این 

است که می داند قهرمانی امسال چه ارزش 
فوق العاده ای دارد
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 آشنایی با تیم جدید اللهیار صیادمنش؛
هال سیتی در لیگ دسته اول انگلیس در 

رتبه 19 جدول 24 تیمی این لیگ قرار دارد

ایر ان-آمریکا  در آستانه لغوصیاد ببرها
آمریکایی ها ویزای 4نفر از اعضای تیم ایران را 

صادر نکرده اند و فدراسیون هم بر شرط و شروط 
قبلی اش پافشاری می کند: یا همه یا هیچ کس

1819

پخش زنده روز

جمعه 15  بهمن 1۴00
هفته 16

هوادار

استقلال
17:00

اینتر

ميلان
20:30

سری آ  ایتالیا
شنبه 16بهمن 1۴00

سه شنبه 19  بهمن 1۴00
یك هشتم نهایي

پيكان

استقلال
17:00

پرسپوليس

فولاد
16:00

دوشنبه 18  بهمن 1۴00
سوپرجام

ليورپول

لسترسيتی
23:15

لیگ برتر انگلیس

پنج شنبه 21  بهمن 1۴00

بورکينافاسو

سنگال
22:30

جام ملت هاي آفریقا- نیمه نهایی

برنامه بازی

پنج شنبه 1۴  بهمن 1۴00

کامرون

مصر
22:30

جام ملت هاي آفریقا- نیمه نهایی

سه شنبه 9  فروردین 1۴01

کرهجنوبی

ایران
20:00

ایران

لبنان
20:00

پنج شنبه ۴  فروردین 1۴01
مقدماتی جام جهانی

کنفرانس

تیم ملی فوتبــال ایران با برتری یک بــر صفر مقابل امــارات صعودش را به 
جام جهانی قطــر قدرتمندانه تر کــرد و فرصت صدرنشــینی را به رقیبش 
کره جنوبی نداد. شــب گذشــته در هشــتمین شــب بازی های مقدماتی 
جام جهانی2022 در گروهA آسیا، تیم ملی ایران که 5روز قبل با بردن عراق 
صعودش را قطعی کرده بود، مقابل تیم سوم این گروه یعنی امارات 9امتیازی 
قرار گرفت. تیم دوم گروه یعنی کره جنوبی دقایقی زودتر از ایران به زمین رفت 
و سوریه را با 2گل برد تا اولین تیم 20امتیازی این رقابت ها لقب بگیرد. اما ایران 
با حفظ روند پیروزی هایش و با تک گل مهدی طارمی 22امتیازی شد و دوباره 
به صدر برگشت. به این ترتیب کره جنوبی هم صعودش را قطعی کرد اما ایران 
حالا دیگر برای رکوردشکنی، صدرنشینی و بهبود جایگاهش در رنکینگ فیفا 
تلاش می کند. اسکوچیچ دیروز در پانزدهمین مسابقه اش روی نیمکت تیم 

ملی ایران، جای خالی شجاع خلیل زاده محروم را با یک انتخاب عجیب پر کرد. 
او هیچ یک از مدافعان وسط حاضر در لیست تیم ملی را به زمین نفرستاد و به 
جای شجاع از امید نورافکن در دفاع میانی استفاده کرد. نورافکن پیش از این در 
تیم ملی امید هم در این پست بازی کرده بود اما آنجا دلیل حضور امید در دفاع 
میانی کمبود بازیکن باتجربه در این پست بود. البته اسکوچیچ هم در غیاب 
پورعلی گنجی مصدوم و حسینی کرونایی، بازیکن باتجربه ای در این پست در 
اختیار ندارد اما سیاوش یزدانی و عارف آقاسی بازیکنانی هستند که می توانند 
در این نقطه از زمین به میدان بروند. به هر حال نورافکن به دفاع میانی رفت و 
میلاد محمدی جای او را در دفاع چپ پر کرد تا این تنها تغییر در ترکیب تیم 
ملی نسبت به بازی 5روز قبل مقابل عراق باشد. حتی احمد نوراللهی که از شر 
کرونا خلاص شده و به اردو برگشته بود، فرصت حضور در ترکیب اصلی را به 

دست نیاورد و اسکوچیچ بعد از چند روز قرنطینه و بیماری به او فرصت کمی 
برای بازی در نیمه دوم داد. اتفاق مهم نیمه اول این مســابقه تک گل مهدی 
طارمی بود که مثل بازی قبلی گل 3امتیازی ایران را زد و اتفاق مهم نیمه دوم 
هم اخراج صادق محرمی و 10نفره شدن ایران در 40دقیقه باقیمانده مسابقه 
بود. اما با وجود 10نفره شدن ایران، باز هم امارات نتوانست موقعیت خاصی 
روی دروازه میزبان ایجاد کند و این ایران بود که می توانست گل هایش را به 
2 و 3 برساند. در دقایق پایانی دو موقعیت مسلم توسط قلی زاده از دست رفت 
تا چهارمین برد یک بر صفــر ایران در این گروه رقم بخــورد. ایران در روزی 
22امتیازی شد که در گروه مقابل، عربستان که هم امتیاز ما بود اولین شکست 
را مقابل ژاپن پذیرفت و روی امتیاز19 متوقف ماند. حالا ایران در بین تمامی 

12تیم حاضر در 2گروه نیز به تنهایی صدرنشین است.

تيماسکوچيچبهچهاردهمينبردشدر۱۵بازیرسيد؛نهصعود،نهبیانگيزگی،
نه۱۰نفرهشدن،هيچچيزنتايجتيمملیراتغييرنمیدهد

تکراری!
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چهلولاییدارنداینپنجرهها!

اتفاقاماهمنگرانهمینهستیم

فلورنتینوپرسزمانه

در شــرایطی کــه پنجره هــای 
نقل وانتقالاتی پرسپولیس و تراکتور 
به دلیل بدهی های بین المللی بسته 
شده بود، مسئولان هر دو باشگاه 
اعلام کردند بــا پرداخت بدهی ها 
توانسته اند پنجره را باز کنند. واقعا یكی از 
باکیفیت ترین چیزهایی که ما در این مملكت داریم، همین لولای 
پنجره باشگاه هاست. چقدر این پنجره ها باز و بسته می شوند، 
اما لولاها آخ نمی گویند. پرسپولیس را ببینید؛ پنجره اش سر 
کالدرون بســته بود، بعد پول مربی آرژانتینی را دادند و پنجره 
باز شد، اما هنوز هوای تازه تو نیامده بود که با شكایت اوساگونا 
دوباره پنجره را بستند. الان طلب اوساگونا را داده اند و پنجره باز 
شده، اما همین فردا دوباره با شكایت استوکس یا یک نفر دیگر 
پنجره بسته خواهد شد. اصلا همین قصه النصر عربستان را گیج 

کرد و پرونده ای را گشود که 2سال است حل و فصل نمی شود!

در شرایطی که هواداران پرسپولیس 
مضطرب و نگران هستند، حمید 
سجادی وزیر ورزش مصاحبه کرده 
و گفته: »اقدامات مؤثر حمایتی در 
مورد پرسپولیس انجام داد ه ایم که 
آثار آن تا چند روز آینده مشخص خواهد 
شد.« راستش ما هم نگران همین مشخص شدن آثار تصمیمات 
شما هستیم. آدم های بدبینی نیستیم ها؛ اما وقتی دیدیم عاقبت 
چند ماه مطالعه و تحقیق شما رسید به اینجا که رضا درویش را 
مدیرعامل و بیژن ذوالفقارنسب را رئیس هیأت مدیره پرسپولیس 
کردید، دیگر حق داریم کمی نگران تصمیمات بعدی جنابعالی 
باشیم. حالا شما کار خاصی هم نكردی زیاد مهم نیست؛ نگرانیم 
باز هم هی بررسی کنید، بالا و پایین بروید و تصمیماتی از همین 
دســت بگیرید. به نظر ما که کار را به امان خدا رها کنید و زیاد 

سخت نگیرید. بالاخره یک طوری می شود دیگر!

چند روز پیش ناگهان یک موج خبری 
راه افتاد در مورد اینكه هال سیتی 
برای جذب اللهیــار صیادمنش، 
5میلیــون یــورو بــه فنرباغچه 
می پردازد و با توجه به مفاد قرارداد 
ابتدایی اســتقلال با باشگاه ترکیه ای، 
20درصد از این مبلغ به آبی ها می رسد. این خبر همه را به وجد 
آورد، چرا که معمولا در ایران چنین اتفاقاتی رخ نمی دهد. همین 
مسئله باعث شد خیلی ها در فضای مجازی به تمجید از مدیران 
پیشین استقلال و ازجمله علی خطیر که گویا در عقد قرارداد 
صیادمنش نقش داشته بپردازند. با این حال کمی بعد معلوم شد 
خبری از این پول ها نیست و حضور اللهیار در هال سیتی هم صرفا 
کوتاه مدت و قرضی خواهد بود. خواستیم بگوییم اجازه بدهید 
اول پول به حساب بیاید، بعد در اینستاگرام فلان مدیر را تبدیل 

به »فلورنتینو پرس« زمانه کنید!

درست در همان روزی که ایران با رسیدن 
به امتیاز19 صعــودش را به جام جهانی 
قطعی کرد، عربستان هم در گروه مقابل 
به امتیاز19 رســید اما به دلیل نزدیكی 
امتیازات 3تیم اول آن گروه، صعودش حتمی نشد. ایران بعد از 7بازی 
به 6برد و یک تساوی رسید و کره جنوبی که تنها مساوی ایران را رقم 
زده بود، تنها تیمی اســت که می تواند در بازی های باقیمانده از ایران 
سبقت بگیرد. به این ترتیب ایران در بدترین حالت تیم دوم گروهش 
می شــود و به قطر صعود می کند. اما در گروهB در حالی که عربستان 
هم دقیقا مانند ایران به 6برد و یک تساوی رسیده بود، ژاپن و استرالیا 
با 15 و 14امتیاز در نزدیكی این تیم قرار داشتند و احتمال سوم شدن 

عربستان منتفی نشد.

دیروز تیم های گروهB با شرایطی که در بالا 
خواندید وارد شب هشتم بازی ها شدند. 
عربستان فقط یک تساوی مقابل استرالیا 
داشت و در ســایر بازی هایش پیروز شده 
بود؛ ژاپن در همان 3بازی اول 2باخت به عمان و عربستان داد اما بقیه 
بازی هایش را برد تا با 15امتیاز از تعقیب عربستان ناامید نشود. استرالیا 
هم یک باخت به ژاپن و 2مساوی به عربســتان و چین داده بود. جالب 
اینكه این 3تیم مدعی در 3شب پایانی باید 3دوئل رودررو و 6امتیازی 
خود را در مقابل یكدیگر برگزار می کردند. 3مســابقه ای که اولین آنها 
دیروز در ورزشگاه ســایتاما ژاپن، میان این تیم و عربستان برگزار شد. 
عربستان در صورت بردن این بازی صعودش را در فاصله 2بازی تا پایان 
مسابقات قطعی می کرد اما این ژاپن بود که اولین باخت عربستان را رقم 

زد تا فاصله مدعیان در این گروه به نزدیک ترین شكل ممكن دربیاید.

ظهر دیروز در ورزشگاه سایتاما و در نیمه 
اول بازی، تاکومی مینامینو ستاره لیورپولی 
ژاپن گل اول مســابقه را به ثمر رساند و 
جونیا ایتو هم با ارسال پاس این گل و زدن 
گل دوم یكی دیگر از ستاره های درخشان ژاپن در این میدان حساس 
بود. هر دو تیم عربستان و ژاپن طی 7بازی قبلی فقط 3گل خورده بودند، 
یعنی هر بازی کمتر از نیم گل. اما خط دفاعی عربستان روز سختی را در 
زمین ژاپن سپری کرد و درنهایت به اندازه چهار پنج بازی گل خورد. یا 
این نتیجه ژاپن به یک امتیازی عربستان رسید و استرالیا هم در تعقیب 
آنهاست. استرالیا در 2هفته باقیمانده با ژاپن و عربستان بازی می  کند که 

در مقابل ژاپن میزبان است و در مصاف با عربستان میهمان.

نكته بازی

متريكاآماربازی

یحیی در موقعیت خاص
استرس سرمربی پرسپولیس به خاطر این است که می داند قهرمانی امسال چه ارزش فوق العاده ای دارد

این چنــد روز که فضای باشــگاه پرســپولیس 
متشنج بود، خیلی از هواداران به انتقاد از سكوت 
پیشكســوتان تیم پرداختند. آنها که در حمایت 
از یحیی گل محمدی دســت به تجمع زده بودند، 
پلاکاردهایی حمل می کردند که روی آنها از انفعال 
چهره های قدیمی پرسپولیس انتقاد شده بود. این 
فضا آنقدر ادامه پیدا کرد کــه نهایتا علی کریمی 
وادار به واکنش شــد. اســطوره فراموش نشدنی 
قرمزها در این مورد یک پیام بلندبالا روی صفحه 
شخصی اش منتشــر کرد که جان مایه آن چنین 
چیــزی بــود: »نمی دانم چــه خبر اســت، پس 

اظهارنظر نمی کنم.«
به نظر می رســد در این مورد حق بــا علی کریمی 
اســت و او موضع سنجیده و درســتی اتخاذ کرده. 
پرسپولیس و اســتقلال معمولا کمبودهای زیادی 

دارند و در هر مقطعــی کم و بیش می توان مدیریت 
این باشگاه ها را به چالش کشــید. در برهه کنونی 
هم پرسپولیس با مشكلات مهمی دست به گریبان 
اســت که بزرگ ترین آنها عقب افتادن پرداختی به 
بازیكنان اســت. تا نیم فصل قاعدتا باید 50درصد 
دستمزد پرسپولیســی ها پرداخت می شد که این 
اتفاق رخ نداده و تنها حدود 30درصد قرارداد سرخ ها 
به حساب آنان واریز شده اســت. با وجود این شكل 
واکنش یحیی به این موضوع طوری است که انگار 
فاجعه ای بزرگ و بی نظیر رخ داده اســت. به علاوه 
باید توجه کرد که مدیرعامل جدید پرســپولیس 
تنها چند روز است به این باشــگاه آمده و حتی اگر 
فلورنتینو پرس هم باشد، مدتی طول خواهد کشید 

تا بر شرایط مسلط شود.
گذشته از همه اینها تناقض مهمی در رفتار سرمربی 

پرســپولیس وجود داشــت که علی کریمی هم به 
آن اشاره کرد. داســتان این اســت که در آخرین 
روزهای حضــور مجید صدری در باشــگاه، یحیی 
به وضوح از او حمایت کرد و خواهان ابقای صدری 
شد. به هر حال صدری کســی بود که با وجود باقی 
ماندن مدت زمانی از قرارداد یحیی، آن را با رضایت 
ســرمربی پرســپولیس تمدید کرد. بــا این حال 
بلافاصله بعد از خروج صدری، گل محمدی به انتقاد 
صریح از او پرداخت و عملكرد مدیریتی این چهره را 
زیر سؤال برد. آخرش هم کسی نفهمید اگر صدری 
بد بود، چرا مورد حمایت قرار گرفت و اگر خوب بود، 
چرا پس از تحویل میز و منصبش به او غضب شــد. 
در نتیجه وقتی فضا تا این حد مبهم و کدر اســت، 
بهترین کار را یكی مثل علی کریمی انجام می دهد 

که ساکت و آرام به انتظار نشسته است.

چرا حق با علی کریمی است؟
وقتیجادوگرسرخهادلیلسکوتشراتوضیحمیدهد

قهرمانی های 
پیاپی 

 پرسپولیس 
در لیگ 

همانقدر 
که جذاب و 

شیرین است، 
به همان اندازه 
هم برای حفظ 
این موقعیت 
روی کادرفنی 
فشار می آورد
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بهروزرســایلی|بالاخرهیحییگلمحمدیرضایت
دادبهدورانقهروخانهنشــینیاشخاتمهبدهدو
بهتمریناتپرســپولیسبرگردد.یحییبعدازانجام
مسابقاتهفتهشانزدهموآغازتعطیلیدرلیگ،در
اعتراضبهبرخیمسائلمالیومدیریتیاستعفاداد
ودرحالیکههمهمیدانستنداینبارهمکنارهگیری
اوصرفاجنبهنمایشیوتهدیدآمیزدارد،گلمحمدی
مدتیدرتمریناتشرکتنکرد.گروهیازهواداران
درحمایتازاودستبهتجمعزدندودرنقطهمقابل
یکیمثلعلیکریمیباصراحتخاصخودشرفتار
سرمربیسرخهارازیرســؤالبرد.هرچهبوداین
غائلهروزسهشــنبهباحضورگلمحمدیدرتمرین
پرسپولیسبهپایانرسید،امادریافتمخاطبازکل
اینداســتانفقطیکچیزاست؛اینکهگلمحمدی
امسالبافشارروانیزیادیکارشرادنبالمیکند.
خوداوهممیداندبهدلایلمختلفقهرمانیدراین
فصلچقدرمیتواندارزشمندباشدودرنقطهمقابل
ناکامیاحتمالیدردفاعازعنــوانقهرمانیچطور
میتوانداینمربیرازیرفشارشدیدانتقاداتببرد.

نواریکهنبایدپارهشود
قهرمانی های پیاپی پرسپولیس در لیگ همانقدر که جذاب 
و شیرین است، به همان اندازه هم برای حفظ این موقعیت 
روی کادرفنی فشار می آورد. خود برانكو هم بارها تأکید 
کرد سخت ترین قهرمانی اش در پرســپولیس، در فصل 

سوم یعنی لیگ هجدهم به دست آمد و پس از آن بود که 
او از ایران رفت. همه می دانند که حفظ موفقیت از کسب 
موفقیت دشوارتر است و امروز هم گل محمدی در چنین 
موقعیتی قرار گرفته است. او نگران است اسمش به عنوان 
کسی در تاریخ پرسپولیس ثبت شود که نوار قهرمانی های 
پیاپی این تیم را پاره کرد. هر چند بخشی از این استرس 
کاذب است و به هر حال هر تیمی ممكن است یک روز از 
بالا پایین بیاید، اما یحیی نمی خواهد این اتفاق در دوران او 
رخ بدهد. از سوی دیگر شرایط این فصل کمی هم متفاوت 
است. از آنجا که برخی مخالفان پرسپولیس مدام این تیم را 
متهم می کنند به اینكه صرفا با حمایت های وزارت ورزش 
در دولت گذشته موفق به کسب قهرمانی می شده، یحیی و 
بقیه قرمزها بسیار مشتاق اند با تكرار قهرمانی در نخستین 
فصل حضور دولت جدید، روی این فرضیات خط بطلان 
بكشند. با کنار هم چیدن این نكات، می شود درک کرد که 

کادر فنی پرسپولیس در چه موقعیت خاصی قرار دارد.

قهرمانیفرهاد؛تهدیدبزرگتر
برای پرسپولیسی ها و استقلالی ها قهرمان نشدن خودشان 
یک درد است و تماشــای قهرمانی رقیب سنتی یک درد 
دیگر. امسال هم شــرایط طوری شده که امثال تراکتور و 
فولاد و گل گهر در قواره قهرمانی نیستند و سپاهان هم به 
شكل عجیبی با شكست های فراوان بخت خودش را پایین 
آورده است. بنابراین شاید بتوان پرسپولیس و استقلال را 
مدعیان اصلی کسب عنوان قهرمانی در لیگ بیست ویكم 

به شــمار آورد. حــالا فرض کنیــد در چنیــن فصلی، 
پرسپولیس بعد از 5 ســال قهرمان نشود، استقلال بعد 
از 9سال جام را بالای سر ببرد و این موفقیت هم به دست 
یک مربــی آنتی قرمز مثل فرهاد مجیــدی رقم بخورد. 
طبیعی است که تحمل این شرایط برای پرسپولیسی ها 
ساده نخواهد بود و شاید یحیی گل محمدی هم در پس 
ذهنش، نگران همین مسائل است. او از رقم خوردن این 

پایان بندی برای لیگ، احساس هراس می کند.

هوادارانتحملمیکنند؟
صد البته فاجعه فنی بزرگی نیســت اگر یک مربی بعد 
از 2قهرمانی، یک فصل هم نایب قهرمان شــود. قاعدتا 
مردم هم باید با این مربی مدارا کنند و او را تحت فشــار 
قــرار ندهند، اما وقتــی گروهی از هــواداران در همین 
فصل با 2 مســاوی پیاپی آنطور بــه کادرفنی می تازند، 
طبیعتا گل محمدی هم نگران می شــود آخر فصل با از 
دست دادن احتمالی قهرمانی واکنش ها به مراتب تندتر 
شود. او نگران است و بعضی از این واکنش ها را هم صرفا 
به خاطر همین فشــار روانی انجام می دهد، اما در عمل 
اینها سودمند نیستند. پرسپولیس هنوز به طور آشكاری 
از استقلال پرمهره تر است و بازیكنانش تجربه بیشتری در 
زمینه حضور در میادین حساس دارند. اگر گل محمدی 
و کادرش با خونسردی کارشــان را پیش ببرند، شانس 
موفقیت بیش از آن است که هر روز به بهانه ای دست به 

ایجاد جنجال درون خانوادگی بزنند.

جدول گلزنان

جدول بهترین پاسورها

لیگ برتر ایران

گادوین منشا )مس( 10

مهدی عبدی)پرسپولیس( 5

کوین یامگا )استقلال( 7
لوسیانو پریرا )فولاد( 7

لیگ برتر ایران

مهدی پور )استقلال(

اسماعیلی فر )سپاهان(

4

4

آذرباد )مس رفسنجان(

صادقی )گل گهرسیرجان(

4

4

مهدی ترابی)پرسپولیس( 6

23 لواندوفسکی )بایرن(

ارلینگ هالند  )دورتموند( 16
پاتریک شیک )بایرلورکوزن( 16

بوندس لیگا آلمان

کریم بنزما )رئال مادرید( 17

خوانمی )بتیس( 12
دتوماس )اسپانیول( 12

وینیسیوس )رئال مادرید( 12

لالیگا اسپانیا

محمد صلاح )لیورپول( 16

جیمی واردی )لسترسیتی( 9
دیگو ژوتا )لیورپول( 9

لیگ برتر انگلیس

3خریدیحییدرابتدایاینفصلکههیچکسفکرنمیکردتااینحد
رؤیاییازآبدربیایند.پاکدلوابراهیمیکهمجموعافقط173دقیقهدر
اینفصلبازیکردهاندوالبتهرضااسدیکهبهاینیکیخیلیبیشتر
میداندادهشداماهرچهپیشتررفتبیشترپرسپولیسیهاراناامیدکرد.

مهدیعبدیاینروزهاهمبهلحاظفنیوهمبــهلحاظروحیدراوج
آمادگیاست.اوکهبا7گلدرلیگوحذفیبهترینگلزنفصلپرسپولیس
است،حالادرخطحملهسرخپوشانبیرقیبهمشدهتابدوناسترسبه

گلزنیهایشادامهبدهدوپرسپولیسیهاراخوشحالکند.
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در آخرین ثانیه های بسته شدن پنجره نقل وانتقالات زمستانی اتفاق خاصی رخ نداد اما یک انتقال بزرگ 
به بعد از بسته شدن پنجره موکول شد. با توافقاتی که بر سر فسخ قرارداد انجام شده، اوبامیانگ و آرسنال 
از شر هم راحت می شوند و بارسلونا هم بدون پرداخت کردن هزینه ای برای خرید این بازیکن، یک مهاجم 
بزرگ را به خدمت می گیرد. دمبله هم قبول نکرد باشگاه را ترک کند. او آخرین ماه های قراردادش را هم در 
بارسلون می ماند و سپس به عنوان بازیکن آزاد باشگاه را ترک می کند و پاداشی 30 تا 40 میلیون یورویی 
از باشگاه آینده اش می گیرد. حالا زوج اوبا - دمبله که در دورتموند روزهای خوشی کنار هم داشتند، در 

بارسا می تواند تکرار شود، اگر ژاوی و باشگاه با دمبله لج نکنند و او را تا پایان فصل به سکوها نفرستند.

نقل و انتقالات

جابه جایی های لحظه آخری
در آخرین ثانیه های پیش از بسته شدن پنجره نقل وانتقالات 

زمستانی چه بازیکنانی تغییر لباس دادند؟
ساعت24 پریشــب به وقت محلی و ساعت2:30 به وقت 
تهران پنجره نقل وانتقالات زمستانی فوتبال بسته شد. 
غیر از بارسلونا، تاتنهام، یوونتوس و چند تیم انگلیسی، 
بقیه باشگاه ها فعالیت چندانی در این بازار فصلی نداشتند. 
لیورپول که توانســته بود وینگر کلمبیایی پورتو یعنی 
لوییس دیاس را خریداری کند، موفق نشد بازیکن دیگری 
را که دنبالش بود به خدمت بگیرد. پس از توافق 2 باشگاه 
فولام و لیورپول، وقت صرف تکمیل تســت های پزشکی 
فابیو کاروالیو شــد و فرصتی برای کاغذبا زی ها و تکمیل  
فرم ها نماند. بنابراین این معامله بر سر این هافبک پرتغالی 

ناتمام ماند.

اورتون
اورتون هم در نقل وانتقالات زمستانی فعالیت 
زیادی داشت. باشــگاه فرهاد مشیری، هم 
ســرمربی جدید گرفت و هــم چند بازیکن 
سرشــناس قرضی. فرانک لمپارد 43 ساله با 
قراردادی 2.5 ساله به عنوان سرمربی جدید 
این تیم اورتون منصوب و جانشین دائمی رافائل بنیتس شد. اورتون 
که در آخرین بازی با هدایت موقت دانکن فرگوســن یک بر صفر به 
آستون ویلا باخت، با 19 امتیاز از 20 بازی در رده شانزدهم لیگ برتر 
قرار دارد. دونی فان دبیک هلندی که با آمدن رانگنیک تنها 7دقیقه در 
3 مسابقه به او بازی رسیده بود، به اورتون آمد. او تا آستانه انتقال قرضی 
به کریستال پالاس هم پیش رفته بود. دله الی هم به صورت دائمی از 
تاتنهام به اورتون پیوست. قرارداد او با باشگاه جدیدش 2.5 ساله است. 
دله فوریه2015 به تاتنهام پیوســت و در 269 بازی، 67 بار موفق به 
گلزنی شد و با انتقال به گودیسون پارک، نخستین خرید دائمی فرانک 
لمپارد لقب گرفت. او احتمالا می تواند در دیدار سه شنبه آینده تافی ها 

مقابل نیوکاسل نخستین بازی رسمی با تیم جدیدش را تجربه کند.

تاتنهام
کونته در خرید چنــد بازیکن رودســت خورد اما 
توانست تغییرات زیادی در تیمش ایجاد کند. تانگی 
ان دومبله فرانسوی به صورت قرضی تا پایان فصل به 
لیون پیوست. این در حالی است که پاری سن ژرمن 
به شــدت خواهان او بــود. او 2ســال ونیم پیش با 
54میلیون پوند و به درخواست پوچتینو به تاتنهام 
آمده بود تا گران ترین خرید تاریخ باشــگاه باشــد. 
ان دومبله در این فصل تنها در 9بازی به میدان رفت. جووانی لوسلسو، 
هافبک 25 ساله و آرژانتینی تاتنهام با انتقالی قرضی تا پایان فصل به 
ویارئال پیوست. او پیشنهاد لیون را رد کرد. لوسلسو در سال2019 ابتدا 
به شکل قرضی و سپس دائمی از بتیس به تاتنهام رفت و 84 بار در همه 
رقابت ها پیراهن اسپرز را به تن کرد. برایان خیل هم با قراردادی قرضی 
و تا پایان فصل به والنسیا پیوست. وینگر اسپانیایی ابتدای فصل از سه ویا 
به تاتنهام پیوسته بود اما پس از حضور کونته روی نیمکت اسپرز فرصت 
بازی زیادی به او نرسید. در مقابل رودریگو بنتانکور 24 ساله اروگوئه ای 
با قراردادی 4.5 ساله به ارزش 19 میلیون یورو )به علاوه 6 میلیون یورو 
در افزونه ها( از یوونتوس به تاتنهام پیوست. بنتانکور در آوریل2017 از 
بوکاجونیورز به یووه پیوست و در 181 بازی با پیراهن بیانکونری در همه 
رقابت ها 3 گل زد و 18 پاس گل داد. دژان کولوسفسکی، وینگر 21 ساله 
و سوئدی یوونتوس هم در روز آخر نقل وانتقالات زمستانی از یوونتوس 
به تاتنهام رفت. قرارداد او قرضی و به مدت یک فصل و نیم اســت و از 
این محل 10 میلیون یورو به یوونتوس می رســد و درصورتی که تیم 
سهمیه لیگ قهرمانان به دست آورد یا او در نیمی از بازی ها در ترکیب 
قرار بگیرد، قراردادش با 35میلیون یورو و اجباری تمدید خواهد شد. 
خرید جدید تاتنهام به عشق عدنان یانوزای که در من یونایتد شماره44 

می پوشید، پیراهن شماره44 را بر تن می کند!
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سرمربی حال حاضر هال سیتی است.شوتا آروالادزه گرجستانی که تا سال2020 سرمربی پاختاکور ازبکستان بود، 

در ترکیب فعلی تیم بازیکنانی از استرالیا، اسکاتلند، فنلاند، غنا، نروژ، ایرلند 

و ایران دیده می شوند و درواقع صیادمنش ششــمین بازیکن خارجی این 

تیم است، اگر اسکاتلند را خارجی درنظر بگیریم. تنها او و مارکوس فروس 

فنلاندی و فستوس آرتور غنایی و ساموئلسون نروژی انگلیسی زبان نیستند.

صیادمنش که از تابستان2019 عضو فنرباغچه است پس از گذراندن مقطع کوتاهی 

در استانبول اســپور، 1.5 فصل اخیر را در زوریا اوکراین پشــت سر گذاشت و در 

50 بازی، 15 بار موفق به گلزنی شد. اللهیار در تیم منتخب فصل قبل لیگ برتر 

اوکراین نیز حضور داشت. او تنها در یک دیدار دوستانه مقابل رئال مادرید در 

کارت زرد گرفت.دقایقی  با پیراهن فنرباغچه به میدان رفت و به خاطر یک خطای بد از داور 
هال سیتی در لیگ دســته اول انگلیس )چمپیون شــیپ( در رتبه 

نوزدهم جدول 24 تیمی این لیگ قرار دارد. این تازه در حالی است که 

این تیم هر 3 بازی آخر خود را بدون دریافت گل برده است. هال سیتی 

با تیم اول جدول یعنی فــولام 26امتیاز فاصلــه دارد و با تیم ته جدولی 

بارنزلی 18امتیاز. هال سیتی به تازگی تیم رده دومی بلکبرن را شکست داده است.
  اللهیار صیادمنش در ورزشگاه هال ســیتی حضور پیدا کرد و بازی این تیم با سوانزی را از 

نزدیک دید. هواداران به او لقب محمد صلاح جدید را داده اند که احتمالا به خاطر مسلمان 

بودن هر دو بازیکن است وگرنه ســبک بازی آنها ربطی به هم ندارد. اللهیار گفته نمی خواهد 

محمد صلاح جدید باشد و می خواهد اللهیار باشــد. او درباره هال سیتی هم گفته: »در یک 

باشگاه بزرگ با هواداران شگفت انگیز هستم. سعی می کنم تمام تلاشم را به کار بگیرم و به تیم 

کمک کنم زیرا این مهم ترین چیز است. تا آخر برای تیم می جنگم. وقتی بچه بودم، همیشه 

لیگ های انگلیس را دنبال می کردم. من واقعا برای بازی در اینجا هیجان زده هستم.«
هال ســیتی دقیقا به اندازه بایر لورکوزن که اخیرا سردار 

آزمون را به خدمت گرفته، سابقه دارد یعنی 118سال. 

»ببرها« لقــب این تیم اســت. هال ســیتی یک بار در 
فصــل15-2014 در پلی آف لیگ اروپــا حاضر بوده و 

در پلی آف دوم مقابل لوکرن بلژیک در مجموع 2 دیدار 

رفت وبرگشت به دلیل گل خورده در خانه خودی از صعود 

به مرحله گروهی بازمانده. یک نایب قهرمانی در فینال جام 
حذفی انگلیس در سال2014 تنها افتخار بزرگ این 

این تیم لیدز یونایتد است.باشگاه اســت. رقیب و دشمن اصلی 

برنتفورد
کریستین اریکسن اگر در حالت 
عادی به باشگاه برنتفورد منتقل 
می شد یک بمب نقل وانتقالاتی 

بود اما هافبک 29 ساله 
دانمارکی به خاطر اینکه از 

تابستان به دلیل مشکل 
قلبی قادر به حضور 
در مسابقه فوتبال 

نبوده، انتقالش 
سروصدای زیادی 

به راه نینداخت. او 
قراردادش را با اینتر فسخ 

کرده بود. فعلا قراردادش با 
برنتفورد 6ماهه و قابل تمدید تا 

یک سال است.

یوونتوس
یووه غیراز خرید ولاهوویچ و 

دنیس زکریا و واگذاری بنتانکور 
و کولوسفسکی، توانست از شر 

دستمزد یک بازیکن گران دیگر 
خود رها شود. آرون رمزی که 
یک سال و نیم دیگر قرارداد 

داشت قبول کرد 
به صورت قرضی به 
رنجرز گلاسکو 
برود تا زیرنظر 
هافبک سابق 
آرسنال یعنی 
فان برونخورست 

بازی کند. رمزی در سال2019 
پس از 19سال آرسنال را ترک 

کرده بود.

آقای حاشیه در بارسلون
اوبامیانگ قراردادش را با آرسنال فسخ کرد تا به صورت رایگان به بارسا برود

   اوبامیانگ در آرسنال هفته ای 350هزار پوند 
حقوق می گرفت و با توجه به مدت زمان باقیمانده 
از قراردادش، باشگاه باید 25میلیون پوند دیگر 
به او حقوق مــی داد و این در 
حالی اســت کــه آرتتا 
به خاطر حاشیه های این 
مهاجم گابنــی، او را 
نمی خواست. اوبا چند 
وقت پیش بدون اجازه 
پروتکل های بهداشتی را 
لغو و به اسپانیا سفر کرده 
بود. او از اردوی تیم ملی 
گابن در جــام ملت های 
آفریقــا هــم به دلیــل 
شب زنده داری و دیده شدن 
در حالت غیرعــادی اخراج 
شــده بود. هم آرسنال از این 
انتقال راضی است، هم خود 
بازیکن و هم بارسلونا به خاطر 

این خرید رایگان.

   قراردادی بین بازیکن با بارسا 
بسته نشد اما این مهاجم در 
بارسلونا  پزشــکی  تست 
شــرکت کــرد. او چون 
قراردادش را با آرســنال 
فســخ کرده، می تواند 

به عنــوان بازیکن آزاد در خــارج از مهلت قانونی 
نقل وانتقالات زمســتانی به تیمی دیگر برود. اوبا 
پذیرفته که در بارسا حقوقی کمتر بگیرد. قراردادش 
6ماهه خواهد بــود که به مدت یک ســال دیگر 

قابل تمدید است.

   اوبامیانگ یک بــازی در دوران حرفه ای خود در 
نوکمپ انجام داده و یک گل به بارسلونا زده است.

   اوبامیانگ با 92گل به علاوه 29پاس گل در 165بازی 
از آرسنال جدا شد. بازوبند کاپیتانی که پیش از این به 

ژاکا و چند نفر دیگر وفا نکرده بود، به او هم وفا نکرد.

   النصر عربستان هم به شدت خواهان اوبامیانگ بود 
و حاضر می شد همان دستمزد آرسنال را به او بدهد و 
بپذیرد که یک سال دیگر این بازیکن دوباره آزادانه به 

اروپا برگردد.

   بارسلونا با ماتئو آله مانی که سابقه خوبی در مدیریت 
ورزشــی دارد، فعلا عملکرد خوبی در نقل وانتقالات 
داشته. فران تورس، اوبامیانگ، دنی آلوز و آداما ترائوره 
در نیم فصل دوم به ترکیب تیم اضافه شده اند. البته او و 
لاپورتا نتوانستند بازیکنانی مثل دمبله، سرجینیو 
دست و اومتیتی را به رفتن قانع کنند. نام های زیادی 
هم برای خریدهای تابستانی مطرح شده که اگر از میان 
هالند، گایا و تالیافیکو، 2 بازیکن هم خریداری شوند، 

تیم خوبی بسته خواهد شد.

داستان های دمبله
درباره عثمــان دمبله هم شــایعات زیادی وجود داشــت 
کــه باشــگاه های زیــادی او را می خواهنــد. فابریتزیــو 
رومانــو، خبرنــگار مطلــع نقل وانتقــالات فوتبــال دربــاره 
پیشــنهادهای او نوشــت: »او در ژانویه حتــی به امضای 
قرارداد با هیچ باشــگاهی نزدیک نبود. منچستریونایتد 
علاقه ای به او نداشــت. چلســی هرگز مذاکراتــی را آغاز 
نکرده بود. تاتنهام هرگز نزدیک به جذب او نبود. آرسنال 
هیچ علاقــه ای به معاوضه نداشــت. هیــچ توافقی هم با 
پاریس صورت نگرفته بود.« به همین دلیل بارســلونا از 
دســت دمبله عصبانی و ممکن اســت قراردادش فســخ 
شــود تا دســت کم حقوقی که می گیــرد پس انداز شــود.

ترافیک سنگین
بارســا  حملــه  خــط  در  ســنگینی  راهبنــدان  حــالا 
درســت شــده. اوبامیانــگ، لــوک دی یونــگ، جوتــگلا، 
عبدالصمــد الزلزولــی، آنســو فاتــی )کــه فعــلا مصــدوم 
مارتیــن  تــورس،  فــران  دمبلــه،  عثمــان  اســت(، 
بریتویــت، نیکــو و آدامــا ترائــوره کــه از ایــن 10 نفــر 
نهایتــا 3 نفــر می تواننــد در ترکیــب بــه میــدان برونــد.

AllahyarSayyadmanesh
صیاد ببرها
آشنایی با تیم جدید اللهیار صیادمنش 

از 
آن سو آرسنال نتوانست 
هیچ بازیکنی در این پنجره 

بخرد. آرتتا دنبال بازیکنانی مثل موراتا، 
ولاهوویچ، ایساک و دیه گو کاستا بود اما 

تنها چیزی که گیرش آمد، آستون تراستی 
مدافع 23 ساله تیم کلورادو رپیدز بود که 
عضو باشگاه تحت مالکیت استن کرونکه 

است، از مالکان باشگاه آرسنال. 
یعنی از این جیب به آن 

جیب! 

درحالی که خود اللهیار صیادمنش دوست داشت به خاطر ونسان کمپانی 

به تیم کلاب بروخه در بلژیک برود، باشگاه مالک او یعنی فنرباغچه این 

بازیکن را به صورت قرضی و تا پایان فصل به تیم هال ســیتی در لیگ 

چمپیونشیپ انگلیس فرستاد. هال ســیتی و مربی گرجستانی اش این 

بازیکن 20ساله ایرانی را دائمی می خواستند و حاضر بودند برای جذب 

او 5 میلیون پوند هزینه کنند که در این صورت 20درصد آن به باشــگاه 

استقلال می رسید و با این انتقال قرضی مبلغی حدود 32میلیارد تومان 

را پوشش دهد.از کف استقلال پرید. این رقم می توانست دستمزد چند بازیکن استقلال 
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اسپانسر سهند ارس غیبش زد

علیرضا رضایی که با تیم ســهند ارس  قرار بود  در مسابقات جام 
دانکولف حاضر شود، اخیرا صحبت های عجیبی را در این خصوص 
مطرح کرده. نایب قهرمان المپیک گفته اســت: »چندی پیش 
اسپانسر تیم سراغ ما آمد و خواست که تیم را به جامی بین المللی 
اعزام کنیم. اقدامات لازم انجام شــد و قرار بــود اواخر بهمن به 
بلغارستان برویم اما در ادامه اسپانســر که باید هزینه  ها را تامین 
می کرد، دیگر جواب تلفن اعضای تیم را نداد و در نهایت هم سفر 
لغو شد!متأسفانه شــخصی در فدراسیون کشتی حضور دارد که 
همه کارهایش علیه کشتی است.« به نظر می رسد منظور رضایی، 

محسن کاوه، مدیر تیم های ملی است.

کرونا؛ چالش جدید محمد بنا 

جام تختی طی روزهای 3 تا 6 اسفندماه به میزبانی شهر اهواز برگزار 
خواهد شد؛ مسابقاتی که مدعیان چرخه انتخابی، حساب ویژه ای 
روی آن باز کرده اند. این در حالی است که  کرونا  در حال گسترش 
است. با توجه به اینکه جام تختی بخش مهمی از چرخه انتخابی تیم 
ملی کشتی فرنگی برای حضور در مسابقات قهرمانی آسیا، بازی های 
آسیایی و مسابقات جهانی کشتی است، مشخص نیست درصورت 
لغو احتمالی این رقابت ها محمد بنا چطور می خواهد نفراتش را برای 
حضور در این رقابت ها معرفی کند. حالا با اجرایی شــدن چرخه 
انتخابی به دلیل اوج گرفتن مجدد کرونا، می  توان گفت حاشــیه 

جدیدی در انتظار سرمربی محبوب کشتی فرنگی است.

روز گذشته پژمان درستکار، سرمربی تیم ملی کشتی آزاد برای 
اینکه کشتی گیرانش را در شرایط مسابقه قرار دهد، دیداری 
درون اردویی برای آنها تدارک دیده بود. در این کشتی ها یونس 
امامی به مصاف امیرمحمدیزدانی رفت و با نتیجه 12-5 پیروز 
شد، حســن یزدانی برابر احمد بذری به برتری قاطع رسید، 
کامران قاسم پور موفق به شکست منصوری شد و امیرحسین 
زارع در برابر یدالله محبی بدون اینکه فنی رد و بدل شــود، با 
خارج کردن پای محبی 2 بر صفر پیروز شد. از نکات جالب این 
دیدارها حمایت برخی  ملی پوشان از یکدیگر بود، طوری که 
قیاسی وظیفه تروخشک کردن امامی را برعهده داشت و حسن 

یزدانی نکات فنی را به رحمان عموزاد گوشزد می کرد.

یزدانی روی تشک مسابقه 

زير يك خم
محسن محمود  صفري  | خبرنگار

ایر ان-آمریکا  در آستانه لغو
 آمریکایی ها ویزای 4نفر از اعضای تیم ایران را صادر نکرده اند و فدراسیون ایران هم بر شرط

 و شروط قبلی اش پافشاری می کند: یا همه یا هیچ کس
 ماجرای دیدار دوستانه کشــتی گیران آزادکار با تیم 
آمریکا در ایالت تگزاس بار دیگر به صدر اخبار بازگشت 
و حاشیه ساز شد. از طرف سفارت آمریکا در دوبی اعلام 
شــده ویزای آزادکاران آماده است و نماینده ای برای 
دریافت ویزاها معرفی شود. اما در همین ایمیل اشاره 
شده ویزای 4نفر نیامده و همین مسئله باعث واکنش 

فدراسیون کشتی ایران شده است.

  لغو دیدار ایران و آمریکا؟
در جریان رقابت های جهانی نروژ، بوریس بومگارتنر رئیس 
فدراسیون کشتی آمریکا و علیرضا دبیر رئیس فدراسیون 
کشتی ایران توافق کردند که در 23بهمن ماه در شهر دالاس 
ایالت تگزاس دیدار دوســتانه ای در 10وزن کشتی آزاد 
داشته باشند. به این ترتیب زمین بیسبال گلوب لایف فیلد 
که 27هزار نفر گنجایش تماشاگر دارد میزبان این رقابت 
شد. در همان ســاعات اولیه بعد از باز شدن سایت فروش 
بلیت، بسیاری از بلیت های این مسابقه به فروش رسید ولی 
حالا خبری شوکه کننده این مسابقات را تحت الشعاع قرار 
داده و فدراسیون کشتی ایران اعلام کرده لغو این مسابقه 
بعید نیست. این در حالی است که پیش تر علیرضا دبیر این 
موضوع را در نشســت خبری اش اینطور اعلام کرده بود: 
»اگر حتی به یک نفر هم ویزا ندهند سفر را لغو می کنیم.« 
حالا آمریکایی ها به 4نفر ویزا نداده اند که یکی از آنها خود 

علیرضا دبیر است!

  دیدار دوستانه ای که سیاسی شد
شــروع جنجال و عدم  صدور ویزا و لغو سفر، از اظهارات 
علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی درباره سردارشهید 
حاج قاسم ســلیمانی و آمریکا آغاز شــد. صحبت های 
دبیر با این مضمون بود که شــعار مرگ بــر آمریکا باید 
با عمل باشــد و هر کس در هر کاری کــه فعالیت دارد 
باید اینقدر خوب عمل کند که یک ســردار باشد. رسانه 
فاکس نیوز در واکنش به این صحبت های دبیر نوشــت 
رئیس فدراسیون کشــتی ایران در حالی که شعار مرگ 
بر آمریکا ســرمی دهد قرار اســت به آمریکا سفر کند. 
این رسانه مدعی شــد دبیر گرین کارت آمریکا هم دارد. 
بلافاصله بعد از این ادعا، رســانه های معاند، همســو با 
فاکس نیوز دیدار دوستانه کشــتی ایران در برابر آمریکا 
را سیاسی کردند تا نخســتین زمزمه های لغو این دیدار 
شــنیده شــود. علیرضا دبیر بلافاصله نشستی خبری 
برگزار کرد و گفت: »گریــن کارت آمریکا را در مقطعی 
که قهرمان المپیک ســیدنی شده بودم گرفتم که شاید 
روزی برای ادامه تحصیل به آنجا بروم. اما هم اکنون حدود 
7سال است که گرین کارت را پس داده ام.« دبیر با اشاره 
به اینکه فاکس نیوز گرین کارتی را با عکس و نام او منتشر 
کرده عنوان کرد: »اگر گرین کارت داشتم که برای ویزا به 
سفارت نمی رفتم. گرین کارتی که با نام من منتشر شده 
متعلق به یک خانم فرانســوی است که فقط مشخصات 
او عوض شده است!« دبیر در آن نشست بر مواضع خود 

درباره آمریکا تأکید کــرد و البته عنوان کرد چون دیدار 
دوستانه است، حتی اگر آمریکا به یک نفر هم ویزا ندهد 

از اعزام تیم صرف نظر خواهد کرد.

  ویزای دبیر نیامد
روز گذشــته درحالی که مربی تیم  ملی از صدور ویزای 
تمام اعضای تیم خبر داده بود، اعلام شــد ویزای 4نفر 
نیامده که یکی از آنها رئیس فدراســیون است. علاوه بر 
دبیر، اعلام شــده ویزای 2کشــتی گیر و یک  مربی هم 
نیامده است. محمدابراهیم امامی، سخنگوی فدراسیون 
کشتی درباره صادر نشدن ویزای برخی از نفرات اعزامی 
به آمریکا گفت: »آمریکا ویزای تمام نفرات اعزامی را به 
غیر از 4نفر )علیرضا دبیر، 2کشتی گیر و یک مربی( صادر 
کرده است. فدراسیون کشتی آمریکا با ارسال ایمیل به 
فدراسیون ایران، درخواست کرد نماینده فدراسیون برای 
دریافت ویزا عازم دوبی شود ولی ما صراحتا به آنها اعلام 
کردیم تنها در صورتی که ویزای تمام نفرات اعزامی صادر 
شود، این کار انجام خواهد شد. همانطور که پیش از این 
اعلام شده است، این سفر بنا به دعوت رسمی آمریکایی ها 
قرار است انجام شــود و تنها در صورتی که ویزای تمام 
نفرات صادر شــود، تیم ملی عازم آمریکا خواهد شد. در 
غیر این صورت این اعزام لغو می شود.« با توجه به اینکه 
هم اکنون ویزای 4نفر از اعضای تیم ایران صادر نشــده، 

باید این سفر را لغو شده دانست.
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افقي:
 1- سرما خوردگي- سبکي ادبي 
و هنري که تکیــه بر عواطف از 

ویژگي هاي آن است
2- برگ برنده- پنیر ایتالیایي- 

تومور
3- اپراتــور- پاســبان- زمان 

آغازین
4- همسایه برزیل و پاراگوئه- 

پایتخت بوتان
5- دست نخورده- نمایندگي- 

کارشناس تعیین ارز و بها
6- مرکب پیامبر)ص( در شب 
معراج- پر جنب و جوش- آرواره

7- آینده- پند گرفتن- انتهاي 
دو فک پرندگان

8- صندلــي ســوارکاري- 
فیلسوف صاحب مکتب ایراني- 

خشنودي
9- نوعــي برنج ایراني- شــعر 

حماسي- نامشخص
10- نشانه جمع مونث عربي- 

بایگاني- نرمي و رواني
11- حروف ادغــام- عصرانه 

سنتي قزویني ها- مشک
12- ســاقه زیر زمینــي در 
تک لپه اي هــا- تخلص محمد 

حسین بهجت تبریزي
13- برگــه- نتیجــه و ثمره- 

جهان غیرمادي
14- چغنــدر پخته- پایتخت 

کشور لائوس- قسمتي از پا
15- ژنــرال ژاپني که به خاطر 
جنایاتش در فیلیپین محکوم 
و اعدام شــد- نام چنــد تن از 

پادشاهان انگلیس بود
  

عمودي:
1- شــکاف- مجموعه شعري 
اثر نویسنده و شاعر اسپانیایي، 

فدریکو گارسیا لورکا
2- لقب وزیــران دوره قاجار- 

هنر ششم- بهره وام
3- واحد پول یونان- بصیرت- 

نوشته شده
4- کریســتال- اداره دارایــي 

قدیم
5- قــاره کریســتف کلمب- 
بیماري مزمن کبــدي- غوزه 

پنبه
6- جدید- اتفــاق- از حواس 

پنجگانه
7- برجســتگي ســفت روي 
انگشتان- در بیان علت به کار 

مي رود- ثروت و دارایي
8- حرف محرمانه- رشته هاي 
افقي و عمــودي پارچه- پدر 

آذري
9- بازســازي- همراه قوري- 

سبز تیره
10- دانــش خداشناســي و 
شناخت ادیان- مطلبي را با آب 

و تاب خواندن- دو یار همقد
11- بوي رطوبــت- نوعي گردن بند 

زنانه- کمک کننده
12- بیشتر- از نیروگاه هاي برق بادي 

ایران
13- ظرف غذاي سربازان در پادگان- 

نزدیکي به خداوند- پایتخت غنا
14- یک ششــم- فیض رســاندن- 

سیصد کیلوگرم
15- بازیگر خانم فیلم صحنه زني- مزه 

15فلفل
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ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

958137624
713642859
264985137
196253748
485719362
372468915
521876493
637594281
849321576

متوسط

3    1    5
  5   3  9 4
     5 2   
6 8  9      
  1    3   
     2  4 6
  9 7      
2 7  4   8   
1    5    9369285741

427316589
158749263
972538614
531462897
684197352
245871936
716953428
893624175

ساده

متوسط

324819675
865273194
917645238
682934517
491567382
753182946
539728461
276491853
148356729

سخت

9       2  
7    4     
     5 1 3  
    5   4 8
  5    3   
3 7   6     
 2 1 8      
    9    1
 4       6

ساده

 6  2  5  4  
4 2      8 9
1        3
  2 5 3 8 6   
         
  4 1 9 7 3   
2        6
7 1      2 8
 9  6  4  7  

تیم ملی هندبال ایران عصر دیروز 
با چهارمی در مســابقات قهرمانی 
آسیا به ایران بازگشت اما سرمربی 
تیم از عربســتان راهی اسپانیا شد 
تا شــایعه قطع همکاری او با ایران 
قوت بگیرد. هندبال ایــران با این 
عنوان چهارمی، بــرای دومین بار 
سهمیه حضور در مسابقات قهرمانی 
جهان را گرفته است. این مسابقات 
ســال2023 به میزبانی مشترک 
سوئد و لهســتان برگزار می شود. 
هــدف اول از اســتخدام مانوئل 
فرناندز اسپانیایی، گرفتن سهمیه 
جهانی بود اما مسئولان فدراسیون 
هندبال که چندان امیدوار نبودند 
این سهمیه به دست بیاید، با فرناندز 
تا پایان مسابقات آسیایی قرارداد 
امضا کرده بودند. بــا پایان قرارداد 
حالا گفته می شود مربی اسپانیایی 
علاقه ای برای تمدید قرارداد ندارد 
و حتی بعد از مســابقات با اعضای 
تیم ملی هــم خداحافظی کرده و 
از همان جا راهی کشــورش شده 
اســت. فرناندز در 6ماهی که کنار 
تیم ملی بــود، عملکرد قابل قبولی 
داشت. صعود به مسابقات جهانی 
پررنگ ترین امتیاز کارنامه اوست. 
این صعــود در نبــود لژیونرهای 
ایران و بــا توجه بــه تغییراتی که 
تیم ملی داشــت، به دست آمده 
و از نظــر هندبالی هــا باارزش 
اســت. ایران در سال2015 که 
تنهــا حضورش در مســابقات 
قهرمانی جهــان را تجربه کرد 
در رده بیست ویکم این رقابت ها 
قرار گرفت. به طور حتم در این 
دوره هم از تیم انتظــار زیادی 

نیســت اما تیم ملــی، بازی های 
آســیایی2022 را هــم در پیش 
دارد. هندبال ایران برنز2006 و 

نقره2010 این بازی هــا را دارد و 
امیدوار اســت بتواند با فرناندز در 
این دوره هم روی ســکو برود. اما 
چرا او برای تمدیــد قرارداد جواب 
منفی به ایران داده است؟ مسئولان 
فدراسیون در عربستان همراه تیم 
ملی بودند و دیروز عصر قرار بود به 
ایران بازگردند. بنابراین در دسترس 
نبودند تا به ســؤالات پاسخ دهند 
ولی به نظر می رســد در عربستان 
اتفاقاتی افتاده است که فرناندز را 
دلخور کرده است. او بعد از بازی با 
عربستان که به شکست ایران و از 
دست رفتن مدال برنز منجر شد، در 
نشست خبری خیلی کوتاه صحبت 
کرد. در بعضــی از صحنه های این 
بازی هــم کــه از تلویزیون پخش 
می شــد او با عصبانیــت در حال 
صحبت با اعضــای کادر فنی بود. 
دیــروز بازیکنان تیــم ملی هم در 
استوری های اینســتاگرامی از این 

سرمربی خداحافظی کردند.

 هندبال ايران فرناندز را 
از دست می دهد؟
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عشق و زندگی در جنگ 
باشکوه بود 

با منیر قیدی درباره »دسته دختران« اش

 »بیرو«؛متفاوت از 
سینمای جریان اصلی

گفت و گو با مجید برزگر تهیه کننده» بیرو«

اجرای متنی برای ایران امروز
محمدرضا خسروشاهی، کارگردان 

»پچ پچه های پشت خط نبرد«  از تئاتر 
شهرستان می گوید

لطفاً قصه 
 نسازید

 

ســارا بهرامــی ) بازیگر 
علفزار(: من برای نقش هایم 
معمولا برنامه ریزی خاصی 
از قبل ندارم. البته رویاها و 
خیال هایی دارم ولی برای 
این فیلم امکانی نبود که 
بتوانم با زنانی از جنس سارا 
در فیلم علفزار صحبت کنم.  
نقش سارا در این فیلم برای 
من ارزشمند است ولی این 
علاقه و ارزشمندی ارتباطی 
به تجاوز ندارد. لطفاً در این 
باره قصه نســازید. من در 
نقش های معتاد و خلافکار 
و قاتل و کمدی بازی کردم 
ولی اگر این فیلم تکراری 

بوده متأسفم.

تشکر از 
 مسئولان 

 

کاظم دانشــی ) کارگردان 
علفزار(: حضور این فیلم در 
جشنواره شجاعتی از سوی 
جشنواره و شــورای پروانه 
نمایش می خواست که از آنها 
تشکر می کنم نهادهایی که 
بیرون از سازمان سینمایی 
فشار می آورند، زیاد هستند 
اما این موضوعات به تعامل 
نیاز دارد برای فیلم ما وقت 
گذاشته و باعث شد امروز 
فیلم را ببینیــم. امیدوارم 
فتح بابی باشد تا فیلم های 
اینچنینــی را ببینیم. ما از 
یک پرونده نعل به نعل فیلم 
نساختیم، تحقیقات زیادی 
کرده بودم. ترکیبی از چند 
پرونده است، ما سعی کردیم 
اشتراکات را پیدا کنیم و فیلم 

بسازیم.

 جشنواره فجر 
 در  حد جام جهانی 

 

در  جمشــیدی  پژمان 
فیلم  خبری  نشســت 
علفــزار؛ مــن قبل از 
اینکه فیلم بــازی کنم 
هم جشنواره را دوست 
داشتم و الآن هم فارغ از 
اینکه خودم فیلم داشته 
باشم یا خیر، جشنواره 
در حد جام جهانی برایم 
جذابیت دارد. من خیلی 
فیلمنامه  روی  وقتــی 
نگذاشــتم چون زمان 
زیادی نداشتیم اما چند 
بار به دادگاه رفتیم این 
برای ســارا بهرامی یک 
تفریح شده بود اما برای 
من تحملش ســخت بود 
یک بار هم خواســتم به 
یکــی از متهمان کمک 
 کنم امــا بیرونم کردند!

تمام نشدنی
از نخستین باری که امین 
حیایی مقابــل دوربین 
رفت ۳ دهــه می گذرد. 
از »دو همسفر« که سال 
۷۰ ساخته شد و بعد از 
یک ســال و با جرح و تعدیل در یازدهمین جشــنواره فیلم 
فجر به نمایش درآمد تا امروز کــه حیایی با »برف آخر« به 
جشــنواره آمده زمان زیادی می گذرد. حیایی با نقش های 
 کوتاه به سینما آمد و به مرور و با استمرار توانست به چهره ای 
شناخته شده تبدیل شــود. با نقش های کم اهمیت و اغلب 

منفی و از پرســونای جوانی که به راه خلاف افتاده و مانعی 
شــده برابر جوان اول فیلم، به مرور خودش جوان اول شد. 
در دهه اول فعالیت حرفــه ای اش، بداقبال بود که نقش اول 
فیلم »قرمز« جیرانی را از دست داد؛ نقشی که شاید مسیر 
کارنامه اش را زودتر متحول می کرد. در سال های بعد در هر 
فیلمی با هر کیفیتی بازی کــرد و از فرصت های زودگذری 
که در اختیارش قرار گرفت نهایــت بهره را برد و حرفه ای تر 
از بســیاری از بازیگران هم نســل خود، با حضور راحت و 
صمیمی اش مقابل دوربین در همه جور فیلم و سریالی بازی 
کرد. )با ۷۷ فیلم ســینمایی و ۱۷ سریال و با درنظر گرفتن 
حجم نقش ها در سال های پس از انقلاب بیش از هر بازیگر 
دیگری مقابل دوربین بوده است.( از اکشن ها و ملودرام های 
جوان پســند دهه۷۰ به کمدی های عامه پســند دهه۸۰ 

رسید. اجرای تیپ های نمایشی و ایفای نقش های باسمه ای 
استعدادش را کدر نکرد و هر جا فرصتی پیش آمد عیار بالای 

بازیگری اش را نشان داد.
حتی می شــود گفت تجربه طولانــی اش در حضور مقابل 
دوربین )که بخش عمده اش با فیلم های تجارتی به دســت 
آمد( به کارش آمد و از او ستاره ای حرفه ای ساخت؛ ستاره ای 
که دست کم یک دهه بسیار پولســاز بود؛ همان سال هایی 
که حیایی از فیلمی به فیلمی دیگر می رفــت و در دورانی 
که پای ثابــت تولیدات پویا فیلم بود، منتقــدان به طعنه با 
بیک ایمانوردی مقایســه اش می کردند. از دهه ۹۰ داستان 
حیایی کمی تغییر کرد. کمدی های عامه پسند به مرور جای 
خود را بیشــتر به ملودرام های اجتماعی دادند تا اینکه در 
میانه های این دهه با بازی در »شــعله ور« حمید نعمت الله، 

در متفاوت ترین نقش زندگی اش ظاهر شــد. نشــانه ای از 
عزم راسخ حیایی برای ایجاد تحول در کارنامه حرفه ای اش 
و پیمودن مسیری تازه در سومین دهه فعالیت اش که ما را 
با سیمایی تازه و دیده نشــده از او آشنا کرد. تجربه ای که به 
دومین همکاری مشترکش با نعمت الله در »قاتل و وحشی« 
انجامید که به همراه »غریزه«)سیاوش اسعدی( دیگر فیلم 
حیایی که به فجر راه نیافت،  غایب بزرگ جشــنواره امسال 
است. حیایی امسال با فیلم های »برف آخر« و »2۸۸۸« در 
جشنواره حضور دارد. در گذر از ۵۰ سالگی و فاصله گرفتن 
از نقش های جوانانه )که تا همین اواخر بازی شان می کرد( 
حیایی شمایل بازیگری تمام نشدنی را به خود گرفته است. 

در این ۳۰ ســال خیلی ها آمدند و رفتند و او هنوز 
مانده و همچنان دل در گرو تجربه های تازه دارد.

 گفت وگوی اختصاصی همشهری با امین حیایی که 
با 2 فیلم »برف آخر« و »2۸۸۸« در جشنواره حاضر است

همیشه جوان
گفتوگو

روزنامه نگار
 حامد قریب

کاسه داغ تر از 
آش نشوید

  

بهــرام رادان )تهیه کننده 
فیلم علفزار(:من از سال ۹۱ 
مجوز تهیه کنندگی گرفتم 
و رشته تحصیلی ام مدیریت 
بوده و براین اساس چند فیلم  
در سال های قبل ساختم، اما 
برای ادامه کار باید ببینیم 
با توجه به شرایط بازگشت 
سرمایه در بخش خصوصی 
چطور می توان فیلم ساخت 
و کار را پیش برد. کاســه 
داغ تر از آش نشوید، با قوه 
قضاییه تعامل خوبی داشتیم 
سازمان سینمایی خالصانه 
و برادرانه با ما بود جامعه به 
ساخت فیلم های اینچنینی 
نیاز دارد. این شــجاعت و 
مسئولانی  همه  سعه صدر 
که باعث شــد فیلم را روی 
پرده ببینید، قابل تحسین 
است، اعتقاد دارم ساخته 
شدن فیلم های اینچنینی در 
پیشگیری از وقوع جرم مهم 

و تاثیر گذار است.

 از عمر ســینما ۱2۵ســال می گــذرد امــا ما با 
۵ســال تأخیر وارد ســینمای جهان شدیم. یعنی 
۱2۷۹خورشیدی سینما در بلوار کاپوسینه و پاریس 
پا گرفت. ایــن رقم تقریبا یکصد و بیســت و اندی 
سال می شود. بنابراین اجازه دهید نقدی را درباره 
تاریخ ســینمای ایران بکاویم و سپس نقد بعدی را 
اختصاص می دهیم به ســینمای جهان. ریشه های 
تاریخی سینما و ورود آن به ایران موضوعی جداگانه 
است که توسط مظفرالدین شاه و میرزا ابراهیم خان 
عکاس باشی انجام می گیرد. بحث درباره این موضوع 
داستان هایی می طلبد که خارج از چارچوب موضوع 
ماســت. اما موضوع اصلی نقد فیلم است که ابتدا 

به طور شفاهی وارد عرصه شد.
 ازپچ پچه، حرف های اهالــی دربار و توصیه کردن: 
آن را دیدی، آن آرتیســت چگونه پرید و آن فیلم 
چه ریختی بود یا آن فیلم را دیدم... نقد فیلم با این 
توصیفات ساده در دربار آغاز شد. ما امروز نام همین 

اقدام و سخن گفتم را هم نقد فیلم می گذاریم. 
حرف زدن، تعریف کردن و شــرح قصــه را دادن 
رونق می گیرد و اتفاقاً پیشرفت هم می کند. سینما 
به تدریج  قدری از دربار خارج  و وارد زندگی مردم 
کوچــه و بازار می شــود و نقش مهــم دیگری ایفا  
می کند. جارچی ها داخل شهر راه می افتند و برای 
فیلم و هنرپیشــگان تبلیغ می کننــد. اینها قدری 
زمینه های ابتدایی نقد فیلم را به طور جدی شکل 
می دهد. در واقع این اقدام به یک معنی، معرفی فیلم 
است. اگر بخواهیم نیک بنگریم، نخستین نقش نقد 
فیلم، معرفی آن است که جارچی ها نقش مهمی را 
در این زمینه و دور و اطراف شهر و پاگرد سینماها 
بازی می کردند. کســان دیگری که نقش نقد فیلم 
را به طور شــفاهی از دیرباز آغاز کردند، دیلماج ها 
یا همان مترجمان همزمان بودنــد. چون فیلم ها 
صامت بود کنارش موسیقی هم نواخته می شد. در 
آن روزگاران شخصی به نام دیلماج وجود داشت که 
آنچه روی پرده سینماها رخ می داد حتی با قدری 
غلو و دروغ و تهییج و گرم کردن موضوع به ســمع 
و نظر تماشــاچیان داخل ســینما می رساند. اینها 
یک جورهایی توضیــح و معرفی و پایــه نقد فیلم 
شد. نخستین کســانی که وارد نقد فیلم می شدند،  
پاورقی نویس  بودند. پاورقی نویســی در آن روزگار 
محبوب بود. کسانی که برای نخستین بار وارد نقد 
فیلم می شدند، همین پاورقی نویسان بودند که به 
معرفی فیلم می پرداختند و هیــچ ارتباطی با نقد 
ســاختار فیلم، یعنی با آنچه امروز شاهدیم ندارد. 
بنابراین کسانی که اهل نوشته و نوشتار بودند شروع 
به فراهم کردن توضیح، معرفــی، تذکر و توجه به 
فیلم کردند. در ۱۳۰۹نخســتین نشریه سینمایی 

راه می افتد. 
نخستین و مهم ترین منتقد رســمی که آرشیوها 
وجود دارد، در »کمان رنگین ســینما« چاپ شد. 
طغرل افشار نویسنده این نقد بود. افشار نخستین 
منتقد اصلی سینماست. متأســفانه عمر طولانی 
نمی کند اما همان کتابی که منتشر کرد، پایه گذار 
نقدهای دهــه 2۰بود. جلوتر می آییــم و و به دهه 
۳۰می رسیم که منتقدان دیگری با انرژی و انگیزه 
مضاعف کارشــان را شــروع می کننــد. در همین 
دوره »ستاره ســینما« راه می افتد، »فیلم و هنر« 
و »تماشا« چاپ می شود تا می رسیم به این سال ها 
که در مجله فیلم و فیلم امروز و سینما 24و نشریات 
مختلف چاپ می شــوند و کمتر نشریه ای است که 
صفحات سینمایی نداشته باشد. در حوزه نقد فیلم 
ما ادعای خاصی از خودمان نداریــم. بلکه دو نگاه 
وجود دارد. کســانی زبان فرانسه می دانند و فوت و 
فن کار را از زبان فرانســه می آموزند و کســانی که 
انگلیسی بلدند و نظراتشان را از مجله های انگلیسی 
استخراج می کنند. بنابراین این دو جریان، به شکل 
غالب، جریان کســانی اســت که با زبان انگلیسی 
آشنایند. کســانی مانند پرویز دوایی، پرویز نوری، 
رضا سهرابی، امید و محمد شهرزاد و... که فهرست 
طومار مانندی می توان از آنها تهیه کرد. مهم ترین 
نظریه ای   از ســینمای ایران که جا افتاده، شــکل 
گرفته و تا همین لحظه هــم از چنبره اش خلاص 
نشــده ایم، تئوری فیلم اســت. یعنی تحلیل فیلم 
است که براســاس نگره مولف بیان می شود. یعنی 
کارگردان   خالق فیلم است و اوست که همه عناصر 
فیلم از او نشأت می گیرد. اما آنچه جریان غالب است 
و به عنوان تئوری از دهه ۳۰و عمدتاً دهه 4۰و ۵۰و 
بعضا پس از انقلاب نضج می گیرد و رشــد می کند، 

تئوری فیلم است. 
آقــای اصغر یوســفی نــژاد کتابــی دارد بــه نام 
»کتابشناسی ســینما« که تا ۱۳۹4را آماده کرده 
و از ۱۳۹4هم ان شــاالله فیش های تحقیقاتش را 
جمع آوری می کند و جلد دوم این اثر هم به زودی 
درخواهد آمد. تا ۱۳۹4، 2هزار و۷۸۰عنوان مدخل 
راجع به سینما، شخصیت پردازی، نقد و تحلیل فیلم 
و هرگونه مسائل آکادمیک و فنی داریم. این کتاب 
کاملًا بخش نوشتاری را پوشش می دهد. کتاب به 
گمانم کتاب مرجعی است که تأثیرپذیری هم دارد. 
از ۱۳۹4تا به امروز، بیش از 4هــزار مدخل را هم 
درنوردیده است. در این کتاب با تقسیم بندی های 
چندگانه تاریخ سینما  راجع به شخصیت ها، نقد و 
تحلیل فیلم و همه عناصر وجود دارد. آقای حسین 
گیتی هم کتابی دارد با عنوان »مطبوعات سینمای 
ایران از آغاز تا امروز« که چند ســال پیش منتشر 
شد. ایشان هم مطبوعات سینمایی را پوشش داده 
که ما چه میزان مطبوعات ســینمایی داشته ایم. 
گیتی در این کتاب ســال به سال همه را رده بندی 
کرده که می توان به طور دقیق آنها را بررســی کرد. 
یک کتاب دیگر هم هست که درباره سیر نقد فیلم 
در ایران اســت که غلام حیــدری در دهه 6۰ این 
کتاب را نوشــته اســت. این کتاب متأسفانه هنوز 
چاپ جدید به خود ندیده است و در یک کلام به روز 
نیست اما تا دهه 6۰، همه جریان های نقد نویسی 
را پوشــش می دهد.  در این کتاب بــه همه نام ها 

اشاره شده است. این تنها کتابی است که 
مختص نقدنویسی در سینمای ایران است.

یادداشت1

منتقد و مدرس سینما
خسرو دهقان

مظفرالدین شاه؛ منتقد سینما 

در چند سال اخیر شاهد ایفای نقش هایی متفاوت 
از شما در فیلم هایی ســخت هستیم. از بازی در 
فیلم »شعله ور« حمید نعمت الله که در جنوب فیلمبرداری 
شده بود تا برف آخر امیرحسین عسگری که در برف روایت 
می شود و امسال در چهلمین جشنواره فیلم فجر به نمایش 
درآمد. میل به تجربه نقش هــای مختلف در این مقطع از 

زندگی شما ناشی از چیست؟
اصطلاحا می گویند»وقتی یک بار چلوکباب سینما را بخورید، 
دیگر درگیر آن می شوید«؛ من هم بعد از نخستین فیلم هنری 
خوبی که بازی کردم، درگیر این مدل از کار شدم. چون پروسه 
تولید این مدل فیلم ها حرفه ای، جذاب و لذتبخش است. به هر 
ترتیب لحظه لحظه صحنه های فیلم برای کارگردان بااهمیت 
اســت و با تمام وجود پای آنها می ایستد. همچنین عوامل این 
مدل فیلم ها تمام انرژی خود را می گذارند که آن صحنه اجرا و 
گرفته شود. در این مدل از کار شاید روزها باید برای یک صحنه 
صبر کنیم تا نور، فضا، هوا به آن صورتی که باید برسد. در چنین 
وضعیتی همه عوامل پای فیلم می ایستند و آن اتفاقی که باید 

رخ می دهد و در نتیجه لحظات زیبا ثبت می شود.
شخصا وقتی همه این موارد را با کارهای دیگر خود می سنجیم 
که شرایط مالی، کاری و تجاری بودن آن سبب شده تا از اهمیت 
پرداخت به جزئیات و موارد کاســته شــود، متوجه می شویم، 
انرژی ای که برای فیلم های هنری گذاشــته می شــود چقدر 
متفاوت است و چقدر شما در این مدل کارها آرامش بیشتری 
دارید و احساس امنیت بیشتری در کار خود می کنید. بنابراین 

تمام انرژی خود را معطوف آن می کنید.
با این تفاسیر گویا اتفاق های بدی را در گذشته 
شاهد بوده اید که اکنون پس از چند تجربه شیرین 

از آن کارها می گویید؟ 
باتوجه به صحبت هایی که پیش تر گفتم، شاید تاهمین چند سال 
پیش، وقتی سر کارهایی می رفتم، بیشتر حواسم به خروجی کار 
بود تا خدای نکرده در بخش های دیگر اتفاقی رخ ندهد که درست 
نباشد. اما به هر حال بالاخره از دست آدم هم در می رود. علاوه بر 
این نیز، ممکن است بسیاری از لحظات برای کارگردان اهمیت 
چندانی نداشته باشد که بخواهد موشکافانه به آن بپردازد. چراکه 
قرار است، فیلم اکران مردمی شود و فروش خود را داشته باشد.

متأسفانه انگار خروجی این مدل از آثار برای خود تهیه کنندگان 
و سرمایه گذاران به قدری جدی نیســت که بخواهند خروجی 
متفاوت و هنری در بیاید و لحظه لحظه آن جذاب باشد و فیلم به 

۱۰۰ درصد چیزی که باید، برسد.

در این چند ســال که در فیلم های هنری حضور داشــته ام، 
می دیدم کارگردان بسیار حواسش جمع کار بود و از این جهت 

خیالم آسوده می شد.
کدام نقش از شخصیت هایی که در این چند سال 
بازی کرده اید را بیشــتر دوست دارید؟ آیا این 

نقش ها به اندازه کافی متفاوت از یکدیگر هستند؟
بهروز شعیبی، حمید نعمت الله، سیاوش اسعدی، امیر حسین 
عسگری ازجمله کارگردان هایی هستند که در این چند سال با 

آنها کار کرده ام و بسیار لذت برده ام.
اگر چند فیلم »قاتل و وحشــی«، »غریــزه« و »برف آخر«، 
»درخونگاه« و »شــعله ور« را کنار هم بگذارید، شاهد ۵ نقش 
متفاوت می شوید که هیچ شــباهتی به یکدیگر ندارند. حتی 
فیلمنامه این آثار را نمی توان شــبیه هم دید. این تنوع کار و 
نقش در این مدل کارها، خروجی استانداردی برای مخاطبان 
و منتقدان دارد. به طوری که وقتی فیلم را می بینند، در تعریف 
از آن و نقشی که بازی کردید، نکاتی را به شما می گویند. به هر 
حال وقتی شــما به عنوان بازیگر این تعریف ها و تمجیدها را 
می شنوید و متوجه نگاه درست نسبت به کار خودتان خواهید 
شــد. بنابراین میلی به کار کردن در این سبک پیدا می کنید. 
اکنون خیلی دوســت دارم فیلم هایی کــه کار می کنم، واقعا 
همه چیز آن از پایه درست باشد و واقعا به خروجی خوبی برسیم.
 به هر حال کارهای هنری بودجه زیادی برای تولید 
ندارند و نمی توانند دستمزد زیادی به شما بدهند. 
با این تفاسیر باتوجه به بودجه این فیلم و شرایط اقتصادی 

خودتان مشکلی برای حضور در این فیلم نداشتید؟
ترجیح می دهم کارهــای بخش اقتصادی زندگــی ام را از راه 
دیگری همچون تبلیغات و کارهای دیگر جبران کنم و مجبور 
نباشــم به خاطر وجه مالی این کارها را از دست بدهم. شده با 
یک هشتم قیمت قرارداد در برخی از کارها حضور پیدا کرده ام 
یا حتی پول نگرفته ام. گاهی از بخش هایی گذر کرد ه ام به خاطر 
اینکه آن کار اتفاق بیفتد، اکران و دیده شود و مردم آن را دوست 
داشته باشند. نظر منتقدان و متخصص های کار را ببینم و بتوانم 
توجه آنها را به کار خودم جلب کنم. همه این موارد علت هایی 
است که سبب شده در این مقطع از زندگی حضور در این کارها 

را تجربه کنم.
در فیلم برف آخر ایفاگر نقش دامپزشک متفاوتی 
هستید که عاشق گاو هاســت. درباره مواجهه 
ابتدایی خودتان با این نقش و ادامه مسیری که منتج به بازی 

در آن شد توضیح می دهید؟ 

در ابتدا وقتی امیرحسین عســگری فیلمنامه و نقش را برایم 
توضیح داد همــان زمان، جذب کار شــدم. وقتی فیلمنامه را 
خواندم خیلی بیشتر جذب شدم. چون فیلمنامه از چیزی که 
تعریف شده بود خیلی کامل تر بود. دیدم این آدم 6، ۷ سال برای 
نوشتن این فیلمنامه زمان گذاشته است و اینقدر اشراف کامل 
به کار و فیلمنامه و نقش ها و بازی ها دارد که حد نداشت. خلاصه 
از زمانی که فیلمنامه را خواندم، متوجه شدم تفاوت بسیاری بین 
نقش های قبلی ای که بازی کرده بودم با این نقش وجود دارد. 
امین حیایی تا کنون در چنین موقعیت و نقشی قرار نگرفته بود. 
البته در فیلم »مهمان مامان« نیز نقش یک دامپزشک را داشتم 
که مقداری طنز اســت اما اینجا خیلی جدی، آدم کم حرف و 
درون گرا و کاملا درونی است که همه چیز در چشمانش نمایان 
است و شما همه چیز را در نگاه و رفتار او می بینید. با کارگردان 
فیلم برف آخر به همه جزئیات بازی او از راه رفتن، جنس صدا، 
حرف زدن و موارد دیگر رسیدیم. در ابتدا خیلی نقش متفاوت 
و درونی بود تا اینکه به مرور سوار نقش شدم و حتی یک دوره 
دامداری رفتم و با دامپزشک ها نیز در ارتباط بودم و از آنها درباره 

کارشان سؤال می کردم.
 با این تفاسیر پروســه تحقیق و پژوهش تقریبا 
طولانی را برای شناخت نقش پشت سر گذاشتید؟ 
بله تحقیقات آن را انجــام دادم که بدانم یک دامپزشــک چه 
چیزهایی بلد است. تلاش کردم همه کارهایی که یک دامپزشک 
بلد اســت را یاد بگیرم و تقریبا این اتفاق رخ داد. اتفاقا خیلی از 
این موارد در فیلم اتفاق نیفتاد و مخاطب آنها را نمی بینید ولی 
من رفتم و آنها را نیز یاد گرفتم تا بلد باشم. به این ترتیب حتی 

بی هوش کردن دام از طریق نی ها را نیز یاد گرفتم.
یکی از صحنه های جذاب بازی شما جایی است که 
دام در حال تولدی را از شکم مادر بیرون می کشید. 

این کار واقعا توسط خودتان  انجام شد؟
بله. همه  چیز را تئوری به من گفته بودند که چطور یک گوساله را 
دربیاورم تا آسیب نخورد اما تا آن زمان این کار را انجام نداده بودم. 
در آن صحنه در موقعیت قرار گرفتم و آن اتفاق افتاد و سکانس 
درخشانی به وجود آمد که برای شخص خودم صحنه جذابی بود. 
به طور کلی باید بگویم نقش خیلی ســختی بود و موقعیت های 
فوق العاده سختی داشت. به هر حال خدا با ما یار بود که توانستیم 

کار را جمع کنیم.
دامپزشکی که نقش او را ایفا کردید، ویژگی های 
عجیبی دارد که شاید توســط مردم پذیرفتنی 
نباشد. به عنوان مثال این میزان عشق به حیوان)گاو( را در 

شکل جنون واری در فیلم »گاو« داریوش مهرجویی به خاطر 
داریم اما اینجا قضیه کاملا متفاوت است. آیا مابازای بیرونی 

هم برای این شخصیت پیدا کردید؟
مابازای بیرونی برای عشقی که دامپزشک درون فیلم به حیوانات 
دارد خیر. اما به هر حال همگی عشق را تجربه کرده ایم و می توان 
سر فلش را به ســمت دیگری مانند حیواناتی که با آنها زندگی 
می کنید و ســعی در کمک بــه آنها دارید، چرخانــد. به نوعی 
دامپزشک نجات دهنده حیوانات اســت و این شغل را پذیرفته 
است و مسلما به این کار علاقه داشته و در حال انجام آن است. 
شخصیت یوسف در برف آخر نیز همین است. او عشق به حیوانات 
را داشــت و به خاطر آنها خودش را به آب و آتش می زند و همه 

کار می کند.
در مورد فیلــم گاو جناب مهرجویی نیز بایــد بگویم فیلمنامه 
برف آخــر کاملا متفاوت از این اثر اســت و شــخصا به آن فکر 
هم نکرده ام. برف آخر داســتانی داشت که تا به حال فیلمی که 
مقداری داستانش به آن مشابه باشد هم ندیده بودم، به همین 
دلیل همه  چیز آن برایم صفر بود و کار از صفر شروع می شد و از 

این جهت خیلی جذاب بود.
وقتی کاری را به این صورت شروع می کنید، مرتب استرس دارید 
و نگران هستید که نقش درمی آید یا خیر؟ در چشمان کارگردان 
خیره شدید تا ببینید که آیا این باور انجام شده و پذیرفته که تو 
نقش را درآوردی یا خیر. در دو سه جلسه ابتدایی به همین صورت 
بود و مرتب استرس داشتم که خدای نکرده نکند نقش درنیاید 
ولی واقعا آن امیدی که خود امیرحسین عسگری در کار به من 
می داد و انرژی مثبتش که به من منتقل می کرد من را به آن نقش 

رساند و توانستم آن را بازی کنم.
 این نقش از نظر بخشی از کارشناسان، اصحاب 
رســانه و منتقدان که تاکنون فیلم را دیده اند، 
به عنوان یکی از کاندیدا  های اصلی سیمرغ نقش اول مرد 
مطرح شده است. آیا در این دوره به تجربه مجدد سیمرغ 

بازیگری فکر می کنید؟ 
واقعیت اینکه از نظرم هر کسی زمان ســیمرغ خودش را دارد. 
به هر حال اگر قرار باشد که این فیلم هم سیمرغی داشته باشد 
افتخار آن برای تمام فیلم اســت. فکر می کنــم هر بخش فیلم 
که جایزه بگیرد، خســتگی کل بچه های گروه که تا این اندازه 
زحمت کشــیدند در می رود. اگر برای من هــم اتفاقی بیفتد، 
دست یکایک بچه های گروهم را می بوسم که اینقدر تلاش شان 

درست بوده و باعث شده که این نقش به نتیجه برسد. 
در نهایت بــرای همگــی آرزوی بهترین هــا را دارم.

ی سیمرغ
سودا

امین حیایــی، بازیگر ســینما و تلویزیون در 
ســال های اخیر رویه تازه ای را در پیش گرفته 
است. او با حضور در کارهای هنری فیلمسازانی 
همچون حمیدنعمت الله جریان تازه ای را در سینما 
آغاز کرده و اکنون با بــازی در فیلم »برف آخر« 
امیرحسین عسگری، اتفاق ویژه ای را ایجاد کرده است. حیایی در این فیلم 
ایفاگر نقش دامپزشکی خاص است که علاقه ویژه ای به گاو ها دارد. پیرامون 
مسیر تازه این بازیگر و چالش هایی که برای بازی در فیلم برف آخر پشت سر 

گذاشته است، با او به گفت وگو پرداخته ایم.

یادداشت

روزنامه نگار
سعید مروتی 
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با رونمایی از پوستر جشنواره امسال آه از نهاد همه درآمد و 
شکل و شمایل آن اسباب حیرت شد؛ پوستری که نه فقط 
غیرخلاقانه که عاری از ابتدایی ترین اصول زیبایی شناسی 

است.
جشنواره فیلم فجر در سال های گذشته پوستر ضعیف و 
کم مایه کم نداشته اما آنچه امسال طراحی و انتخاب شده 

را با فاصله می توان ضعیف ترین نامید.
اما عارضه پوستر ضعیف فقط به این یکی ختم نمی شود و با 
مروری بر پوسترهایی هم که برای معرفی فیلم ها رونمایی 
می شوند می توان متوجه بحرانی جدی در این زمینه شد. 
اینجا البته فقط ضعف در اجــرا، عدم خلاقیت، ایده های 

دم دستی یا چشم نواز و زیبا نبودن مشکل اصلی نیست.
 بلکــه به نظر می رســد نســل جدیــد گرافیســت ها و 
تهیه کنندگان )به عنوان ســفارش دهنده( تلقی متفاوتی 
نسبت به کارکرد پوستر دارند که در آن مخاطب و جلب 
توجه او نقشــی ندارد. به همین خاطر بیشــتر پوسترها 
امســال از تصاویر و عناصری غیرسینمایی و حتی به یک 
معنا انتزاعی اســتفاده کرده اند یا تلاش عجیبی شده که 
اگر تصاویر زمینه پوستر سینمایی و مربوط به صحنه ای از 
فیلم و بازیگران است آن را به شکلی تغییر ماهیت دهند که 
آدم متوجه هدف از این کار نمی شود. بله زمانی طراحان 
بزرگ با ایده هایــی خلاقانه علاوه بر پوســترهای اصلی 
که هدف شــان جلب مخاطب بود، یک پوستر خاص و به 
اصطلاح هنری هم طراحی می کردند، اما اولا آن پوســتر 
دوم بود و موارد مصرف محدودی داشت و دوم  اینکه چنان 
استادانه فکر و طراحی شده بود که به عنوان یک اثر هنری 
مســتقل هم نظرگیر و جذاب بود. اما بیشتر پوسترهایی 
که من دیده ام نه به عنوان یک اثر گرافیکی مستقل جالب 
توجه هستند و نه کارکرد اصلی شــان که معرفی فیلم و 

جلب توجه مخاطب باشد را دارند.
به نظرم این  وظیفه تهیه کننــده، پخش کننده ها و حتی 
کارگردانان است که در تعامل با طراح و گرافیست کاری 

کنند که پوســتر فیلم از مفهوم واقعی خود تهی 
نشــده و صرفا به شــیئی تزئینی تبدیل نشود.

»مرد بازنده« تکلمه ای بر ســریال »زخم کاری« است؛ با 
همان ترکیب بازیگران در نقش های اصلی و همان جنس از 
پرداخت که کوششی است برای خلق نوآری ایرانی. آزمون 
دشواری که محمد حسین مهدویان تقریباً به سلامت از آن 

بیرون آمده است.
 فیلم در پرداخــت بصری و طرح داســتان معمایی و مایه 
ملودرامی کــه به خصــوص در نیمه دوم جلــوه می یابد، 
توانایی هــای مهدویان را در کارگردانــی نمایان می کند و 
خوشبختانه مرد بازنده به اندازه سریال زخم کاری شتاب زده 
نیست. فیلم به خصوص در نیمه اولش نوید اثری جاندار و پر 
مایه را می دهد و با وجود اینکه در ادامه قدری افت می کند 
در پرده آخر موفق می شود گره های داستانی اش را با مهارت 
بگشاید.  مهدویان بعد از فیلم های ضعیفی چون »درخت 
گردو« و » شیشلیک«، به حیطه ای باز می گردد که بر آن 
اشراف و تسلط دارد. دستاوردی برای کارگردان پر کار این 
سال ها که با انرژی تمام نشــدنی مدام در حال فیلمسازی 
است و ســتاره اش را هم در پنجمین همکاری مشترکش  
سر حال و پر قدرت در اختیار دارد؛ جواد عزتی با حضورش 

باری به مرد بازنده داده  و درخشش لحظه هایش، 
برخی کاستی های فیلمنامه را هم پوشش می دهد.

یادداشت

نویسنده و کارگردان
اصغر نعیمی

یادداشت فیلم

روزنامه نگار
ناهید پیشور

گزارش گمان شکن  

آینه ای رو به سینما

بــا »ویلایی ها« بــه دنیای 
کارگردانی قدم گذاشت و ثابت 
کرد سال ها دستیاری در سینما 
او را آبدیــده و باتجربه کرده 
است. حالا با »دسته دختران« 
کاملا مشخص اســت که فیلم اول خوب اتفاق نبوده و منیر 
قیدی تکلیف خودش با سینما و جهان زنانه و البته جنگ را در 
فیلم هایش بسیار خوب روشن کرده است. حرف های صادقانه 

کارگردان فیلم صمیمی دسته دختران را بخوانید.

آدم هایی مثل زنان کمتر دیده شده ویلایی ها انگار 
همگی قصه های مگویی داشتند که شاید یکی اش 
همین ماجرای دسته دختران و مبارزه آنها در 34روز مقاومت 
خرمشهر بود. این تعبیر درست است؟ به همین دلیل دوباره 

سراغ فیلمی با موضوع زنان و جنگ رفتید؟
راســتش نمی دانم چقدر باورپذیر خواهد بود، ولی واقعا برای من 
اینطور نبود که بعد از ویلایی ها بگویم که حالا مثلا من می خواهم 
در ادامه این مســیر بروم و چیز دیگری را در همین مایه جنگ و 
خانواده حتما پیدا کنم که ناب باشــد و بسازم. نه اتفاقا. من اینقدر 
اذیت شدم در پروژه ویلایی ها و به خصوص بعد از آن در اکرانش، که 
اتفاقا فکر می کردم که هرگز دیگر فیلم جنگی یا فیلمی در ارتباط 
با جنگ نخواهم ساخت. یعنی اصلا تصمیم ام بر این بود، اتفاقا یک 
فیلمنامه خیلی آرام و خانوادگی داشتم که می خواستم بلافاصله بعد 
از ویلایی ها آن را بسازم. به دلایلی نشد و فیلمنامه شکل نگرفت و به 
آن چیزی که می خواستیم نرسید و نیمه کاره ماند. در حقیقت باید 
اینطور به شما بگویم که شاید مسخره به نظر برسد، شاید اغراق آمیز 
باشد، شاید باورپذیر نباشد، نمی دانم ولی انگار که قصه و سوژه دسته 

دختران هم مثل سوژه ویلایی ها، من را انتخاب کرد.

و اینگونه رفتید سراغ یک فیلم تمام عیار زنانه؟
دقیقا. جالب اینکه ما یک دسته دختران واقعی هم پشت 
دوربین داشتیم. یعنی علاوه بر اینکه بازیگرانمان همه خانم  بودند، 
گروه اصلی بخــش کارگردانی هم همگی خانــم بودند، یعنی من، 
دستیارم و منشی صحنه ای که کمک مان می کرد، هر سه خانم بودیم.

یک نکته ای که برای خود من به وجود آمد، این بود که 
این انگیزه دفاع و جنگیــدن در هر کدام از اعضای 
دسته به شکل یک زخم یا چالش شخصی بود و صرف دفاع از 

وطن یا انگیزه های آرمانی آنها را به خط مقدم نفرستاده بود.
 ببینید در یکی دو تایشان هست. بعضی هایشان اینطور هستند، 
مثلا فرشته حسینی)نقش ســیمین( همینطوری است دیگر، او 
خیلی انگیزه های قوی دارد. می گوید برادرهایم رفته اند بجنگند من 
هم مثل آنها می خواهم بروم بجنگم. در واقع به دنبال آرمان دفاع 

است؛ فارغ از جنسیت.

ولی او هم یک سرخوردگی دارد دیگر...
بله او حرفش این است که فرق ما با پسرها چیست، یعنی 
از این جنس است که چرا آنها بله و ما نه. ولی به هر حال من سعی 
کرده ام که در این فیلم، کمی به قوانین فیلمنامه نویسی ژانر وفادار 
باشم، به هر حال قهرمان، سفر قهرمان، همیشه یک انگیزه بیرونی 
دارد و یک انگیزه درونی. انگیزه بیرونی آن چیزی هست که می گوید 
که ما می خواهیم برویم از مملکت مان دفاع کنیم ولی یک چیزی 
درون تو باید قلبت را بلرزاند که تو برسی به اینکه من می خواهم که 

بچه های این شهر را نجات دهم.

و قصه عشق در دسته دختران پررنگ است.
من با این خانم هایی که در زمان جنگ بودند یک مدت 
نسبتا طولانی سر ویلایی ها همنشین بودم. در کتاب هایی که خواندم 
از آنها و درباره شان هم حس می کردم که وقتی که زمان ها کوتاه و 

محدود می شود، یعنی می دانیم که فرصت مان کم است، مرگ پشت 
در است و خلاصه آرامشی نیست در جنگ، این ماجرای عشق اتفاقا 
پررنگ تر می شود. من عشق هایی که مخصوصا سر ویلایی ها  دیدم از 
این خانم ها نسبت به شوهرانشان، بسیار غریب بود. یعنی الان در این 
دوره زمانه ای که ما هستیم، آن جنس عشق ها عجیب به نظر می آید، 
افلاطونی است. مثلا وقتی خانمی برای من توضیح می داد که من 
لباس های چرک شوهرم را نمی شستم و نگه می داشتم و هر وقت 
دلم تنگ می شد آن را بو می کردم تا بوی بدنش را استشمام کنم 
اما دختر همان خانم که در گفت وگوی ما شرکت داشت می گفت 
وای مامان حالم به هم خورد، این چه کار کثیفی است. درصورتی 
که من به عنوان یک آدم بیرونی که شنونده بودم با خودم می گفتم 

که چقدر آدم باید عاشــق یک نفر باشــد که مثلا برود از دلتنگی 
لباسش را بو کند.

یعنی به خاطر شرایط جنگی و ترس از دست دادن که 
همواره با آدم هــا بوده آنها به طــور اتوماتیک وار 

عاشق تر و دلبسته تر بودند؟
دقیقا... قدر لحظه ها را انگار بیشــتر می دانستند، اینکه یک لحظه 
همه  چیز هست و در همان لحظه ممکن است که دیگر هیچ چیزی 
وجود نداشته باشد. این ذهنیت که ممکن است هر لحظه تو نباشی و 
آن فرصت دوست داشتن و دیدار یار نباشد آدم ها را به هم نزدیک تر 

می کرده، عشق ها را پررنگ تر می کرده است.

ولی مثلا راجع به فرشته حسینی، من با خودم می گفتم 
که حالا مثلا در این اوضاع دیگر عاشــقی چه معنایی 

می دهد.
در مورد این عشقی که در جنگ هست، این احساس همدلی که بین 
آدم ها به وجود می آید، چون خودش این را تحمیل می کند و به وجود 
می آورد من ابدا احساس نکردم که دارم آن را به فیلم اضافه می کنم. 
به نظرم می آید که این جزو خودش و همراه خودش است. یعنی حتی 
آقای مرتضی ســرهنگی هم که برای ویلایی ها خیلی با هم صحبت 
می کردیم و در جلسات دسته دختران بسیار به بنده مشورت دادند، 
بدون اینکه حتی فیلمنامه را خوانده باشــند خیلی تأکید داشتند 
به همین لحظات نــاب زندگی که در جنگ شــکل می گیرد، یعنی 
زمان های کوتاهی که در مصیبت جنگ، فرصت زندگی پیش می آید 

و به نظرم خیلی زیبا و باشکوه است.

 چقدر به قدرت نمایی دســته دختران در جشنواره 
امیدوارید؟   

از بابت جایزه؟ 

هم از بابت جایزه و هــم اینکه مخاطبان ببینند و 
دوست داشته باشند. 

مــن برگزارکننــدگان را نمی دانم امــا می دانم مردم دســته 
دختران را می شناســند و دوستشــان دارند. شــاید گروهی 

دنبــال آدم هــای کامــل در جنــگ بگردنــد امــا 
واقعیــت جنــگ را همیــن آدم هــا رقــم زده انــد.

عشق و زندگی در جنگ باشکوه بود 
با منیر قیدی درباره »دسته دختران« اش

وقایع نگاری کرونا و فاصله و هفت و سینما

به بهانه نمایش 10 فیلم مرمت و 
اصلاح شده در جشنواره فیلم فجر

بحران پوستر

 زخم کاری 
 »مرد بازنده« چراغ اول جشنواره را روشن کرد

     برگزارکنندگان را نمی دانم اما 

می دانم مردم دسته دختران را می شناسند 

و دوستشان دارند. شاید گروهی دنبال 

آدم های کامل در جنگ بگردند اما واقعیت 

جنگ را همین آدم ها رقم زده اند.

قابل حدس بود که رعایت پروتکل های بهداشتی در برج  میلاد وضعیت خوبی نخواهد داشت. روز دوشنبه که 2فیلم 1
»بیرو« و »مرد بازنده« در برج میلاد برای اهالی رســانه به نمایش 
درآمد، مشــخص شــد که ترتیــب و روال خاصی بــرای رعایت 
پروتکل های بهداشــتی تدارک دیده نشده اســت. به هر حال، از 
جشنواره ای که در دقیقه 90 از پوستر کسالت بارش رونمایی می کند، انتظار نمی رود که برای 

حفظ سلامت شرکت کنندگان در جشنواره برنامه ای داشته باشد.

حالا جشــنواره کاری برای حفظ سلامت رســانه ای ها نکرده، اما چرا خود آنها هم کاری  نمی کنند جای سؤال است. دوستان و رفقای مطبوعاتی که بعضی هایشان به خاطر کرونا 2
مدت ها یکدیگر را ندیده بودند، از گرد راه رسیده و نرسیده، همدیگر را تنگ در آغوش می گرفتند و برای 
اطمینان از پاک شدن طعم تلخ دوری از کام شان، چند لحظه ای طرف مقابل را در میان بازوانشان سخت 

می فشردند و در این وسط صدای گوینده سالن از حضار می خواست که در زدن ماسک قصور نکنند.

جشــنواره نوپا را دارند. جوزدگی، هیجان زدگی، بی نظمی، عصبیت، اعتراض و 3 نشست های مطبوعاتی در ســالن رسانه، هنوز ناشــی گری و بی تجربگی یک 
دعوت به اعتصاب، فریاد و داد و بیداد، سردرگمی و بی برنامگی برگزارکنندگان، مشخصات 
این جلسات است. نه حرف و سؤال و جواب به دردخوری رد و بدل می شود و نه اتفاق خاصی 
جز جنجال و دلخوری در این جلســات رخ می دهد. اما روالی اســت که هر دبیری در هر 
دوره ای به برگزاری آن اصرار دارد. واقعا نمی شد در خیز ششم کرونا دور برگزاری جلسات 
پرسش و پاسخ قلم گرفت؟ دیروز انجمن صنفی عکاسان مطبوعاتی ایران در نامه ای به دبیر 
جشنواره به هرج ومرج و وضعیت آشوب نشست های خبری اعتراض کرد. در بخشی از این 
شکواییه آمده:»در شرایطی که کشور درگیر پیک ششم کرونا شده است، نشست های خبری 
جشــنواره فیلم فجر در فضایی بســیار کوچک و بدون تهویه، با حضور تعداد زیادی از 
افراد غیررسانه ای برگزار می شود که علاوه بر اختلال در فعالیت حرفه ای اهالی رسانه، 
ســلامتی آنها و خانواده هایشــان را نیز به خطر انداخته اســت. انجمن صنفی عکاسان 
مطبوعاتی ضمن حمایت از عکاسانی که برای حفظ شأن و جایگاه عکاسی مطبوعاتی و 
همچنین حفظ سلامتی خود، نسبت به ترک نشســت خبری فیلم »مرد بازنده« اقدام 
کردند، اعتراض شدید خود را به شرایط غیرحرفه ای ایجاد شده برای عکاسان مطبوعاتی 
در جریان نشست های خبری جشــنواره فیلم فجر اعلام می کند و مسئولیت مستقیم 
سلامتی همکاران شرکت کننده در نشست های خبری را برعهده برگزارکنندگان جشنواره 
می داند.« دبیر جشنواره که خودش به کرونا مبتلا شده می داند این بیماری چقدر بلا و درد 

گزارش

روزنامه نگار
ایوب ربیعی

نمایش برخی فیلم های 
مرمت شده از سال های 
دور و نزدیک ســینمای 
ایران، آن هم در حاشیه 
از  دوره  چهلمیــن 
جشــنواره فیلم فجر، بیش  از آنکه خبر از پایان فعالیت 
چراغ خاموش فیلمخانه ملی ایران )در زمینه بازســازی 
و اصلاح نگاتیوهای آرشیو شــده در همین مرکز( داشته 
باشد، می کوشــد تا تصویر بهتر و دقیق تری از سینمای 
ایران به نمایش بگذارد؛ سینمایی که در گذر از دهه ها و 
دوران های مختلف، رهاوردهای مختلف و متنوعی داشته 
و همین که یک فیلم از دهه 1340)»گاو« به کارگردانی 
داریوش مهرجویی( در میان آثاری از تولیدات سینمای 
پس از انقلاب جاخوش کرده نشــان می دهد هیچ فیلم 
خوبی هرگز در قفسه آرشیوها به دست فراموشی سپرده 
نخواهد شد؛ حتی اگر فیلم خوش ساخت و قدر نادیده ای 
مثل »دست نوشــته ها« )تنها ســاخته زنده یاد مهرزاد 

مینویی( باشد.
در میان آثار مرمت و اصلاح شده ای که امسال دوباره رنگ 
پرده را خواهند دید، فیلم های »بچه های آسمان« )مجید 
مجیدی(، »پرده آخر« )واروژ کریم مسیحی(، »جاده های 
سرد« )مسعود جعفری جوزانی(، »خانه دوست کجاست؟« 
)عباس کیارســتمی(، »دیده بان« )ابراهیم حاتمی کیا(، 
»ناخدا خورشــید« )ناصــر تقوایی(، »نیــاز« )علیرضا 
داوودنژاد( و مهم تر از همه »عقاب ها« )ســاخته زنده یاد 
ساموئل خاچیکیان( هم دیده می شود که این آخری، مدال 
»پرمخاطب ترین فیلم تاریخ سینمای ایران« را با افتخار 
به سینه سازندگان خود آویخته  است؛ با بیست و یک سال 
نمایش پراکنده )از 1364تا 1385(، بیش از 10میلیون 
نفر تماشاگر و فروشی فراتر از 156میلیون تومان که رقم 

دقیق آن با احتساب تورم امروز سر به فلک خواهد زد!
مدیر یکی از سینماهای نمایش دهنده »عقاب ها« برای 
نگارنده تعریف می کرد که برخی ســانس های این فیلم، 
خصوصاً در آخر هفته ها تا طلوع آفتاب ادامه داشت و کار به 
جایی رسیده بود که برای کنترل اوضاع، نیروهای کلانتری 
محل هم وارد موضوع شده بودند! اما این همه ماجرا نیست. 
ظاهراً جذابیت صحنه های اکشن و قهرمان پرورانه فیلم 
)خصوصاً نماهای فیلمبرداری شــده از آسمان که در آن 
سال ها در سینمای ایران بی سابقه هم بوده( تماشاگران 
ســینما و مخاطبان آن روزگار را چنان به وجد  آورده که 
حاضر بوده اند در ردیف خالی بین صندلی ها روی زمین 
بنشینند؛ و در چند مورد مجبور شده اند سن پایین پرده 
)یعنی همانجا که در سال های اخیر برای کمک به دخل 
و خرج برخی ســینماها به اجرای نمایش های روحوضی 
اختصاص داده می شــود( را با تعدادی فرش بپوشانند تا 
خانواده ها با خیالی آســوده در کنار هم بنشینند، تخمه 
بشکنند و فیلم تماشا کنند! آن هم فیلمی برگرفته از یک 
ماجرای واقعی، درباره عملیات نجات یک خلبان ایرانی در 

اوج روزهای جنگ، و در عمق خاک عراق.
متأسفانه از آن روزهای پرشور و پرهیاهو جز یک خاطره 
محو و شیرین در کالبد سالن های ســینما در ایران باقی 
نمانده است. سالن هایی که در 2 ســال گذشته با تازیانه 
کرونا تا مرز نابــودی و تعطیلی کامل هــم پیش رفتند 
و متأســفانه امروز فقط با یاد و خاطــره صف های طویل 
برای تماشــای فیلم های پرفــروش و پرمخاطب روزگار 

می گذرانند.
از این زاویه می توان نمایش تولیدات مرمت و اصلاح شده 
را به فال نیک گرفت و امیدوار بود نسل جدید فیلمسازان 
سینمای ایران )همان ها که فقط مشتاق تولید فیلم با هر 
نتیجه و برایندی هســتند( این بار در آینه آن به آینده و 
سرنوشــت نگاه کنند و از خود بپرسند چه رازی در بافت 
عینی و مجازی این فیلم ها نهفته که باعث شده قوطی های 
فلزی، قفســه های آهنی و دیوارهای نمور را کنار بزنند و 
خود را به مرز امروز برســانند؟ چرا این اتفاق برای همه 
فیلم ها رخ نمی دهد؟ و چرا تماشاگران سینما هنوز مشتاق 
و شیدای غرق شدن در برکه خاطرات این فیلم ها هستند؟

شاید بتوان پاســخ تمام این پرســش ها را در یک کلمه 
جست وجو کرد: جذابیت! عاملی که باید پذیرفت دست کم 
یا نادیده گرفتنش از ســوی متولیان سینما، عامل تولید 
بی شــمار فیلم  خنثی و بی چیز و بی هدف بوده اســت. 
فیلم هایی که نه مخاطب داشــته اند و نه کسی آنها را به 

یاد مــی آورد. فیلم هایی که حتی اگر ســاخته 
نمی شــدند هم ســینما چیزی کم نداشــت.

یادداشت

منتقد و مستند ساز
امید نجوان

 چهلمین جشنواره فیلم فجر پس از 2سال محدودیت های کرونایی در 
سالن های سینمایی گلستان برگزار می شود. مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی گلستان با اعلام و تأیید این خبر که سینماهای گرگان از تاریخ 15 
تا 22 بهمن میزبان این جشنواره خواهند بود، می گوید: این رویداد فرهنگی 
و هنری با رعایت کامل دستورالعمل های بهداشتی در 2 مجموعه »پردیس 
سینمایی کاپری« و »عصر جدید« در شهرستان گرگان برگزار خواهد شد 
و انتظار می رود با بهبود شرایط و کمتر شدن محدودیت های کرونایی شاهد 
استقبال گسترده مردم از جشنواره فیلم فجر در استان گلستان باشیم. 

 محمد رعیت ادامه می دهد: در قالب مکاتبات و پیگیری های لازم، شرایط 
بهره مندی دانشجویان، دانش آموزان و کارکنان دستگاه های دولتی از این 
رویداد به دانشگاه ها، آموزش و پرورش و دستگاه های اجرایی استان اعلام 
شده که امیدواریم مسئولان این امکان را فراهم آورند.  بنابر اعلام دبیرخانه 
جشنواره، بلیت فروشی این رویداد، اینترنتی خواهد بود و علاقه  مندان 
برای تهیه بلیت فیلم های مورد علاقه خود باید به مرجع اینترنتی مختص 
به جشنواره مراجعه کنند.  گلستان طی 10سال گذشته هر سال میزبان 
بخش استانی جشــنواره فیلم و تئاتر فجر است. شیوع بیماری کووید- 
19طی 2سال گذشته برگزاری عمومی این برنامه در استان را تحت تأثیر 
قرار داده بود. با افزایش ضریب واکسیناســیون در استان بخش استانی 
جشنواره فیلم فجر یک بار دیگر در سینماهای مرکز این استان به اکران و 

اجرای عمومی خواهد رسید.

2سینمای گرگان میزبان 
فیلم های فجر

یادداشت

روزنامه نگار
مسعود میر



واقعیت و رؤیا
چهلمین جشنواره فیلم فجر با هیاهوی بسیار - مثل همیشه 
- و ویترینی پربارتر از سال گذشته، مسیر 10روزه اش را آغاز 
کرد؛ این بار با اتکا بــه 22فیلم برگزیده که ســایه چند فیلم 
بیرون مانده و انبوهی حاشــیه و اعتراض بر سرشــان است و 
البته ســالن هایی که فیلم دیدن معمولــی در آنها نیز نوعی 
رفتار پرخطر محسوب می شــود! این یک دوره متفاوت برای 
سینمای ایران است و قابل پیش بینی ا ســت اگر حاشیه ها و 
حتی ناهماهنگی ها و اشکال های این دوره بیشتر از دوره های 
قبلی باشــد. آنچه در همین نخســتین گام ها دیده می شود، 
چشم اندازی از سیاست های فرهنگی حاکم بر دست کم 4سال 
دولت کنونی را روشــن می کند؛ واقعیت این است که بیش از 
هر چیز به نظر می رسد مدیران و سیاستگذاران ارشد فرهنگی، 
خودشان هم هنوز تکلیف شــان را نمی دانند و کمی سردرگم 

هستند!
یکی از ویژگی های مهم فیلم های این دوره از جشــنواره فیلم 
فجر، گوناگونی و تنوع چشمگیر آنهاســت که برای صاحبان 
هر سبک و سلیقه ای کم وبیش پیشــنهاد قابل تأملی دارد. در 
سینمای ایران که همیشه درگیر فقر ژانر بوده و تکرار الگوهای 
امتحان پس داده در بین سازندگان آثارش یک رویه آشناست، 
این میزان تنوع نکته مثبتی است و البته بعید به نظر می رسد 
که حاصل برنامه ریــزی و هدف گذاری خاصی باشــد؛ اما به 
هرحال نشــان دهنده تغییراتی در رویکرد کلی فیلمسازان به 
موضوعات و دستمایه های مضمونی اســت و شاید هم نتیجه 
تنوع جریان های فعال در عرصه تولید باشد. نگاهی به فهرست 
فیلمسازان و صاحبان سرمایه و دفاتر تولیدکننده، بیانگر تکثر و 
تنوعی است که شاید نمونه اش را در چند سال اخیر کمتر دیده 
باشیم. از یک ســو نهادهای حکومتی و نزدیک به تفکر رسمی 
و از سوی دیگر تولیدکنندگان تازه وارد با سرمایه های کلان و 
قدرت اجرایی بالا، هریک بنابر سلیقه و اهداف خود فیلم هایی 
تولید کرده اند و لابه لای اینها، فیلمسازان مستقل و جریان های 
تجاری و حرفــه ای نیز با کمک اسپانســرهای غیرفرهنگی و 
حامیان مالی صاحب برند و تشکیلات، فعال شده اند. طبیعتا 

حاصل این تکثر، شکستن انحصار در میدان فرهنگ است.
در ســال های گذشــته از مطالعه چشــم انداز کلی فیلم ها و 
محدوده موضوعی شان 2رویکرد مهم قابل تشخیص بود: یکی 
سوژه ها و رویکردهای روایی و موضوعی »دستوری« که حاصل 
کار اتاق های فکر و سیاستگذاری های رسمی نهادهای نزدیک 
به حکومت بود، و دیگری موج های موقتی که اغلب نتیجه داغ 
شدن یک سوژه یا زمینه موضوعی خاص در سطح جامعه بود 
و باعث می شــد یک موضوع ناگهان مُد روز شــود و توفانی از 
فیلم های مثلا اجتماعی یا سیاســی با رویکردهای همســان 
بــه راه بیفتد. در یــک دوره چندین فیلم بــه تاریخ معاصر و 
سال های اولیه پیروزی انقلاب می پرداختند، یا بحث گروه های 
مســلح چپ گرا و مخالفان سیاسی داغ می شــد. در دوره ای 
دیگر چند فیلم همزمان به مســتندات جنگ و پرتره شهدای 
نام آشنای سال های نخست دفاع مقدس نزدیک می شدند. در 
یک دوره موضوع عشق های مثلثی و خیانت زناشویی مد بود 
و در دوره ای دیگر همه به سراغ حاشــیه شهر و فقر و فلاکت 
و اعتیاد می رفتند. اما امســال در ویترین جشنواره همه اینها 
هست و چیزهایی بیشتر! یعنی با مجموعه ای مواجهیم که از 
ملودرام تا فیلم جنگی و کمدی و درام اجتماعی را دربرمی گیرد 
و البته رویکرد ســازندگان در لحن روایی و انتخاب ساختار و 
شــیوه پرداخت اثر نیز خلاقانه تر و متفاوت تــر از جریان های 

»مدیریت شده« است.
از بین آثار متفاوت امســال فیلم »شــهرک« ســاخته علی 
حضرتی کارگردان جوان اما باتجربه سینمای ایران یک نمونه 
قابل بررســی از تنوع و تکثر در پرداخت روایی آثار سینمایی 
است. یک درام روان کاوانه با مایه های فلسفی که اجرای پخته 
و ماهرانه ای دارد و از سوژه ای ســخت و حساس، یک روایت 
ســینمایی متوازن و درگیرکننده ارائه می دهد. حضرتی در 
فیلم های قبلی اش به عنــوان تهیه کننده و کارگردان همواره 
نسبت به تم هویت و مضامینی چون تنهایی و ترس و رهاشدگی 
علاقه نشان داده و در فیلم جدیدش هم به سراغ فضایی رفته 
که بستر مناســبی برای دراماتیزه کردن این مضامین است. 
شــهرک با داســتانی که در دقایقی روی مرز واقعیت و خیال 
حرکت می کند و قطعیت واقعیت محض را به چالش می کشد 
روایتگر داستانی درباره سینما و مفهوم بازنمایی و بازی است و 
در واقع یک فیلم در فیلم محسوب می شود که بازیگرانش را در 
جایگاهی مبهم به آدم هایی جز آنچه هستند تبدیل می کند و 
آنها را در موقعیتی ساختگی به جست وجوی واقعیت وامی دارد. 
داستان فیلم به گونه ای  اســت که نمی توان درباره جزئیاتش 
چیزی نوشت چون اگر پیچ دراماتیک اصلی فیلم لو برود خیلی 
از تمهیدات کارگردان برای درگیر کردن قوه تخیل و قضاوت 
مخاطب ضایع می شود. اما در همین قالب سربسته و کلی هم 
می توان به دکوپاژ فکرشــده و ریتم یکدست فیلم و بازی های 
خوب بازیگران اشاره کرد و تسلطی که روی رفت و برگشت ها و 
موقعیت های متوالی داستان وجود دارد. حضرتی با این فیلمش 
نشان می دهد که دغدغه سینما برایش جدی تر از گذشته شده 
و می خواهد برای مخاطبان گسترده تری فیلم بسازد. شهرک 
با اینکه ضعف هایــی در طراحی روند روایی داســتان و حفظ 
پیوستگی موقعیت های دراماتیک دارد، با پایان غافلگیرکننده 
و چند سکانس چشم نواز و البته موضوعی متفاوت، پیشنهادی 
جــذاب به خصــوص بــرای دوســتداران بازیگری اســت و 
پرســش هایی جدی درباره محدوده حرکــت بازیگر و میزان 

آمیختگی اش با نقش مطرح می کند که شاید یکی از 
قدیمی ترین سؤال های بی جواب تاریخ سینما باشد.

یادداشت

منتقد
شاهینشجریکهن

مجید برزگر یکی از فیلمسازان 
شناخته شده سینمای ایران 
بوده که بیشتر او را با آثار تجربی 
به خاطر می آوریم که کارگردانی 
آنها را برعهده داشته است. حال 
آنکه برزگر در زمینه تهیه کنندگی بســیار پرکارتر بوده و آثار 
متعددی را در سینمای مستقل ایران تولید کرده است. »بیرو« 
یکی از آخرین آثاری است که به تهیه کنندگی مجید برزگر تولید 
شده و قرار است در چهلمین جشنواره فیلم فجر روی پرده برود. 
باتوجه به ژانر ورزشی پرداخت شــده در این اثر می توان آن را 
تجربه متفاوتی در کارنامه مجید برزگر به شمار آورد. پیرامون 
چالش های تولید این فیلم با مجید برزگر به گفت وگو پرداخته ایم.

 آقای برزگر، فیلم هایی که تاکنون به عنوان کارگردان 
یا تهیه کننده تولید کرده ایــد، تصویری را در ذهن 
مخاطبان ایجاد کرده که متفاوت از فیلم بیرو است. چه اتفاقی 

رخ داد که تهیه این فیلم را برعهده گرفتید؟ 
در اغلب مواقع به عنوان تهیه کننده )که حقیقتا خودم را در آن حرفه ای 
هم نمی دانم( معمولا دغدغه  یا مسئله ای وادارم می کند که وارد تولید 
یک فیلم شوم. بنابراین کارهایی که تا الان انجام داده ام، از مرحله ایده 

و فیلمنامه شروع و در نهایت به ساخته شدن منجر شده اند...
داستان فیلم بیرو مقداری متفاوت بود و تنها فیلمی است که من کمی 
بعد از مطرح شدن ایده و نوشتن فیلمنامه به عنوان تهیه کننده به آن 
اضافه شدم. یعنی وقتی از طرف گروهی از سرمایه گذاران فیلم دعوت 
به همکاری شدم، فیلمنامه نوشته شده و آقای عباس میرزایی که از 
دوران دانشگاه ایشان را می شــناختم، به عنوان کارگردان مشخص 

شده بود.
جدا از این موضوعات، یک فانتزی در فیلم بیرو بود که به نظرم جالب 
آمد. از طرفی رویه فیلم شبیه ســینمای جریان اصلی ما، یعنی جزو 
مثلا سفارشی ها و کمدی ها نبود. بنابراین شــاید بتوان گفت که از 
منظر زاویه دیدی که به سینما داشت، به ســینمایی که من دنبال 
می کنم نزدیک بــود. نکته مهم تر این بود که آقــای روزبه پیروز که 
ایده اصلی این فیلم را داده بود و از ســرمایه گذاران فیلم هم به شمار 
می آمد، خیلی مایل بود که یک فیلم انگیزشی ساخته شود؛ فیلمی 
که اگر بچه های سرتاسر ایران )که می توان آن را از تهران و جشنواره و 
جریان جدی سینما منها کرد( آن را در شهرها و نقاط مختلف کشور 
دیدند، باور کنند و ببینند که چطور می شود در سخت ترین شرایط 
تلاش کرد و به موقعیت های بالا رسید که به طور مثال در جام جهانی 

مقابل رونالدو بایستند.
بنابراین فیلم باید راجع به یک شــخصیتی می بود که شــاید بتوان 
به عنوان یک الگو برای بچه ها درباره آن حرف زد و از حیث مسئولیت 
اجتماعی نیز مطرح شود. در واقع این نگاه آقای پیروز من را متقاعد 
کرد که در پروژه حضور داشــته باشــم. خود مرتضی هم ایده های 
بلندپروازانه ای داشت برای اینکه یک فیلم فوتبالی بسازیم که تا الان 
نداشتیم یا خیلی کم داشتیم. از این جهت یک چالش جالب برای من 
بود. در نهایت به خود مرتضی و آقای پیروز متعهد شــدم که در تهیه 
این فیلم باشم. بنابراین دوباره شروع به مرور فیلمنامه و مسائل دیگر 

کردیم و به نسخه کنونی فیلم رسیدیم.

همانطور که اشاره کردید، فیلم های کمی در سینمای 
ایران وجود دارد که در ژانر ورزشی ساخته شده است. 
اگر اشتباه نکنم حتی وزیر ورزش و جوانان در اختتامیه جشنواره 
فیلم کوتاه تهران نیز از این موضــوع گله کرد و با قول حمایت 
خود، از هنرمندان خواست تا در این زمینه کار کنند. باتوجه به 
اینکه مسیر تولید یک فیلم ورزشی را طی کرده اید، آیا شامل 

حمایت خاصی شدید؟ 
خیر. البته خودمان هم خیلی راغب نبودیم. واقعیت این است که ما 
درگیر تولید فیلم شدیم و پروسه طولانی را تجربه کردیم. چون فیلم 
سختی بود و فیلمبرداری ویژه ای داشت. تقریبا 70، 60 درصد فیلم 
در پرده سبز فیلمبرداری شده و جلوه های بصری کامپیوتری بسیاری 
دارد. از این نظر شاید بتوان گفت که بیرو تجربه تازه ای در سینمای 
ماست که شاید تفاوت هایش دیده هم نشود. به عنوان مثال سکانس 
مهیجی که برای نخستین بار بیرو و دو دوست خود به تهران می آیند و 
با تیم نوجوانان وحدت بازی می کنند ازجمله صحنه های وی اف ایکس 
شده اســت که یک ماه فیلمبرداری آن طول کشــیده است. چراکه 
فیلمبرداری در زمین فوتبال کار نشدنی یا دست کم سختی است و 
ما برای این کار باید تک تک آدم های درون سکانس را به طور جداگانه 
می گرفتیم و بعد در کنار هم قرار می دادیم. به این ترتیب باید بگویم 
برای این فیلم تولید سختی را پشت سر گذاشتیم و نزدیک به 4 ماه 

فیلمبرداری می کردیم.
به دلیل سختی هایی که به آن اشاره کردم، در میانه کار شرایط تولید 
من برای این فیلم سخت شد، اینجا بود که به فارابی رفتم و گفتم که 
من در حال جلو بردن این فیلم هســتم و نمی توانم آن را ادامه دهم. 

فارابی آنجا به ما ملحق شد و در ۳0 درصد فیلم شراکت کرد.
واقعیت این اســت که من تا به حال حمایتی از سمت فارابی نگرفته 
بودم و اینجا برای نخســتین بار این کار را کردم. البته فارابی خیلی 
فیلم را دوست دارد و کمک بســیاری هم کرده و جزو حامیان فیلم 
به شمار می آید. اما بیرو مثل دیگر فیلم های آنها که از قبل فیلمنامه 

می رود و قرار می شود که در پروژه باشند، نبوده است. در نهایت باید 
بگویم که حمایت چندانی از طرف مراجع مرتبط همچون فدراسیون 
و وزارت ورزش نبود و صد درصد فیلم در بخش خصوصی شروع شد اما 
همانطور که گفتم بنیاد سینمایی فارابی وارد پروژه شد و به ما کمک 
کرد. حال امیدوارم از این به بعد وزارت ورزش و جوانان در اکران فیلم 
کمک کنند. ما حاضریم با کمک وزارتخانه و وزیر محترم نمایش های 
ویژه ای برای خیلی از نقاط دوردست ایران بگذاریم. فکر می کنم این 
اکران ها اتفاق خوبی به شمار می آید، چون فیلم قابلیت هایی دارد و 

انرژی و امید را منتقل می کند.

آیا انتخاب بیرانوند به عنوان ســوژه اصلی فیلم با 
مخالفت هم مواجه شد؟ 

درباره این موضوع مورد انتقاد و ســؤال قرار گرفتیم که چرا بیرانوند 
را به عنوان سوژه انتخاب کردید و چرا دیگران نه؟ ما آدم های بزرگی 
همچون احمدرضا عابــدزاده، زنده یاد ناصر حجــازی - به عنوان 
دروازه بان- و البته در پست های دیگر فوتبال را داریم که می توانند 
موضوعات فیلم های امروز باشــند. خود آقای بیرانوند هم با ابراز 
خوشحالی از ساخت این فیلم گفته بود که چقدر دلش می خواست 

پیش از او درباره آدم های بزرگ دیگر ورزش و فوتبال فیلم هایی 
ساخته می شد.

اساسا این قابلیت در ســینما فراموش شده بود و ما  
جز فیلم دربــاره آقای تختی کــه آن هم دلایلی 
خارج از ورزش دارد، تقریبا فیلمی درباره ورزش 
نســاخته ایم. این یک فرصت مناســب برای 
سینماســت. فرض کنید اگر فیلمی درباره 
موسیقی ساخته شود، چقدر از علاقه مندان 

موسیقی هم می توانند به سینما بیایند.
البته توان تکنیکی در سینما نیز یک شرط 
مهم اســت. چراکه با وجود این ابزار، امکان 
ساخت فیلم ورزشی به وجود می  آید. تجربه ما 
در این فیلم، حداقل در چند سکانس فوتبالی 

که داشتیم، خیلی طاقت فرسا و سخت بود. به 
علاوه اینکه زندگی پرماجرای خود آقای بیرانوند 

که البته خیلی مفصل اســت و ما بخشــی از آن را 
حذف کردیم. چون در فیلمنامه بود و فیلم می توانست 

4 برابر نسخه کنونی باشد. شاید حدود یک ساعت فیلم را 
که فیلمبرداری هم شده کنار گذاشتیم. در واقع ما بیرانوند 

را از شش سالگی در روستای مادری او داریم.

البته در کنار امیــد، ناامیدی هم وجود دارد. 
به عنوان مثال دو دوســت با استعداد علیرضا 

بیرانوند که با او به تهران می آیند، با وجود استعداد بالای 
خود حذف می شوند.

این دو نفر که به آنها اشاره کردید دو شخص واقعی هستند. علی 
رحمانی و احمد عسگری که یکی از آنها در جاده تصادف می کند 

و می میرد و دیگری که اکنون در شرایط دیگری سر می کند.

حذف این دو باتوجه به شایستگی 
بالایی که داشتند، یک جور شرایط 

فوتبال پایه ما را عیان می کند؟
بله. در فیلم هم می گویند که چه فایده اگر پول و 

ارتباط نداشته باشید. اما فیلم در انتها با نشان دادن 
موفقیت بیرانوند به این موضوع اشاره می کند که این 
هم کسی را نداشت اما پای همه چیز ایستاد. حتی وقتی 

دو ســه جا از زندگی ناامید می شود، باز هم برمی گردد و 

به جایگاهی می رسد.
تا جایی که به خاطر دارم، در تاریخ ســینمای ایران فیلمی را به یاد 
نمی آورم که درباره یک قهرمان ورزشی ساخته شده باشد که هنوز در 
اوج است. یعنی اغلب در بازنشستگی یا خدای نکرده بعد از فوت آنها 
فیلم هایی ساخته می شود. حتی راجع به مارادونا هم در بازنشستگی و 
بعد از مرگ او چند مستند ساخته اند. فیلم های سینمایی دراماتورژی 
شده است، یعنی به هر حال بیرو به روایت مرتضی است. و ممکن است 
مثلا پدر، عمو یا زن عموی علیرضا بیرانوند به این صورت نباشند ولی 
فکر کردیم یک مقدار اغراق در مخالفت پدر، در زمان تماشــای این 
فیلم به گروهی از مخاطبان بگوید که این اصرار را دست کم نگیرید، 
چون ممکن اســت جواب دهد. حداقل همه ما پســربچه ها وقتی 
فوتبال بازی می کردیم، خانــواده می گفتند درس بخوان، این کارها 
به درد نمی خورد. تلاش برای اجرای یک فیلم 
فانتزی و شاید مدلی از کمیک استریپ، 

ایده و تصور آقــای عباس میرزایی بود. 
امیدوارم تماشــاگران فیلم را دوست 

داشته باشند.

»بیرو«؛ متفاوت از سینمای جریان اصلی
نزدیک به 70 درصد فیلم در پرده سبز فیلمبرداری شده است

گفت و گو

روزنامهنگار
حامدقریب

     ما آدم های 

بزرگی همچون 

احمدرضا عابدزاده، 

زنده یاد ناصر 

حجازی - به عنوان 

دروازه بان- و البته 

در پست های دیگر 

فوتبال را داریم که 

می توانند موضوعات 

فیلم های امروز 

باشند

و رنج دارد. کاش برای روزهای آتی فکری کند.

پزشکی مرتبط است. متصدی این میز قرار است چه کار کند؟ یک تنه جلوی کرونا 4 در بدو ورود به سالن، میزی قرار دارد که خانمی پشت آن ایستاده و گویا به خدمات 
را بگیرد؟ نگذارد آدم ها تنگ به تنگ هم بایستند به گپ و گفت؟ نباید به سادگی از کنار 
نمایشی بودن بعضی کارها و اقدامات جشنواره گذشت. همین نشانه ها جای تعبیر و تفسیر 

دارد.

علیرضا بیرانوند در فیلم »بیرو« را احاطه کرده و او را در حلقه ای در میان خودشان 5 در همین روز اول، عکاسان و مصاحبه کنندگان، بدون رعایت فاصله، بازیگر نقش 
گرفته بودند. از جوانک محجوب و کم رو خواستند که ماسکش را بردارد و او هم که از دیدن 
این همه دوربین معلوم بود روی ابرها سیر می کند، کاری به خطر کرونا نداشت. چهره عیان 
کرد و وسط آن همه شلوغی به هر عکاسی »رخ« می داد. خدا کند تا آخر این جشنواره کرونا 

نگیرد و تنها خاطره اش از فجر 40، بیماری و دارو و بیمارستان نشود.

فاصله از هم نشســتند. هرچه کیفیت صدای سالن بد است، در عوض صندلی 6 روز اول، در سالن رسانه ها، آنها که نگران سلامت شان بودند یک در میان و با 
زیاد دارد. صدای سالن دیستورد و نامفهوم است. البته بعضی ها به نشستن در کنار همکار 

و دوست شان بیشتر از صدای سالن یا سلامتی خودشان اهمیت می دهند انگار.

باشد. محافظه کاری، هفت را کســل کننده کرده. حالا هرقدر هم فراستی به 7 »هفت« باز هم زنده نیست. گویا تلویزیون نمی خواهد شاهد جنجال روی آنتن 
فیلم ها بتازد. فراستی موقعی جذاب است که بداند از دست ناظر پخش و کارگردان و... 

کاری ساخته نیست. در برنامه ضبط شده انگار زهرش را می کشند و مقوایی می شود.

فقط خدا می داند چقدر حرف زد. کارگردانی که آنقدر خودش درباره  فیلمش 8 مرتضی علی عباس میرزایی، کارگردان بیرو دوشنبه شب مهمان هفت بود و 
حرف می زند آدم را می ترســاند. اگر فیلمش اندازه خودش پرحرف باشد، دیدنش صبر 
ایوب و عمر نوح می خواهد. گنج قارون هم برای هزینه های درمان دیدن چنین فیلمی 

نیاز است.

دوباره مصیبت می شود.9 لطفا اکران های مردمی را محدود کنید. اگر تهران نارنجی و بعد قرمز شــود، 

هیچ چیز رخ نمی دهد.10 عمده این حرف ها برای روزهای آتی جشــنواره هم صادق است و تغییری در 
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مردی محبوب برای تئاتر
ســال 1366، صندلی مدیریت طه عبدخدایــی متزلزل 
می شود و او پس از یک دوره طولانی مدیریت، ردای خود 
را به دوش علی منتظری می اندازد. منتظری البته بی ربط با 
مرکز هنرهای نمایشی نبود، مسئولیت های عمده ای داشت 
و نامش در گوشه گوشه جشــنواره فجر هم دیده می شد. 
پس عجیب نبود او هم مثل مدیر سابق دبیر جشنواره فجر 
شود و تا آخرین روز حضورش، مدیر/ دبیر باقی ماند. اولین 
دوره دبیری او هم، دوره ششم است. علی منتظری عاشق 
مجله داری بود. لاله تقیانی  ، به مجلــه نمایش بازگرداند و 
برای ششمین دوره جشــنواره یک نشریه خبرنامه در نظر 
گرفت؛ ایده ای که بارها در جشنواره تئاتر فجر تکرار می شود. 
در این مجال نگاهی به این خبرنامه ها می اندازیم؛ جایی که با 
سخنرانی سید کمال حاج  سیدجوادی آغاز می شود، معاون 
هنری وقت ارشاد وعده ای می دهد که تا به امروز تکرار شده 
است؛ »طرح تحول و بازســازی تئاتر با عنایت مقام عالی 
وزارت ارشاد و مسئولان دولت خدمتگزار و کمیسیون های 
مجلس به تصویب رسید.« البته آقای سیدجوادی توضیح 
نمی دهد این طرح تحول چیست؛ اما عبارت »طرح تحول« 
بعدها به یکی از کلیدواژه های گفتمانی مدیران دولتی بدل 
می شود. در بخش دیگری از خبرنامه های آن دوره، گزارشی 
موجود است با این محتوا که مجلس »20 میلیون تومان برای 
کمک به تحول و گسترش تئاتر کشور« تصویب کرده است. 
این بودجه قرار بوده فــارغ از بودجه مصوب مرکز هنرهای 
نمایشی تزریق شــود. البته باید گفت بودجه مدنظر علی 
منتظری برای این موضوع 100 میلیــون بوده که به گفته 
خودش ابتدا به 50 و در نهایت به 20 میلیون ختم می شود؛ 
چون مجلس بــا این ارقام مخالف بوده اســت. نکته جالب 
دیگر اســتفاده از عبارت »تئاتر صلواتی« است که به نظر 
به مناسبت ورود نمایش  های خیابانی به قاموس جشنواره 
تئاتر فجر است. »علاوه بر این با استفاده از فرهنگ صلواتی 
جبهه های نبرد، 4نمایش خیابانی روی تریلی و به صورت 
رایگان جنب پــارک لاله و میــدان آزادی، اجرای عمومی 

رایگان خواهند داشت.«
در خبرنامه گزارشی است از یک نشست مطبوعاتی با حضور 
علی منتظری- که بسیاری او را موفق ترین مدیر تئاتر ایران 
می دانند- که در آن به تشریح فجر ششم می پردازد. او هم 
به موضوع تحول اشــاره می کند و می گوید تحول »جدی 
تلقی کردن« تئاتر است. در سال هایی که بخش بین الملل 
هنوز نضج نیافته بود،  منتظری از شــیوه دعوت گروه های 
خارجی نیز می گوید؛ »همچنیــن 4گروه تئاتری لبنان به 
دعوت سپاه پاسداران به ایران آمده اند تا در جبهه های نبرد 
برنامه اجرا کنند و احتمالا 2کار آنها در جشنواره ارائه شود.«
اما یکی از مهم ترین صحبت ها در آن نشست پاسخ منتظری 
به پرسشــی مبنی بر اختلاف میان هنرمندان شهرستانی 
اســت که با این پاسخ روبه رو می شــود که »دوستداران و 
علاقه مندان تئاتر اگر واقعا  می خواهند که این هنر رشــد 
بکند باید دست از اختلافات بردارند. تا اینها با هم مهربان 
نشوند، تئاتر آسیب پذیر اســت. پس باید برای هدف های 
اساسی تری گام بردارند.« افزایش این اختلافات موجب شد 
علی منتظری در دوره هشتم بخش مسابقه را حذف کند و 
تنها با 8نمایش جشنواره فجر را برگزار کند. شاید اشاره به 
این نکته خالی از لطف نباشد که در اولین شماره خبرنامه، 
مرحوم عزت الله مهرآوران ســرمقاله ای با عنوان »در رقص 
آفتاب« می نگارد و در آن درباره تلاش هنرمندان تئاتر در آن 
سال ها می نگارد »همیشه تلاش برای بهترین خلاقیت های 
ذهنی این عاشقان بوده در راستای انقلاب شکوهمندمان. 
اینجا آمــدن و گرد هم بودن  جز همین رســالت نیســت 
که تنها بی مانده هــا همین صداهــا و کردارهایند.«  علی 
منتظــری 4دوره بعــد را هم بــه دبیری جشــنواره فجر 
گذراند. در دوره نهم پــای اروپایی ها را بــه تئاتر فجر باز 
کرد و شخصیت هایی چون آلن گرومبک، رئیس فستیوال 
آوینیون یا ژان ساماری، رئیس اداره برنامه نمایشی پاریس 
را به ایران دعوت کرد که در نشــریات مربوط به جشنواره 
نهم حســابی صدا می کند. حاصل این ســفر دیدن چند 
نمایش و یک مصاحبه با مجله نمایش بود که با این جمله 

نهایی گرومبک به پایان می رســد »من به عنوان 
تماشاگر یک پدیده ویژه تئاتری در ایران می بینم.«

افتتاحیه رادیوتئاتر
یکی از بخش هایی که در جشنواره بین المللی تئاتر فجر، راه اندازی 
شد، بخش رادیوتئاتر بود. عکس، نمایی از اجرای محمد ابراهیمی 
در بخش رادیوتئاتر است. این بخش در اکثر دوره های جشنواره 
بود و امسال هم بخش رادیوتئاتر میزبان 12نمایش رادیویی است.
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خاطرات نغمه ثمینی 
مروری بر حضور »ثمینی« در جشنواره فجر

نغمه ثمینی برای تماشــاگرانی که از نیمه دوم دهه70 به جمع 
تماشــاگران تئاتر پیوسته اند، نامی اســت هیجان انگیز و یادآور 
خاطراتی خوش. او نمایشنامه نویســی است که در همین مقطع 
زمانی خوش درخشید و جایزه های زیادی را هم به خانه برد. در 
آن دوره، مجوز اجرای عمومی نمایش ها در طول سال، شرکت در 
جشنواره تئاتر فجر بود و این چنین بود که تماشاگران و علاقه مندان 
تئاتر با اشتیاق، آثار این جشنواره را دنبال می کردند و هنرمندان 
تئاتر هم کنجکاوانه به نظاره آثار دیگر همکاران خود می نشستند. 
نغمه ثمینی در این مقطع به عنوان نویسنده نمایشنامه های »تلخ 
بازی قمر در عقرب«، »افسون معبد سوخته« و »رازها و دروغ ها« 
خود را به عنوان یکی از اســتعدادهای نمایشنامه نویسی در میان 
نســل جوان تئاتر اثبات کرده بود. بنابراین تماشاگران جشنواره 
بیست و یکم تئاتر فجر در زمستان سرد سال1381 مشتاقانه در 
انتظار دیدن اجرای نمایشــنامه تازه او بودند؛ »خواب در فنجان 
خالی« که همچون دو نمایشــنامه دیگر او، »رازهــا و دروغ ها« 
و »افســون معبد ســوخته« با کارگردانی کیومرث مرادی روی 
صحنه رفت و پانته آ بهرام، احمد ساعتچیان و مریم کاظمی، به 
نقش های آن جان بخشیدند. به احتمال قوی تعدادی از تماشاگران 
حرفه ای و منتقدان تئاتر با تماشای نخستین اجرای این نمایش در 
جشنواره بیست و یکم تئاتر فجر پیش بینی کردند که در این دوره، 
جایزه اول نویسندگی را نغمه ثمینی به خانه می برد. »خواب در 
فنجان خالی« روایتی است تاریخی و عاشقانه از دوره مشروطه؛ 
روایتی که با رئالیسم جادویی آمیخته است. این نمایشنامه جایزه 
نخست نمایشنامه نویسی را از آن ثمینی کرد تا این زن جوان در 
آستانه 30ســالگی مهم ترین جایزه نویسندگی تئاتر کشور را به 
خانه ببرد. ثمینی که پیش از آن هم به عنوان چهره ای مستعد در 
زمینه درام نویسی شناخته شده بود، حالا اثبات کرد که نگارش 
نمایشنامه  های اولش اتفاقی نبوده و در این حوزه توانمند است. 
او در سال های بعد نمایشــنامه های دیگری همچون»شکلک«، 
»خانه«، »اسب های آسمان خاکستر می بارند« و... را در جشنواره 
رونمایی کرد. ثمینی که در کنار نویســندگی به کار پژوهش هم 
اهتمامی جدی داشته و دارد، همزمان با نگاشتن نمایشنامه، در 
زمینه تئاتر و سینما هم چندین پژوهش انجام داد و آنها را به دست 
انتشار سپرد. این نویسنده اما مشتاق تجربیات تازه بود و در همین 
جســت و جوها برای یافتن اســطوره ها و کهن الگوهای نمایشی 
ســفری به هند کرد. ثمینی فقط در زمینه نمایشنامه نویســی 
صاحب جایزه نشــد. او با نوشتن کتاب »تماشــاخانه اساطیر« 
که درباره اســطوره و کهن نمونه در ادبیات نمایشی ایران است، 
2جایزه کتاب سال جمهوری اسلامی و جایزه جلال آل احمد را 
از آن خود کرد. گرچه حضور او در فیلمنامه نویسی کمرنگ تر از 
نمایشنامه نویسی است اما سال85 برای نوشتن فیلمنامه »خون 
بازی« که با کارگردانی رخشــان بنی اعتماد ساخته شد، جایزه 
فیلمنامه نویسی جشــنواره فیلم فجر را نصیب خود کرده است. 
نغمه ثمینی که حالا دیگر تمام جوایز مهم تئاتر و سینمای ایران را 
در خانه دارد، 2سالی است که برای یافتن تجربیات تازه، در سیاتل 
آمریکا هم زندگی می کند. او که همواره به عنوان استاد دانشگاه هم 

حضوری مستمر داشته، حالا در همین کسوت مشغول 
کار اســت. ثمینی اما هرگز خود را مهاجــر نمی داند.

فردوس حاجیان از نمایش خود می گوید

 همه جانبازان عملیات والفجر۸ 
در این اثر، قهرمانند

»آرش، شــهر سوخته، 
بخش طبی۴« نمایشی به 
نویسندگی و کارگردانی 
»فردوس حاجیان« است 
که در بخش غیررقابتی 
آثار صحنه ای چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر 
فجر حضور دارد. حاجیان از داستان این نمایش 
می گوید که روایتی واقعــی از روزهای جنگ و 

همرزمان شهید اوست.

فردوس حاجیان درباره این نمایش می گوید: »این 
اثر روایت یکی از کهنه ســربازان وطن است که در 
عملیات والفجــر8 بر اثر بمباران شــیمیایی، یعنی 
مخوف ترین گازهای شیمیایی و عظیم ترین عملیات 
مجروح می شود و به بیمارستان امام، بخش طبی4 
منتقل می شود؛ بســیاری از مجروحان عملیات در 
این بیمارســتان یکی یکی روی تخت هایشان شهید 
می شدند. شهید شاخص عملیات هم شهید نعمت الله 
ملیحی بود که در این بیمارستان در آغوش خودم به 

شهادت رسید.« 
حاجیان در پاســخ به این ســؤال که آیا این نمایش 

براساس روایت واقعی نوشته شده، توضیح می دهد: 
»بله، این نمایشنامه مبتنی بر واقعیت است اما با 

قدری پردازش دراماتیک. در واقع دراماتیزه  
کردن یک واقعیت تاریخی در زمان جنگ 

است.«
حاجیان همچنین اضافــه می کند: »این 

داستان سال هاســت من را درگیر 
کرده است. شــهید نعمت الله 

ملیحی در آخرین لحظه های 
شــهادتش، تشــنه جان 
داد. وقتی گاز شــیمیایی 
حنجــره اش و ریه هایش 
را سوراخ سوراخ می کند، 
در آخریــن لحظه های 
زندگی اش یــک کاغذ 
می خواهــد و روی آن 

حرف هایش را می نویسد 
چون دیگر نمی تواند صحبت 
کنــد. کاغذ دست به دســت 
توسط پرســتاران و برادرانش 
می چرخد و به من می رســد.« 

وی در ادامه می گوید: »شــهید ملیحــی تا قبل از 
آن، مدام به مــن می گفت »فــردوس برایم بخوان، 
فردوس برایم بخوان« من شب های عملیات برایش 
شعرهایی می خواندم که خیلی خوشش می آمد؛ از 
شعرهای حماسی و مثنوی تا شــعرهای نو. آرش را 
هم می خواندم. آن روز هم به مــن می گفت بخوان 
فردوس؛ اما با ایما و اشــاره. چون دیگر نمی توانست 
حرف بزند. آخرین لحظه شهادتش کاغذی خواست 
و روی آن کاغذ نوشــت »آب نیســت! جگرم 
سوخت.« این جمله آتش زد به همه، یعنی 
حال پرستارها و بخش همه به هم ریخت. 
اما دکتر انارکی که پزشک ایشان بود، 
می گفت آب برای او ضرر دارد. از طرفی 
توران و حســین که دانشجوی 
هنرهــای زیبای دانشــگاه 
تهــران بودنــد، همزمان 
می روند منطقه عملیاتی 
تــا نمایــش »آرش« را 
اجــرا کننــد، آنها هم 
مجروح می شوند و آنها 
را هــم منتقل می کنند 
به همین بیمارســتان. 
حســین خود من بودم؛ 
اما ترجیح دادم اســمم را 
در نمایش عوض کنم تا یک 
جورهایی تعلیــق هم ایجاد 
شــود.« این اســتاد دانشگاه 
عنوان می کنــد: »روایت در 

ذات خود یک طرح اصلی و 2طرح فرعی دارد که به 
موازات هم جلو می روند، به گونه ای که 10شخصیت 
طرح فرعی هیچ وقت به حاشیه نمی روند؛ جانبازهایی 
که در بخش هستند، همه شــان حتی وقتی نقشی 
کوتاه دارند، قهرمان هستند. یعنی قهرمان قصه ما، 
آرش چندهزار سال پیش نیســت، بلکه از موقعیت 
درزمانی و موقعیت تاریخی حرکت می کند و می آید 
به موقعیت همزمانی؛ به الان. در زمان حال، هر کدام 
از اینها می شوند آرش. حالا قرار است که حسین، تیر 
آرش را در بخش طبی4 رها کند.  نمایش به تجلیل 
از مقام زنان که در زمان جنگ نقش بســیار مهمی 
داشتند، تجلیل از نقش مادرانه زمین و باز هم وطن و 
باز هم ایران که در برابر دشمنان همیشه ایستادگی 

کرده، مي پــردازد؛ وطنی که همیشــه با مردمانش 
ایستادگی و مقاومت کرده. با مردمانی که قرار نیست 
در موزه بمانند؛ یعنی آرش قصه ما موزه ای نیست. این 
آرش نگاهی پویشی و رونده و رو به جلو دارد. بنابراین 
از موقعیت درزمانی که تاریخی است، حرکت می کند، 
می آید و با موقعیت همزمانی که اکنون است رابطه 
ایجاد می کند. در آخر کار هم متوجه می شــویم که 
اصلا آرش تیر نمی اندازد؛ تیر را توران رها می کند. در 
نمایشنامه من، آرش یک زن است. زنی که می تواند 
پرستار باشد، می تواند مادر باشــد، می تواند خواهر 
باشد، می تواند تمام زنان مقاوم تاریخ کشور باشد... 

زن می تواند آرش هم باشد. این نخستین بار 
است که چنین نگاهی دارد مطرح می شود.«

ادیپوس رکن الدین خسروی
مرحوم رکن الدین خســروی، بعد از نمایش »مرگ بر آمریکا« در 
سال 59؛ یک دهه بعد نمایش »کوهلین« را روی صحنه برد و پاییز 
1370با نمایش »ادیپوس« باز هم روی صحنه است. خسروی تا 
پایان سال 1371 نیز در آموزشــکده هنر )فرهنگسرای نیاوران( 
به تدریس بازیگری، کارگردانی و تاریخ نمایش در ایران اشــتغال 
داشت. خسروی درباره هنر نمایش می گوید:» تئاتر به دنبال حقیقت 
شگفتی است که انسان را احاطه کرده و انسان در تمامی اعصار با آن 
مواجه بوده است؛ این است که جهان همواره در دگرگونی قرار دارد. 
ازهمه شگفت تر اینکه، انسان خود یکی از تغییر دهندگان دنیای 
خود بوده است. تئاترهمانند تمام نمود های فرهنگ بشری، نقش 

تأثیر گذار خود را بر این روند وقفه ناپذیر ایفا کرده است.«

تئاتر فجر

روزنامهنگار
احسانزیورعالم

رکورد داران

روزنامهنگار
نداآلطیب

قاب صحنه

مرور

خبرنگار
هلیانصیری

پشت  »پچ پچه های 
خط نبرد« نمایشنامه 
و  شناخته شــده 
امتحان پس داده ای 
از علیرضــا نادری 
اســت که در مدت ۲۶ســالی که از نگارش 
آن می گذرد هم از ســوی خــودش و هم 
کارگردان هایی از سراســر کشور به صحنه 
رفته و جوایز و البته حاشــیه هایی را هم به 
همراه داشته است. با گذشت نزدیک به 3دهه 
از نخستین اجرای این متن که در زمان خود 
نگاهی متفاوت به جنگ داشت، »محمدرضا 
خسروشــاهی« آن را از دلِ کاری کارگاهی 
در خانه نمایش قم، به مرحله اجرا رســانده 
و به فهرســت آثار بخش صحنه ای و رقابتی 
چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر راه 

یافته است.

  جای جبهه خودی و دشمن را در طراحی 
صحنه »درست« کردیم

خسروشاهی درباره انتخاب این متن توضیح داد: 
من شاگرد دوره کارگردانی آقای سیدمحمدجواد 
طاهری هستم. ســبک ایشــان به این صورت 
اســت که یکســری کلاس ها به صورت تئوری 
و کلاس هایی هم به صورت عملــی و کارگاهی 
برگزار می شود. در دوره کارگاهی، داشتیم روی 
نمایشنامه های خارجی کار می کردیم اما بنا به 
نظر آقای طاهری، قرار شد تعدادی از هنرجویان 
سراغ نمایشــنامه های ایرانی بروند. در واقع این 
متن پیشنهاد آقای طاهری به من بود. وقتی آن 
را خواندم، به آقای طاهری گفتم هم متن بسیار 
سنگینی اســت و هم قبلا هم اجرا رفته؛ ایشان 
در جواب گفت من هم می دانم که این متن را به 
چه کسی بدهم. تمام بازیگرهایی که الان در این 
نمایش حضور دارنــد و عوامل دیگر، هنرجویان 
دوره های مختلــف کلاس های آقــای طاهری 
هســتند؛ یعنی تمام گروه قبلا در خانه نمایش 
قم دوره دیده اند و شــاگرد آقای طاهری و دیگر 
استادان این مجموعه آموزشی که تئاتر مستقل 

قم است، بوده اند.
این کارگردان با اشاره به سختی های اجرای این 
اثر توضیح داد: شــرح دشواری مسیری که برای 
دریافت مجوز طی کردیم و ممیزی های سنگینی 

که به متن وارد شد طولانی است؛ ولی در نهایت 
توانستیم کار را براساس متن اصلی اجرا کنیم.

خسروشــاهی با اشــاره به تفاوت های اجرایش 
نسبت به نمونه های دیگری که در این سال ها از 
متن علیرضا نادری به صحنه رفته است، گفت: در 
دکور تغییر مهمی نسبت به اجراهای پیشین و 
مطرح از این نمایشنامه داشــتیم؛ به طور مثال 
در اجرای آقای اشکان خیل نژاد، خاکریز و سنگر 
دیدبانی رو به سمت مخاطب است اما از نگاه من 
این کار اشتباه بود، چون مخاطب نباید در موضع 
دشمن باشد. در اجرای ما، مخاطب در جایگاهی 
قرار می گیرد که جبهه خودی محسوب می شود.

  نمایشنامه ای که هنوز تازه است
او با اشــاره به انتخاب متن نادری برای اجرا در 
جشنواره چهلم تئاتر فجر گفت: متنی که ایشان 
نوشتند، شاید به ظاهر مربوط به عملیات رمضان 
سال1361 باشد، ولی زیرمتن های فراوانی دارد. 
خیلی حرف برای امروز ما دارد، دیالوگ هایی در 
آن به کار رفته که حتی برای امروزِ روز هم تازگی 
دارد. مثلا در بخشی از نمایشــنامه، سربازی را 
می بینیم که در برجک دیدبانی مشــغول پاس 
دادن است و شــب ســختی را در هوای گرم و 
آزار دهنده ســپری می کند. بیسیم می زند عقب 
که با یکی از دوستانش صحبت کند و می گوید: 
»خوب حال می کنید آن عقب ها؛ تشویقی آنجا، 
کمپوت آنجا، عدسی داغ مشهد آن جا.« مشابه 
همین تفاوت موقعیــت را امروز هــم داریم؛ از 
نیروهای ارتش و سپاه تا پلیس و نیروی انتظامی 
و از نیروهای میدانی در خیابان تا کارمندانش را 
بررسی کنید، می بینید که فشار کجای مجموعه 

است و تشویقی کجای آن.
خسروشاهی ادامه داد: »پچ پچه های پشت خط 
نبرد« زیرمتن زیادی دارد که مخاطبان هنرفهم 
ما که اتفاقا بســیار بیشــتر از قبل هم شده اند، 
آن را می گیرند و دوســت دارند. از آن طرف این 
نمایشنامه، یک متن رئال است. در دیالوگ ها و 
اتفاقاتی که دارد می افتد، یــک واقعه تاریخی با 
نگاهی متفاوت به مقوله جنگ روایت می شود. این 
اثر یک نمایش تماما ضدجنگ است که می گوید 
همه این سربازان و همه این جوان ها که در ابتدا 
شــخصیت هایی لوطی مسلک و ترســو و تنبل 
به نظر می آیند، اما رفته رفته می فهمیم در عین 

حال متفکر و زرنگ و دانشمند هستند، خودشان 
را زده اند به آن راه کــه صرفا این فضا بگذرد، اگر 
جنگ نبود می ماندند و دانشــگاه می رفتند، یا 
مشغول به کار می شــدند و می توانستند آینده 
متفاوتی را رقم بزنند. این نمایش درباره جنگی 
اســت که باعث شــد همه این جوان ها با رویاها 
و آرزوهایشان دیگر نباشــند. نمایشنامه ای که 
اتفاقا پایانی تراژیک دارد و با شهادت و فقدان این 

جوان ها به اتمام می رسد.

  کمبود بودجه و نگاه سلیقه ای مسئولان، 
تئاتر شهرستان ها را عقب نگاه داشته است

کارگــردان »پچ پچه های پشــت خــط نبرد« 

همچنین در پاسخ به این سؤال که جشنواره تئاتر 
فجر چه دستاوردی برای هنرمندان به خصوص 
در شهرستان ها می تواند داشته باشد، گفت: هنر 
آمده تا برای تفسیر هر اتفاقی، یک بیان هنرمندانه 
داشته باشیم؛ وقایع را با نگاه هنرمندانه ببینیم و 
با زبان هنر با مخاطبان صحبت کنیم. جشنواره 
هم همواره جذابیت های خودش را داشته و دارد 
و همانطور که از اسمش می آید، یک جشن است 
و مردم، این جشــن و این دورهمی را دوســت 
دارند. جشــنواره هم فرصتی است تا مخاطبان 
بیشتری این بیان هنری را از سراسر کشور ببینند 

و بشنوند.
خسروشاهی با اشــاره به تفاوت کیفیت آثاری 
که در تهران روی صحنه می روند با تئاتر ســایر 
شهرستان ها گفت: بخشی از این تفاوت، به خاطر 
نگاه ســلیقه ای برخی مســئولان مخصوصا در 
برخی اســتان ها و اعمال ممیزی هاست و بخش 
دیگر و البته اساسی به بودجه برمی گردد. در کنار 
اینکه دیدگاهی کلی نسبت به تئاتر وجود دارد 
که برخلاف سینما، به آن به چشم یک صنعت/

هنر درآمدزا نگاه نمی شود، در شهرستان ها این 
اوضاع بســیار بدتر اســت. گروه های هنری در 
مضیقه هستند، سخت شان است که کارها را به 
اجرا برسانند و از تامین سالن برای تمرین گرفته 
تا تهیه وســایل و اکسسوار با ســختی و کمبود 

مواجه اند.
او یادآور شد: خوشــبختانه در قم، با وجود تئاتر 
مستقلی که آقای طاهری تاســیس کرده اند و 
البته هنوز هم ســختگیری نســبت به ایشان و 
مجموعه شــان از سمت مســئولانی که خود را 
داعیه دار هنر می دانند وجود دارد، ما سالن تمرین 
و فضایی برای رشد داشته ایم. شــاید اگر گروه 
دیگری در جای دیگری بود، بعد از چندماه تمرین 
این نمایش را ول می کرد یا اصلا می ترسید برود 
سمت این متن. خسروشــاهی خاطرنشان کرد: 
در حالت کلی، جشنواره فجر باعث مطرح شدن 
یک هنرمند و یک گروه هنری می شود؛ از طرفی، 
هنرمندان زیادی را می شناسم که انتظار دارند 
وقتــی نماینده ای از شهرشــان در جشــنواره 
حضور دارد، مشکلات شــان را بی واســطه تر به 
مســئولان هنری کشــور منتقل کند و بگوید: 

»ما هم دوســت داریــم کار کنیم، اما 
شرایط و امکانات این اجازه را نمی دهد.«

اجرای متنی برای ایران امروز
محمدرضا خسروشاهی، کارگردان »پچ پچه های پشت خط نبرد«  از تئاتر شهرستان می گوید

گفت وگو

خبرنگار
     خوشبختانه در قم، با سباحیدرخانی

وجود تئاتر مستقلی که آقای 
طاهری تاسیس کرده اند و البته 

هنوز هم سختگیری نسبت به 
ایشان و مجموعه شان از سمت 

مسئولانی که خود را داعیه دار 
هنر می دانند وجود دارد، ما 
سالن تمرین و فضایی برای 

رشد داشته ایم
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